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تاييد آزادسازی 
پول های بلوكه ايران

بازار سرد  لباس گرم

زندگی در بن بست

 فضای مجازی
مهرسام كوچولو  را 

به مادرش رساند

حواشي آزادسازي پول هاي بلوكه شده 
ايران طي بازگشت فشارهاي تحريمي 
3سال اخير آمريكا عليه ايران، تأييد 
وزارت امور خارجه در صحت و ســقم 
اين خبر را به همراه داشــت. يكي از 
مديران رسانه اي دولت سيزدهم اخيرا 
اعلام كرده بود: »كمتر از ۱۰۰ روز پس 
از آغاز دولت ســيزدهم، اخيرا بيش از 
3 و نيم ميليارد دلار از منابع مسدود 
ايران در يكي از كشورها در دسترس 
قرار گرفته است.« صفحه2 را بخوانيد.

يك فروشنده مي گويد: پارسال برای 
خريد لباس هــای پاييز و زمســتان 
6۰ميليون تومان هزينه كردم و امسال 
۱۰۰ميليون، اما فروشــش تا به حال 
3۰درصد پارسال بوده است. امروز از 
صبح فقط 2كار فروختــه و می گويد 
روزهايی هست كه از صبح تا شب هيچ 
فروشی نداشته؛ اتفاقی كه اين روزها 

زياد می افتد. صفحه5 را بخوانيد.

كوچه هاي بن بست و تنگ در محله هاي 
اتابك، هاشم آباد، شــيرازي و خاوران 
مثل پازلي كه هــزاران تكه نامرتب و 
ناهمخوان دارد، بي شمارند؛ كوچه هايي 
كه در دل خودشان خانه هاي خموده و 
خسته جا داده اند؛ سازه هاي لرزاني كه 
سال هاست ايســتاده مرده اند اما بايد 
بازهم كاشانه و سرپناه كساني باشند.

صفحه۱3 را بخوانيد.

پسر 4ماهه اي كه 4ماه پيش ربوده 
 شده بود با كمك فضاي مجازي

 و پليس پيدا شد

بازار سياه  داروهاي 
كرونا  تعطيل شد
  قيمت رمدسيوير از 75۰هزار تومان به 37۰هزار تومان رسيده 

وتعداد مراجعه ها  براي درمان كرونا  كم شده است

 25درصد از افراد  كرونايي بستري در آي سي يو به آنتي بيوتيك نياز دارند
اما براي 75درصد از آنها  آنتي بيوتيك تجويز مي شود

برای كرونا چه داروهایی با چه قیمتی تجویز می شود؟

وفات كريمه اهل بيت حضرت معصومه)س( را تسليت مي گوييم

تا پايان سال سازمان آتش نشاني شهرداري تهران صاحب تجهيزات جديد مي شود

گزارشی از وضعيت مردم زلزله زده هرمزگان و مداخلات تيم های حمايت روانی

كتاب بازی در باغ كتاب

يک کشته و 5 هزار ترس خورده

جشن هاي کتاب، رونمايي و تخفيف هاي ويژه در هفته کتابتدارک بيشتر  برای مقابله با آتش
صفحه8

صفحه۱2

9

يادداشت
مهدي زارع؛ استاد پژوهشكده زلزله شناسي

زلزله هاي دوگانه در حدود 2۰كيلومتري شــرق فين در 
شمال بندرعباس اولي با بزرگاي 6ريشتر در ساعت ۱5:37و 
دومي يك دقيقه بعد در ساعت۱5:38با بزرگاي 6.3ريشتر 
رخ داد. زلزله ها در روشــنايي بعدازظهر و پهنه هاي كانوني شان در محلي بدون سكنه در 
شمال كوه گنو در حدود 47كيلومتري شمال بندرعباس واقع بود. همين مسئله موجب 
شد ميزان خسارت هاي جاني محدود باشد و فقط يك كشته در بندرعباس آن هم به دليل 
سقوط تير چراغ برق گزارش شود. مصدومان نيز كه بيش از 9۰نفر شدند، عمدتا به دليل 
به زير دست و پا رفتن حين فرار بودند. زلزله هاي دوگانه يادشده يا اولي پيش لرزه و دومي 
لرزه اصلي بود يا اينكه اين دو رخداد زمين لرزه هايي پي در پي در 2قطعه گسل مجاور هم 
بود كه بعد از گسيختگي در اولي، قطعه گسل دوم تحريك و يك دقيقه بعد گسيخته شده 
و زمين لرزه بزرگ تري را موجب شده اســت؛ اين موضوع همچنان در حال بررسي است. 
زلزله هاي بندرعباس و پس لرزه هاي آن كه تا ساعت۱7عصر روز دوشنبه ۱4۰۰-8-24 
تعداد آنها به 25۰رخداد با بزرگاي بيش از 2.5ريشتر رسيد با فاصله حدود 6۰كيلومتري از 
ساحل تنگه هرمز رخ داد. بنابراين اين رخداد ها را نمي توان با وقوع سونامي مرتبط دانست. 

هر دو زمين لرزه با بزرگاي بيش از 6 ريشــتر ســازوكاري فشاري با 
گسلشي با راستاي شرقي-غربي - به احتمال گسل فين - داشته اند. 

زمين لرزه هاي يادشده با وقوع زمين لغزش هاي متعدد نيز همراه شدند كه البته طبيعي 
است، زيرا كانون زلزله ها در كوه هاي شمال بندرعباس واقع بودند.

زلزله هاي دوگانه فين بندرعباس 
و مديريت بحران

دل
ا عا

 من
ي/

هر
مش

س: ه
عك

 محلـه با همشهری محـله باصفاست
با ما به محله های تهران سـر بزنید

قرار ما؛ چهارشنبه های هر هفته، ضمیمه روزنامه همشهری

@hamshahrinews

hamshahrinewspaper

t e l e g r a m

i n s t a g r a m

ادامه در 
صفحه21

ايران19:30 سوريه
سيزده به در

صفحه هاي 6 و۱۰

 99     10 30001
زلزله  بخش 

فين  بندرعباس 
99مصدوم، 1فوتی 

و 10بستری بر 
جای گذاشت

حدود 3هزار واحد 
مسکونی در هرمزگان 

بين 20 تا 80درصد 
آسيب ديده ا ند

همچنان برق 
يک روستا در 

بخش فين 
قطع است و 
تلاش برای 

برقراری برق 
ادامه دارد

10اکيپ ارزياب 
در حال بررسی 

وضعيت تخريب 
روستاهای 

زلزله زده هستند

صفحه2۱



سه شنبه 25 آبان 21400
ايران شماره  8363 

 تكذيب اخراج فرمانده مستشاري از سوريه
ســخنگوي وزارت خارجه همچنين در پاسخ به سؤال 
ديگري مبني بر اينكه به تازگي برخي از منابع ســعودي 
و صهيونيســتي اخباري را درخصوص اخراج فرمانده 
نيروهاي مستشــاري ايران در سوريه منتشر كرده اند و 
موضع وزارت خارجه در اين ارتباط چيست؟ گفت: البته 
اينگونه خبرسازي  رســانه هاي صهيونيستي و برخي از 
كشورها موضوع تازه اي نيســت. همانطور كه مي دانيم 
روابط ايران و ســوريه در سطوح مختلف داراي لايه هاي 
عميقي است و اين روابط در سطح راهبردي دنبال مي شود. 
فرمانده نيروهاي مستشاري ايران در سوريه در پايان دوره 
مأموريت موفق خود در سوريه مورد تقدير وزير دفاع اين 
كشور قرار گرفت و مدالي از سوي وزير دفاع اين كشور 
دريافت كرد. كساني كه به مسائل آشنا هستند مي دانند كه 
روابط ايران و سوريه در چه سطحي و داراي چه لايه هايي 
اســت. همانطور كه گفتم اينها خبرسازي است و ارزش 

جواب دادن ندارد.

ث
مك

ضرورت رفع تحريم هاي ظالمانه عليه ايران
توسعه روابط تجاري ميان دو كشور در جريان نشست خبري ديروز وزراي امورخارجه ايران و تركيه از 
سوي چاووش اوغلو مورد تأكيد قرار گرفت. او از رشد ۷۱درصدي روابط تجاري ايران و تركيه در سال جاري 
خبر داد و گفت: اين رقم اگرچه اميدواركننده است، اما از اهدافي كه مشخص كرده ايم، خيلي دور هستيم و 
بايد در اين زمينه فعاليت بيشتري داشته باشيم. گسترش چارچوب حوزه تجارت ترجيحي ميان دو كشور 

را نيز بررسي كرده ايم و تلاش مي كنيم اين مذاكرات به نتيجه برسد.
وي همچنين با بيان اينكه تحريم هاي آمريكا عليه ايران ظالمانه و نادرست است، ادامه داد: همواره اين 
موضوع را به زبان آورده ايم كه كساني كه از برجام خارج شده اند، بايد به اين چارچوب بازگردند و تحريم هاي 
يكجانبه عليه ايران را بردارند. اميدوارم مذاكرات وين به نتيجه مثبت برسد؛ نه صرفا براي مسائل اقتصادي، 

بلكه از جهت ثبات منطقه اي هم به نتيجه رسيدن آن مثبت خواهد بود.
چاووش اوغلو با تأكيد بر اينكه همكاري هاي دو كشور نه فقط در مسائل دوجانبه بلكه در مسائل منطقه اي 
هم داراي اهميت است، اضافه كرد: براي همكاري با ايران در حوزه افغانستان، عراق،  ثبات در منطقه قفقاز 

جنوبي، يمن و در چارچوب همكاري ۳+۳ كه براي قفقاز جنوبي پيش بيني شده است، آماده هستيم.

ث
مك

ميرتاج الديني: احتمال رأي آوري فياضي 
بالاست

ســيدمحمدرضا ميرتاج الديني، از نمايندگان 
مجلس معتقد است كه فضاي مجلس در مورد 
مسعود فياضي، وزير پيشــنهادي آموزش و 
پرورش از قبل بهتر شده و پيش بيني كرد كه تا 

زمان رأي گيري بهتر هم مي شود.

 حال و هواي مجلس نسبت به وزير پيشنهادي آموزش و پرورش چيست؟
وزير معرفي شده از سوي آقاي رئيسي موافقان و مخالفاني دارد، اما هرچه بيشتر 
در كميسيون هاي تخصصي حاضر مي شود و برنامه هاي خود را تببين مي كند، 

آثار مثبتي داشته و موافقت ها بيشتر شده است.
 يعني حتي تا روز جلســه رأي گيري هم ممكن است باز فضا 

بهتر شود؟
بله؛ طبيعتا فضاي جلسه رأي گيري، خود بسيار تعيين كننده است. نحوه حمايت 
موافقان وزير و دفاع ايشــان از خود و برنامه هايش و دفاع آقاي رئيسي بسيار 

تعيين كننده خواهد بود.
 در مجموع فضا را چگونه مي بينيد؟

من دركل فضا را بسيار مثبت مي بينم و فكر مي كنم اگر شرايط همينطور پيش 
برود و شكل بگيرد، به نتيجه مثبتي خواهيم رسيد.

 با توجه به اينكه كميســيون تخصصي آموزش نظر مثبتي 
نداشته، ممكن است روي نظر نمايندگان مؤثر باشد؟

آنها هم البته اختلاف نظر دارند، اما همگي مخالف نيستند. بالاخره اگر كميسيون 
آموزش هم نظر مثبت مي داد پيش بيني رأي اعتماد گرفتن وزير پيشنهادي 
خيلي قطعي مي شد، اما با همه اينها اعضای كميسيون آموزش نظر قاطع منفي 
هم نداده اند. به هر حال نظر ممتنع ها در صحن علني مجلس ممكن است تغيير 
كند و به رغم اين نظر كميســيون آموزش، احتمال رأي آوري براي وزير را بالا 

مي بينيم.
 نظر خودتان هم مثبت است؟

بله.

 مولود چاووش اوغلو، وزير امورخارجه 
سياست 
تركيــه، ديــروز در رأس هيأتــي خارجی

ديپلماتيك وارد تهران شد و با حسين 
اميرعبداللهيان، همتاي ايرانــي خود و پس از آن با 
 رئيس جمهوري كشورمان ديدار و گفت وگو كرد تا

 2 كشور پس  از يك دوره اختلافات سياسي، در مسير 
توسعه روابط دوجانبه گام بردارند.

به گزارش همشــهري، اين ســفر در زماني انجام 
مي شــود كه به اعتقاد كارشناسان، روابط 2 كشور 
در مقايسه با گذشته، از ســطح مطلوبي برخوردار 
نيست و تحولات اخير در منطقه قفقاز عامل منفي 
بســزايي در بروز برخي اختلافات راهبردي ميان 
ايران و تركيه به شمار مي رود. به نظر مي رسد سفر 
چاووش اوغلو به تهران، قرار است درهاي جديدي 
را به سوي توسعه روابط دوجانبه بگشايد؛ موضوعي 
كه در ديدارهاي ديروز بر آن تأكيد شد و قرار است 
2 كشور با تدوين نقشه راه همكاري هاي بلندمدت، 
به گســترش همكاري هاي سياســي-اقتصادي 

متقابل بپردازند.
همانگونه كه پيش بيني مي شــد، در جريان ســفر 
ديروز وزير امورخارجه تركيه به تهران، بســياري از 
دغدغه هاي مهم 2 كشور مطرح شد. از تحولات قفقاز، 
افغانستان و لبنان گرفته تا توسعه روابط اقتصادي و 
همچنين ضرورت رفع تحريم ها عليه ايران، ازجمله 
موضوع هايي بود كه محور اصلي رايزني هاي ديروز را 

تشكيل مي داد.
در چنين شرايطي به نظر مي رسد 2 كشور با اتخاذ 
رويكردهاي عمل گرايانه، قصد دارند با پشــت سر 
گذاشتن برخي تنش هاي اخير، دور تازه اي از روابط 
دوجانبه را آغاز كننــد؛ موضوعي كه گفت وگوهاي 
ديــروز گواهي بــر اين مدعاســت، تــا جايي كه 
چاووش اوغلو تهران را »خانه دوســت« دانســت و 
اميرعبداللهيان نيز بر اشــتراكات موجود ميان دو 

كشور تأكيد كرد.

 هشدار درباره تحركات بيگانه
رئيس جمهوري در ديدار با وزير امورخارجه تركيه 
روابط نزديك دو كشــور را به نفع صلــح و ثبات در 
منطقــه دانســت و گفت: ايــران و تركيــه بايد با 
نهايي كردن نقشه  راه ارتقاي همكاري ها كه تدوين 
آن در دستور كار 2 كشور است، آماده ارتقاي روابط 

از سطح كنوني به همكاري هاي همه جانبه باشند.
سيدابراهيم رئيسي افزود: همكاري هاي منطقه اي 

2 كشور بايد به همكاري در عرصه بين المللي تبديل 
شود و اين نوع تعاملات با توجه به جايگاه مهم ايران 

و تركيه، مي تواند در معادلات جهاني مؤثر باشد.
وي با اشاره به نگاه جمهوري اسلامي درباره توانايي 
كشورهاي منطقه براي رفع مسائل خود بدون دخالت 
بيگانگان گفت: حضور بيگانگان جز ناامني و تنش 
ميان ملت ها و دولت هاي منطقــه نتيجه اي ندارد؛ 
همچنان كه 2۰سال حضور آمريكا در افغانستان جز 
قتل و خونريزي و تخريب نتيجه اي نداشت و مشخص 
شد مشكلات افغانستان به دست مردم اين كشور و با 

كمك همسايگان قابل حل است.
رئيســي همچنين اضافه كرد: جمهوري اســلامي 
ايران با جمهوري آذربايجان و تركيه فراتر از رابطه 
همسايگي، پيوند عميق و ديرينه اعتقادي و فرهنگي 
دارد و نبايــد اجازه دهيم برخي تحــركات بيگانه، 

خدشه اي در روابط ايجاد كند.

نقش ايران در توسعه ثبات و تجارت در قفقاز جنوبي
وزير امورخارجه تركيه نيز در ايــن ديدار با تأكيد 
بر اينكه كشــورش به دنبال ايجاد شتاب در افزايش 
سطح روابط با جمهوري اسلامي ايران است، گفت: 
تركيه دولت جديد ايران را دولتي نتيجه گرا مي داند 
و مصمم است ســطح همكاري ها با تهران را هرچه 

بيشتر افزايش دهد.
مولود چاووش اوغلو با اشــاره به اهميت همكاري و 
مشاركت ايران در توســعه ثبات و تجارت در قفقاز 
جنوبي، تصريح كرد: براي افزايش ثبات و مناسبات 
تجاري در قفقــاز جنوبي به دنبال ايجــاد و تقويت 
همكاري هاي مشــترك با جمهوري اسلامي ايران 
هســتيم. وي همچنين با اشاره به تحولات منطقه، 
همكاري با ايران در مبارزه با تروريسم و ايجاد ثبات و 

آرامش در منطقه را خواستار شد.

سندي براي توسعه روابط
وزير امورخارجه كشورمان نيز در جريان نشست 
 خبــري ديروز با همتــاي ترك خــود، از توافق 
2 كشــور براي تدوين نقشــه راه همكاري هاي 
بلندمدت خبر داد و ابراز اميدواري كرد اين سند 
در جريان ســفر آينده رئيس جمهوري تركيه به 

ايران نهايي شود.
حســين اميرعبداللهيان در اين باره گفت: توافق 
كرديم بــه  منظور تدوين نقشــه راه همكاري هاي 
بلندمدت ايران و تركيه، گفت وگوهاي ديپلماتيك 
را آغاز كنيــم و اميدواريم در جريان ســفر آينده 
رئيس جمهوري تركيه به تهران، اين سند در حضور 

روساي جمهوري دو كشور به امضا برسد.

وي همچنيــن بــا بيــان اينكــه در ايــن ديدار 
گفت وگوهاي مفيدي در زمينه توســعه مناسبات 
دو كشور انجام و توافق هايي نيز حاصل شده است، از 
رايزني درباره مسائل متنوع بين المللي و منطقه اي 
ميان ايــران و تركيه خبــر داد؛ رايزني هايي كه بر 
تحولات افغانســتان و ثبات امنيت در غرب آســيا 

متمركز بوده است.

 بررسي تحولات منطقه اي
رايزني پيرامون تحولات منطقه اي، بخش ديگري 
از گفت وگوهاي ديــروز وزراي امورخارجه ايران و 
تركيه را تشــكيل داد. اميرعبداللهيان در اين باره 
گفت: درباره مسائل منطقه، اتفاق نظر فراواني ميان 
2 كشور وجود دارد و در جريان گفت وگوها نيز شاهد 

اين اتفاق نظرها بوديم.
وزير امورخارجه كشــورمان با اشاره به بحران يمن 
عنوان كرد: اميدواريم جنگ خانمان سوز يمن هرچه 
زودتر پايان يابد و سريع تر شــاهد پايان محاصره 

انساني اعمال شده عليه اين كشور مسلمان باشيم.
اميرعبداللهيان درباره تحــولات لبنان نيز گفت: 
تحولات لبنان را با جديت و نگراني دنبال مي كنيم. 
نگران اتفاقي هســتيم كه در عرصــه ديپلماتيك 
و تعطيلي برخي از ســفارتخانه هاي عربي در اين 
كشور روي داده و به سياست هاي خود به حمايت از 
لبنان ادامه مي دهيم. وي همچنين افزود: به صورت 
مشترك با آقاي چاووش اوغلو، اقدام تروريستي اخير 
عليه نخست وزير عراق را محكوم كرديم و اميدواريم 
در سايه انتخابات برگزارشده، هرچه زودتر دولت و 
پارلمان جديد در اين كشور همسايه تشكيل و ثبات 

در عراق ايجاد شود.

رفع موانع تجاري
توسعه همكاري هاي اقتصادي و رفع موانع تجاري 
موجود، بخش ديگــري از رايزني هاي ديروز وزراي 
امورخارجه ايران و تركيه بود كه به نظر مي رســد 
چشم انداز روشــني پيش روي گســترش روابط 
اقتصادي 2 كشــور قرار مي دهد. وزير امورخارجه 
كشــورمان در اين باره گفت: هر دو دولت عمل گرا 
هستند و اميدواريم به سرعت موانع تجاري موجود 
رفع شود. براين اســاس به مكانيسم هاي مشترك 
در سرعت بخشيدن به توســعه روابط دوجانبه نيز 

رسيديم.
اميرعبداللهيــان ادامــه داد: ظرفيت هاي فراوان و 
در عين حال موانعي براي رونــق تجارت ميان دو 
كشــور وجود دارد كه قرار شد اقدام هاي لازم براي 
رفع اين موانع انجام شود. تسهيل تردد ترانزيتي و 
موضوع هاي كنسولي نيز مورد توجه ويژه قرار گرفت 
و براي شتاب بخشيدن به اين همكاري ها مانع جدي 

مشاهده نمي كنيم.

 مجلس شوراي اسلامي در حالي امروز ،سه شنبه 
25آبان قرار است در مورد صلاحيت مسعود فياضي، مجلس

وزير پيشنهادي آموزش و پرورش تصميم گيري كند 
كه پيش از اين اعلام شده بود طرح شفافيت آراي نمايندگان بررسي 
مي شود و به دليل معرفي وزير پيشــنهادي و اولويت داشتن آن، 
بررسي طرح شفافيت به تعويق افتاد. حال امروز قرار است مجلس 
براي تنها كرسي باقيمانده وزارت از دولت سيزدهم تصميم گيري 
كند؛ كرسي مهمي كه خالي ماندن آن تا كنون هم انتقادات بسياري 
در پي داشــته و طبق اعلام معــاون پارلمانــي رئيس جمهور، 
سيدابراهيم رئيسي هم در جلسه علني امروز براي دفاع از اين وزير 
پيشنهادي حضور مي يابد. منتقدان معتقدند با آغاز به كار مدارس و 
افزايش سرعت واكسيناسيون و نيز بررسي طرح هاي مهمي چون 
رتبه بندي معلمان در مجلس، اداره اين وزارتخانه بزرگ با سرپرست 
به صلاح نيست. چنان كه محمدجواد عسكري، نماينده مجلس در 
جلسه علني يكشنبه، ۱۶آبان مجلس طي تذكري شفاهي گفت: 
»تعلل دولت در معرفي وزير آموزش و پرورش به صلاح نيست و 
رئيس جمهور بايد هرچه سريع تر نسبت به معرفي وزير پيشنهادي 
به مجلس اقدام كند.« همچنين عليرضا منادي سفيدان، رئيس 
كميسيون آموزش هم پيش تر گفته بود  كه در صورت تداوم   روند 
واكسيناســيون تا آذرماه، همه معلمان به طور كامل واكســينه 
مي شوند و بر همين اساس ستاد ملي كرونا براي بازگشايي مدارس 
نيز چراغ سبز نشــان داده تا مدارس به صورت تركيبي بازگشايي 

شوند.
در روزهاي گذشــته حال و هواي فضاي سياسي در مورد فياضي 
چندان يكدســت نبود. انتقادهايي در زمينه های متعدد در مورد 
او مطرح شده كه البته در نشست هاي مختلف با خبرنگاران به آنها 
پاسخ داد؛ پاسخ هايي كه در تغيير فضا در مورد او هم بي تأثير نبوده 
است. چنان كه سيدمحمدرضا ميرتاج الديني، نماينده مجلس هم در 

گفت وگو با همشهري بر اين موضوع تأكيد كرد.

 توقع دولت از مجلس
از سوي ديگر دولت هم تأكيد دارد كه نمي توان دستگاه عريض و 
طويل آموزش و پرورش را با سرپرست اداره كرد؛ موضوعي كه روز 
گذشته از سوي معاون پارلماني رئيس جمهوري بيان شد. به گزارش 
ايسنا، سيدمحمد حســيني، معاون پارلماني رئيس جمهوري در 
نشست »هم افزايي قواي مجريه و مقننه در حل چالش هاي كشور« 
با اشاره به برگزاري جلسه رأي اعتماد به وزير پيشنهادي آموزش و 
پرورش گفت: توقع اين است كه روز سه شنبه كابينه دولت كامل 
شود. آموزش و پرورش يك دستگاه عريض و طويل و بااهميت است 
و آن را با اين همه معلم و كارمند و دانش آموز نمي شود با سرپرست 
اداره كرد. حســيني تصريح كرد: ما با وزير پيشنهادي آموزش و 
پرورش امروز و روزهاي گذشته در كميسيون هاي مختلف جلساتي 
داشتيم و آقاي فياضي به ابهامات و سؤالات پاسخ داد. از نمايندگان 
هم انتظار مي رود حرف ها و برنامه ها را بشنوند، سؤالاتي كه دارند را 
بپرسند تا ابهامات برطرف شود و بر آن مبنا تصميم بگيرند؛ اگر هم 
ايرادي و اشــكالي از جاي ديگري وجود دارد آن را به اين موضوع 

تسري ندهند تا ان شاءالله دولت بتواند با قدرت كارش را ادامه دهد.

روند بررسي صلاحيت فياضي در مجلس
سيدنظام موسوي، سخنگوي هيأت رئيسه مجلس شوراي اسلامي 
هم با ارائه توضيحاتي درباره روند برگزاري جلســه رأي اعتماد به 
وزير پيشنهادي آموزش و پرورش، گفت: طبق آيين نامه مجلس 
رئيس جمهور يك ساعت فرصت دفاع از وزير پيشنهادي آموزش 
و پرورش دارد، ســپس نوبت به ارائه گزارش كميسيون آموزش و 
تحقيقات درباره نتيجه جمع بندي خود درباره صلاحيت فياضي 

مي رسد. كميسيون آموزش ۱۰دقيقه زمان دارد.
موســوي ادامه داد: ســپس 2 نماينده مخالف و 2 نماينده موافق 
نظرات شــان را درباره فياضي اعلام مي كنند  . درنهايت هم وزير 

پيشنهادي به مدت ۳۰دقيقه به تشريح برنامه هايش مي پردازد. 

 در جريان سفر وزير امورخارجه تركيه به تهران مطرح شد

نقشه راه همكاري هاي بلندمدت ايران و تركيه

نكته روز

گزارش 2

پاسخ اژه اي به شكايات بلاتكليف 
مجلس در دستگاه قضا

بلاتكليفي شكايات ارسالي مجلس به ويژه از ادوار دولت ها به قوه قضاييه، 
توضيحات رئيس قوه قضاييه در جلسه روز دوشنبه شوراي عالي قضايي را 
به همراه داشت. تاكنون مجلس يازدهم در پرونده هاي مختلفي همچون 
تخلف دولت سابق در اجراي قانون »اقدام راهبردي براي لغو تحريم ها و 
صيانت از منافع ملت ايران« به قوه قضاييه شكايت كرده است. در مجالس 
قبلي نيز شــكايت هايي از دولت محمود احمدي نــژاد به مجلس ارائه 
شده بود، ولي نتيجه آنها مشخص نشد. به گزارش ايسنا، غلامحسين 
محسني اژه اي، رئيس قوه قضاييه در جلســه روز دوشنبه شوراي عالي 
قضايي تلويحا به انتقادات نمايندگان مجلس در جلسات كميسيون ها در 
اين باره پاسخ داد. او با بيان اينكه در قانون اساسي تصريح شده هر كس 
از طرز كار قوا شكايت دارد مي تواند در كميسيون اصل ۹۰ مطرح كند، 
گفت: در قانون اساسي تصريح شده هركس از طرز كار قوا شكايت دارد 
مي تواند در كميسيون اصل ۹۰ مطرح كند. از سال 5۹ تاكنون كه اين 
قانون و آيين نامه آن اجرايي شده هنوز ممكن است يك تعريف مشترك 
درباره مفهوم شكايت، طرز كار يا نحوه شكايت حاصل نشده باشد كه اگر 

اين مسئله به خوبي تبيين نشود، ممكن است باعث تداخل كارها شود.
رئيس قوه قضاييه با اشاره به وجود سازمان هاي مختلف نظارتي مجلس و 
دستگاه قضا گفت: مجلس شوراي اسلامي يكي از وظايف خود را نظارت 
بر همه امور كشور مي داند و در قوه قضاييه هم 2مجموعه نظارتي وجود 
دارد كه يكي سازمان بازرسي است كه براساس اصل ۱۷۴ قانون اساسي 
بر روند حسن اجراي قوانين نظارت دارد. ديوان عدالت اداري هم براساس 
قانون اساسي مسئول بررسي تصميمات و بخشنامه هاي دولت است كه 
به شكايات مردمي در اين حوزه رسيدگي مي كند و ما بايد بررسي كنيم 
چگونه مي توانيم ظرفيت اين مجموعه ها با ظرفيت مجلس را به گونه اي 
هماهنگ كنيم تا با جلوگيري از موازي كاري ها نقش مؤثري در اصلاح امور 
داشته باشند. وي ادامه داد: مجلسي ها از ديرباز گلايه داشتند كه براساس 
وظيفه ذاتي خود تحقيق و تفحص هايي انجام و آن را براي رسيدگي به 
قوه قضاييه ارجاع مي دهند يا گزارش هايي از سوي كميسيون اصل ۹۰ به 
دستگاه قضايي ارجاع مي شود كه نتيجه آنها معلوم نيست. طبعاً همكاران 
ما در دستگاه قضايي نيز نظراتي در اين خصوص دارند و يكي از بسترهايي 
كه مي توان در اين خصوص هم انديشــي كرد تا به يك فهم مشترك و 
راه حل دقيق براي هم افزايي ظرفيت ها و پيشگيري از موازي كاري ها و 
خنثي كردن اقدامات دستگاه ها رسيد، گفت وگو و برگزاري نشست هاي 
مشترك است. اژه اي درباره جلسات مشترك با روساي ساير قوا نيز با بيان 
اينكه دستگاه قضايي برحسب وظيفه ذاتي و قانوني و براساس تأكيدات 
و انتظارات مقام معظم رهبري وظيفه خود مي داند با كمك به دولت در 
حل مشكلات، باري از دوش مردم بردارد، گفت: براي حل مشكلات بايد 
به يك فهم مشترك از مسائل و راهكارهاي واحد برسيم. اگر هر ۳قوه به 
درك واحدي از مشكلات و راه حل آنها نرسند و هركدام بخواهند راه خود 

را بروند، مسائل حل نمي شود.

تأييد آزادسازي تدريجي پول هاي 
بلوكه ايران

حواشي آزادسازي پول هاي بلوكه شده ايران طي بازگشت فشارهاي 
تحريمي ۳سال اخير آمريكا عليه ايران، تأييد وزارت امور خارجه در 
صحت و سقم اين خبر را به همراه داشــت. يكي از مديران رسانه اي 
دولت ســيزدهم اخيرا اعلام كرده بود: »كمتر از ۱۰۰ روز پس از آغاز 
دولت سيزدهم، اخيرا بيش از ۳ و نيم ميليارد دلار از منابع مسدود ايران 
در يكي از كشورها در دسترس قرار گرفته است.« مشخص نشدن منبع 
آزادسازي اين پول ها برخي ترديدها نسبت به ميزان وصول اين منابع 
را ايجاد كرده بود. برخي گمانه زني ها حكايت از آن داشتند با توجه به 
افزايش انتقادات اخير ايران از كره جنوبي بخشي از اين پول ها حاصل 
آزادسازي منابع ارزي ايران در اين كشور باشند. با اين حال كره جنوبي 
اين مسئله را تكذيب كرد و وزارت امور خارجه كشورمان اعلام كرده 

آزادسازي اين پول ها از منابع مختلفي بوده است.
براساس گزارش ايسنا، سعيد خطيب زاده، ســخنگوي وزارت امور 
خارجه درباره اينكه ۳ و نيم ميليارد دلار آزاد شده از پول هاي بلوكه 
شده ايران در خارج از كشور در كدام يك از كشورهاست و آيا وزارت 
خارجه اين مسائل را تأييد مي كند، گفت: عموما در مورد اين مسائل 
اطلاعات ريزي از سوي وزارت خارجه داده نمي شود و بانك مركزي اگر 
مصلحت بداند در اين زمينه اطلاع رساني مي كند و مسائل را در ميان 
مي گذارد. همانطور كه پيش از اين گفته ام ما منابع متعددي در خارج 
از كشور داريم كه در حال آزادسازي تدريجي آنها هستيم و اگر امروز 
كالاهاي اساسي وارد كشور مي شوند به اين معني است كه اين پول ها 
به صورت تدريجي در حال آزادشدن هستند و آنها از يك منبع نبوده اند.

گروسي به تهران مي آيد
خطيب زاده در واكنش به طرح گلايه هايي از ســوي رافائل گروسي، 
مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي مبني بر اينكه از زمان روي كار 
آمدن دولت جديد در ايران ارتباط چنداني بين وي و دولت جديد ايران 
وجود نداشته و اين موضوع را حيرت انگيز خوانده هم گفت:   از ايشان 
براي سفر به تهران دعوت شده است، تاريخي در اين زمينه مشخص 
شده و منتظر پاسخ ايشان نسبت به تاريخ مشخص شده هستيم. ايشان 

به زودي به ايران مي آيند. 

زنجــان؛ مقصد دهمين ســفر 
استاني

دهمين سفر استاني رئيس جمهور با يك 
هفته تأخير پايان ايــن هفته به مقصد 
زنجان انجام مي شود. صولت مرتضوي، 
معاون اجرايي رئيس جمهور در حساب 
توييتري خود نوشت: در ادامه سفرهاي 
استاني، رياســت محترم جمهور اواخر 
هفته جاري به استان زنجان سفر  مي كند.  

دستور معاون اول برای هرمزگان
معــاون اول رئيس جمهــور در جلســه 
ستاد پيشگيري، هماهنگي و فرماندهي 

عمليات پاسخ به بحران استان هرمزگان 
كه در بندرعباس برگزار شــد، با تأكيد 
بر اينكه بايد ظرف چنــد روز آينده آثار 
زلزله بر زندگي مــردم را به صورت فوري 
ســاماندهي كنيم، گفت: بايد شرايطي 
فراهم شــود كه مردم بتوانند به زندگي 
عادي ادامه دهند و براي امور ديگر مانند 
ساخت  و سازها، بايد با بسيج امكانات در 
درازمدت اقدامــات لازم صورت گيرد و 
دولت نيز كمك ها و پشــتيباني لازم را 
انجام خواهد داد. به گزارش ايسنا، محمد 
مخبر  از اســتاندار هرمزگان خواســت 
ظرف چند روز آينده، گزارشــي جامع از 
برآورد خسارات وارده تدوين و به دولت 

ارائه دهد.

روي خط سياست

تكميل كابينه رئيسي؛ شايد امروز
نمايندگان مجلس امروز در مورد صلاحيت مسعود فياضي، وزير پيشنهادي آموزش و پرورش تصميم  مي گيرند

قاسمي پور: نگاه كميسيون آموزش 
مثبت نيست

شيوا قاسمي پور، نماينده مجلس 
و عضو كميسيون آموزش مجلس 
معتقد است كه نگاه فرهنگيان و 
فضاي فرهنگي جامعه به دومين 
وزير پيشــنهادي براي آموزش و 
پرورش مثبت نيست. البته او معتقد 

است كه فضاي مجلس مي تواند متفاوت باشد.

 ديدگاه فرهنگيان و فعالان فرهنگي و نيز فضاي 
مجلس براي دادن رأي اعتماد به وزير پيشنهادي آموزش و 

پرورش چيست؟
با توجه به شــرايطي كه الان وجود دارد، انتظاراتي كه جامعه 
فرهنگي از گزينه اي كه براي معرفي وزير پيشــنهادي داشتند 
برآورده نشــده و فكر نمي كنم اين وزير پيشنهادي پاسخگوي 

توقعات آنها باشد.
 اينكه نظر فعالان فرهنگي مخالف باشد يك بحث 

است، نظر نمايندگان بحثي ديگر. نظر نمايندگان چيست؟
نظر نمايندگان را فعلا نمي توان دقيق گفت.

 جلساتي هم با وزير پيشنهادي داشته ايد و برنامه 
ايشان را شنيده ايد؟

بله، ما به عنوان كميســيون تخصصي 2 جلسه مفصل با ايشان 
داشته ايم.

 يعني بعد از جلسات و شنيدن برنامه هاي ايشان 
باز هم نظرات نمايندگان تغيير نكرد؟

بعد از اين دو جلسه و شنيدن سخنان و برنامه هايشان رأي گيري 
كرديم و نهايتا رأي كميسيون مثبت نبود و گزارش رأي گيري 
كميسيون هم در جلسه صحن علني و قبل از رأي گيري قرائت 

خواهد شد.
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مدیریت شهر

 بازديد سرزده شهردار 
از ايستگاه هاي برف روبي

اگر چه فعلا چندان خبری از بارندگی نیست اما فصل سرما در پیش است 
و باید انتظار بارش شدید را داشت. باران در هفته هاي گذشته باعث ایجاد 
آب گرفتگي گسترده در مناطق شمالي نشد و بخشي از این اتفاق به آمادگي 
نیرو هاي خدمات شهري در لایروبي دائم مسیر هاي انتقال آب بازمي گردد. 
بامداد روز دوشنبه، شــهردار تهران در اقدامي سرزده از بخش پسماند و 

ایستگاه هاي برف روبي منطقه ۳ و ۴ بازدید و با كارگران صحبت كرد.
شهردار منطقه ۳در این باره به همشهري مي گوید: » آقاي زاكاني از آمادگي 
ماشین آلات و وضعیت استقرار كارگران خدمات شهري و اسكان كارگري 
در تقاطع بزرگراه هاي هاشمي رفسنجاني و كردستان بازدید كردند كه 
باعث دلگرمي نیرو هاي ما شــد.«   حمید جواني مي افزاید: »سایت هاي 
برف روبي از ۳هفته پیش را ه اندازي شد و ماشین آلات مورد نیاز از سوي 
معاونت خدمات شهري به منطقه تحویل داده شده است. مي توان گفت 
تقریبا از اوایل آبان یا اواخر مهر، شهرداري تهران آمادگي كامل براي مقابله 
با شرایط ناشي از بارش برف و باران را دارد.« او مي افزاید: » ایجاد آمادگي 
منطقه جهت برف روبي به این موقع از سال برنمي گردد. در ابتداي هرسال 
كه قرارداد هاي خدمات شــهري با پیمانكاران مربوطه یا مجریان بسته 
مي شود، بخشي به برف روبي اختصاص پیدا مي كند؛ در نتیجه پیمانكاران 
خدمات شهري این موضوع را در عملكرد ســالانه خود مورد توجه قرار 
مي دهند. پیمانكار از ابتداي آبان نیرو هاي خود را مستقر مي كند و در هر 
زماني بسته به اعلام گزارش سازمان هواشناسي، تیم   ها در منطقه و نواحي 
به صورت آماده باش مســتقر و درصورت بروز مشكل آماده ارائه خدمات 
هستند.« جواني درباره شــرایط منطقه ۳مي گوید:» البته بعضي اوقات 
حجم آب به قدري زیاد است كه كشش نهر ها پاسخگو نیست. معضل ما، در 
بارندگي اخیر از این جنس بود. امیدواریم در آینده بتوانیم در نقاط و معابري 
كه وجود مشكل در آنها مشخص شده است، كانال یا مسیر  جداگانه بسازیم 
كه اگر حجم بارش بیش از انتظار بود ایــن كانال ها جوابگوي انتقال آب 
باشند.« او در پاسخ به این سؤال كه در بازدید آینده شهردار تهران از منطقه 
چه نكاتي مطرح خواهد شد، مي گوید:» در منطقه ۳با چند موضوع اساسي 
روبه رو هستیم كه یكي از مهم ترین آنها مشكلات ترافیكي شامل كمبود 
پارك حاشیه اي و دسترســي هاي محدود است. ما چند پیشنهاد درباره 
ایجاد دسترسي هاي موقت یا دائم داریم تا بتوان با آن  بخشي از مشكلات 
را حل كرد.« شهردار منطقه ۳گفت:»در زمینه شهرسازي هم مشكلاتي 
براي شهروندان ایجاد شده است كه با پهنه بندي ارتباط دارد. پهنه بندي 
مســكوني و تجاري یا پهنه بندي با كاربري هاي مختلف دیگر در طرح 
تفصیلي نیاز به اصلاحاتي دارد.« او تأكید مي كند: »قسمت هایي از منطقه 
مانند ده ونك، زرگنده و درب دوم جزو نقاط كم برخوردار ما هستند كه لازم 
است طرح هاي شهرسازي این نقاط به روزرساني شود و براي تعیین تكلیف 
آنها یك برنامه ریزي دقیق از طرف شهرداري تهران تعیین شود.« جواني 
همچنین مي گوید: »برخي پروژه ها هم متوقف شده است كه امیدواریم 
دوباره به جریان بیفتد. یكي از آنها پاركینگ نیایش در جنوب پارك ملت و 
روي تونل نیایش است كه درصورت تكمیل و راه اندازي بخشي از معضل 

یدپارك در محدوده اطراف را حل مي كند.«
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بچه تهرون باشی 
و همشهری محله رو نخونده باشی؟! 

با ما به کوچه پس کوچه های پایتخت بیایید

قرار ما؛ چهارشنبه های هر هفته، ضمیمه روزنامه همشهری

  شــهرداري تهران بــراي افزایش 
ظرفیت گردشگري در جنوب شرق گزارش

پایتخــت، تفاهمنامه اي بــا اداره 
اوقــاف و بخــش خصوصي درخصــوص جذب 
گردشــگر به زندان هارون الرشید امضا كرد. این 
بناي قدیمي در زمان سلســله آل بویه با رویكرد 
قلعه و حفاظت از ري در سده چهارم هجري قمري 
در دامنه كوه هاي مسگرآباد ساخته شد. پس از 
آن، از بناي ساخته شده به عنوان زندان استفاده و 
به دلیل دارا بودن ارزش تاریخي، ثبت ملي شد و 
سپس به عنوان جاذبه اي تاریخي و گردشگري در 
فهرســت آثار تاریخي قــرار گرفت. امــا فاصله 
10كیلومتري آن با تهران و نبود امكانات رفاهي 
براي حضور گردشگران، این بناي تاریخي را به 
غربت كشــاند و اطــراف آن را بــه منجلابي از 
آسیب هاي اجتماعي تبدیل كرد؛ به همین منظور 
با توجه به نگاه مدیریت جدیــد درباره افزایش 
ظرفیت هاي گردشگري تهران، تفاهمنامه اي بین 
شهرداري تهران با اداره اوقاف و بخش خصوصي 

امضا و مقرر شد مجموعه اي از امكانات رفاهي در 
محدوده بناي تاریخي هارون ایجاد شود كه با این 

تفاسیر، افقي روشن در انتظار آن است. 
در همین ارتباط، معاون امور اجتماعي و فرهنگي 
شــهرداري منطقه 1۵ گفت:  »هم اكنون متولي 
این بناي تاریخــي، اداره اوقــاف و امور خیریه 
شهرري اســت، اما از آنجایي كه این بنا یكي از 
جاذبه هاي گردشــگري منطقه 1۵ محســوب 
مي شود، شــهرداري تصمیم گرفت در تعامل با 
اداره اوقاف و مشاركت بخش خصوصي، امكاناتي 
را براي گردشــگران مراجعه كننده فراهم كند. 
در این تفاهمنامه مقرر شــده بخش خصوصي 
یك سري امكانات رفاهي ازجمله چندین آلاچیق 
براي اســتراحت و پذیرایي از گردشگران، چند 

چشمه سرویس بهداشتي، پاركینگ، راهنماي 
گردشــگران براي معرفــي این اثــر تاریخي به 
گردشــگران علاقه مند و تابلوهاي راهنما جهت 
راهنمایي گردشــگران در محــدوده این بناي 

تاریخي فراهم كند.« 
اكبر مختاري افزود: »براســاس این تفاهمنامه 
قرار است بخش خصوصي طي مدت۳تا ۶ ماه از 
تاریخ انعقاد این تفاهمنامه، امكانات لازم را براي 
جذب و حضور گردشــگر و تبدیل آن به مقصد 
گردشــگري پایتخت فراهم كند و اداره اوقاف و 

شهرداري نیز همكاري لازم را داشته باشند.«
 بنابراین احتمال مي رود كه زندان هارون الرشید 
در نوروز 1۴01میزبان گردشگران بسیاري باشد. 
با این اوصاف، پــس از زندان قصــر، یك زندان 

قدیمی دیگر هم به عنوان یك جاذبه گردشگري 
و فرهنگي در اختیار شهروندان قرار مي گیرد.

برگزاري تورهاي گردشگري در قالب بسته 
گردشگري

زهرا مالمیر، مسئول گردشــگري منطقه1۵ از 
مرمت و ایجاد امكان حضور گردشــگران در این 
محدوده به واســطه امضای تفاهــم خبر داد و 
گفت: »این اقدام درواقع روزنه امید براي حضور 
بیشــتر گردشــگران در جنوب، جنوب شرق و 
شرق پایتخت است؛ چون این منطقه از تهران به 
لحاظ گردشگري جاذبه هاي تفریحي، تاریخي و 
زیارتي فوق العاده اي دارد كه در كنار آن با ایجاد 
زیرســاخت لازم براي بازدید از بنــاي تاریخي 

زندان هارون الرشید مي توان به جذب گردشگر 
در منطقه از همه جاي تهــران امیدوار بود. طي 
ســال هاي اخیر تورهاي متعددي با موضوعات 
مختلف به خانه شــهید، امامزاده سیده خاتون، 
امامزاده اهــل بن علي، بوســتان هاي آزادگان، 
توســكا و پامچال، آرامگاه هــاي تاریخي اقلیت 
ارامنه، كلیمي و هندوها و كوشك امیرسلیماني 
برگزار شده اســت، اما بنا به آسیب هاي مختلف 
و نبود امكانــات لازم در آن مجموعه از برگزاري 
تور امتناع كرده ایم؛ درحالي كــه این مجموعه 
پتانسیل آن را دارد تا مانند سایر بناهاي تاریخي 
و واجد ارزش در تهــران مانند باغ نگارســتان 
تبدیل بــه مقصد گردشــگري شــود. امضاي 
چنین تفاهمنامه اي براي تعاملات بیشتر سبب 
برگزاري تورهاي گردشــگري در قالب بســته 
گردشگري مي شــود.« او ادامه داد: »متأسفانه 
در گذشته گردشــگران از حضور در آن منطقه 
امتناع مي كردند؛ چون معمولا با درهاي بســته 
روبه رو مي شدند و خطرات متعددي آنها را تهدید 
مي كرد، اما اكنون این تعامل درراستاي اهداف 
بالابردن ظرفیت گردشگري مي تواند باعث رونق 

اقتصادي، فرهنگي و اجتماعي منطقه شود.« 

زندان هارون؛ ميزبان گردشگران
 با امضاي تفاهم میان شهرداري، اداره اوقاف و بخش خصوصي، زندان هارون الرشید در جنوب شرق تهران، احیا شده و 

داراي امكانات رفاهي ویژه اي براي بازدید شهروندان مي شود

    زهرا کريمی 
خبر نگار
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گزارش

مصائب وابستگي به دلار

در محتمل  تریــن ســناریوی  آمار
جمعیتی برای ایران، درصورت 
جبران كاهش بــاروری پس از 
دوره كرونا تا سال 1403 و تداوم كاهش ملایم 
باروری تــا 1.6فرزند، جمعیت كل كشــور در 
ســال 1430 حدود 93میلیون و 632هزار نفر 
برآورد شده است. به گزارش همشهری، مركز 
آمار در جدیدتریــن پیش بینــی از تغییرات 
جمعیت ایران تا افق 1430 شمســی، با تغییر 
ســناریوهای باروری و مرگ ومیر در مقایسه با 
پیش بینی های قبلی و حفظ اطلاعات و فرضیات 
مربوط بــه ارزیابــی داده های سرشــماری و 
سناریوی مهاجرت، جمعیت برآورد شده برای 
ایران در 30سال آینده، 7میلیون و 668هزار نفر 
كمتر از پیش بینی ها شــده است. مركز آمار در 
گزارش جدید خود در حالی جمعیت ایران در 
سال 1430 را در محتمل ترین سناریو 93میلیون 
و 632هزار نفر برآورد كــرده كه در برآوردهای 
سال 97، جمعیت ایران در سال 1430 را بالغ بر 

101میلیون و 300هزار نفر تخمین زده بود.

جمعیت ایران در آینه آمار
در جدیدترین گــزارش مركز آمــار ایران از 
تغییرات احتمالی جمعیت كشور، با توجه به 
واقعیت هــای موجود جامعه و شــاخص های 
محاسبه شــده از ســال 1396 تــا 1399، 
سناریوهای باروری و مرگ ومیر در مقایسه با 
پیش بینی قبلی تغییر كرده؛ اما ارزیابی داده های 
سرشــماری و ســناریوی مهاجرت كماكان 
براساس پیش بینی قبلی باقی مانده است. در 
گزارش جدید، جمعیت ایران در افق 1430 در 
6سناریو مفروض باروری پیش بینی شده كه 

براســاس آن انتظار می رود جمعیت كشور در 
سال هدف در كمترین سطح به 95.3میلیون 
نفر و در بیشترین سطح به حدود 112.5میلیون 
نفر برســد. بررســی ها حاكی از این است كه 
در بدبینانه ترین ســناریو یعنی كاهش میزان 
بــاروری كل تا 1.3فرزند، جمعیــت ایران در 
سال هدف به 90میلیون و 220هزار نفر و در 
خوش بینانه ترین سناریو یعنی افزایش میزان 
باروری كل تا 2.5فرزند به حدود 102میلیون 
و 189هزار نفر خواهد رسید. در این گزارش، 
ســناریوی جبران كاهش باروری پس از دوره 
كرونا تا سال 1403 و ادامه كاهش شیب ملایم 
باروری تــا 1.6فرزند به عنــوان محتمل ترین 
سناریوی مطرح شده كه براساس آن جمعیت 
كشــور در 30ســال آینده بــه 93میلیون و 

632هزار نفر خواهد رسید.

سناریوهای جمعیتی در 1430
بــرای پیش بینی جمعیت كل كشــور تا افق 
1430، شــش ســناریو درنظر گرفته شده ؛ 
براســاس توضیحات مركز آمار ایــران، دلیل 
انتخاب ســناریوها به این ترتیب است كه رقم 

1.7تثبیت باروری با توجه به رقم محاســبه 
شده در سال1399 است. سناریوهای باروری 
2.1 و 2.5 فرزند با فرض رســیدن به ســطح 
جانشــینی و بالاتر از سطح جانشینی با توجه 
به ایده آل ها و سیاســتگذاری های جمعیتی و 
بسیار خوش بینانه انتخاب شده اند و سناریوی 
باروری 1.3فرزند به عنوان بدبینانه ترین سناریو 
تدوین شده است؛ اما جبران كاهش باروری پس 
از دوره كرونا )سال 1403( و ادامه كاهش شیب 
ملایم باروری تا 1.6فرزند به عنوان سناریوی 
محتمل تر درنظر گرفته شــده زیرا با توجه به 
مسائل فرهنگی و سنتی و تمایل خانوارها همراه 
با اثرگذاری سیاســت های جمعیتی و بهبود 
اپیدمی كرونا پس از واكسیناسیون عمومی و 
بهبود نسبی كســب وكارها، به نظر می رسد از 
كاهش شــدید باروری به سمت خیلی پایین 
جلوگیری كرده و در مقطع نســبتا كوتاهی 
مقداری از كاهش باروری بر اثر همه گیری كرونا 
جبران شود. از طرف دیگر پیش بینی می شود 
با افزایش ســطح تحصیلات زنان، باروری كل 
كشور در سطحی فراتر از دیپلم و تقریبا نزدیك 

به سطح كارشناسی حدود فرزند 1.6برسد.

6سناریوی محتمل برای تغییرات جمعیتی ایران تا افق 1430
برآورد جمعیتسناریو

 000، 173، 93كاهش شیب ملایم باروری تا 1.6فرزند
جبران كاهش باروری پس از كرونا تا سال 1403 و ادامه 

 000، 632، 93كاهش ملایم باروری تا 1.6فرزند )محتمل تر(

 000، 160، 94تثبیت باروری 1.7فرزند
 000، 220، 90كاهش باروری 1.3فرزند )بدبینانه(

 000، 968، 97افزایش باروری تا سطح جانشینی 2.1فرزند
 000، 189، 102افزایش باروری تا بالاتر از سطح 2.5فرزند )خوش بینانه(

تغییر قیمت ها در ســایه تغییرات نرخ ارزهــاي خارجي، یكي از 
پیامدهاي ضعف پول ملي و وابســتگي تولید به واردات است كه 
برخي آن را تأثیــر دلار بر نظام قیمت گذاري در اقتصاد كشــور 
قلمداد مي كنند و برخي دیگر با دادن وزن بیشــتر به نرخ ارز، آن 
را نماد واقعي سازي اقتصاد مي دانند. گروه اول معتقدند مي توان با 
روش هایي از وزن تأثیرات ارزي در بازارها كاست و در مقابل گروه 
دوم اصرار دارند كه نرخ ارز به صورت مداوم براساس تفاضل تورم 
داخلي و تورم دلار تعدیل شود و قیمت كالا و خدمات در اقتصاد 

واقعي باشد.  
به گزارش همشهری، دولت سیزدهم از ابتداي كار هدف گذاري 
بزرگي براي حذف تأثیــرات دلار از نظام قیمت گذاري در اقتصاد 
كشــور ارائه داد و رئیس جمهور نیز بار ها با تكرار جمله »وابسته 
نبودن سفره مردم به دلار و یورو«، بر پیگیري از هدفگذاري تأكید 
كرد. البته تاكنــون جزئیاتي از ابتكار یــا راهكار هاي دولت براي 
جلوگیري از دلاریزه شدن قیمت ها در اقتصاد ایران منتشر نشده؛ 
اظهارنظرهاي جسته وگریخته دولتمردان گویاي این مسئله است 
كه دولت بر این موضوع تمركز كرده اســت. چندي پیش بود كه 
ســیدرضا فاطمي امین، وزیر صنعت، معدن و تجارت در نشست 
هیأت نمایندگان اتاق ایران از پیگیري طرح  خارج كردن قیمت 
دلاري از اقتصاد خبر داد و گفت: درباره فولاد توانستیم دلار را از 
قیمت گذاري آن خارج كنیم؛ به گونه اي كه قیمت شــمش فولاد 
اكنون 13هزار تومان است و اگر قرار بود همچنان وابسته به دلار 
باشد، باید 18هزار تومان مبادله مي شد. در اظهارات وزیر صنعت 
به این مسئله اشاره شد كه در حوزه خودرو 30درصد قطعات وارد 
مي شود اما قیمت 40درصد قطعات دیگر خودرو كه در داخل تولید 
مي شود نیز به دلار متصل است. موضوع مورد اشاره فاطمي امین، 
گرچه از منظر گروهي كه قائل به واقعي سازي مداوم قیمت ارز و 
متناسب سازي قیمت كالاها براساس قیمت هاي جهاني هستند، 
مقبول نیست اما واقعیت این است كه وقتي در اقتصاد ایران هزینه 
انرژي و نیروي كار مناسبتي با قیمت هاي جهاني و دلاري ندارد، 
در قیمت گذاري ها نیز باید تمهیداتي براي محاسبه درست سهم 
ارز و ریال در قیمت تمام شده اندیشــیده شود. این رویكرد كه به 
كاهش بار دلاري هزینه ها بر سفره مردم كمك مي كند، در حوزه 
كالاهاي اساسي و مواد خام و معدني مي تواند دردسر ساز شود و با 
فراهم كردن امكان سوءاستفاده از آربیتراژ، رونق قاچاق این اقلام 
به دلیل تفاوت قیمت با كالاي مشابه در بازار كشورهاي دیگر را به 
همراه داشته باشد. در كالایي مانند خودرو به عقیده كارشناسان 
و صاحبان فن، قیمت گذاري دلاري آن با توجــه به انحصار بازار 
خودروسازان و كیفیت نازل تولیدات آنها به مصرف كننده نهایي 
اجحاف مي  شود. كاهش ســهم دلار در قیمت نهایي به نفع مردم 
است اما در كالایي نظیر فولاد كه در اغلب بازارهاي جهاني قیمت 
مشخصي دارد و نبض نوسان آن با دلار مي زند، اصلاحات قیمتي 

مي تواند در نهایت به زیان مردم و مملكت باشد.

سناریوی ششمسناریوی پنجمسناریوی چهارمسناریوی سومسناریوی دومسناریوی اول

سناریوی محتمل تر

پیش بینی متوسط رشد سالانه جمعیت ایران از سال 1395 تا 1430 با 6 سناریو فروض باروری

نتایج یك طــرح تحقیقاتي  كلان
كــه  مي دهــد  نشــان 
قیمت گذاري دستوري به غیر 
از آنكــه به شــدت بــه زیــان مــردم و 
تولیدكننده هاست آثار تورمي نیز دارد و در 
عیــن حــال منجــر بــه كاهــش حجم 
سرمایه گذاري خارجي در ایران شده است. 
این بررســي ها همچنین نشان مي دهد كه 
منافع قیمت گذاري دستوري در بخش انرژي 
از جیب فقرا به ثروتمندان مي رسد. به گزارش 
همشــهري، یكي از مهم ترین موضوعات در 
بحث جراحي اقتصادي در ایران تعیین تكلیف 
نظام قیمت گذاري دستوري است كه ساختار 
اقتصاد ایران را مانند یك كلاف ســردرگم 
چنان تحت تأثیر قرار داده است كه حل آن به 
یك موضوع بسیار پیچیده تبدیل شده است. 
درچنین شرایطي تقریبا اغلب پژوهش هاي 
اقتصادي نشــان مي دهد كه قیمت گذاري 
دستوري كه اجراي آن از دهه 50شروع شده 
مخالف اصول علم اقتصاد اســت و ساختار 
تولید و تورم را در ایران به شدت تحت تأثیر 
قرار داده است. تازه ترین بررسي ها نیز نتایج 
پژوهش هــاي قبلي را تأیید كرده و نشــان 
مي دهد كه قیمت گذاري دســتوري كه این 
روز ها به بحث رایج اقتصادي تبدیل شده آثار 

زیانباري براي اقتصاد ایران دارد.

آثار تورمي قیمت گذاري دستوري
نتایج یك طرح تحقیقاتي انجام شده توسط 

یك شــركت مشاور ســرمایه گذاري نشان 
مي دهد كه قیمت گذاري دستوري در طول 
5دهه گذشته از یك طرف منجر به زیان مردم 
و شركت ها شده و از طرف دیگر آثار تورمي در 

پي داشته است.
طبق بررســي هاي این طــرح تحقیقاتي، 
مصرف كننده به خاطر پایین تــر بودن نرخ 
دستوري نســبت به نرخ بازار مجبور است 
همیشــه در صف تقاضاي محصول باشد و 
تولیدكننده نیز مجبور است محصول تولیدي 
خود را پایین تر از قیمتي كــه بازار براي آن 
تعیین مي كند بفروشد و این موضوع باعث 
مي شود مطلوبیت تولیدكننده كه همان سود 

بنگاه است كاهش یابد.
كاهش ســود تولیدكننده باعث مي شــود 
بنگاه هاي اقتصادي نتوانند هزینه استهلاك 
ماشــین آلات و همینطــور تعمیــرات یا 
جایگزیني دستگاه هاي فرســوده را تامین 
كنند؛ در نتیجه رفته رفته ماشین آلات به كار 
گرفته شده در بخش تولید فرسوده مي شوند 
و بهره وري و همچنیــن تولید، كاهش پیدا 
خواهد كرد. موضوعي كه به نظر مي رســد 
اكنون در میان شركت هاي ایراني بسیار رایج 
است و باعث شده كه صنایع ایران به شدت 
مستهلك و فرســوده شــوند. طبق نظریه 
مقداري پول، افزایــش نقدینگي و كاهش 
مقدار تولید در جامعه نتیجه اي جز افزایش 
قیمت ها و تورم نخواهد داشت. در واقع مردم 
یا مصرف كنندگان باید همزمان هم كاهش 

عرضه محصولات و صف هــاي تقاضا و هم 
تورم را تحمل كنند.

كاهش سرمایه گذاري خارجي 
آثار تورمي قیمت گذاري دستوري فقط یك 
بخش از ماجراست. نتایج بررسي هاي انجام 
شده در كنفرانس تجارت و توسعه سازمان 
ملل نشان مي دهد وقتي قیمت ها مطابق با 
مكانیسم بازار و براساس عرضه و تقاضا كشف 
نشود پیش بیني ســود پروژه هاي تولیدي 
بنگاه هــاي اقتصادي دشــوار و حتي محال 
مي شود. این به معناي آن است كه نمي توان 
به طور دقیق برآورد كرد كه سود بنگاه هاي 
اقتصادي براي ســال بعد چقدر خواهد بود 
و محاسبات انجام شده عمدتا با خطا مواجه 

مي شود.
به همین دلیل وقتي تحلیلگران و مدیران 
شــركت هاي ســرمایه گذاري نتواننــد به 
قیمت هاي تعیین شــده براساس شرایط 
عرضه و تقاضایي كه براي ســال هاي آینده 
یك منطقه یا كشــور تخمین مي زنند اتكا 
كنند، در آن بخش سرمایه گذاري نخواهند 
كرد.این به معناي آن است كه قیمت گذاري 
دستوري در هر كشــوري منجر به كاهش 
ســرمایه گذاري خارجــي و حتي كاهش 
امنیت سرمایه گذاري در آن كشور مي شود 
چرا كه هر نــوع ســرمایه گذاري مطابق با 
قیمت گذاري دســتوري بــراي خارجي ها 
غیرمنطقي اســت. نمودار هــاي مربوط به 

ســرمایه گذاري خارجي در ایران نیز نشان 
مي دهد كه حجم سرمایه گذاري خارجي در 
ایران هر سال در حال كاهش است و اكنون 
به پایین ترین ســطح در 10ســال گذشته 

رسیده است.
اگرچه بخشي از دلایل كاهش سرمایه گذاري 
خارجي در ایران مربوط به اعمال تحریم هاي 
یكجانبه علیه ایران است اما نكته حائز اهمیت 
این اســت كه ایران حتي در دوره هایي كه 
با تحریم نیز مواجه نبوده، نتوانســته است 
ســرمایه گذاران خارجي را براي حضور در 

ایران ترغیب كند.
طبق آمار هــاي موجود، ایران با مســاحت 
1.6میلیــون كیلومترمربع و 85میلیون نفر 
جمعیت در سال 2020میلادي فقط توانسته 
است 300میلیون دلار بیشــتر از بحرین با 
مســاحت 750كیلومترمربــع و جمعیت 
1.6میلیون نفري سرمایه گذار خارجي جذب 
كند. حجم سرمایه گذاري اغلب كشور هاي 
منطقه ازجمله عمان، پاكستان، بنگلادش، 
عربستان و تركیه از ایران بیشتر است. حتي 
حجم ســرمایه گذاري خارجي كشور لبنان 
كه با مشــكلات بزرگ اقتصادي دســت به 
گریبان است از ایران بیشــتر است و حجم 
سرمایه گذاري خارجي كشور كوچك امارات 

15.5برابر ایران است.
طبق این آمارها طي 10سال گذشته حجم  
سرمایه گذاري خارجي در ایران سال به سال 

كاهش یافته و اكنون به محدوده 1.3میلیارد 
دلار رسیده است. همه اینها در حالي است كه 
به زعم اقتصاددانان، ایران به دلیل مشكلات 
اقتصادي به شدت به افزایش سرمایه گذاري 

خارجي نیاز دارد.

قیمت گذاري دستوري به نفع چه كسي است؟
در شــرایطي كه طبق تعاریــف اقتصادي 
مشخص است كه اجراي نظام قیمت گذاري 
دستوري در اقتصاد نه به نفع مردم است و نه 
به نفع شركت ها این پرسش مطرح مي شود 
كه چرا سیاست سركوب قیمت ها بیش از نیم 

قرن است كه در ایران اجرا مي شود؟
اقتصاددانــان بــر ایــن باورنــد كــه نفع 
قیمت گذاري دستوري؛ عمدتا به واسطه ها 
یا دلالان كلان مي رســد به همین دلیل هر 
زمان كه بحث قیمت گذاري دستوري مطرح 
مي شود ذینفعان اصلي با حذف قیمت گذاري 
دســتوري مخالفت مي كنند، چراكه تفاوت 
قیمت بازار و دســتوري نصیب واســطه ها 
مي شــود و با حذف قیمت گذاري دستوري 
سود دلالان كسر مي شــود. بخش دیگري 
از منافع قیمت گــذاري كلان در ابعاد كلان 
به ویژه در حوزه ســوخت نصیب ثروتمندان 
مي شــود. در واقع از طریــق قیمت گذاري 
دستوري به ویژه در بخش حامل هاي انرژي 
یك یارانه پنهان از جیب فقرا بین ثروتمندان 

توزیع مي شود.

به طور مثال درصورتي كــه تصور كنیم كل 
نفت و گاز ایران متعلق به یك شركت واحد 
است و 100درصد سهام این شركت متعلق 
به جمعیت ایران است باید این سود به صورت 
مساوي در قالب دارایي هاي ملي بین مردم 

ایران تقسیم شود.
بر این اساس سهم هر ایراني از سود تقسیمي 
این شركت در شرایطي كه تصور كنیم تمام 
نفــت و گاز ایران به قیمت هــاي جهاني به 
فروش برسد سالانه حدود 900دلار خواهد 

بود.
این در حالي است كه در شرایط فعلي سهم 
یك خانواده 4نفره با 2خودروي پر مصرف و 
ساكن در یك خانه 200متري از دارایي هاي 
ملي چند ده برابر ســهم یك خانواده 4نفره 
بدون خودروي ساكن در خانه اي 65متري 

است.
اگرچــه در بســیاري از كشــور هاي جهان 
دولت ها هزینه هایي را به صورت مســتقیم 
یعني به عنوان سوبسید سوخت و هزینه هایي 
را به صــورت غیرمســتقیم بر اثــر مصرف 
سوخت هاي فسیلي متحمل مي شوند اما این 
میزان در جهان به طور میانگین در حدود 5تا 
6درصد از تولید ناخالص ملي است درحالي كه 
اگر فرض كنیم میزان تولید ناخالص داخلي 
ایران 400میلیارد دلار است این میزان حدود 
9درصد تولید ناخالص داخلي است كه تفاوت 

معناداري با جهان دارد.

متولیــان تجارت خارجــی ایران  تجارت
به دنبال تغییر شــركای تجاری بر 
مبنای معیارهایی نظیر اشتراكات 
فرهنگی و مذهبی، همســویی سیاسی و فاصله 
جغرافیایی هستند و كشورهای چین، افغانستان، 
عراق، سوریه، روسیه، ونزوئلا، كنیا، هند و بلاروس 
را به عنــوان اولویت هــای اول تجــارت معرفی 
كرده اند. امــا آیا این راهبرد می تواند به توســعه 

تجارت ایران منجر شود؟
به  گزارش همشــهری، براســاس طرحی كه در 
سازمان توسعه تجارت در حال تهیه است و اخیرا 
پیش نویس آن در یك كمیسیون تخصصی اتاق 
تهران بررسی شده، نقشه راهی برای چرخش در 
نقشــه تجارت خارجی ایران ترسیم می شود كه 
براساس آن  همسایگان، كشورهای حوزه CIS و 
كشورهای آفریقایی به عنوان اولویت اول تجارت 
ایران تعیین می شوند و محل هزینه كرد سازمان 
توسعه تجارت از مســیر اعطای مشوق و تسهیل 
تجارت، شــبكه توزیع و بازاریابــی در بازار این 
كشورها خواهد بود. نكته اینجاست كه برخی از 
كشورهای تعیین شده به عنوان اولویت اول، حتی 

در میان 20شریك تجاری ایران نیز قرار ندارند.

طرح چرخش تجاری
گروهی از مشاوران رئیس سازمان توسعه تجارت 
پیش نویس طرحی برای توسعه صادرات غیرنفتی 
تدوین كرده اند كه با هــدف افزایش 35میلیارد 
دلاری صادرات ایران تا سال1404 طراحی شده 
و در آن، افزایش صادرات به كشورهای منطقه و 
كشورهای دارای اشتراكات فرهنگی، مذهبی و 
سیاسی هدف گرفته شده اســت. آنطور كه این 
مشــاوران اعلام كرده اند، این بسته پیشنهادی 
پس از طرح در كمیسیون های تخصصی اتاق های 
بازرگانی تهــران و ایران، تكمیل شــده و در  ماه 
آینده از ســوی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
رونمایی خواهد شد. در نشست اخیر كمیسیون 
اقتصاد نــوآوری و تحول دیجیتــال اتاق تهران 
كه به بررســی پیش نویس این طرح اختصاص 
داشت، رضا موسایی، كارشــناس ارشد معارف 
اســلامی و اقتصاد از دانشــگاه امام صادق)ع( و 

گزینش شركای تجاری با معیارهای غیراقتصادی
شركای فعلی تجارت خارجی ایرانهمشهری طرح چرخش در نقشه تجارت خارجی ایران را بررسی می كند
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 برآوردهای مركز آمار 
ایران 93/6 میلیونی در 1430از رشد جمعیت تعدیل شد

قيمت گذاري به نام فقرا به كام ثروتمندان
 قیمت گذاري دستوري صرف نظر از زیان هایي كه براي مردم و تولیدكننده ها دارد منجر به رشد تورم 

و كاهش سرمایه گذاري خارجي در ایران شده و در بخش انرژي منجر به توزیع یارانه بین ثروتمندان شده است

آثار قیمت گذاري دستوري به قدري وسیع است كه صرفا به یك یا دو 
بخش ختم نمي شود و زیان هاي آن كل گستره اقتصاد را در بر گرفته 
اســت. نتایج تحقیقات انجام شده نشــان مي دهد كه قیمت گذاري 
دستوري مشــكلات بزرگي را براي همه صنایع به وجود آورده است؛ 
به طور مثال تعیین نرخ هاي پایین و افزایش مطالبات دولت به نیروگاه ها 
و شركت هاي تولید كننده گاز منجر به افزایش زیان این شركت ها شده 
و باعث شده روند سرمایه گذاري براي احداث نیروگاه هاي جدید و تولید 
گاز به شدت كاهش یابد به طوري كه به دلیل كاهش شدید سرمایه گذاري 
براي تولید گاز، تراز كشور از امسال منفي خواهد شد و تا سال 1404ادامه 
خواهد داشت و طبق برآورد شوراي عالي انرژي براي اینكه میزان تولید 
گاز از میادین جدید افزایش یابد تا كفاف مصرف را بدهد باید 50میلیارد 
دلار سرمایه گذاري جدید انجام شود. با این حال به دلیل مصرف شدید 

گاز در ایران به دلیل نرخ هاي پایین، تراز گاز كشــور دوباره در سال 
1420منفي خواهد شــد و مصرف گاز به اندازه 111میلیون مترمكعب 
در روز از تولید پیشــي خواهد گرفت. هم اكنون ســرانه مصرف گاز 
طبیعي در بخش خانگي در سطح دنیا حدود 150مترمكعب، در آمریكا 
حدود 400مترمكعب و در ایران حدود 1200مترمكعب است. همچنین 
قیمت گذاري دستوري در بخش سیمان و خودرو آثار مالي زیانباري براي 
این صنایع داشته است. استدلال دولت این است كه با افزایش قیمت 
سیمان هزینه ســاخت خانه افزایش مي یابد درحالي كه آمار ها نشان 
مي دهد هزینه سیمان به ازاي هر مترمربع حدود 100هزار تومان است 
كه در مقابل هزینه ساخت حدود 8میلیون تومان و یا قیمت تمام شده 
حدود 25میلیون تومان و یا نرخ فروش متوسط 30میلیون تومان به ازاي 
هر مترمربع در تهران سهم بسیار ناچیزي است.در صنعت خودرو سازي  
نیز قیمت گذاري دستوري باعث شده  زیان شركت هاي خودرو سازي  از 

مرز 82هزار میلیارد تومان عبور كند.

  آثار قيمت گذاري بر صنايع 

مشاور رئیس كل سازمان توسعه تجارت به  عنوان 
یكی از تهیه كنندگان طرح اظهار كرده اســت: با 
اجرای این برنامه، صادرات غیرنفتی ایران تا پایان 
سال1404 به 70میلیارد دلار خواهد رسید. این 
در حالی است كه بر اســاس آمار گمرك ایران، 
ارزش صادرات غیرنفتی كشور در 6ماهه امسال 
26میلیــارد و900میلیون دلار بــوده و حتی با 
فرض تحقق وعده وزیر صنعــت مبنی بر افزایش 
5میلیــارد دلاری صادرات در نیمه دوم امســال 
نسبت به ســال قبل، رقم 12ماهه صادرات ایران 
از 40میلیارد دلار فراتــر نخواهد رفت. با نگاهی 
به این آمار، عجیب به نظر می رســد كه با چنین 
طرحی بتوان ارزش صــادرات ایران را نزدیك به 
2برابر رقم فعلی افزایش داد به خصوص كه تعداد 
قابل توجهی از كشورهای اولویت اول در این طرح، 
اصلا جزو 20مقصد صادراتی ایران نیز نیستند و 
از این مهم تر، زمینه های تجارت مشترك آنها با 

ایران محل سؤال است.
به  گزارش همشهری، طبق اظهارنظر تدوینگران 
این طرح، كشــورهای اولویــت اول در تجارت 
خارجی شــامل همسایگان، كشــورهای حوزه 
CIS و كشــورهای آفریقایی تعیین شده است و 
كشورهای چین، افغانستان، عراق، سوریه، روسیه، 
ونزوئلا، كنیا، هند وبلاروس جزو اولویت های اول 
و كشــورهای امارات، آلمان، اتریــش، بحرین و 
لبنان در اولویت دوم تجــارت خارجی ایران قرار 
می گیرند و برای تحقق اهداف برنامه تدوین شده 
توســعه صادرات غیرنفتی، اســتراتژی افزایش 

تعداد رایزنان بازرگانی در كشــورهای همسو در 
اولویت قرار گرفته است. به گفته موسایی، محل 
هزینه كرد سازمان توسعه تجارت ایران نیز عمدتا 
كشــورهای اولویت اول خواهد بود و براســاس 
نقشــه راه ترسیم شده، تســهیل تجاری و شبكه 
توزیع و بازاریابی در بازارهای هدف، از سوی این 

سازمان برنامه ریزی شده است.

رؤیای پایگاه های جدید برای صادرات
فعالان بخش خصوصی معتقدند دولت و وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت می توانند تســهیلات 
و مشــوق هایی در اختیار بنگاه هــای ایرانی قرار 
دهند كه بتوانند با كشورهای طرف تجاری تولید 
مشــترك انجام دهند و از این مسیر، پایگاه های 
جدیدی برای صادرات تولیدات مشــترك به نام 
كشــور مقابل فراهم آورند كه به نوعی صادرات 
كشــور ما نیز محسوب می شــود و درآمد ارزی 
آن وارد كشور خواهد شد؛ اما در این مورد سؤال 
اصلی این اســت كه ایران در كدام حــوزه قادر 
اســت با كشــورهای اولویت اول كه بعضا از نظر 
اقتصادی ضعیف تر از ایران هستند، اقدام به تولید 
مشترك كالاهای صادراتی كند. به عنوان  مثال در 
كشورهای سوریه، ونزوئلا و كنیا كه پیش  از این 
تجارت اندكی با ایران داشته اند، در چه حوزه هایی 
می توان برنامه تولید مشترك با هدف صادرات را 
آغاز كرد؛ آن  هم در شــرایطی كه همكاری هایی 
نظیر خودروسازی ایران با سوریه و ونزوئلا حتی 
برای حضــور در بازار داخلی این كشــورها نیز با 
مشــكل مواجه بوده اســت. از دیگر چالش های 
اصلی پیش  روی صادرات غیرنفتی ایران حتی با 
كشــورهای اولویت اول در این طرح،  مشكلات 
مبادله مالی است كه عملا قدرت مانور بازرگانان 

ایرانی برای توسعه مناسبات را محدود می كند.

بایدها و نبایدهای چرخش تجاری
یافتن بازارهای جدید و كشــف و اســتفاده از 
فرصت های همــكاری با دیگر كشــورها یكی 
از اصول توســعه تجارت و موفقیت در توسعه 
روابط اقتصاد سیاسی در جهان امروز است كه 

طرح پیشنهادی مشاوران جوان رئیس سازمان 
توسعه تجارت برای چرخش نقشه تجاری نیز از 
این منظر اقدام مثبتی اســت؛ اما اولویت بندی 
كشورها در فهرست تجارت خارجی بدون توجه 
پررنگ به مزیت های اقتصادی و با توجه عمده 
به اشتراكات فرهنگی، دینی و سیاسی می تواند 
پاشنه آشــیل این طرح باشــد؛ به خصوص كه 
هدف این طرح با وجود اعلام افزایش 35میلیارد 
دلاری صادرات ایران طی 4سال، به جای یافتن 
بازارهای جدید و توســعه مناسبات تجاری، بر 
شیفت مقاصد و مبادی تجاری و تغییر تركیب 
كشورهای خریدار و فروشــنده است. به عنوان 
 مثال بنا به اقتضائات تجارت ایران در دهه اخیر 
و محدودیت های شدید برای مبادلات تجاری 
ایران، بخــش قابل توجهی از تجــارت خارجی 
كشــور به امارات و بندرجبل علی گره خورده و 
امارات از همین معبر به یكی از شــركای اصلی 
تجارت خارجی ایران تبدیل شــده است؛ اما آیا 
فقط با فرستادن امارات به اولویت دوم تجارت 
خارجی، می توان انتظار داشــت كــه نیازهای 
تجاری ایران از طریق كشورهای دیگری مانند 
ونزوئلا، سوریه، كنیا یا عمان انجام شود؟ نكته 
دیگر اینكه نیازهای تجاری و كالاهایی كه باعث 
ارتباط تجاری میان كشــورها می شود، چیزی 
نیســت كه بتوان با تغییر نام كشور آن را تغییر 
داد و به عنوان  مثال اگر ایران ســویای آمریكا را 
از طریق ســوئیس خریداری می كند، صرفا با 
خط زدن ســوئیس و جایگزینی كشوری نظیر 
ســوریه، ونزوئلا، كنیا یا روســیه نمی توان این 
نیاز را برآورده كرد و باید كشــور جایگزین نیز 
توانایی تأمین نیاز ایــران را با كیفیت و كمیت 
مقبول داشته باشد. نكته دیگر اینكه در تجارت 
با كشورهای اولویت اول، باید در ازای صادرات 
ظرفیت هایــی هم برای واردات  وجود داشــته 

باشد.

   نقد چرخش تجاری به روايت آمار
آمارهای گمرك نشان می دهد در نیمه نخست امســال 51.5درصد از مجموع صادرات 21میلیارد و 805میلیون 
دلاری ایران، به 15كشور همسایه صادر شده است. صادرات كشورمان به كشورهای همسایه در این مدت نسبت 
به مدت مشابه سال قبل از لحاظ وزنی 33درصد و از لحاظ ارزش 41درصد افزایش داشته است. طبق بررسی اطلاعات 
گمركی، در 6ماهه امسال عراق با 3.84میلیارد دلار، تركیه با 2.3میلیارد دلار، امارات با 2.24میلیارد دلار، افغانستان 
با 999میلیون دلار و پاكستان با 544میلیون دلار، 5مقصد اصلی صادرات كالاهای ایرانی در بین 15كشور همسایه 
بوده اند و حساب وكتاب مابقی همسایگان نیز به این شرح بوده است: عمان 277میلیون دلار، روسیه 270میلیون 
دلار، آذربایجان 212میلیون دلار، ارمنستان 156میلیون دلار، تركمنستان 145میلیون دلار، قزاقستان 80میلیون 
دلار، قطر 75میلیون دلار، كویت 65میلیون دلار، بحرین 3میلیون دلار و عربستان 39هزار دلار. در مقابل، 49درصد 
از مجموع واردات 23میلیارد و 120میلیون دلاری ایران در 6ماهه امسال نیز به واردات از 15كشور همسایه اختصاص 

داشته كه 67درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد داشته و البته بخش عمده آن مربوط به امارات است.
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تغییر فصل تا همین چند ســال  بازار
پیش، مصادف بود با شور و هیاهو 
در بازار كفش و لبــاس. پاییز هم 
مثل بهار و عید، لباس فروشی ها را پر از مشتری 
می كرد. فروشنده ها هم ظرف یك ماه به اندازه بقیه 
سال سود می بردند. اما حالا وضع مثل قبل نیست. 
گرانی در بازار لباس بیداد می كند و پوشــاك از 
اولویت خرید بخش زیادی از خانوارها حذف شده 
است. ویترین مغازه ها پر از لباس های جورواجور 
پاییزی است، اما حتی ســرمای هفته پیش هم 
نتوانست این بازار بی رونق را گرم كند. گشتی در 
پاساژها و دیدن قیمت  لباس های مختلف دلیل 

این بی رونقی را به وضوح نشان می دهد.

چی را چند بخریم؟ 
مشاهدات میدانی خبرنگاران همشهری گویای 
یك واقعیت تلخ اســت؛ اینكــه قیمت  لباس  در 
یك كلام وحشتناك است. برای لباس های رویی 
مثل پالتو و كاپشــن صرف نظــر از مردانه، زنانه 
یا بچگانه بودن آن، اگر كمی نســبت به كیفیت 
و مدل حســاس باشــید، قیمت از یك میلیون 
تومان به بالاســت. قیمت های پشــت ویترین 
یك مردانه فروشــی در یكی از پاساژهای مركز 
تهران به این شــرح است: كاپشــن چرم مردانه 
یك میلیون و 300هزار تومان، كاپشن معمولی 
یك میلیون و 100هزار تومــان، هودی مردانه 
600هزار تومــان. اینها قیمت تولیــدات ایران 
است و خارجی ها گران تر هستند. حدود قیمت 
كت های مردانه وارداتی بیــن یك  میلیون و نیم 
تا 2میلیون و نیم است. كتی با جنس كشمیر در 
یكی  از فروشگاه های لباس مردانه یك میلیون و 
900هزار تومان قیمت خورده است. لباس زنانه 
هم تفاوت چندانی ندارد؛ پالتــوی بلند زنانه در 
یكی از فروشــگاه های نه چندان به روز و شیك، 
750هزار تومان و پالتوی كوتاه 650هزار تومان، 
كاپشن زنانه بلند 690هزار تومان و كاپشن كوتاه 
550هزار تومان. همین اقلام در پاساژهای مناطق 
دیگر شهر 2تا 3برابر گران تر است. هودی ازجمله 
لباس هایی است كه در یكی،  دو سال اخیر بسیار 
مورد توجه قرار گرفته و پرفروش بوده است. ست 
هودی و شــلوار در مدل هایی كه برای بیرون از 
منزل مناسب باشد، دســت كم 600هزار تومان 
قیمت دارد كه این قیمت بسته به جنس و مدل 
می تواند تا بیش از یك میلیون تومان هم بالا برود.

حداقل قیمت شــال پاییزه كه از لحاظ ضخامت 
چیزی بین شال های نخی تابستانه و شال بافت 
باشد، 150هزار تومان اســت و خانم ها حداقل 
2شال به نسبت گرم را برای فصل پاییز نیاز دارند. 
در بعضی از فروشــگاه ها قیمت ها بالاتر است و 
شال های موهر دورو 358تا 390هزار تومان هم 
به فروش می رسد. شال های موهر به دلیل لطافت 
بیشتر قیمت بالاتری دارند، اما شال های پشمی را 
ارزان تر می توان خرید. حداكثر قیمت شال های 
پشــمی 270هزار تومان اســت، اما تا330هزار 
تومان هم در بعضی فروشگاه ها به فروش می رسد.

حداقل هزینه خرید زمستان؛ 4/5 میلیون تومان
شاید بزرگســال ها بتوانند چندین سال را با یك 
كاپشن سر كنند و خرید نكنند، اما رشد هر ساله 
بچه ها، خانواده ها را وادار می كند دست كم 2سال 
یك بار برای آنها كاپشــن جدید بخرند. برآورد 
قیمت ها نشــان می دهد اگر یك خانواده 4نفره 
بخواهد برای هر 4عضو خانواده لباس زمســتانه 
تهیه  كند و اگر اقلام موردنظر را فقط بلوز، شلوار، 
كاپشــن، شــال و كلاه برای بچه ها و كاپشن و 
شــال گردن برای بزرگســالان درنظر بگیریم، 
صرف نظر از هزینه كفش، حداقل باید 4میلیون 
و 500هزار تومــان بپردازد. در اســتخراج این 
قیمت حداقل نرخ ها لحاظ شده و اگر فقط كمی 
استانداردهای كیفیت افزایش یابد یا آیتم هایی 
دیگر به خریدهــا افزوده شــود، قیمت حداقل 
دوبرابر خواهد شد. حداقل 600هزار تومان برای 
كاپشــن بچگانه، 200تا 600هزار تومان برای 

شلوار بچگانه جین، مخمل یا هر جنس گرم دیگر 
و بین 200تا 400هزار تومــان قیمت برای بلوز 
گرم بچگانه. برای بزرگسالان هم قیمت كاپشن 
از 700هزار شروع می شود و پالتوهای درجه 2و 
3 ایرانی و چینی را می توان با قیمت هایی در حد 
600هزار تومان هم در بازار پیدا كرد. قیمت برای 
پالتوهای مردانه هم به هیچ عنوان از یك میلیون 

تومان پایین تر نیست.

مدهای ترند پاییز امسال چیست؟
همه گیری كرونــا روی صنعت مد هم تأثیرگذار 
بوده و دوركاری دوســاله و قــرار گرفتن خانه 
به عنوان مركز كار و فعالیت در تمام دنیا صنعت 
پوشاك را به سمت تولید لباس های راحت و گشاد 
برده و ترنــدی به نام هوم هــاب را در دنیا مطرح 
كرده كه در آن گرایش به طراحی و اســتفاده از 
لباس های گشاد و راحت است. اگرچه امروز موج 
كرونا در دنیا فروكش كرده و تمام كشورها به سوی 
شرایط عادی و لغو دوركاری ها رفته اند، اما تأثیر 
این ترند در طراحی لباس های پاییزه و زمستانه 
به شدت به چشم می خورد. پالتو های كلاسیك 
حالا جایشان را به پالتوهای گشادی داده اند كه 
برخلاف مدل های قدیمی در هیچ نقطه ای تنگ و 
چسبان نیستند و در بیشتر مدل  ها حتی كمربند 
هم طراحی نشده اســت. این ترند البته مختص 
پالتو نیســت و تمام لباس های مورد اســتفاده 
را در بر می گیرد. كاپشــن ها و كت و شلوارهای 
اورسایز، پافرهای راســته و هودی های گشاد در 
بیشتر فروشــگاه ها جای كاپشن ها و ژاكت های 
اندامی را گرفته و شلوارهای چسبان جای خود 
را به شلوارهای واید و بگی داده است؛ شلوارهایی 
كه البته از بهار و تابستان امســال ترند شدند و 
حالا همراه با شــلوارهای قدیمی تر مام استایل و 
دمپاگت، در جنس های ضخیم تر بازار را تسخیر 
كرده اند. نگاهی به فروشگاه های لباس در پاساژها 
نشان می دهد بعضی از لباس های پاییزه امسال 
به شدت شبیه لباس هایی هستند كه تا پیش از 
این فقط به عنوان لباس راحتی در منزل استفاده 

می شد. این ترند باعث شده خریداران لباس هایی 
حداقل 2تا 4سایز بزرگ تر از سایز اصلی خودشان 
را برای خرید انتخــاب كنند. ایــن تغییر مد با 
مصرف مواداولیه بیشــتر، چالش جدیدی بر سر 

راه تولیدكنندگان قرار داده است.

گرانی 40درصدی در بازار پوشاك
گرانی در بازار پوشاك چشمگیر و غیرقابل انكار 
اســت، اما در رســته های مختلف لباس تغییر 
قیمت ها نسبت به سال گذشــته متفاوت بوده 
اســت. نكته جالب در زمینه این تغییر قیمت ها 
نوع مواداولیه است. به گفته تولیدكنندگان طی 
2سال گذشــته لباس هایی كه مواداولیه تولید 
داخل در آنها بیشتر استفاده شده نسبت به البسه 
وابسته به مواد وارداتی، درصد بالاتری از گرانی را 
تجربه كرده اند. یك تولیدكننده در این زمینه به 
همشهری می گوید: در رسته هایی مثل پالتو كه از 
پارچه های وارداتی استفاده می شود، هزینه تولید 
بین 10تا 15درصد نسبت به سال گذشته افزایش 
یافته، اما در رســته هایی كه سروكارشان تماما 
با پارچه ها و دیگر نهاده های داخلی اســت این 
تغییر 50تا 60درصد بــوده و می توان گفت بازار 
پوشاك نسبت به ســال گذشته به طور میانگین 
40درصد افزایش قیمت داشته كه البته نسبت به 
رشد سرسام آور هزینه تولید بسیار پایین تر است.

بازار، ضعیف تر از پارسال است
لغو دوركاری ها و بازگشت شــاغلان به سر كار، 
رفت وآمدها را در شــهر افزایش داده و اگر پاییز 
و زمستان پارسال را می شد بدون خرید گذراند، 
برای امســال باید حتما به فكر رخــت و لباس 
و كفش گرم بود. در شــرایط عــادی این تغییر 
می توانست خریدها را تا چند برابر پارسال افزایش 
دهد، ولی واقعیت این است كه در بازار خبری از 
شور و هیجان خرید نیست. فروشــنده یكی از 
لباس فروشی های پاساژ گلدیس در غرب تهران 
درباره وضعیت بازار به همشهری می گوید: »بازار 
نسبت به پارسال ضعیف تر شده و با اینكه هفته 

گذشته بارندگی و سرما داشتیم فروش ما اصلا 
خوب نبود.« خلوتی پاســاژ در ساعت 8شب كه 
معمولا ســاعت پیك خرید محسوب می شود، 
حرف های او را تأیید می كند. راهروها خلوت است 
و مغازه ها خالی از مشتری. می پرسم چرا با وجود 
بازگشت شــرایط عادی و افزایش تردد، خریدها 
كمتر شده؟ پاسخش كوتاه اســت و كاملا گویا: 
»گرانی همه  چیز«. از قیمت  لباس ها می پرسم تا 
وادار به صحبت بیشتر شود؛ » كاپشن های مغازه 
من بین 700هزار تا یك میلیــون تومان قیمت 
دارند و در این شرایط اقتصادی خانواده ها ترجیح 
می دهند چنین مبلغی را برای خرید ارزاق هزینه 
كنند؛ به همین دلیل امسال بازار نسبت به پارسال 
بسیار ضعیف تر شده و اگر این شرایط ادامه پیدا 
كند ناچارم حراج بزنم تا شب عید بتوانم چند قلم 
جنس بیاورم.« پارســال برای خرید لباس های 
پاییز و زمســتان 60میلیون تومان هزینه كردم 
و امســال 100میلیون، اما فروشــش تا به حال 
30درصد پارسال بوده است. امروز از صبح فقط 
2كار فروخته و می گوید روزهایی هســت كه از 
صبح تا شب هیچ فروشی نداشته؛ اتفاقی كه این 

روزها زیاد می افتد. 
وضعیت لباس فروشــی هایی كه جنس خارجی 
دارند بهتر است. برندهای خارجی مجوز حضور 
رســمی ندارند، اما ردشــان در بازار هســت و 
مشتری های خاص خودشان را دارند. غیربرندها 
هم همین كه به اســم خارجی یــا ترك معرفی 
 شوند بیشتر مورد اعتماد مردم هستند و مشتری 
دارند؛ مگر اینكــه زیادی گران باشــند. یكی از 
مغازه دارهایی كه لباس های  مردانه و جوان پسند 
مغازه اش همه وارداتی هستند از فروش امسالش 
راضی است، اما او هم معتقد است بازار پارسال بهتر 
بوده است؛ »500میلیون تومان جنس وارد كردم 
و هنوز یك پنجم آن را هم نفروخته ام، اما ترجیح 
می دهم نسبت به ادامه سال امیدوار باشم. از سود 
كم كردم تا مشتری را حفظ كنم؛ با این حال نصف 
كارها فروش برود، پول خرید عید جور می شود.« 

قاچاق گسترده پوشاك استوك از بنگلادش
بنگلادش در صنعت پوشــاك، كشــور بســیار 
پیشرفته ای محسوب می شود. بیشترین اشتغال 
در صنعت پوشــاك در دنیا متعلق به این كشور 
اســت و بنگلادش دومین كشــور صادركننده 
پوشاك در دنیاست. به دلیل كاهش حجم مبادلات 
كالا در دوره كرونا این كشــور هم اكنون با حجم 
گسترده ای از پوشاك استوك مواجه شده است. 
به گفته عضو هیأت مدیره اتحادیه پوشــاك، این 
پوشاك در حجم عجیبی در حال قاچاق به ایران 
است و این البسه نه فقط در مغازه ها و فروشگاه ها، 
بلكه در دستفروشی ها هم در حجم بالایی در حال 
عرضه است. شرایط ملتهب اقتصادی تركیه نیز 
باعث شده قاچاق پوشــاك از این كشور به ایران 
افزایش یابد و این شرایط صنعت پوشاك داخلی 

را در وضع دشواری قرار داده است.

بازار پوشاك به دلیل افت قدرت خرید و قیمت بسیار بالای لباس های 
پاییزی و زمستانی، خلوت ترین پاییز خود را تجربه می كند بازار سرد لباس گرم

پژوهشــكده پولی و بانكی تازه ترین گزارش شاخص  صنعت
تولیدات صنعتی شركت های بورس را منتشر كرد. این 
گزارش نشــان می دهد میزان تولیــد كارخانه های 
صنعتی بورس در مهرماه منفی شده است. طبق این آمار، حجم تولید 
كالاهای صنعتی در ایران به سطح سال1397 رسیده است؛ یعنی 
عملا در 3ســال گذشــته كارخانه های صنعتی نتوانسته اند سطح 
تولیدشان را حفظ كنند. اطلاعات موجود نشان می دهد بخش اصلی 
این كاهش تولید ناشــی از كاهش تقاضا در بازار و محدودیت های 

صادراتی است.
به گزارش همشهری، گزارش پژوهشكده پولی و بانكی نشان می دهد 
روند نزولی تولیدات صنعتی ایران كه از ابتدای امســال آغاز شــده 
همچنان ادامه دارد و در مهر ماه به منفی 1.4درصد رســیده است. 
پیش تر رشــد 2.4درصدی تولیدات صنعتی در شهریور امسال این 
امیدواری را ایجاد كرده بــود كه روند نزولی تولیــد در حال توقف 
است، اما آمارهای جدید از روند تولید در مهرماه نشان می دهد رشد 
شهریور ماه عمدتا یك رشــد مقطعی بوده و با توجه به منفی شدن 
سطح تولید در مهر ماه بیم آن می رود كه میزان تولید كارخانه های 
صنعتی ایران در ماه های آینده با نزول بیشتری هم مواجه شود. این 
روند منفی تولید در كارخانه های صنعتی بورس زنگ هشدار را برای 
تولید به صدا درآورده؛ زیرا مطابق محاسبات بازوی پژوهشی بانك 
مركزی شاخص تولیدات صنعتی شــركت های بورس در مهرماه به 
عدد104 رسیده كه با توجه به عدد شــاخص در مهرماه 1397 كه 

103 بوده است، می توان گفت سطح تولید در مهر ماه1400 مشابه 
مهرماه سال1397 است و نسبت به سال1395 فقط 4درصد رشد 
داشته اســت، اما علت درجا زدن تولیدات صنعتی ایران در سطح 

3سال پیش چیست؟

دلایل كاهش تولیدات صنعتی
اطلاعات پژوهشكده پولی و بانكی نشان می دهد بخش عمده كاهش 
تولیدات صنعتی ناشی از كاهش شدید تقاضا بوده است. با توجه به 
تحریم های بین المللی و اینكه بسیاری از صنایع زیر ظرفیت اسمی 
خود تولید می كنند، می توان این فرضیه را مطرح كرد كه مهم ترین 
عاملی كه به افت تولید در كارخانه های صنعتی ایران منجر شــده 
محدودیت در تقاضای داخلی و خارجی اســت؛ زیرا میزان تولید و 
موجودی انبار كارخانه های صنعتــی در ماه های اخیر خلاف جهت 
همدیگر حركت كرده اند. به عبارت دیگر در 5 ماه اخیر یعنی از خرداد تا 
مهرماه امسال موجودی انبار كارخانه ها به طور متوسط درحال افزایش 
است؛ زیرا میزان فروش در این دوره كمتر از میزان تولید بوده و ریشه 

اصلی آن تضعیف تقاضا برای خرید این تولیدات است.
به طور مثال صنعت محصولات شــیمیایی در مهرماه افزایش قابل 
توجهی در موجودی انبار داشته است و با توجه به رشد نزدیك به صفر 
تولید در این صنعت، می توان گفت فروش شركت های این صنعت در 
 ماه اخیر نسبت به مدت مشابه كاهش قابل توجهی داشته است. البته 
با توجه به اینكه در فصول سرما معمولا محدودیت هایی برای تامین 

خوراك تولیدكننده های پتروشیمی ها تعیین می شود، این افزایش 
در موجودی انبار در این صنعت می تواند استراتژیك و با هدف تامین 
كمبود تولید دوره های آینده باشد. همچنین رشد منفی تولید صنایع 
كانی های فلزی و دارویی در مهرماه به همراه افزایش موجودی انبار در 
این صنایع از كاهش قابل توجه تقاضا و فروش در این صنایع حكایت 
دارد. همینطور در كنار كاهش تقاضای داخلی آمارها نشان می دهد 
از آبان ماه پارسال برخلاف دوره قبل رشد تولید صنایع صادرات محور 
از رشد تولید سایر صنایع پایین تر بوده است. این اختلاف در ماه های 
اخیر به مرور افزایش پیدا كرده؛ به طوری كه میزان تولید شركت های 
صادرات محور در مرداد ماه تا مهر ماه بین 10 تا 12درصد كمتر از سایر 
شركت های صنعتی بوده اســت. به نظر می رسد این موضوع عمدتا 

ناشی از محدودیت های صادراتی است.

 اختلاف قیمت مرغ و تخم مرغ
در میادین با سطح شهر 

میادین میوه و تره بار شهرداری همچنان با عرضه مرغ و  تره  بار
تخم مرغ و دیگر محصولات تنظیم بازاری، ارزان ترین 

مراكز خرید ارزاق در تهران محسوب می شوند. 
به گزارش همشهری، سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری تهران 
با انتشار روزانه نرخ محصولات عرضه شده در این بازارها، شهروندان 
را در جریان قیمت كالاهای میادین و اختلاف نرخ این محصولات با 
میانگین قیمت این اقلام در سطح شهر قرار می دهد. در گزارش جدید 
این ســازمان با توجه به نرخ  بالای مرغ و تخم مرغ در سطح شهر كه 
برای بسیاری از شهروندان مشكل ساز شــده است قیمت این 2 كالا 
در غرفه های مواد پروتئینی میادین منتشر شده است. براساس این 
گزارش، قیمت گوشت مرغ در میادین میوه و تره بار 14تا 19درصد و 
تخم مرغ 22تا 28درصد از میانگین قیمت های سطح شهر پایین تر 
اســت و هر شــانه 30عددی تخم مرغ تنظیم بازاری در این مراكز با 
نرخ مصوب 43هزار تومان به فروش می رسد.شــهروندان همچنین 
می توانند مرغ گرم را نیز با نرخ مصوب هر كیلــو 29.970تومان در 

میادین خریداری كنند. 
هم اكنون اختلاف قیمت انواع میوه در میادین با میانگین قیمت های 
سطح شهر نیز به 38درصد می رســد. علاوه بر افزایش هزینه تولید، 
مشكلات شــبكه توزیع بر قیمت كالاهای اساسی افزوده و به همین 
دلیل ســامانه عرضه اینترنتی مرغ و تخم مرغ با نرخ مصوب از سوی 
دولت راه اندازی شده كه قرار است در گام نخست 300 تن مرغ منجمد 
و 300 تن تخم مرغ از طریق این سامانه در تهران توزیع شود. با این 
حال میادین میوه و تره بار برای بخش زیــادی از مردم همچنان در 

دسترس ترین مراكز خرید محسوب می شوند.

قیمت مرغ و تخم مرغ در میادین میوه و تره بار تهران
قیمت- تومانمشخصاتنام محصول

29.970تنظیم بازار- هر كیلوگرممرغ تازه
20.000تنظیم بازار- هر كیلوگرممرغ منجمد

43.000تنظیم بازار- غیربسته بندی- شانه 30عددیتخم مرغ سفید
43.000تنظیم بازار- غیربسته بندی- شانه 30عددیتخم مرغ قهوه ای
46.800تنظیم بازار- بسته بندی شده- شانه 30عددیتخم مرغ سفید

23.600تنظیم بازار- بسته 15عددیسفید
46.800بسته بندی خمیری یا پلاستیكی- 30عددیتخم مرغ قهوه ای
23.600شانه های خمیری یا پلاستیكی- 15عددیتخم مرغ قهوه ای

آمار خبر

در مبادلات روز گذشته بازار سرمایه، قیمت سهام 
436شركت كاهش و 144شركت افزایش یافت. قیمت 

سهام 4شركت هم تغییر نكرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
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سهامداران حقیقی

 میزان خرید
 سهامداران حقوقی

 میزان خرید
 سهامداران حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

در مبادلات دیروز، سهامداران حقیقی 3هزار و 375میلیارد 
تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم فروش سهامداران 
حقیقی به 3هزار و 909میلیارد تومان رسید. این به  معنای 
آن است كه سهامداران حقیقی دیروز 534میلیارد تومان 

نقدینگی از بازار سهام خارج كردند. این میزان سهام توسط 
سهامداران حقوقی خریداری شد.

شاخص كل بورس تهران دیروز با 26هزار و 175واحد كاهش 
معادل 1.8درصد به یك میلیون و 416هزار و 339واحد رسید.

دیروز 73هــزار و 182میلیارد تومــان اوراق بهادار 
در بازار سرمایه دادوستد شد كه 60هزار میلیارد تومان 
از ایــن معامــلات مربــوط بــه دادوســتد اوراق بدهــی در 
بازار بین بانكی بود و 4هــزار و 383میلیارد تومان نیز به 

معاملات خرد سهام اختصاص یافت.

4383 میلیارد تومان

1,445

1,440

1,435

1,430

1,425

1,420

1,415

عدد خبر

قیمت هر دلار آمریكا دیروز با 270تومان كاهش 
به 28هزار و 300تومان رسید. رشد پرشتاب قیمت دلار 
در ابتدای هفته منجر شــده بود قیمت دلار به 28هزار و 
770تومان برســد اما دیــروز با نــزول یك درصــدی، روند 

صعودی متوقف شد.

28300تومان

قیمت هر گــرم طــلای 18عیار دیــروز با 12هــزار و 
928تومان كاهش به یك میلیون و 257هزار و 444تومان 
در بازار رســید. هر مثقال طلا هم بــا یك درصد افت، به 

نرخ 5میلیون و 477هزار تومان دادوستد شد.

12928تومان

قیمت هر سكه طرح جدید دیروز 100هزار تومان 
كاهش یافت و به 12میلیون و 580هزار تومان رسید. هر 
ســكه طرح قدیم نیز بــا 130هزار تومان افــت، به قیمت 

12میلیون و 350هزار تومان دادوستد شد.

   شرایط بازار بحرانی است100000تومان
بازار پوشاك نسبت به پارسال به شدت افت كرده و تنها دلیل آن گرانی گسترده و كاهش شدید قدرت خرید 
خانوارهاست. این شرایط، كل صنعت پوشاك را تحت تأثیر قرار داده و تولیدكنندگان را با چالش مواجه كرده 
است. عضو هیأت مدیره اتحادیه فروشندگان و تولیدكنندگان پوشاك تهران در گفت وگو با همشهری در این 
زمینه می گوید: »برای خیلی از دهك های جامعه خرید پوشاك در اولویت نیست و این موضوع بازار را در وضعیت 
نامساعد و نگران كننده ای قرار داده  است.« مجید افتخاری وضعیت تولید را بسیار بحرانی می داند و می افزاید: 
»صنعت پوشاك هم اكنون از یك سو با گرانی  شدید مواداولیه مواجه است و از سوی دیگر مصرف كننده توان 
خرید ندارد؛ در چنین شرایطی پوشاك استوك بنگلادشی هم به شكلی بی  در و پیكر از طرق مختلف به كشور 
قاچاق می شود. چنین شرایطی در بازار با فشار بی اندازه  به بخش تولید، این بخش را از دور رقابت با قاچاق حذف 
می كند.« مشكلات صنعت پوشاك چیز جدیدی نیست و ریشه های آن به تصمیمات و عملكرد دولت های قبلی 
بازمی گردد، اما به گفته فعالان تولید، ساكنان جدید وزارت صمت هم تدبیر جدیدی برای رفع این مشكلات 
نیندیشیده اند. افتخاری، شرایط تولید را به شدت بحرانی و چالش برانگیز توصیف می كند و معتقد است كمر 
تولید زیر بار قاچاق و دیگر مشكلات در حال شكستن است؛ »نبود حمایت دولت از زمان شیوع كرونا تا امروز، 
بی توجهی به این صنعت، سوءمدیریت در زمینه تامین مواداولیه و تنظیم بازار با سیاست های غلط وزارت صمت 
در سال گذشته در كنار قاچاق محصولات استوك از بنگلادش، لطمه های جبران ناپذیری به صنعت پوشاك وارد 
كرده است و پیامدهای این شرایط زمانی مشخص می شود كه نیمی از صنعت پوشاك كشور به واسطه ضرر و 

زیان ناشی از این شرایط از ریل تولید خارج شده باشد.«

عكس خبر

 بیمه حداقلی بافندگان فرش دستباف 
رئیس اتحادیه بافندگان فرش دستباف خراسان جنوبی 

اعلام کرد،فقط 10 درصد بافنده های فرش دستباف استان 
زیر پوشش بیمه قرار دارند، از متولیان می خواهیم  برقراری 

حق بیمه بافندگان فرش  را از سوی دولت پیگیری  کنند.

زنگ هشدار در تولید كالاهای صنعتی
شاخص تولیدات صنعتی به منفی 1/4درصد رسید

 افزایش شركت های زیان ده
اطلاعات پژوهشكده پولی و بانكی نشــان می دهد كاهش تولید در 
كارخانه های صنعتی یك اثر ملموس داشــته و بــه افزایش تعداد 
شركت های زیان ده منجر شده؛ به طوری كه تعداد كل كارخانه های 
صنعتی زیان ده به 60 رسیده كه در مقایسه با دوره های قبل كم سابقه 
است. افزایش تعداد شركت های زیان ده در شرایطی اتفاق افتاده كه 
سود اسمی شركت های صنعتی در حال افزایش است، اما این افزایش 
سود اسمی لزوما به معنای رشد حقیقی سود نیست و عمدتا تحت تأثیر 
افزایش قیمت ها اتفاق افتاده اســت. درواقع اگرچه ســود اسمی 
شركت های بورس در حال افزایش است، اما درصد افزایش سود،  ماه به 
 ماه در حال نزول است و این موضوع در كنار افزایش تعداد شركت های 
زیان ده این پیام را مخابره می كند كه سودآوری شركت های صنعتی 

در حال تضعیف است. آمارها همچنین نشان می دهد تولیدكننده های 
محصولات ضروری و مصرفی مانند صنایع دارویی و غذایی رشــد 
سود اسمی كمتر از رشد تورم داشته اند؛ به طوری كه رشد سودآوری 
صنعت محصولات غذایی در 3ماهه و 6ماهه1400 به ترتیب منفی 
16درصد و صفر درصد بوده، میزان رشــد برای صنعــت دارو نیز 
به ترتیب 22درصد و 23درصد بوده اســت. به عبــارت دیگر ارزش 
حقیقی سودآوری این صنایع كاهش داشــته است. به علاوه تعداد 
شركت های زیان ده در این صنایع نیز در سال جاری نسبت به مدت 
مشابه سال قبل افزایش داشته است. كاهش ارزش حقیقی سود این 
صنایع و افزایش تعداد شركت های زیان ده می تواند در قیمت گذاری 
دستوری این صنایع ریشه داشته باشد كه حاشیه سود این صنایع را 

تحت تأثیر منفی قرار داده است.

نرخ رشد تولید صنایع منتخب نسبت به دوره مشابه سال قبل )درصد(
مهر 1400شهریور 1400صنعت

3.11.1صنایع شیمیایی 
9.1-1.5-فلزات اساسی 
11.88.4خودرو و قطعات 
0.8-0.6صنایع غذایی 

4.4-0.7-كانی های غیرفلزی 
5-4.3-صنایع دارویی 

15.4-3.3دستگاه های برقی 
12-لاستیك و پلاستیك 

4.44.5ماشین آلات و تجهیزات 
9.58.8فرآورده های نفتی 

1.78.6-منسوجات 
3.4-2.7محصولات فلزی 
14.313.1محصولات كاغذی 

1.4-2.4شاخص كل شركت های بورس پور
ناه
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 طــرح جدیــد بازآفرینی شــهر آمل در 
كمیســیون مــاده5 تصویــب و توســط شهری

 اســتانداری بــه بخش هــای ذیربــط
 ابلاغ شد.

رئیس ســازمان عمــران و بازآفرینی فضاهای شــهری 
شــهرداری آمل در گفت وگو با همشهری هدف از اجرای 
این طرح را بهبود فضاهای شهری و ارتقای سطح كیفیت 
زندگی شهری در آمل دانست و افزود: بازآفرینی شهری 
نگرش و اقداماتی جامع و یكپارچه برای حل مشــكلات 
شــهری در محدوده های هدف اســت كه بایــد به یك 

 پیشــرفت پایدار در ابعاد اقتصادی، كالبدی، اجتماعی و 
محیطی برسد.

محسن عطایان گفت: در بازآفرینی شهری آمل، اولویت ها 
و سیاست های اجرایی و اقداماتی كه باید انجام شود بررسی 
شــده و محدوده های هدف بازآفرینی طبق شاخص های 
 علمی اعــلام شــده از ســوی وزارت راه و شهرســازی

 بوده است. 
عطایان 60شاخص شدت ناكارآمدی مانند فقدان ایمنی، 
دسترسی نداشتن به خدمات آموزشی، حمل ونقل عمومی 
و فضای ســبز، نازل بودن كیفیت زندگی، فرسودگی بنا، 
دسترسی نداشــتن به امكانات فرهنگی و... را در بهبود 
كیفیت زندگی موثر دانســت و افزود: این شاخص ها در 
محدوده ها مشخص شــده و امید اســت با اقداماتی كه 

شهرداری و سایر دســتگاه های اجرایی انجام می دهند 
سطح كیفیت زندگی شهری در آمل افزایش یابد.

رئیس ســازمان عمــران و بازآفرینی فضاهای شــهری 
شهرداری، تعداد محدوده های هدف بازآفرینی به همراه 
بافت تاریخی را 20محدوده عنوان كرد و افزود: مساحت 
محدوده ها با توجه به نوع شاخص ها و شدت ناكارآمدی ها 
متفاوت اســت و در مجمــوع مســاحت محدوده های 
بازآفرینی بــه انضمام بافــت تاریخــی  حدودیك هزار 
و131هكتار اســت كه حدود 40درصد از محدوده شهر 
آمل را در بر می گیرد. به گفته عطایان، ســتاد بازآفرینی 
شهرســتان باید منطبق بر دســتورالعمل ابلاغی، طرح 
پروژه های اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و كالبدی خود را 

طی بازه 2 تا 15ساله در دستور كار خود قرار دهد.

ابلاغطرحبازآفرینیآمل

    

زلزله  بخش فین بندرعباس 99مصدوم، 
1فوتی و 10بستری بر جای گذاشت 

 99 

حدود 3هزار واحد مسکونی در 
هرمزگان بین ۲0 تا ۸0درصد آسیب دیده ا ند

3000

برآورد اولیه حاکی از 700میلیاردتومان 
خسارت به واحدهای مسکونی است

 700میلیاردتومان 

165میلیون تومان تسهیلات به 
واحدهای روستایی اختصاص می یابد

165میلیون تومان

شهرستان بندرعباس در مجموع 
300روستا دارد که همه تحت تاثیر زلزله  بودند

وستا 300ر

10اکیپ ارزیاب در حال بررسی 
وضعیت تخریب روستاهای زلزله زده هستند

    10

همچنان برق یک روستا در بخش فین 
قطع است و تلاش برای برقراری برق ادامه دارد

وستا     یک ر

عدد خبر

زلزله زدگان بندرعباس، زیرسقف آسمان
نگرانی  اهالی زلزله زده شهرستان بندرعباس از شدت پس لرزه ها موجب شده 

شب ها به خانه نروند و بیرون از منزل بخوابند
سیدهزهراعباسی

خبرنگار 

یكروزاز2زلزلهبزرگ
۶.۴و۶.۳ریشــتریوشهری

وقوع22پسلــرزهدر
بندرعباسمیگذرد؛زلزلهایكهعلاوه
برهرمــزگاندركرمــانوفارسو
همچنینچندكشورحوزهخلیجفارس
هماحساسشدوخرابیهایزیادی
رویدستروستاییانبهویژهدربخش
فینبندرعباسگذاشــت.هرچند
مسئولاناســتانیتأكیدمیكنند
هماكنونمشكلوكمبودخاصیدر
مناطقزلزلهزدهوجودنــدارد،اما
خواســتهاهالیوهمچنینفرماندار
بندرعباسایناســتكهبازسازی
خانههایتخریبیوتعمیریتاپیشاز
رسیدنفصلزمستانوآغازسرمادر

اینشهرستانجنوبیوگرمسیریبه
پایانبرسد.

خسارتبه۳هزارواحدمسكونی

رئیس ســازمان مدیریت بحران كشــور با بیان 
اینكه در اثر زلزله حدود 3هزار واحد مســكونی 
در هرمزگان بین 20 تا ۸0درصد آسیب دیده ا ند، 
بیشترین خســارت را مربوط به منازل مسكونی 
روســتاهای منطقه زرتو و گیشــان بخش فین 
بندرعباس اعلام می كند.  اسماعیل نجار با بیان 
اینكه ساخت وســاز مناطق آسیب دیده به زودی 
آغاز می شــود، اعلام كرد كه 165 میلیون تومان 
وام روســتایی و 1۸5 میلیون تومان وام شهری 
برای بافت های آســیب دیده درنظرگرفته شده 
است. وی با بیان اینكه مبلغ 200میلیون ریال نیز 
به عنوان اعتبار برای مسكن موقت درنظرگرفته 
شده اســت، بیان كرد: كمك هایی شامل چادر، 
تسهیلات ساخت مسكن، كمك های بلاعوض و 

بازســازی جایگاه های دام در اختیار زلزله زدگان 
قرار می گیرد.

99مصدومویكفوتی

زلزله هرمــزگان عــلاوه بر تخریــب منازل 
مســكونی، 99مصدوم و یك فوتــی بر جای 
گذاشــت كه از این تعداد، 10نفر همچنان در 
بیمارستان بستری هستند و حال عمومی شان 
خوب است. مجتبی خالدی، سخنگوی سازمان 
اورژانس كشــور با اعلام این خبر گفت: تعداد 
مصدومان زلزله اســتان هرمــزگان به 99نفر 
رسید كه مصدومیت اغلب آنها نتیجه ترس و 

استرس از زلزله بود.

نگرانیمردمازسقفخانه

ترس و نگرانی فقط مصدومیت اهالی را به دنبال 
نداشت و فرماندار بندرعباس تأكید می كند كه 

این نگرانی موجب شــده است مردم همچنان 
شب را بیرون از خانه بخوابند.

عزیزالله كناری با بیان اینكه زلزله شدید بود و 
خسارت بالایی به شهرســتان بندرعباس وارد 
كرد، به همشــهری می گوید: مردم زلزله زده 
به ویژه در بخش فین بندرعباس خیلی نگران 
هســتند و دلهره دارند از اینكه به منازل خود 
بروند و در تلاش هســتیم این افــراد را فعلا 
برای چنــد روز در محلــی اســكان دهیم تا 

نگرانی هایشان رفع شود.
او با بیان اینكه شهرستان بندرعباس در مجموع 
300روستا دارد كه همه تحت تأثیر زلزله  قرار 
گرفتند،  می افزاید: از این تعداد، نیمی از روستاها 

خسارت بیشتری دیدند.
به گفته فرماندار بندرعباس، همه راه های اصلی 
شهرستان باز اســت و جاده  ها پاكسازی شده، 
اما ارزیابی روستاهای خســارت دیده از سوی 

نهادهای متولی ادامه دارد.

پایانارزیابیها،بهزودی

فرمانــدار بندرعبــاس در بخــش دیگری از 
صحبت های خود با تأكید بر اینكه مشكل خاصی 
از نظر خدمات دهی به زلزله زدگان وجود ندارد، 
می گوید: روز یكشنبه بعد از زلزله، معاون اول 
رئیس جمهوری به استان آمدند و از روستاهای 
آسیب دیده بازدید كردند، به طوری كه بررسی ها 
تا صبح دوشنبه ادامه داشت. با توجه به اینكه 
كار ارزیابی كارشناسی به سرعت در حال انجام 
است، امیدواریم به زودی روند بازسازی شروع 
شود و تا پیش از دی و بهمن كه سرمای نسبی 

در هرمزگان شروع می شود، به پایان برسد.
او خســارت روســتاها را متفاوت می داند اما 
توضیح می دهد كه به دلیل پراكندگی خانه ها 
مشكل خاصی در آواربرداری و ارزیابی ها وجود 

ندارد.

برقیكروستاقطعاست

با اینكه همه  چیز در بندرعباس روی روال عنوان 
می شود، اما آنطور كه سخنگوی شركت توزیع 
برق هرمزگان اعلام می كند، به دلیل پس لرزه ها، 
شكســتگی تیرچراغ برق، پارگی سیم برق و 
نبود راه ارتباطی همچنان برق یك روســتا در 

هرمزگان قطع است.
علیرضا عباسی با اشاره به اینكه عملیات اصلاح 
شبكه آسیب دیده همچنان ادامه دارد، می گوید: 

ریزش كوه و نبود جاده دسترسی مناسب برای 
انتقال تجهیزات موجب شــده است عملیات 

برق رسانی با تأخیر مواجه شود.
مدیــركل مدیریت بحــران هرمــزگان هم 
توضیحاتی درباره آخرین برآوردهای خسارت  
زلزله های بیش از 6ریشتری هرمزگان می دهد 
و به همشهری می گوید: برآوردهای ما در بخش 
مسكونی نشــان می دهد بیش از 700میلیارد 
تومان خسارت داشــته ایم كه البته با توجه به 
اینكه ارزیابی ها ادامه دارد، قطعا این رقم افزایش 
خواهد یافت. مهرداد حســن زاده با اشــاره به 
مسدود شدن راه های مناطق زلزله زده توضیح 
می دهد كه همه راه ها به ویژه مســیر ترانزیتی 
بندرعباس-حاجی آباد باز شده است و مشكلی 

از نظر رفت وآمد وجود ندارد.
او با بیان اینكه 60روستا بیشــترین تأثیر را از 
زلزله یكشــنبه گرفته اند، می افزاید: اســكان 
اضطراری اهالی روســتاها براساس اولویت در 
حال انجام است و تاكنون روستاییان كه درصد 
خرابی  خانه هایشــان بالا بود اسكان اضطراری 

یافته اند و این روند ادامه دارد.
حسن  زاده همچنین توضیح می دهد كه ارزیابی 
واحدهای صنعتی و تجاری، دامداری ها و بخش 
كشاورزی در حال انجام است و ارزیابی نهایی 
خسارت  های زلزله تا امروز ظهر)سه شنبه( اعلام 

و آواربرداری هم از امروز آغاز می شود.

كمبودچادردرفین

در شرایطی كه مسئولان استان از كافی بودن 
امكانات خبر می دهند، اما گزارش های رسیده 
از بخش فین نشان می دهد روز گذشته بیش از 
هزار نفر از اهالی شهر فین و روستاهای اطراف 
برای دریافت چادر جلوی بخشــداری تجمع 

كرده بودند.
این موضوع را یكی از اعضای شورای شهر فین 
هم تأیید می كند و به همشهری می گوید: نیاز 
اصلی و فوری مردم به دلیل ترك خوردن خانه ها 

و غیرقابل سكونت بودن شان، چادر است.
محمــد محمدقنبری با بیــان اینكه جمعیت 

بخش فیــن حدود 5هــزار خانوار می شــود، 
می افزاید: به دلیــل كرونا و حفظ فاصله گذاری 
اجتماعی باید به هر خانوار یك چادر اختصاص 
یابد، اما بعد از زلزله تاكنون حدود 1500چادر 
توزیع شده  و بقیه مردم هنوز بلاتكلیف هستند.

او البته از مدیریت نادرست توزیع چادر هم خبر 
می دهد و می گوید كه برخی از مردم چند چادر 
دریافت كرده اند و به برخی چادر نرسیده است.

خانههاقابلسكونتنیست

مشــكل توزیع چادر در توزیع پتو و موكت هم 
دیده شده است، به طوری كه یكی از اهالی فین 
توضیح می دهد این اقــلام را از داخل كامیون 
برای مردم پرتاب می كردند و شهروندان برای 

دریافت این اقلام مشكلات زیادی داشتند.
نكته  دیگــری كــه عیوضی اشــاره می كند، 
پراكندگی خانه ها در میان نخلستان هاست. او 
می گوید: بسیاری از مردم باید به اداره ها مراجعه 

می كردند تا نیاز خود را به چادر اعلام كنند.
او با بیــان اینكه خانه های فیــن بافت قدیمی 
دارند، می افزاید: خانه های ترك برداشته قابل 
سكونت نیســتند به طوری كه با هر پس لرزه 
بخشــی از خانه ها ریزش می كنــد و خرابی ها 

بیشتر می شود.
به گفته عیوضی، توزیع بســته های بهداشتی، 
غذا و امكانــات و همچنین خدماتی مانند آب، 
برق، گاز و... مناسب و هم اكنون مهم ترین نیاز 

مردم چادر است.

  
محمد مخبر، معــاون اول رئیس جمهوری روز 
گذشته با دستور سیدابراهیم رئیسی در محل 
وقوع زلزله در هرمزگان حضور یافت و از نزدیك 
مسائل و مشكلات ناشی از این حادثه را بررسی 
و عصر دوشنبه با مصوبه هایی برای زلزله زدگان، 
این استان را ترك كرد. در این سفر وزرای نیرو و 
بهداشت، رئیس سازمان مدیریت بحران كشور 
و دیگر مسئولان ارشد كشوری و استانی ایشان 

را همراهی كردند.

ساخت، بازسازی و تعمیر منازل آســیب دیده، جبران خسارت دامداران 
آسیب دیده از زلزله، راه اندازی بنگاه های كوچك به منظور تامین اشتغال 
مردم با كمك بنیــاد بركت، احداث ســوله بحران، راه انــدازی پایگاه های 
امداد روســتایی، تعمیر مدارس آســیب دیده، كمك به توسعه امكانات 
درمانی و افزایش تخت های بیمارستانی از مصوبه های مهم  سفر معاون 

رئیس جمهوری بود.

هر
س: م

عك

نخستین جشنواره گردشگری 
زعفران آرنیكا در تربت حیدریه رویداد

خراســان رضوی برگزار شــد. 
به گزارش همشهری، این جشنواره با همكاری 
دستگاه های دولتی و ســرمایه گذاری بخش 
خصوصی و با هــدف معرفــی منطقه تربت 
حیدریه به عنوان قطب تولید زعفران جهان و 
نیز آشنایی با جاذبه های گردشگری ناشناخته 
این شهر به ویژه گردشگری كشاورزی از 15 تا 
23آبان ادامه داشت. در حاشیه این جشنواره 

توانمندی های اهالی تربت حیدریه در حوزه 
صنایع دســتی و بوم گردی به نمایش گذاشته 
شــد. اجرای آیین و رســوم محلی، موسیقی 
محلی و نیز آشــنایی كــودكان و نوجوانان با 
مراحل كاشت، داشــت و برداشت زعفران در 
غرفه مزرعه زعفــران از بخش هــای جانبی 

نخستین جشنواره گردشگری زعفران بود.

اعلامدستورالعملورودگردشگرانخارجی
معاون گردشگری اداره كل میراث فرهنگی، 

صنایع دستی و گردشگری خراسان رضوی 
در مراســم اختتامیه نخســتین جشنواره 
زعفران آرنیكا با قدردانی از مشاركت اداره ها، 
دســتگاه های اجرایــی و بخش خصوصی 
تربت حیدریــه در ایــن جشــنواره گفت: 
راه اندازی نخستین قطار و تور گردشگری 
به تربت حیدریه یك حركــت نمادین در 
راستای اهمیت بخشی گردشگری به ویژه 
گردشگری كشاورزی محسوب می شود و 
نوید یك حركت جدید در خراسان رضوی را 

می دهد.یوسف بیدخوری افزود: در گذشته 
امكان اسكان گردشگران در اقامتگاه های 
مرتبط و فرصت آشــنایی با آداب و رسوم، 
فرهنگ بومی و محلی خــاص هر منطقه 
وجود نداشت، اما خوشبختانه هم اكنون این 
فرصت فراهم شده و تربت حیدریه در این 

زمینه پیشتاز است.
وی افزود: مجوزها برای راه اندازی 

اقامتگاه های بوم گردی صادر 
شده اســت و امیدواریم در 
دوران پســا كرونا بتوانیم 
از فضــای اقامتگاه هــای 
بوم گردی در روســتاها 
بــرای افزایــش میــزان 

اشــتغال و جذب بیشــتر 
گردشگران استفاده كنیم.

این مقام مسئول با تأكید بر اینكه از اول 
آبان دســتورالعمل نحوه ورود گردشگران 
خارجی به این ســازمان اعلام شده است، 
گفت: با هماهنگی های تمام دستگاه های 
اجرایی شــرایط ورود گردشگران خارجی 
با اخذ ویزای گردشــگری و نیزگردشگران 
عراقی بدون ویزا، به استان فراهم شده است.

احیایگردشگریزعفران
رئیس كمیسیون فرهنگی شورای اسلامی 
شــهر تربت حیدریه نیز در این جشنواره 
گفت: تربــت حیدریــه بزرگ ترین حوزه 
زیركشت زعفران است. شــاید ما توانایی 

افزایش مســاحت زیركشــت زعفران در 
منطقه را نداشــته باشــیم، اما امیدواریم 
با تــلاش مســئولان حوزه كشــاورزی و 
صنعت برای احیای گردشــگری زعفران 
و تولید فرآورده های بیشــتر زمینه جذب 

سرمایه گذاران فراهم شود.
مهدی زاهدی با اشــاره 
بــه افزایــش روزافزون 
مهاجــرت روســتاییان 
شــهرهای  مــردم  و 
كوچــك بــه مشــهد و 
حاشیه نشــینی  معضل 
و تبعــات ناشــی از آن 
گفت: امیدواریــم با نگاه 
عادلانه مســئولان در تمام 
موضوعات رفاهــی، صنعتی 
و ورزشــی اســتان، شــهروندان 
 برای دســت یابی بــه نیازهای مــادی و

 رفاهی مجبور به مهاجرت به شــهرهای 
بزرگ نشوند.

  
بازدید اصحاب رســانه از مزارع زیركشت 
گل زعفران منطقه تربــت حیدریه، مركز 
تولیدكننــده و صادر كننــده زعفــران و 
محصولات زعفرانی، پژوهشكده زعفران، 
موزه هــا، آثار و بناهای تاریخی این شــهر 
از دیگــر برنامه های نخســتین تور ریلی 

گردشگری خراسان رضوی بود.   

جشنواره زعفرانی در تربت حیدریه 

راه اندازی نخستین قطار و تور گردشگری به تربت حیدریه یك حركت نمادین 
در راســتای اهمیت بخشی گردشــگری به ویژه گردشگری كشــاورزی محسوب 

می شود و نوید یك حركت جدید در خراسان رضوی را می دهد

مجوزها بــرای راه انــدازی اقامتگاه های بوم گــردی در تربت حیدریه صادر شــده 
و مســئولان امیدوارند در دوران پســاكرونا از فضای اقامتگاه هــای بوم گردی در 

روستاها برای افزایش اشتغال و جذب گردشگران استفاده كنند

ری
مه
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معاون سازمان حفاظت محیط زیست: تا رسیدن به شاخص آلودگی هوا به وضعیت ناسالم، 
نیروگاه های سیكل تركیبی و صنایع می توانند مازوت و گازوئیل بسوزانند

بادنیاید،مازوتسوزیتعطیلمیشود طرح روز

عدد خبر

مســاحت پارك ملی و پناهــگاه حیــات وحش كلاه 
قاضــی اســت. ســازمان حفاظــت محیط زیســت دیــروز 
ســرانجام با احــداث جــاده اصفهــان به شــیراز از ایــن پارك 

مخالفت كرد.

۴۷۱۴۲ هکتار

به طور متوســط روزانه 80تن زباله در جنگل های 
رامســر كامــلا بــه شــكل ســنتی و غیربهداشــتی دفــن 
می شود، این مقدار زباله در فصول گردشگری روزانه به 

حدود ۱۲0تن هم می رسد.

80 تن

نفر در اروپا بر اثر آلودگی هوا ســالانه جانشان را 
از دســت می دهند. آژانس محیط زیســت اتحادیه اروپا 
اعلام كرد كــه مرگ ومیرهای زودرس ناشــی از ذرات ریز 

معلق در هوا ۱0درصد كاهش یافته است.

۳00 هزار

اجازه مازوت و گازوئیل سوزی به تهران و اصفهان نخواهیم داد

بارانبهدادمیرسد
با ورود سامانه جدید بارشی، باران به داد كلانشهرهای كشور می رسد. طی هفته اخیر، 
دست كم 5روز آلوده در شهرهای بزرگ ثبت شــد. به گزارش همشهری، بارش ها از 

امروز آغاز می شود و دمای هوا ۸ تا ۱۲ درجه  كاهش می یابد.
براساس تحلیل آخرین نقشه های پیشیابی سازمان هواشناسی، امروز شمالی شدن 
جریانات روی دریای خزر برای استان های ســاحلی دریای خزر و اردبیل بارش آغاز 
می شــود و با گذر امواج تراز میانی، در بخش هایی از كردســتان، كرمانشاه، ایلام، 
خوزستان، همدان، مركزی، لرستان، كهگیلویه و بویراحمد، چهارمحال و بختیاری، 
ارتفاعات و دامنه های جنوبی البرز به تدریج اصفهان، شــمال بوشهر، شمال فارس، 
غرب، یزد، خراسان شمالی و خراسان رضوی بارش باران، وزش باد شدید و در مناطق 
سردسیر و مرتفع بارش برف پیش بینی می شود. بیشینه مقادیر بارش در این روز برای 
سواحل دریای خزر انتظار می رود و در نواحی جنوب غرب بارش همراه با رعد و برق 

خواهد بود.
چهارشنبه فعالیت سامانه بارشی با شدت كمتر در استان های ساحلی دریای خزر، 
لرستان، ارتفاعات خوزستان، مركزی، اصفهان، چهارمحال و بختیاری، یزد و خراسان 
رضوی ادامه خواهد داشت. از اواخر وقت چهارشنبه سامانه از شمال شرق كشور خارج 
می شود و طی روزهای پنجشنبه و جمعه مجدد جوی پایدار بر كشور حاكم خواهد شد 

و در شهرهای پرتردد و صنعتی افزایش غلظت آلاینده ها انتظار می رود.

تكذیبكوتاهیسازمانمحیطزیست
در پی اخطار هفته اخیر سازمان بازرسی كل كشور در زمینه قانون هوای پاك، معاون 
مركز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست گفت: براساس مستندات 
موجود، ما در وظایف خود چه به عنوان مجری و چه به عنوان ناظر بر حســن انجام 
تكالیف سایر دستگاه های اجرایی مكلف در قانون هوای پاك، كوتاهی نكرده ایم. معاون 
نظارت سازمان بازرسی كل كشور۲۲ آبان ماه گفته بود سازمان حفاظت محیط زیست 
دو تكلیف قانونی دارد؛ یك دسته از آن ها، ناظر بر تكالیف خود دستگاه است و دسته 
دیگر نیز نظارت بر اجرای قانون و آیین نامه های اجرایی است بنابراین انتظار داریم این 
سازمان به هر۲ وظیفه خود عمل كند و در این زمینه اخطار لازم را داده ایم. داریوش 
گل علیزاده در این باره به ایسنا گفت: سازمان براساس قانون هوای پاك، چندین تكلیف 
اجرایی دارد كه بیشتر مربوط به تدوین آیین نامه ها می شود و تاكنون ۱۳ آیین نامه 
تدوین شده است و به غیراز یك آیین نامه، همه آنها به تصویب هیأت وزیران رسیده 
و ابلاغ شده اســت. آیین نامه تصویب نشــده مربوط به تبصره ۱ماده ۳ قانون هوای 
پاك درباره نوع و میزان جریمه های نقدی در مواقع اضطرار آلودگی هوا اســت كه 
پیش نویس لایحه با همكاری سازمان حفاظت محیط زیست و نیروی انتظامی تهیه و 
پس از تصویب در دولت به مجلس ارسال شد ولی ایراداتی به آن وارد و به دولت عودت 
داده شد و این لایحه هم اكنون در دولت مورد بررسی مجدد قرار گرفته است بنابراین 

ما تكالیف خود را برای تدوین آیین نامه ها انجام داده ایم.

افزایش۱۰درصدیبارشهادرحوضهآبریزدریاچهارومیه
حوضه آبریز دریاچه ارومیه كه طی ماه های اخیر با خشكی شدید مواجه شده بود، این 
روزها ۱0درصد افزایش بارش نسبت به مدت مشابه سال 99را ثبت كرده است. رئیس 
اداره پیش بینی هواشناسی آذربایجان غربی از افزایش ۱0 درصدی بارش ها در حوضه 
آبریز دریاچه ارومیه در مقایسه با مدت زمان مشابه پارسال خبر داد. مهدی صابری با 
بیان اینكه در سال زراعی امسال تاكنون ۳۲ میلی متر بارندگی در حوزه آبریز دریاچه 
ارومیه داشــته ایم، به مهر گفت: این میزان در مقایسه با بلندمدت ۶ درصد كاهش و 
در مقایسه با مدت زمان مشابه پارسال ۱0 درصد افزایش نشان می دهد. وی میزان 
بارندگی كل استان را از آغاز سال زراعی تاكنون ۳9میلی متر عنوان و اضافه كرد: این 
میزان در مقایسه با بلندمدت ۲۸درصد كاهش و در مقایسه با مدت زمان مشابه پارسال 
۳درصد كاهش نشان می دهد. رئیس اداره پیش بینی هواشناسی آذربایجان غربی با 
بیان اینكه براساس پیش بینی های صورت گرفته در پاییز امسال بارندگی ها زیر نرمال 
بود و این امر تحقق پیدا كرده اســت، گفت: اما پیش بینی ها نشــان دهنده زمستان 

پربارش در استان است. 

سازمان بهداشت جهانی ۲ ماه 
آلودگی
گذشته، گزارشی منتشر كرد هوا

كه در آن خبر از تأثیر فاجعه بار 
ذرات معلق كمتر از ۲.5میكرون بر سلامتی 
انســان، به مراتب بیشــتر از آنچه تحقیقات 
پیشین نشــان داده بود می داد. جمع بندی 
ســازمان WHO این مهم را می رســاند كه 
اســتانداردهای مربوط بــه ذرات معلق را با 
سختگیری بیشتری مورد بازنگری قرار دهد. 
این كار از آن جهت اهمیت بیشتری دارد كه 
اصولا این ســازمان بــه ســختی در اعداد 
شــاخص ها بازنگــری می كند. پــس از این 
تحقیق، سازمان بهداشت جهانی ۲ شاخص 
ذرات معلــق و NOX را كاهــش داد. اكثــر 
شهرهای بزرگ كشور درگیر آلودگی هوایی 
هستند كه می توانست با اجرای قانون هوای 

پاك، این شرایط را نداشته باشند.
سازمان حفاظت محیط زیست به عنوان ناظر 
بالادســتی قوانین كاهش آلودگــی هوا در 
این زمینه مســئولیت ورود و پایش مقابله با 
آلاینده ها را دارد. مسعود تجریشی به عنوان 
معــاون محیط انســانی ســازمان حفاظت 
محیط زیســت، در گفت وگو با همشهری به 
جلسه ای اشاره می كند كه با وزیر نفت، راه و 
نیرو در دفتر معاون اول رئیس جمهور برگزار 
شده و مشكلات اجرای این قانون در آن مطرح 
شده اســت.  او از جدیت رئیس دولت جدید 
برای تحقق قانون هوای پــاك خبر می دهد 
و می گوید: ســازمان حفاظت محیط زیست، 
دستگاه اجرایی نیســت و فقط كار نظارت را 
انجام می دهــد. یكی از چالش هــای ملی ما 
مســئله »الگوی مصرف غلط انرژی« است و 
كسی هم نمی تواند آن را انكار كند. درجلسه 
۲ هفته گذشته نیز گزارشی از عملكرد وزارت 
نفت و نیرو و كشور برای اجرایی شدن قانون 
هوای پاك ارائه كردیم و ۳۲تكلیف در قالب 
این قانون برای دســتگاه ها تعیین شد و قرار 
اســت آنها ظرف یك ماه آینده، گزارشــی از 

فعالیت های خود ارائه كنند.

چارهكار،كاهشمصرفانرژیاست
كم كم به شــرایط هوای وارونه در شهرهای 
بزرگ نزدیك می شــویم. با توجه به مصرف 
بالای انرژی در بخش خانگــی و كمبود گاز 
برای نیروگاه ها و صنایع، فصل مصرف مازوت 
و گازوئیل شروع می شــود. سازمان حفاظت 
محیط زیســت اجازه مصرف مازوت را به جز 
برای تهران و اصفهان، برای سایر شهر ها آن 
هم با شرایط ویژه داده است. تنها چاره مقابله با 
مصرف مازوت در نیروگاه ها و صنایع سنگین، 
استفاده از گاز است. البته ایران در حال حاضر 
قابلیت افزایش تولیــد گاز را ندارد. برآوردها 
نشان می دهد كه فاز ۱4عســلویه كه تا آخر 
ســال هم به بهره برداری نخواهد رسید، در 
بهترین حالت سالانه ۱۲میلیون مترمكعب 
گاز تولید می كند كه در كسری ها ۲50میلیون 
مترمكعبی كشور چندان مؤثر نیست. معاون 
انسانی سازمان حفاظت محیط زیست معتقد 
اســت كه تنهــا راه جبران كســری، اصلاح 
الگوی مصرف عمدتا در بخش شــهری است 
و می گویــد: ایرانی ها 5برابــر اروپایی ها، گاز 
مصــرف می كنند. میزان مصــرف گاز را هم 
نمی توان با قطع و وصل كردن آن در شــبكه 
مدیریت كرد؛ چون به لحــاظ ایمنی فرایند 
بسیار خطرناكی است. برق را هم قطع كنید، 
زندگی مردم به خصوص در شرایط كرونایی 
مختل می شــود. اگر مردم دمــای خانه ها را 

۱.5 تا ۲درجه كم كنند، كل مشكل كسری 
گاز در كشور برطرف خواهد شد.50درصد گاز 
مصرفی در شمال تهران، توسط یك درصد از 
ساكنان این منطقه مصرف می شود كه عمدتا 
برای گرم كردن اســتخرها استفاده می شود. 
افزایش قیمت گاز، آنچنان كه افزایش قیمت 
برق منجر به كاهش مصرف شد، نیاز به قانون 
دارد. این در حالی است كه هفته گذشته دولت 
مصوبه ای داشت كه طی آن دولت نمی تواند 

هیچ كدام از محصولاتش را گران كند. 
خلاصــه كلام حرف هــای معــاون محیط 
انسانی این است كه »خودمان را در نقطه ای 
قرار داده ایــم كه هیچ چــاره ای جز مصرف 
گازوئیل و مازوت وجود نــدارد.« تجهیزات 
فیلتر كردن آلاینده های ناشــی از سوزاندن 
این ۲ ســوخت آن هم برای یك  مــاه، برای 
هر نیروگاه 40میلیون دلار اســت. مســعود 
تجریشی می گوید: همه این  سخن ها به معنای 
موافقت سازمان برای مصرف مازوت و گازوئیل 
نیست. ما از روز اول مخالف بوده و هستیم، اما 
نمی توانیم از واقعیت ها فرار كنیم؛ در نتیجه 
برای استفاده از این سوخت ها پیش شرط هایی 

گذاشته  ایم.

اهمیتجهتباد
پیش بینی ها نشان می دهد كه توده پرفشار، 
از تركیه تا هند را سرد تر از حد نرمال خواهد 
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كرد و وزش باد نخواهیم داشــت. او معتقد 
است كه هنر سازمان حفاظت محیط زیست 
در ۲ چیز اســت. مقاومت در مقابل مصرف 
مازوت و گازوئیل و طراحــی برنامه ای كه 
مصرف این ۲ ســوخت در جاهایی صورت 
بگیرد كه كمترین آسیب زیست- محیطی 
برای مردم داشته باشد. او توضیح می دهد: 
اگر مسیر باد در جهتی است كه آلاینده های 
ناشــی از مصرف مازوت در نیروگاه ها را به 
داخل شــهرها می آورد، ســازمان به شدت 
مخالفت می كند، ولی اگر مسیر باد آلاینده ها 
را به بیرون می برد، از نظر ســازمان اشكالی 
ندارد. در بین شهر ها، تهران و اصفهان استثنا 
هســتند و به هیچ عنوان اجازه ســوزاندن 
مازوت به صنایع در آن داده نخواهد شــد. 
بخش مازوت ســوزی آنها پلمب اســت و 
اگر بخواهند پلمب را باز كننــد باید با نظر 
مستقیم قوه قضاییه این كار را انجام دهند. 
گازوئیل و مازوت فقط در نیروگاه های سیكل 

تركیبی استفاده می شــود. اگر ۱۶نیروگاه 
سیكل تركیبی )به جز تهران و اصفهان( هم، 
مازوت و گازوئیل بسوزانند، تقاضای بالای 
انرژی را نمی توان پاسخ داد. هم اكنون فكر 
می كنیم اگر به هر علتی آنها مجبور شدند 
مــازوت و گازوئیل بســوزانند، اگر افزایش 
آلودگی هوا به غلظت ۱50 یعنی شــرایط 
ناســالم برســد، برای پلمب كردن بخش 
مازوت سوز نیروگاه اقدام خواهیم كرد. البته 
سال گذشته وزارت نفت با موافقت دادستان، 
پلمب شهر بناب را شكست و طبیعتا سازمان 

نمی تواند فراتر از قانون عمل كند.

گازوئیلهممتهماست
افزایش چشمگیر شــاخص گوگرد در شهر 
تهران در هفته های اخیر نگرانی هایی را به 
همراه داشــته، اما معاون سازمان حفاظت 
محیط زیست می گوید: موضوع مربوطه به 
كیفیت ســوخت گازوئیلی است كه صنایع 

در اطراف تهران مصــرف می كنند. مقدار 
ذرات معلق كمتر از ۲.5میكرونی كه ۳700 
اتوبوس فعال در تهران تولید می كند، معادل 
۳.5میلیون خودرویی است كه در این شهر 
تردد می كنــد. گازوئیل ما گوگــرد دارد و 
جابه جایی لایه مرزی هــوا و آلاینده ها در 
زمستان عمودی است و در عرض یك تا ۲روز 

به نقطه بحرانی می رسد.
 او بخشــی از افزایش شــاخص   گوگرد را 
مربوط به گازوئیلــی می داند كه كامیون ها 
در جایگاه های كم تردد در باكشان ریخته اند 
و می گوید: فقط 40درصد گازوئیل كشــور 
استاندارد اســت كه آن هم در۱50جایگاه 
پرتردد عمدتا حوالی تهران باید استفاده شود. 
در نتیجه كامیونی كه مثلا در ساوه باكش را 
پر كرده تا به سمنان برسد، گازوئیل با گوگرد 
۱.5تا ۲درصدش را در هوای اســتان تهران 
می ســوزاند و باعث افزایش شاخص گوگرد 

در تهران می شود.
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سخنگويسازمانآتشنشانيشهرداريتهراناز
راهاندازيسامانهمشاورهرايگاندرراستايكاهش

قربانيانگازمونواكسيدكربنخبرداد
رهاييازدامقاتلنامرئي

بايكتماس
سامانهارائهمشاورهرايگاندرراستايكاهشآمار
قربانيانناشيازمسموميتباگازمونواكسيدكربن
توسطسازمانآتشنشانيشــهرتهرانراهاندازي
شدهاست.هرسالباشروعفصلسرماوآغازبرودت
هوا،استفادهازوسايلگرمايشــيافزايشمييابد
وسهلانگاريدرنصباينوســايلمنجربهفوت

شهروندانميشــود.گازمونواكسيدكربندرعين
نداشتنبوورنگبســيارخطرناكاستوازاينرو
بهآنقاتلنامرئيگفتهميشــودوهمهســالهدر
فصولپاييزوزمســتانتعداديازشهروندانرابه
كاممرگميكشاند.بهگفتهســخنگويسازمان
آتشنشانيشهرتهرانهرسالباشروعبرودتهوا
ازطرقمختلفخطرناكبودنگازمونواكسيدكربن
اطلاعرســانيميشــودامابازهمتعداديازمردم
موضوعراجدينميگيرند.جلالملكيدرگفتوگو
باهمشهريضمنارائهآمارازتعدادقربانيانقاتل
نامرئيگفت:»براساسآمارسازمانپزشكيقانوني،
سال98حدود136نفردراستانتهرانقربانيگاز
مونوكســيدكربنشدهاندودرســال99باافزايش

36درصدياينآماربه189قربانيرسيدهاست.«
اوبااشارهبهتلاشهايســازمانآتشنشانيشهر
تهراندرافزايشآگاهيشــهروندانوكاهشآمار
قربانيانعنوانكرد:»كارشناسانسازمانهمواره
برايراهنماييدرخصوصانتخــاب،نحوهنصبو
استفادهصحيحازوسايلگازسوزوگرمايشيآماده
هستندوارائهمشاورهدرطولسالانجامميشودو
مختصفصولسردسالنيست.«ملكيدربارهسامانه
راهاندازيشدهگفت:»سامانه125ويژهاعلامحوادث
استاماشهروندانبرايكسباطلاعاتمانندنحوه
صحيحنصبدودكشو...همبااينشــمارهتماس
ميگيرندكهكارشناسانهمصبورانهپاسخميدهند
امابههرحالاينموضوعسببايجادبرخياشكالات

درنحــوهخدمترســاني
ميشود.ازاينروسامانهاي

باشــماره6۴323232راهاندازيشده
اســتكهمردمميتوانندهمهروزهازســاعت8تا
21باآنتمــاسبگيرندوازمشــاورهوراهنمايي
كارشناســاناســتفادهكنند.«بهگفتهسخنگوي
سازمانآتشنشانيشهرتهرانبنابههردليلياگر
مورديپيشآمدكهشــهرونداننيازبهراهنمايي
كارشناسانسازمانآتشنشانيداشتندميتوانند
باسامانه125تماسبگيرند.ملكيدرپايانتأكيد
كرد:»اميدواريممردمتوصيههايمربوطبهوسايل
گازسوزوگرمايشيراجديبگيرندتاامسالشاهد

كاهشقربانيانقاتلنامرئيباشيم.«

ايستگاههایجديدآتشنشانیکهتا
پايانسالافتتاحمیشوند

خيابانصفادرمحلهقيطريه
خيابانصابونياندرميدانشوش

افسريهدرمنطقه15

۶ ۴ ۳ ۲ ۳ ۲ ۳ ۲ تاپايانسالسازمانآتشنشانيشهرداريتهران
صاحبتجهيزاتجديدميشود
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 ســازمان آتش نشــاني 
تهران نياز به تجهيزات جديد و نيرو دارد تا 
بتواند در مواقع امداد و نجات خدمت رساني 
بهتري به آســيب ديدگان داشــته باشــد. 
ازاين رو تا پايان ســال تجهيــزات جديد و 
مدرني به توان اين سازمان اضافه مي شود. 
سازمان آتش نشاني، در ليست سازمان هاي 
به گفتــه  و  دارد  قــرار  خدمت رســان 
نايب رئيس شوراي شهر تهران تأمين نياز 
سازمان آتش نشاني ضروري است؛ چراكه 
به روز شــدن تجهيزات و امكانات، ســبب 
افزايش تخصــص و مهارت آتش نشــانان 
مي شود. پرويز سروري مي گويد: »مديريت 
شــهري بايد از يك ســو مطالبات ســازمان 
آتش نشاني را پيگيري و از سوي ديگر زمينه 
هم افزايي اين سازمان را با ساير نهادها و 
سازمان ها فراهم كند تا در مواقع اضطرار 

امدادرساني 
به صــورت مطلــوب 
انجام شود.« مطالبات سازمان آتش نشاني 
دغدغه اكثر اعضاي پارلمان شــهري است 
و در همين راســتا رئيس كميته شفافيت 
و شهر هوشــمند شــورای شــهر با اشاره 
به ضرورت افزايش تخصص آتش نشانان 
مي گويد: »آتش نشاني يك حرفه تخصصي 
است و نيروها براي موفقيت در اين حرفه 
بايــد مــدام در حــال آموختــن و افزايش 
دانش خود باشند.« به گفته احمد صادقي 
براي افزايــش تاب آوري شــهري در برابر 
حوادث و بحران ها، قطعاً، هم به يك سازمان 
آتش نشاني پيشرفته، مجهز و توانمند نياز 
است و هم به آتش نشانان متعهد، متخصص 
و ماهر. عليرضا نادعلي، ســخنگوي شوراي 
شهر تهران هم  افزايش نيروهاي سازمان 
آتش نشاني را ضروري مي داند و مي گويد: 

»اكنون 
ن  ما ز ســا

آتش نشــاني حــدود 
هزار نيرو كم دارد، اما شوراي 

شــهر در دوره قبل فقط مجوز جذب 
11۶نيرو را داده اســت كــه اين موضوع 

بايد مورد توجه بيشتري قرار گيرد.«

اختصاصبستهتحوليبهسازمانآتشنشاني
مديريت شهري توجه ويژه اي هم به مطالبات 
سازمان آتش نشــاني و نيروهاي آن دارد و 
به گفته شهردار تهران قرار است مطالبات 
آتش نشــانان در قالب بسته تحولي مدنظر 
قرار گيرد تا اتفاقات خوبي در ايمني شهر و 

آتش نشانان رخ  دهد. 
عليرضا زاكاني معتقد اســت كــه در حوزه 
آتش نشــاني ۲ مقوله ايمني شهر و ديگري 
فراهم كــردن زيرســاخت ها، امكانــات و 
تجهيزات سازمان وجود دارد كه براي تقويت 
اين سازمان بايد به هر دو مقوله توجه شود.

مدرنشدنسازمانتاپايانسال
دغدغه اعضاي پارلمان شــهري و پيگيري 
شــهردار تهران در تحقق بســته تحولي، 
نتيجه داد و مديرعامل سازمان آتش نشاني 
شــهرداري تهران از تجهيز اين سازمان تا 
پايان ســال خبر مي دهد. مهدي داوري به 
همشــهري مي گويد: »با حمايت مديريت 

شهري تا پايان 

سال ۲۶دستگاه خودرو عملياتي و اطفاي 
ســبك با هــدف خدمت رســاني در معابر 
باريك، در اختيار سازمان قرار مي گيرد.« 
او به افتتاح ايستگاه هاي جديد هم اشاره 
و عنوان مي كند: »با توجه  به حجم تماس ها 
و گستردگي خدمات قطعاً نياز به افزايش 
ايســتگاه ها هســت كه تلاش مي كنيم تا 
پايان سال ۳ايســتگاه جديد بهره برداري 
و 10ايســتگاه  از جمله ايستگاه هاي 15، 
1۶ و ۴۴ بازسازي شوند.« داوري درباره 
تجهيزات فردي آتش نشانان هم مي گويد: 
»تجهيــزات فــردي ماننــد پوتيــن، كلاه، 
دســتكش و... تهيه و در اختيار نيروهاي 
آتش نشــاني قــرار گرفته و درخواســت 
تهيه هزار دست اوركت ضدحريق هم در 

مراحل نهايي شدن است.« 
او با بيان اينكــه جذب نيــرو در پي مجوز 
شــوراي شــهر تهران انجام شــده، اظهار 
مي كنــد: »كمبــود نيرو يكي از مشــكلات 
اصلي اســت، اما شــوراي شــهر در دوره 

گذشته مجوز جذب 100نيروي مرد و 

1۶نيــروي زن را 
داد كه بــراي جذب 

نيروهــا فراخــوان داده 
شد. بيش از ۶هزار داوطلب 

ثبت نــام و تيرمــاه در آزمــون 
شــركت كردند و هــزار داوطلــب آقا و 

1۳7داوطلب خانم به مرحله آزمون عملي 
راه يافتنــد و فرايند اين آزمــون آبان ماه 

به پايان رســيد. به هرحال نيروهاي 
واجد شــرايط پس از گذراندن 

آزمون هاي علمــي و عملي و 
تست هاي روانشناسي و 

سلامت، وارد سازمان 
مي شوند.«

نفرنيرویسازمانآتشنشانی
5 52 3

نفرکمبودنيرودرآتشنشانی
1 00 0

نفرمتقاضیاستخدامدرآتشنشانی
6 00 0

نفرپذيرشدرآزمونعلمیوعملی
1 31 7

نفرجذبنيرویجديد
11 6

ايستگاهآتشنشاني
31 3

عملياتحريقوحادثهدرروز
03 0

زار
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برنامههايخانوادهمحور
فضاي عمومي باغ كتاب در اين روزهاي پاييزي هزار 
رنگ شده و بيش از هر زمان ديگري چشم نواز است 
و از گزينه هــاي اصلي بســياري از خانواده ها براي 
بهره مندي از نشــانه هاي طبيعــت پاييزي در دل 
پايتخت به شمار مي رود. شــايد براي همين است 
كه نمايشــگاه هاي ويژه هفته كتاب در اين مكان 
اغلب خانواده محور اســت و دســت اندركاران اين 
برنامه ها گروه هاي سني پرمخاطب ازجمله كودكان 
و نوجوانان را بيشتر مورد توجه قرار داده اند. فعاليت 
غرفه هاي ويژه كودكان و نوجوانان با صدها عنوان 
كتاب هاي تــازه و متنوع از بخش هــاي اصلي اين 
مكان فرهنگي در هفته كتاب است كه مورد توجه 
خانواده ها به ويژه كــودكان و نوجوانان قرار گرفته 
و در هر ســاعت از روز مي توان حضور پررنگ اين 

مخاطبان پر و پاقرص را ديد.

جشنهايرونماييوامضايكتاب
جشــن هاي رونمايي و امضاي كتاب از بخش هاي 
اصلي ويژه برنامه هــاي باغ كتــاب در هفته كتاب 
است كه با مشاركت و همكاري ناشران و همچنين 

حضور شــاعران، نويسندگان، 
تصويرگران كتاب در بخش هاي 
مختلــف باغ كتــاب برگــزار 
مي شــود. قدرت الله نيكبخت، 
مسئول سازماندهي و چيدمان 

كتاب هاي كودك و نوجوان در باغ كتاب با اشــاره 
به اين موضوع به همشهري مي گويد: »برنامه هاي 
رونمايي و جشن كتاب معمولا با درخواست ناشران 
و پديدآورندگان كتاب برگزار مي شــود و ما هم در 
بخش »بوكتاب« سعي مي كنيم موقعيت لازم براي 
اين كار را در حد بضاعتي كــه داريم، فراهم كنيم. 
البته يكي از شــرايط اصلي در ايــن روزها، رعايت 
پروتكل هاي بهداشــتي در برگــزاري برنامه هاي 
جشن امضا و رونمايي كتاب اســت كه براي حفظ 
ســامتي مراجعه كنندگان به باغ كتــاب به افراد و 

برگزار كنندگان اين برنامه ها يادآوري مي شود.«

يكهفتهباناشر
بخشي از فضاي عمومي باغ كتاب در طول سال و هر 
هفته ميزبان يكی از ناشران كودك و نوجوان است 
و آنها مي توانند با عرضه كتاب هــاي خود، ارتباط 
دوسويه اي با مخاطبانشــان برقرار كنند. نيكبخت 
با يادآوري اين موضوع مي افزايــد: »در اين هفته 
بخش»بوكتاب« باغ كتاب درراســتاي حمايت از 
ناشران و گســترش فرهنگ كتاب و كتابخواني به 
برگزاري برنامــه اي در قالب »يك هفته با ناشــر« 
پرداخته تا فضايي را در اختيار ناشران فعال كودك و 
نوجوان قرار دهد كه به معرفي بيشتر و بهتر كارهاي 
منتشر شــده خود بپردازند؛ بنابراين ناشراني كه با 
بخش بوكتاب همكاري دارند و حداقل 200عنوان 
كتاب منتشر كرده اند مي توانند به مدت يك هفته 
كتاب هاي خود را با 10 درصد تخفيف به مخاطبان 
ارائه كنند. ناشراني هم كه كمتر از 200عنوان كتاب 
دارند مي توانند با يك يا 2ناشــر ديگر و به صورت 

مشاركتي به ارائه كارهايشان بپردازند.«

تايلدابخوانيم
يكي از برنامه هــاي ويژه باغ كتــاب در اين ايام كه 
امسال سومين دوره آن همزمان با آغاز هفته كتاب 
شروع شده، جشــنواره »تا يلدا بخوانيم« است كه 
مورد توجه خانواده ها قرار گرفته و جزو برنامه هاي 
پرمخاطب در اين ايام به حســاب مي آيد. نيكبخت 

درباره اين جشنواره ويژه با موضوع كتاب مي گويد: 
»امسال هم مانند 2سال گذشته و همزمان با هفته 
كتاب، بخش بوكتاب باغ كتاب به برگزاري جشنواره 
»تا يلــدا بخوانيــم« مي پردازد و بر آن اســت اين 
جشنواره را به يك حركت مستمر فرهنگي تبديل 
كند.« به گفته وي، جشــنواره »تا يلــدا بخوانيم« 
مي كوشــد تا افراد بيشــتري را به خواندن كتاب 
تشــويق و فرهنــگ كتابخواني را در كــودكان و 
نوجوانان نهادينه كند؛ از اين رو عاقه مندان به كتاب 
تا 30آذر فرصت دارند كتاب هاي موردعاقه خود را 
از اين مجموعه تهيــه و در برنامه هاي مرتبط با آن 
شركت كنند. از برگزيدگان اين جشنواره همزمان 

با شب چله با اهداي جوايزي قدرداني خواهد شد.

جشنوارهكتابهايارزانقيمت
اين روزها يكي از موضوعات مطرح در حوزه كتاب 
به قيمت بالاي اين محصــول فرهنگي برمي گردد 
كه همانند ســاير اقام مصرفــي خانوارها افزايش 
يافته و عما براي بسياري از عاقه مندان به كتاب 
و كتابخواني كه دوســت دارند تازه هاي اين بازار را 
همواره در سبد خريد خود داشته باشند، محدوديت 
ايجاد مي كند. براي تسهيل در اين زمينه، باغ كتاب 
به برگزاري جشــنواره كتاب هــاي ارزان قيمت در 
هفته كتاب اقدام كــرده تا امكانــی را فراهم آورد 
كه دوستداران كتاب با ســهولت بيشتري به تهيه 
كتاب هــاي موردعاقه خود بپردازنــد. قدرت الله 
نيكبخت كه مسئوليت تعيين گروه سني و موضوعي 
كتاب هاي كودكان و نوجوانــان در باغ كتاب را هم 
بر عهده دارد، در اين باره مي گويــد: »با همكاري و 
مشاركت ناشران فعال در بخش كودك و نوجوان، 
بيش از 3هزار عنــوان كتاب با قيمــت زير 5هزار 

تومان و همچنين بيــن 5 تا 10هزار تومان انتخاب 
و در غرفه هاي ويژه به مناسبت هفته كتاب عرضه 

شده است.«

ويژهبرنامه»متولدماه«
وقتي پاي هفته كتاب به ميان 
مي آيد معمولا پديدآورندگان 
كتــــاب در بخــــش هاي 
مختلف هم پــاي ثابت اغلب 
ويژه برنامه هاي اين ايام هستند 

و باغ كتاب هم براي اين منظور برنامه هاي ويژه اي 
تدارك ديده اســت. در اين بخش، برنامه »متولد 
ماه« در راستاي معرفي بيشتر و بهتر پديدآورندگان 
كودك و نوجوان از نويســنده، شــاعر، تصويرگر 
و مترجــم برگزار مي شــود. زهره نيلي، مســئول 
روابط عمومي بخش كودك و نوجوان باغ كتاب، با 
يادآوري اين موضوع به همشهري مي گويد: »البته 
اين برنامه در طول سال هم برگزار مي شود و هر  ماه 
يكي از پديدآورندگان كه متولد همان  ماه است به 
بخش »بوكتاب« باغ كتاب مي آيد يا به صورت پخش 
مستقيم با مخاطبان درباره خود و آثارش صحبت 
مي كند. در قالب اين برنامه كه از ارديبهشــت ماه 
امسال شروع شــده، تاكنون از نويسندگاني چون 
بيتا ابراهيمي، تهمينه حدادي، ليدا معتمد، حديث 
لزرغامي، هــادي خورشــاهيان و اعظم مهدوي 
دعوت شده است. همچنين در راستاي بومي كردن 
برنامه »متولد ماه« و توجه و اهميت به فعالاني كه 
پايتخت نشين نيستند، مقرر شده تا اين برنامه در 
مشهد هم اجرا شود؛ مهمان مهر ماه بوكتاب مشهد، 
محمدباقر كاهي اهري بــوده و مهمان آبان ماه هم 

رضا ياوري در بخش بزرگسال است.

دريچه

بزرگداشتآذرتاشآذرنوش

همزمان با هفته كتاب، دانشــگاه شــهيد 
بهشــتي و خانه كتــاب و ادبيــات ايران، 
چهارشنبه، 2۶آبان ماه از ساعت 1۶ تا 1۸ 
مراســمي براي تجليل و بزرگداشت زنده 
ياد آذرتــاش آذرنوش، اســتاد زبان عربي 
كه تأليفات متعــددي در زمينه زبان عربي 
و زبان فارســي داشــت به صورت وبيناري 

برگزار مي كنند.
به گزارش همشهري، اكبر ايراني، مديرعامل 
مؤسسه پژوهش ميراث مكتوب با بيان اين 
خبر گفت: در اين نشست ســمرا آذرنوش 
)دختــر مرحوم دكتــر آذرنوش و اســتاد 
دانشــگاه ســوربن(، حمــزه ايلخاني زاده 
)رئيس سابق فدراسيون چوگان(، احمدرضا 
خضري )اســتاد گروه تاريخ و تمدن ملل 
اســامي دانشــگاه تهــران( و محمدرضا 
سحاب )مديرعامل مؤسســه جغرافيايي و 
كارتوگرافي سحاب( سخنراني خواهند كرد. 
علي اشرف صادقي )استاد بازنشسته دانشگاه 
تهران و عضو پيوســته فرهنگستان زبان و 
ادب فارسي(، ســيدمحمد عمادي حائري 
)عضو هيــأت علمي بنياد دايــره   المعارف 
اسامي(، عنايت الله فاتحي نژاد )عضو هيأت 
علمي دانشگاه آزاد اســامي واحد تهران 
مركز(، عبدالهادي فقهي زاده )عضو هيأت 
علمي گروه علوم قرآن و حديث دانشــگاه 
تهران(، مرتضي كريمي نيــا )قرآن پژوه(، 
مجدالدين كيواني )عضو شوراي علمي دايره 
المعارف بزرگ اسامي و سردبير نشريه آينه 
ميراث( و اكبر ايراني هم ديگر سخنرانان اين 
مراسم خواهند بود.عاقه مندان مي توانند 

اين نشســت را از 
طريق آدرس زير  

دنبال كنند:
http://www.
sbu.ac.ir/web/

webinar

علياللهسليمي
روزنامه نگار

تازه هاي نشر

نويسنده
رمان »نويسنده« نوشته ياســمينا خضراء را 
مسعود ســنجراني به فارســي برگردانده و به 
تازگي از سوي نشر نگاه منتشر شده است. در 
ســال19۶4، نوجواني الجزايري وارد مدرسه 
نظام مِشوار در وهران مي شود. پدرش كه افسر 
ارتش است رؤياهايي جاه طلبانه براي پسرش 

در سر دارد. با اين همه، اين عضو ارتش و سرباز نمونه آينده، در دوران 
خدمتش، استعدادهايي شگرف در خود مي يابد. اما سرباز شيفته تئاتر 
و ادبيات، سوءظن فرمانده هانش را برمي انگيزد. در دوران جنگ داخلي 
الجزاير به او اخطار مي دهند كه بايد نوشته هايش را به سانسور نظامي 
بسپارد. پذيرش اين كار براي »محمد مولسهول« ناممكن است و در 
عين حال نمي تواند از وسوسه نوشتن بگذرد. پيشنهاد همسرش را 
مي پذيرد و براي خود نامي مستعار انتخاب مي كند، برگرفته از 2 اسم 
كوچك همسرش: ياســمينا خضراء. او با اين نام مستعار، رمان هاي 
پليسي زيادي مي نويســد كه در عمق تراژدي الجزاير استعمارزده، 
گواهي است بر وحشتِ دوران. اين رمان 2۶2صفحه اي با شمارگان 

500نسخه به بهاي 75هزار تومان منتشر شده است.

سماعجان
كتاب »سماع جان« با زير عنوان »تبيين و تحليل 
داستان هاي مثنوي« را جليل مسعودي فر نوشته 
است. اين كتاب، خواننده عاقه مند به آشنايي 
با فرهنگ گران سنگ عرفان ايراني اسامي را 
به ژرفاي داســتان هاي مثنوي مي برد و بدون 
گذراندن او از پيچ و خم ها و تنگناهاي شــعر و 

ارائه هاي زباني و ادبي مثنوي، بر مركــب راهوار نثري روان و امروزين 
مي نشاند و به دشــت روشن معنا مي رســاند و در اين مسير مفاهيم 
داستان ها و تمثيل هاي اين اثر سترگ جهاني را براي او تبيين و تحليل 
مي كند؛ به گونه اي كه خواننده مي تواند به گشايش راز و رمزهاي مثنوي 
معنوي نائل آيد. نشــر نگاه اين كتاب 4۸۸صفحه اي را با شــمارگان 

500نسخه، به بهاي 142هزار و 500 تومان منتشر كرده است.

استينكدمدمي
كتاب هاي »جودي دمدمــي« طرفدارهاي 
زيادي در ميان كتابخوان هاي حرفه اي دارد. 
اما بعضي از بچه ها تازه كتابخوان شــده اند و 
جودي شك ندارد كه قصه هاي تازه او دوستان 
جديدش را هم ذوق زده مي كند. »استينك 
دمدمي« دهمين رمــان از مجموعه جودي 

دمدمي و دوستان، نوشــته مگان  مك دونالد اســت كه محبوبه 
 نجف خاني آن را به فارسي برگردانده است. تصويرگر كتاب »اروين 
مادريد« است و قصه آن يكي از ماجراهاي جذاب جودي را تعريف 
مي كند كه مي تواند براي همه بچه هاي عاقه مند به كتاب جذاب 
باشد. نشر افق اين كتاب را به بهاي 34هزار تومان منتشر كرده است.

ويژه برنامه هاي »هفته كتاب« براي دوستداران يار مهربان

جشن دانايي در باغ كتاب
دراوجپاييزبرگريــزانكهخشخشبرگهاي
خشكزيرپايعابران،موسيقيدلنوازيرادر
هوايمطبوعشهرجاريميكند،درجايجاي
شهرويژهبرنامههايهفتهكتاب،علاقهمندان
بهمطالعهوكتابخوانيرابهيكجشــنبزرگ
فرهنگيدعوتميكند.اينروزهافرقينميكند
دركدامشهرياروستايكشــورباشيد،كافي
اســتارادهكنيدبهنزديكترينكتابخانهيا
مركزفرهنگيدرهمسايگيخودمراجعهكنيد
وازخدماتويژهاينمراكــزدرهفتهكتابو
برنامههايويژهايكهاينمراكزتداركديدهاند،
بهرهمندشــويد.برايســاكنانپايتختهم
ويژهبرنامههايمتعدديدرايــامهفتهكتاب
تداركديدهشدهكهبخشقابلتوجهيازآن،
اينروزهادرباغكتابدرحالبرگزارياستو
دستاندركاراناينبرنامههايويژهبادستپر
ميزبانعلاقهمندانبهكتابوكتابخوانيهستند.
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عدد خبر

مــورد از ســال92 تاكنــون از ســازمان بهزیســتی 
به پزشــكی قانونی برای ســقط جنیــن ارجاع داده شــده 
است. به اعتقاد سازمان بهزیستی كشور، 2ماده ۵۳ و 
۵۶ قانون »حمایت از خانواده و جوانی جمعیت« موجب 

افزایش جمعیت معلولان كشور می شود.

 ۸۲۰۰ 

فرزند در سنین ۱۵ تا ۴9سال، تعداد فرزندان دلخواه 
زنان متاهل، براساس یك گزارش از پژوهشكده های آمار و 
به نقل از رئیس مجلس شورای اسلامی است. محمدباقر 
قالیباف می گوید: »در شــرایط فعلی میان تعــداد فرزندان 

دلخواه و نرخ باروری تا حد 2برابری وجود دارد.«

۳  نفر

میلیون زوج  نابارور در كشور شناسایی شده اند. 
گفتــه می شــود هم اكنــون بیــش از یك ســوم زوج هــای 
ایرانــی تمایــل بــه بیــش از 2فرزنــد دارنــد، امــا ایــن امــر 
نیازمند زمینه سازی دولت اســت كه از طریق این قانون 

خانواده ها حمایت خواهند شد.

 ۳.۵

مورد، ســالانه از ســازمان بهزیســتی به پزشــكی 
قانونی ارجاع داده می شود و به این ترتیب از تولد جنین 
دچار اختلالات ژنتیكی پیشگیری خواهد شد. درحالی كه 
با قانون »حمایت از خانواده و جوانی جمعیت« انگیزه 

مراجعان برای غربالگری كمتر می شود.

۹۰۰ تا ۱۴۰۰ 

فرزند به ازای هر خانواده، میانگین فعلی فرزندآوری 
در جامعــه اســت. هــدف از قانــون »حمایــت از خانــواده و 
جوانــی جمعیــت« رســیدن به حــد بــالای جانشــینی یعنی 
حداقــل 2.۱فرزند بــه ازای هــر خانــواده درنظر گرفته شــده 
اســت. نگرانی این اســت كه كاهــش جمعیت و پیــری آن، 

گریبان همه مردم را بگیرد.

 ۱.۲

   اضطراب، مانع امداد است
اضطرابي كه در جان مردم حادثه ديده مي نشيند، 
حتي گاهي امدادرســاني ها را هم مختل مي كند. 
به گفته »مختار سلحشــور« مديرعامل جمعيت 
هلال احمر اســتان هرمزگان، در چنين شرايطي 
هر خانــواده اي به فكر برطرف كــردن نيازهاي 
اوليه خود است و طبيعي اســت كه آن نيازها را 
مقدم بر مشــكلات ديگران مي داند. سلحشور 
مي گويد: »توزيع اقلام امدادي و كمك ها، براساس 
نيازهايي است كه شناسايي شده. اما افراد به دليل 
قرار گرفتن در شــرايط بحراني تمايل دارند كه 
حتما نياز خودشان پاســخ داده شود؛ هرچند كه 
نياز اساسي به آن اقلام نداشــته باشند.«وی از 
تجربه افراد آموزش ديده اي مي گويد كه آسوده تر 
از ديگران بــا حادثه زلزلــه و لرزش هاي بعد از 
آن كنار آمده اند: »طبيعي اســت كه افرادي كه 
دوره هاي مقابله با حوادث را از سر گذرانده اند در 
شرايط بحراني و در حوادث احساس ترس كمتري 
مي كنند. اين اضطراب با آگاهي رابطه عكس دارد. 
هرچند كه هرچقدر هم آموزش ها دقيق باشند، در 
لحظه وقوع حادثه نمي توان انتظار داشت فرد همه 
آنها را مو به مو اجرا كنــد. نكته مهم ديگر، توجه 
مردم به موضوع آموزش است. درست بعد از وقوع 
حادثه، استقبال مردم از آموزش هاي فشرده هلال 
احمر هم بيشتر شده اســت؛ چراكه اهميت اين 

آموزش ها را به خوبي درك كرده اند.«

فــوت اعضــاي خانــواده، جراحت، 
از دســت دادن خانــه، زندگــي در گزارش

چادرهاي اســكان موقــت و... تنها 
بخشي  از آسيب هايي است كه در بحران به چشم 
مي توان ديد؛ مثل كوه يخ غول پيكري كه مي گويند 
تنها 20درصد از آن روي آب نمايان است. آنچه در 
حوادث بزرگ زير آب باقي مانده و به چشم نمي آيد، 
بحران هاي روحي و اضطرابي است كه افراد متاثر از 
حادثــه آن را تجربــه مي كنند. زلزلــه هرمزگان 
خوشبختانه تلفات جاني اندكي برجاي گذاشت، اما 
افراد زيادي را درگير مشكلات روحي و آسيب هاي 
رواني كرده اســت؛ جمعيتي كــه هرگز نمي  توان 
تعداد دقيق آن را تخميــن زد اما با مداخله بموقع 
مي  توان از شــدت آن كم كرد. طبق گزارش هاي 
رســمي هلال احمر، زلزله روز يكشنبه هرمزگان 

5هزار خانوار را متاثر از خود كرده است.
»ترس« مثل گياه تازه اي در جانشان ريشه مي زند. 
اين روزها بچه هاي روســتاهاي فين از هر صداي 
بلندي مي ترســند. بعد از زلزله، هر بــار كه مادر 
»امير« را صدا مي  كند، انگار قرار است سقف خانه 
بريزد و كوه بيخ گوشش  نعره بكشد. سر جاي خود 
ميخكوب مي شود و چند ثانيه اي طول مي كشد تا 
يادش بيفتد 2روز از زلزله گذشــته. چند باري از 
مادر سراغ توپ پلاستيكي راه راهش را گرفته. اما 
فكر و خيال وسايل شكســته و خانه خراب شده، 
حتي اجازه نداده مادر به توپ پلاســتيكي و كتاب 
و دفتر امير فكر كند. ايــن، وضعيت همه بچه هاي 
روســتاهاي زلزله زده فين و بندرعباس است كه 
يكشــنبه ظهر خانه هايشــان لرزيد. 2روز از زلزله 
گذشته و حالا كه امداد اوليه به پايان رسيده است، 
روانشناس هاي داوطلب پا به روستاها مي گذارند. 
وقت آن اســت كه بچه ها از ترس هايشان بگويند. 
از جامانــدن بچه ها در خانه، وقتي پــدر و مادر در 
لحظه لرزيدن خانه به بيرون دويده اند. »عباسعلي 
محمدزاده« رئيس اداره دانشجويي سازمان جوانان 
جمعيت هلال احمر از تجربه حمايت هاي رواني در 
بحران ها در سال هاي گذشته مي گويد: »در زمان 
وقوع حوادث همانقدر كه امدادرساني اهميت دارد، 
توجه به مشكلات رواني و تروماي حادثه هم مهم 
اســت. معمولا ما خانه هاي فرو ريخته و زخم هاي 
ايجادشده را مي بينيم، اما مشكلات روحي به اين 
شــكل قابل مشاهده نيســتند. تجربه بحران هاي 
گذشته نشــان داده كه اين ترس ها و نگراني ها با 
افراد مي ماند و در برهه هاي حساسي خود را نشان 

مي دهد.«
بعد از زلزله ورزقان بود كه گروهي از روانشناس ها، 
روانپزشكان و دانشــجويان اين رشته ها در هلال 

احمر براي حمايت رواني از بحران زده ها تشــكيل 
شد.

گروه هاي حساس در اولويت
2روز از زلزله گذشــته. »طاهره شــمس الديني« 
به همراه ديگر دوســتانش خود را به روســتاهاي 
شهرســتان فين رســانده تا با آنها دربــاره زلزله 
و ترس و اضطرابي كــه در جانشــان خانه كرده، 
حرف بزند. كارشناس سلامت روان است و تجربه 
حضور در زلزله كرمانشاه و سيل خوزستان و ديگر 
بحران هاي كشــور را از ســر گذرانده. او مي گويد: 
»ترســي كه مردم در بحران ها تجربــه مي كنند، 
مي تواند تمام زندگي آنهــا را تحت تأثير خود قرار 
بدهد. درحالي كه ممكن است حتي خودشان هم 
از اين افسردگي و اضطرابي كه دچارشان هستند 
اطلاعي نداشــته باشند.«آشــفتگي هاي روحي 
ارتبــاط نزديكي با ميزان خرابي ها و آســيب هاي 
زلزله دارد. حالا كه بندرعباســي ها خسارت هاي 

جاني كمي  داشته اند، خوشحال است كه سونامي 
افسردگي و بحران را از سر گذرانده اند اما اضطراب 
و تلخي هاي از دست دادن خانه برايشان هنوز باقي 
است. شمس الديني مي گويد: »گروه هاي حساس 
از قبل شناسايي شده اند. سالمندان، كودكان، زنان 
باردار و افراد معلول در اولويت خدمات رساني هاي 
تيم هاي حمايت رواني هســتند. مــا گروه بندي 
مي شويم و با آنها درباره ترسي كه وجودشان را فرا 
گرفته، حرف مي زنيم. حضورمان در روزهاي اول 
بعد از حادثه، مهم است؛ چراكه بسياري از اين افراد 
احساس تنهايي و استيصال مي كنند و نياز دارند تا 
كسي به آنها يادآوري كند كه همه  چيز را مي توان 

درست كرد.«

ترس از رهاشدن
براي بچه ها وســايل بازي و كتاب و دفتر آورده اند. 
پدر و مادرها 2روز بعد از زلزله، براي نخســتين بار 

اســت كه خنده را روي چهره بچه هــا مي بينند و 
خوشحالند. طاهره شمس الديني مي گويد: »بعد از 
بحراني مثل زلزله، پدر و مادرها آنقدر درگير تعمير 
خانه و بيرون كشيدن وسايل از زير آوار هستند كه 
وقتي براي رسيدگي به بچه ها ندارند. بچه ها با ترس 
و اضطراب، رها مي شــوند و اين رها شدگي زمينه 
بيماري ها و مشــكلات روحي و رواني زيادي براي 
آنهاست. شب ادراري، افســردگي، انزوا و از دست 
دادن تكلم، كابوس، افت تحصيلــي و... همگي از 
نشانه هاي اين اضطراب هاست. البته اين مشكلات 
تنها مختص كودكان نيست و هر فردي كه بحران 
بزرگي را تجربه مي كند، ممكن است با آن مواجه 
شــود. اما بزرگترها معمولا مي تواننــد راحت تر از 
غم ها و افســردگي هاي خود صحبــت كنند. ولی 
اين كار و تحليــل آينده و رخدادهــا براي بچه ها 
سخت تر است.« او از تجربه زلزله كرمانشاه مي گويد 
و كودكي كه يك هفته بعد از زلزله، همچنان حرف 

نمي زد و نسبت به پدر و مادر خود خشمگين بود: 
»در زلزله كرمانشاه بچه هايي بودند كه پدر و مادر 
را در لحظه زلزله، در حال فرار از خانه ديده بودند. 
درحالي كه اين فرزندان در جــاي خود ميخكوب 
شــده بودند. اين ترس از رها شدن با اين بچه باقي 
مانده بود. حمايت و توجهي كه لازم داشت، در آن 
لحظه بســيار مهم از طرف والدين دريافت نكرده 
بود و حالا خشــمگين بود. اين از مواردي بود كه 
افسردگي و اضطراب در آنها به راحتي قابل تشخيص 
بود. اما موارد فراوان ديگري بودند كه از هر صداي 
بلندي، حتي از اينكه پدر و مادرشــان صدايشان 
كنند، مي ترسيدند. در زلزله هرمزگان هم همين 
اتفاق ها تكرار شــده. براي اينكه ايــن تجربه هاي 
تلخ به آسيب هاي رواني تبديل نشود، درباره آنها با 
بچه ها و مردم حرف مي زنيم. سعي مي كنيم به آنها 
مهارت هايي ياد بدهيم كه با وجود چنين تجربه هاي 

ترسناكي بتوانند به زندگي عادي برگردند.«

يك كشته و 5هزار ترس خورده
گزارشي از وضعيت مردم زلزله زده هرمزگان و مداخلات تيم هاي حمايت رواني

مرضيه موسوي
خبر نگار
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    پرهيز از رويكرد سلبي
و اقبال به خودتنظيم گري

آشتياني همچنين تأكيد مي كند 
كه »حــوزه بلاكچين رويكرد 
سلبي و دستوري را برنمي تابد 
و رويكــرد مجوزدهي را هم به 
هيچ عنوان توصيه نمي كنيم. 
چراكه انتظــارات بيهوده اي 
ايجاد مي كنــد و نمونه آن را 
در موضوع مؤسســات مالي و 
سازمان بورس در 2سال گذشته 
شــاهد بوده ايم«. او ازجمله 
پيامدهاي رويكرد مجوزدهي 
را در معرض خطر تحريم قرار 

گرفتن كسب وكارها مي داند.
با اين حال، يك رويكرد مترقي 
 بــا عنــوان خودتنظيم گري
 )self regulated organization(
در دنيــا وجــود دارد كــه 
راهگشــاترين رويكرد است. 
آشتياني در اهميت اين رويكرد 
به مقاله اي بــا عنوان »رويكرد 
خودتنظيم گــري دارايي هاي 
ديجيتال با هدف حفظ برتري 
مالي آمريكا« اشاره مي كند كه 
از سوي شركت كوين بيس در 
28صفحه منتشر شده است. 
او مي گويد: »در اين مقاله تأكيد 
شده است كه رويكرد اين حوزه 
فقط بايد خودتنظيم گري باشد 
و نه دســتوري. و اين در حالي 
است كه ما سال هاست بر اين 

رويكرد تأكيد كرده ايم.«
به گفته آشتياني »مجلس بايد 
در دوراني كه رشــد اقتصاد 
ديجيتال در 2ســال گذشته 
بيشــترين ســهم را در رشد 
اقتصادي كشورها داشته است، 
فعال عمل كند. اين زنگ هشدار 
بسيار مهمي است، چراكه ما در 
سال 1397رتبه اول را در منطقه 
به خود اختصاص داده بوديم كه 
متأســفانه در دوران كرونا اين 
رتبه را از دست داديم. با توجه 
به اهميت اقتصاد ديجيتال و اثر 
 GDP اقتصاد ديجيتال در رشد
كشور، بايد در ابتدا اين موضوع 
را ساماندهي كنيم و دارايي هاي 
ديجيتال را به رسميت بشناسيم 
تا كشور بتواند از عوايد مالي، 
مالياتي، گمركي و موارد مرتبط 

ديگر بهره مند شود«.

درحالي كــه نماينــدگان 
كنفرانــس آب و هــواي فناوري

سازمان ملل چند روز پيش 
در گلاسگو به بررســي چگونگي نجات 
ســياره زمين پرداختند، مدير اجرايي 
»تويوتا موتور« در ژاپن در حال مسابقه 
با يك ماشين آزمايشي هيدروژني بود؛ 
وســيله اي كــه به گفتــه او مي تواند 
ميليون ها شغل در صنعت خودروسازي 
را حفظ كنــد. به گــزارش خبرگزاري 
رويتــرز، تويوتا ياريــس رنگارنگي كه 
»آكيــو تويــودا« در اطراف پيســت 
بين المللي اوكاياما در غرب ژاپن هدايت 
مي كرد، از يك موتور كرولا تبديل شده با 
سوخت هيدروژن نيرو مي گرفت. ساخت 
چنين موتــوري به صــورت تجاري و 
به صرفــه مي تواند موتورهــاي احتراق 
داخلي را در دنيايــي بدون كربن حفظ 

كند. تويودا در پيست گفت: »دشمن ما 
كربن است نه موتورهاي احتراق داخلي. 
ما نبايد فقط روي يــك فناوري تمركز 
كنيم بلكــه بايــد از فناوري هايي كه 
پيش تر در اختيار داشــته ايم استفاده 
كنيم.« كنار گذاشتن كربن اين نيست 
كه فقط يك انتخاب واحد داشته باشيم، 
بلكه بايد تمامي گزينه ها را مدنظر قرار 
داد. جديدترين تلاش شركت تويوتا در 
زمينه فناوري هيدروژن در حالي انجام 

مي شــــود كــــه 
بـــزرگ تــريــــن 
خودروساز جهان به 
شــتاب جهاني براي 
كسب سهمي از بازار 
رو به رشد خودروهاي 
برقي مي پيوندد، زيرا 
نيــن  قوا جهــان 
آلايندگــي را براي 
انجام تعهدات كاهش 
كربن تشــديد كرده 

است. تا ســال2025، تويوتا قصد دارد 
15مدل خودروي تمام برقي )EV( در 
دسترس داشته باشد و در طول يك دهه 
13ميلياردو500ميليــارد دلار بــراي 
توســعه توليــد باتري ســرمايه گذاري 
مي كند. طي گردهمايي در گلاســگو، 
6خودروســاز بــزرگ ازجملــه جنرال 
موتورز، فــورد موتور، ولــوو و دايملر - 
مرسدس بنز تفاهم نامه ای را براي حذف 
تدريجــي ســوخت هاي فســيلي تــا 
ســال2040 امضــا 
انجمــن  كردنــد. 
خودروســازان ژاپن 
تخمين مي زند كه با 
ايــن وصــف صنعت 
خودروسازي مي تواند 
در آينده اي نزديك، 
بالغ بــر 5.5ميليون 

نفر را استخدام كند.
اگرچه تويوتا و ساير 
خودروسازان منابعي 

را براي ساخت خودروهاي سلول سوختي 
هيدروژنــي )FCV( بــه كار مي برند اما 
هيچ كدام اشــتهايي همچون تويوتا به 
فنــاوري موتورهاي هيدروژني نشــان 
نداده انــد. يك مشــكل اين اســت كه 
موتور كاملا بدون كربن نيست بنابراين 
نمي توان آن را به عنوان آلايندگي صفر 
طبقه بندي كرد. اگرچه محصول جانبي 
احتراق هيدروژن و اكسيژن آب است، اما 
با اين حال مقدار كمــي از فلز موتور نيز 
مي ســوزد و در نتيجه حدود 2درصد از 
گازهاي گلخانه اي موتور بنزيني را توليد 
مي كند. اين در حالي است كه اگزوز هم 
حاوي اثري از اكسيد نيتروژن خواهد بود. 
البته بايد به اين نكته هم توجه داشت 
كه ساخت باتري خودروهاي الكتريكي 
هزينه كربني دارد، اما خودروهاي برقي 
هنگام كار آلودگي ايجــاد نمي كنند. 
خودروهاي هيدروژني نيز براي سوخت 
 خود به مخــازن تحت فشــار حجيم

نياز دارند.

ساسان شادمان منفرد
خبر نگار

به سوی آينده

برنامه جديد فضايي چين؛ پرتاب از دريا

چين در تلاش براي افزايش ظرفيت خود به منظور پرتاب ماهواره و 
بازيابي مراحل موشك، يك كشتي ويژه براي پرتاب موشك از دريا به 
فضا طراحي خواهد كرد. به گزارش وب ســايت اسپيس، اين كشتي، 
162.5متر طول و 40متر عرض »ناو پرتاب موشــك نوع جديد« نام 
دارد و براي اســتفاده در پايگاه هاي جديد چين شــرقي در هايانگ، 
استان شــاندونگ در ساحل شــرقي ساخته مي شــود. اين كشتي 
همچنين مي تواند در آينده براي بازيابي مراحل اوليه موشــك مورد 
استفاده قرار گيرد. شايد احتمالا به همان روشي كه كشتي هاي بدون 
سرنشين اسپيس ايكس، سكوي فرود را براي بازگشت و فرود مراحل 
اوليه موشك فالكون9و فالكون سنگين فراهم مي كنند. چين پيش تر 
2موشك با ســوخت جامد »لانگ مارچ11« از درياي زرد با استفاده 
از قايق هاي تبديل شــده، پرتاب كرده اســت. آخرين پرتاب  در ماه 
سپتامبر2020 بود. اين ماموريت ها چين را به سومين كشوري تبديل 
كرد كه پس از ايالات متحده و روسيه، پرتاب دريايي انجام مي دهد. 
پيمانكار اصلي فضايي چين در ابتداي سال اعلام كرد كه 2تا3پرتاب 
دريايي لانگ مارچ11 را برنامه ريزي كرده اســت، اما هيچ يك از آنها 
انجام نشده است. مشخص نيست كه آيا اين تأخيرها مربوط به موارد 
ظاهري كشتي بوده است يا خير. اين كشتي به افزايش سرعت پرتاب 
چين از دريا و كاهش فشــار بر 4مركز اصلي پرتاب هاي فضايي اين 
كشور كمك خواهد كرد. چين از ســال2021 تاكنون 41پرتاب را 
انجام داده كه ركورد ملي جديــدي درخصوص پرتاب مداري در يك 
سال تقويمي به ثبت رسانده اســت. با اين عدد، چيني ها از آمريكا با 
39پرتاب تا به امروز پيش افتاده اند.با ظهور شركت هاي تجاري جديد 

و طرح هاي بزرگ صورت هاي فلكي در حال انجام، همراه با آماده سازي 
براي مأموريت هاي ايستگاه فضايي بزرگ، گزينه پرتاب دريا مسيرهاي 
بيشتري را براي رسيدن چيني ها به مدار فراهم مي كند. پرتاب از دريا 
مزاياي ديگري را براي چين به همراه دارد. موقعيت يابي انعطاف پذير 
سايت پرتاب به اين معني است كه انتخاب مسير پروازي را كه بر فراز 
كشورهاي ديگر نيســت  آســان تر كرده و اطمينان حاصل مي كند 
كه  موشك پرتاب شــده و ديگر زباله ها به دريا سقوط خواهند كرد. 
زباله هاي فضايي چين پس  از پرتاب ها، به  جاي دريا به زمين افتاده و 

گاهي اوقات نزديك  مناطق پرجمعيت سقوط مي كنند.

تويوتا در حال آزمايش يك خودروي هيدروژني است و كشورهاي مختلف جهان نيز با سرعت بيشتري 
به سمت حذف كربن مي روند

نخستين خورشيدي دوربردخودروهايي  بدون بنزين
خودروي »لايت ير وان« )Light Year One( ساخت استارت آپ »لايت ير« مي تواند با استفاده 
از انرژي خورشيدي مسافت طولاني را طي كند. اين خودرو از مواد محكم اما سبك وزن ساخته 
شده است تا طولاني ترين برد ممكن را براي آن فراهم كند. استارت آپ سازنده مي گويد اين كار 
باعث مي شود تا خودرو برُدي معادل 725كيلومتر داشته باشد. شتاب صفر تا 100كيلومتر آن هم 
حدود 10ثانيه است. ارائه خورشيدي »لايت ير وان« در هنگام قرار گرفتن در معرض تابش نور 

خورشيد به ازاي هر ساعت، 12كيلومتر به برد خودرو اضافه مي كند.

ابرخودروي برقي
خودروي Gen2 در كلاس فرمولE )مسابقات اتومبيلراني خودروهاي برقي(، حداكثر 
سرعت 280كيلومتر در ساعت دارد كه لقب سريع ترين خودروي مسابقه اي برقي را به خود 
اختصاص داده است.  با اين حال، از آن به عنوان خودرويي كه براي مسابقه در مسيرهاي 
باريك خياباني طراحي شده است، ياد مي شود؛ جايي كه رسيدن به سرعت سرگيجه آور 

فرمول يك ممكن نيست. شتاب صفر تا 100كيلومتر اين خودرو 2.8ثانيه است.

نسكو؛ شاسي بلند هيدروژن سوز 
خودروي اس  يو وي نكســو از كارخانه هيونداي موتور يكي از برترين هيدروژن سوزهاي 
جهان محسوب مي شود. آلايندگي لوله اگزوز اين وسيله نقليه صفر است. اين خودرو حتي 
كيفيت هوا را در هنگام رانندگي بهبود مي بخشد. بدين ترتيب هواي تميز به بيرون از خودرو 
دميده مي شود. صفحه نمايش لمسي اين خودرو، ميزان تصفيه هوا و كاهش CO2 را نشان 

مي دهد. حداكثر سرعت نكسو، 179كيلومتر در ساعت اعلام شده است.

كميســيون  گزارش 
اقتصــادي مجلــس 
در مورد ســاماندهي 
رمزارزها مدتي پيش در مجلس قرائت شــد. حالا رئيس 
كميسيون اقتصادي مجلس از نهايي شدن طرح ساماندهي 
رمزارزها تــا 2 ماه آينــده خبر داده اســت. محمدرضا 
پورابراهيمي با اشاره به اينكه منتظر نظر تيم جديد بانك 
مركزي هستيم، اعلام كرده كه تلاش شده تا نظرات تخصصي 
بانك مركزي، تيم اقتصادي كميسيون و مركز پژوهش ها در 
اين مورد گرفته شــود. او همچنين از حضور دستگاه هاي 
نظارتي، اطلاعاتي و امنيتي در جلسات از ابتداي اين طرح 
خبر داده است. با اين حال، خلا حضور مخاطبان اين طرح 
كه شامل بخش خصوصي و فعالان اين حوزه است، احساس 
مي شود. درواقع، يك قانون مخاطبان خود را دارد و براي 
كارآمدي و اجراي صحيح، بهتر است كه نظر متخصصان و 

فعالان مرتبط با آن قانون دريافت شود.

آنچه ديده نشده
عباس آشــتياني، مديرعامل انجمن فنــاوران زنجيره 
بلوك)انجمن بلاكچين ايران( در گفت وگو با همشهري با 
اشاره به طرح ســاماندهي رمزارزها مي گويد: »طرح اوليه 
قبل از قرائت، نواقص بسياري داشت و طرحي كه درنهايت 
به عنوان گزارش نظارتي كميسيون اقتصادي مجلس قرائت 
شد، طرح پخته تر و بهتري بود.« با اين حال، آشتياني معتقد 
اســت كه همچنان نقدهايي به اين طرح وارد است. اين 
پژوهشگر حوزه رمزارز و بلاكچين مي گويد: »ذات قوانين 
مجلس معمولا كوتاه و اصطلاحا »صفر و يكي« و بســيار 
محكم اســت. از اين رو، اگر در تدوين قوانين دقت كافي 
لحاظ نشود، اين سختي)rigidity( و استحكام در قوانين 
مي تواند باعث آسيب به اين حوزه شــود.« بخش عمده 
گزارش نظارتي همچنان به بخش استخراج اختصاص يافته 
كه اگرچه جزئيات بسيار خوبي دارد، اما آشتياني مي گويد: 
»ما راهكارهاي پژوهشي، علمي و مطالعات تطبيقي كاملي 

در انجمن انجام داده ايم و نكات تكميلي را در مورد اين طرح 
مي توانيم ارائه دهيم«. اين پژوهشگر حوزه رمزارز و بلاكچين 
همچنين به بخش هاي مهم ديگــر ازجمله موضوع تبادل 
رمزارزها، نقش واضح تر سازمان بورس، استفاده از ظرفيت 
درآمدي براي دستگاه هاي مختلف و تكليف جريانات نقدي 

اشاره مي كند كه در طرح ديده نشده است.

پيشنهادهاي بخش خصوصي
آشــتياني از تدوين طرحي در انجمن خبر مي دهد كه اگر 
مجلس بتواند در راستاي اقتصاد ديجيتال و نه صرفا حوزه 
رمزارز و بلاكچين، آن را در قالب يك بند تصويب و به آن 
قانون اضافه كند، اتفاقات مثبتي رخ خواهد داد. مديرعامل 
انجمن بلاكچين با اشاره به اينكه پيشنهاد واضح ما درباره 
اين طرح، ابتدا مشــاركت دادن بخش خصوصي اســت، 
پيشــنهاد بعدي را در قالب به رسميت شناختن دريافت 
عوايد، عوارض و حقوق براي دارايي هاي ديجيتال در كشور 
مطرح و تأكيد مي كند كه ايــن كار فقط از طريق مجلس 
امكان پذير اســت. آشتياني پيشــنهاد بعدي را مصوبه 
مجلس براي تشكيل يك نظام صنفي جديد و يك تشكل 
جديد متشكل از دستگاه هاي حاكميتي، نظارتي و بخش 
خصوصي)نمايندگان بخش خصوصي، نمايندگان انجمن هاي 
ذيل وزارت كشور، ذيل وزارت كار و ذيل وزارت علوم( اعلام 
مي كند. او با تأكيد بر اينكه چنين شورايي نيازمند مصوبه 
مجلس است، وظيفه آن را تشــخيص ماهيت موجوديت 
رمزنگاري شده يا موجوديت ديجيتال مي داند. او مي گويد: 
»بعضي از اين موارد ماهيت كالا و برخي ديگر ماهيت سهام 
يا ماهيت ارزي دارند.« اين پژوهشــگر معتقد اســت كه 
»موجوديت دارايي هاي ديجيتال حتما بايد به وسيله يك 
شوراي چابك و يك نهاد جديد كه نيازمند قانون مجلس 
است، تشخيص داده شود و سپس به رگولاتور بخشي ارجاع 
شود. درواقع اين شــورا پس از تشخيص ماهيت مي تواند 
برخي موارد را به بانك مركزي و يا مواردي ديگر را به بورس 

ارجاع دهد«.

جاي خالي بخش خصوصي در طرح ساماندهي رمزارزها
فعالان بخش خصوصي انتظار دارند كه نظر آنها در مورد طرح مجلس براي ساماندهي حوزه 

رمزارزها دريافت شود

عمادالدين قاسمي پناه
خبر نگار

سال 2040
6خودروســاز بــزرگ، 
از جملــه جنــرال موتــورز، 
فــورد موتــور، ولــوو و دایملــر 
- مرســدس بنــز بــه تازگــی 
تفاهم نامــه ای را بــرای حــذف 
خودروهای با سوخت فسیلی 

تا سال ۲۰۴۰ امضا کردند
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 برای كرونا
چه داروهایی با چه قیمتی تجویز می شود؟ 

رمدسیویر

توسیلیزومپ

فاویپیراویر

مونته 
لوکاست

برم هگزین  
فلوواکسامین  

پردنیزولون

فکسوفنادین

باریتیسینیب

این دارو در حال حاضر 
از پروتکل درمانی کرونا 

خارج شده است

این دارو در پیک سوم 
به صورت محدود مورد 

استفاده قرار گرفت

ایرانی: 370 هزار تومان 
هندی: یک میلیون و 200 
هزار تومان

   ایرانی )تمزیوا(:
  2 میلیون و 
600 هزار تومان 
 سوئیسی )اکتمرا(: 
 10 میلیون و 
300 هزار تومان 

ایرانی: هر ورق 
7500 تومان 

 نرخ 
دولتی ندارد

ایرانی: هر 
ورق با دوزهای 
 مختلف تا

 20 هزار تومان 

  ایرانی: 
9هزار تومان تا 
 12500 
برای هر عدد 
 هندی: 12500 برای 
هر عدد

ایرانی: 7 میلیون 
تومان 

خارجی:  30 
میلیون تومان 

 ایرانی )اینتیما(: تا 2 میلیون و 
650 هزار تومان )این دارو موجود 

نیست(
 استرالیایی: 5 تا 8 میلیون تومان 

 ایرانی: 
13 تا 25 هزار تومان 

ایرانی: 3 میلیون 
و 500 هزار تومان  
*داروهای اهدایی 
چین در بازار آزاد؛ 
هر ورق 15 میلیون 

تومان

ایرانی:  3 تا 4 میلیون تومان
هندی: 20 تا 30 میلیون 

تومان

هپارین

پیرفنکس

سووداک 
داتکس 

آیورمکتین

سرم نمکی 

سولویت

  ویتامین B و 
C، فاموتیدین، 

ملاتونین، 
ناپروکسن، 

خانواده زینک ها 
و...

تجهیزات 
اکسیژن 

داروی تقویتی

 ایرانی:
 11200 تومان 

 هندی:
 150 تومان 

 ایرانی: 
560 هزار تومان

 ایرانی: 
 هر عدد
 8 هزار تومان 

ایرانی: 10 تا 
17 هزار تومان 
ترکیه ای: 21 
هزار تومان 

 سوئدی:
 106 هزار 
تومان 

 ایرانی
  و چینی:
  10 لیتری 
یک میلیون 
تومان 

ایرانی: هر بسته 
30 عدد 3 تا 6 

میلیون تومان 

 هر بسته
  6 تا 7 

میلیون تومان

 هر عدد
  400 هزار تا 

یک میلیون تومان 

 در پیك پنجم 
 200 هزار تا 

800 هزار تومان 

در اوج مصرف: 
200 تا 300 هزار 

تومان 

 10 میلیون
 تومان 

ایرانی: 60 هزار تا 
200 هزار تومان 

7 داروی گیاهی 
دارای مجوز از 
سازمان غذا و دارو

)اثر این داروها بر بهبود برخی از علائم 
بیماری کرونا اعلام شده، اما درمان کننده 
قعطی نیستند(

 موکوزیفت )بهبود علائم خستگی و بی اشتهایی(   60 هزار تومان 
120 هزار تومان  پالمیناویر )بهبود عفونت های حاد تنفسی ویروسی(   
240 هزار تومان  PHR160 )بهبود عوارض ریوی(       

الرگارد )کاهش طول مدت بستری در بیماران مبتلا به کووید19(   90 تا 100 هزار تومان 
سالیراویر )کاهش مدت بیماری در بیماران سرپایی کووید19(  190 هزار تومان 
140 هزار تومان  کووکسیر پارس )کاهش سرفه و تنگی نفس(     
160 هزار تومان  کو ایران امین )کاهش مدت بیماری مبتلا به کووید19(    

داروهاي کرونایي و غيرکرونایي در 
هفته هــاي اخير بــا افزایش قيمت 
30درصدي مواجه شــده  و این در 
حالي اســت که صرف نظر از کمبود 
بسياري از داروهاي درماني دیگر، در 
پيك هاي اخير هم مردم با مشكلات 
زیادي در دسترسي به داروهاي کرونا 
مواجه بودند. همين 2 ماه پيش بود 
که مهم ترین داروهاي کرونا ازجمله 
رمدسيویر 700هزار توماني و تمزیوا 
3ميليون توماني یا سرم هاي 10هزار 
توماني و داروهــاي تقویتي ازجمله 
ســولویت در داروخانه هاي دولتي 
و منتخب دچار کمبود شــد و بازار 
آزاد آن با قيمت هاي ميليوني رونق 
پيدا کرد. اما اکنون بررسي وضعيت 
داروخانه هاي کشــور حاکي از آن 
است که تقاضا براي داروهاي کرونا 
کاهش یافته و دیگر از آن بازار سياه 
پررونق هم اثري نمانده اســت؛ هر 
چند که دليل این کاهش مراجعات 
تغيير در اصول درماني کرونا نيست 
و به تأکيد بســياري از کارشناسان 
حوزه بهداشت و درمان حتي با وجود 
هشدارها مبني بر رقم خوردن پيك 
ششم، ابتلاي روزانه 6تا 7هزار نفر و 
بستري بيش از 3 هزارو 500بيمار 
در بخش هاي مراقبت  ویژه، به دليل 
افزایش پوشش واکسيناسيون، دیگر 
بحران هاي بستري و بازار سياه داروها 
رخ نخواهد داد؛ همانطور که اکنون 
هم مراجعات روزانه ده ها هزار نفري 
به داروخانه ها به زیر 100نفر رسيده 
است. وزارت بهداشت از کاهش نرخ 
فوت و ابتلاي حاد با پوشــش کامل 
نزدیك به 50درصدي واکسيناسيون 
به نســبت کل جمعيت کشور خبر 
مي دهــد. علــي شــریفي زارچي، 
سرپرســت مرکز مدیریــت آمار و 
فناوري اطلاعات وزارت بهداشت با 
اعلام اینكه نرخ فوت ناشي از کرونا 
در تمامي گروه هاي ســني کشــور 
تأثير چشمگيري داشته، مي گوید: 
»تأثير واکسيناسيون در کاهش نرخ 
فوت ناشي از ابتلا به کرونا در سنين 
بالاتر به وضوح مشاهده مي شود، اما 
افرادي که حتي 2نوبت واکســن را 
دریافت کرده اند، همچنان در معرض 
ابتلا به کرونا و بستري هستند.« اما 
سؤال اینجاست که با وجود تمرکز 
بر واکسيناسيون به عنوان اصلي ترین 

عامل پيشگيري و تأثير مثبت آن بر 
پيشــگيري از ابتلاي حاد و مرگ  ها   
درصــورت افزایــش ابتلا آیــا باید 
روش هاي درماني دیگــري را براي 
مبتلایان جدید به کرونا درنظر گرفت 
و ابتلاي چندباره به کرونا باعث مقاوم 
شــدن بدن افراد نسبت به داروهاي   
درماني شده اســت؟ از سوي دیگر 
درمان بــا داروهــاي آنتي  بيوتيك 
همچنان ادامــه دارد؛ با وجود اینكه 
گفته مي شود این داروها تأثيري بر 
بيماري هاي ویروسي ندارند؛ آن هم 
درحالي که بســياري از متخصصان 
معتقدند تجویــز این داروها موجب 
اتلاف منابع مالي، افزایش مقاومت 
ميكروبــي و افزایــش بيماري هــا 
مي شود. محمدمهدي گویا، رئيس 
مرکز مدیریت بيماري هاي واگيردار 
وزارت بهداشت هم اوایل هفته جاري 
به این مسئله اشــاره کرده و گفته 
بود: »تنها 25درصد از افرادي که به 
بيماري کرونا مبتلا و در آي ســي یو 
بستري مي شــوند، به آنتي بيوتيك 
نياز دارند، اما براي 75درصد از آنها 

داروي آنتي بيوتيك تجویز مي شود.« 

تجويز آنتي بيوتيــك  به صلاح 
نيست

محمدرضــا صالحــي، متخصص 
بيماري هــاي عفوني بيمارســتان 
امام خميني هم این موضوع را تأیيد 
مي کند و به همشــهري مي گوید: 
»تجویــز آنتي بيوتيك، عــلاوه بر 
اتلاف منابع مالي و افزایش مقاومت 
ميكروبي در بسياري از موارد منجر به 
افزایش بيماري ها و آلرژي مي شود. 
تجویز آنتي بيوتيك ها اصلا به صلاح 
نيست.« او به کاهش مراجعه  بيماران 
به مراکــز درماني اشــاره مي کند 
و مي گویــد: »مراجعه هــا محدود 
به افرادي شــده که علائم شــبيه 
سرماخوردگي دارند؛ مثل آبریزش 
بيني، ســردرد، بــدن درد، ضعف و 
بي حالي که در نهایت ممكن اســت 
آزمایش آنها مثبت شود؛ این اتفاقي 
است که در کشورهایي با تزریق هر 
دو دوز واکسن هم رخ داده و ممكن 
است موارد مثبت افزایش پيدا کرده 

یا پيكي در موارد ابتــلا رقم خورده 
باشد، اما افزایش درگيري هاي ریوي 
و مرگ ومير وجود نداشــته است.« 
او با اعــلام اینكه نياز به بســتري و 
اکسيژن درماني براي بيماران کمتر 
شده است، مي گوید: »در پيك پنجم 
تنها در بيمارستان امام خميني)ره( 
بيش از 300نفر رمدسيویر سرپایي 
دریافت کرده اند و این عدد امروز به 
کمتر از 10نفر محدود شــده است. 
افرادي که آمارشان براي بستري در 
بخش هاي ویژه و آي سي یو به صورت 
روزانه از سوي وزارت بهداشت اعلام 
مي شود هم اکثرا همان هایي هستند 
کــه از پيك پنجم گرفتــار بيماري 
شده اند و نيازمند اقدامات درماني اند.   
زمان بســتري برخي از این بيماران 
حتي به بيش از 2 ماه هم رســيده و 
برخي از آنها کاملا در کما هســتند، 
بعضي وابستگي کامل به دستگاه هاي 
تهویه مكانيكي دارند و تعدادي هم 
با اختلالات قلبــي و عروقي مواجه 
هســتند. حتي اکنون در آمارهاي 
مرگ ومير روزانه تعــدادي از افراد 
فوت شــده بر پایه همان پيك قبلي 

هستند.« 

كاهش مراجعه براي خريد دارو 
مسئول یكي از داروخانه هاي منتخب 
تهران هم با تأیيــد ماجراي کاهش 
مراجعه به داروخانه ها، به همشهري 
مي گوید: »تعــداد مراجعه ها براي 
درمان کرونا، کم اســت، اما همان 
تعداد هم، تقاضاي رمدسيویر دارند؛ 
البته قيمت رمدســيویر هم کاهش 
پيدا کــرده و از 750هــزار تومان 
دوران پيك پنجم به 370هزار تومان 
رسيده است.« او که نخواست نامش 
در گزارش بيایــد، یكي از مهم ترین 
دلایــل کاهــش این مراجعــات را 
واکسيناســيون عنــوان مي کند و 
مي گوید: »ایــن احتمال وجود دارد 
که با وجود پوشش خوب و تكميل 
واکسيناسيون جمعيت هدف، دیگر 
وارد فاز حاد کرونا نشــویم و همين 
حالا هم دیگر از آن صف هاي طولاني 
مرداد و شــهریور مقابــل داروخانه 
خبري نيســت.« به گفته این فعال 
حوزه دارو، بسياري از افرادي هم که 
به مراکز درماني و داروخانه ها مراجعه 
مي کنند علائم مشابه سرماخوردگي 
دارند و بخــش زیــادي از آنها هم 
درگيري حاد ریوي ندارند و نيازمند 

بستري و خرید دارو نيستند.

همشهري از آخرین وضعيت فروش و تجویز داروهاي درمان کوویدـ 19 گزارش مي دهد

بازار سیاه داروهاي كرونا تعطیل شد
 مريم سرخوش

خبرنگار

ديگر نیازي به پرداخت هاي میلیوني براي خريد دارو نیست
يكتا فراهاني - خبرنگار : محمدرضا هاشميان، عضو كميته علمي كشوري كنترل و مقابله با كروناي وزارت بهداشت، درباره تفاوت هاي ايجاد شده در درمان 
بيماري كرونا از ابتداي شيوع تاكنون به همشهري مي گويد: »تغيير چنداني در اصول درمان نداشتيم و همان داروهايي كه از ابتداي پاندمي كرونا استفاده 
مي شد، همچنان تجويز مي شود. البته اساس درمان كرونا در ابتدا داروهاي آنتي ويروس، كورتن و داروهاي ضدالتهاب بودند. آنتي بادي هم در ايالات متحده و 
بعضي كشور ها مورد استفاده قرار گرفته و كارآزمايي ها نشان داده اند اين داروها هم كارايي نسبتا خوبي در درمان دارند. اميدواريم در آينده بتوانيم در ايران 
هم از اين داروها استفاده كنيم.« او به داروهاي جديد درمان كرونا مثل مولنوپيراوير هم اشاره مي كند كه به زودي در فهرست داروهاي ضدويروسي و مقابله با 
اين بيماري قرار مي گيرد: »مطالعات خوبي درباره 2داروي جديد به نام هاي مولنوپيراوير و پاكسلويد انجام شده و نتايج هم بسيار اميدبخش بوده اند. البته تأكيد 
مي شود كه بدون تجويز پزشك، نبايد دارويي را مصرف كرد.« هاشميان به توليد بخش قابل توجهي از داروهاي مورد استفاده براي درمان كرونا در كشور اشاره 
مي كند و مي گويد:»اين مسئله باعث شده تا ديگر با مشكل كمبود داروي مرتبط با درمان كرونا مواجه نباشيم و تقريبا در تمام بيمارستان ها و داروخانه ها، دارو 
به مقدار لازم وجود دارد. البته ديگر از آن قيمت هاي نجومي داروهاي كرونا هم خبري نيست و بيماران مجبور به پرداخت هزينه هاي ميليوني براي خريد اين 
داروها از بازار نيستند.« اين فوق تخصص آي سي يو و پزشك بيمارستان مسيح دانشوري همچنين با اشاره به افزوده شدن برخي داروها به سبد دارويي كرونا 
هم توضيح مي دهد: »در حالت كلي اعضاي كميته علمي جديد نسبت به آنتي وايرال ها )ضد ويروس ها( ديدگاه مثبتي دارند. البته از ابتداي پاندمي به استفاده 
از آنتي ويروس ها و بعضي داروها توصيه زيادي مي شد، اما وزير بهداشت وقت، مخالفت زيادي در ارتباط با برخي از داروها داشت.« به گفته هاشميان، كرونا 
با گذشت 2سال همچنان درمان قطعي ندارد و مجموعه داروهايي هم كه در اين مدت مورد استفاده قرار گرفته درمان هاي نسبي براي بيماري شديد به شمار 
مي روند. اين پزشك تأكيد مي كند:» افراد همچنان بايد با بروز علائم قبلي و حتي نشانه هايي شبيه سرماخوردگي نسبت به قرنطينه و مراجعه به پزشك اقدام 
كنند. از سوي ديگر مانند گذشته تست پي سي آر، همچنان بهترين روش براي شناسايي افراد مبتلاست و اگر تست فردي مثبت باشد در مرحله اول بايد خود 

را قرنطينه كرده و با پيشرفت علائم حتما به پزشك مراجعه كند.« 

60درصد جمعيت بزرگسال اضافه وزن دارند
معــاون مرکــز مدیریــت 
بيماري هــاي واگيــر وزارت 
بهداشــت بــا اعــلام اینكه، 
60درصــد جمعيــت بالاي 
1۸ســال ما اضافه وزن دارند، 
گفت: »تغذیه ســالم، کاهش 
وزن به ميــزان 5 تا 7 درصد، 
حداقل 150دقيقــه در 3 تا 
5 نوبــت ورزش، ورزش هاي 
اســتقامتي در هفته، ورزش 
هــوازي و پيــاده روي کمك 

مي کند سيستم گردش خون بهتر کار کند و قندخون کنترل شود. پس افراد اگر فعاليت 
بدني مناسب، تغذیه مناسب و مصرف نكردن دخانيات و الكل را جدي بگيرند، تا حد زیادي 
مطمئن باشند مبتلا به دیابت نمي شوند.« به گزارش ایلنا، عليرضا مهدوي، با اعلام اینكه 
یك سوم جمعيت بزرگســال مبتلا به دیابت یا در معرض آن قرار دارند، به تأثير کرونا در 
تشدید دیابت و فشار خون اشاره کرد و گفت: »کرونا براي این بيماران عوارض شدیدتري 
دارد، بنابراین توصيه مي شــود، افراد حتما کنترل قند خون را جدي بگيرند، دستورات 
پزشك را رعایت کنند و درمانشان را جدي بگيرند. مشــارکت بيمار در درمان یك اصل 

کلي و اساسي است.«

فرمانده ستاد مقابله با کرونا تهران گفت: »کاهش بستري هاي کرونا 
مستلزم واکسيناســيون ۸0درصدي و ایمني همگاني وابسته به 
واکسيناسيون 90درصدي عليه این بيماري است.« به گزارش ایرنا، 
عليرضا زالي که در جلسه اعضاي ستاد مقابله با کروناي استان تهران 
صحبت مي کرد، گفت: »شرایط ارائه خدمات درماني در این استان 
متفاوت از دیگر نقاط کشور است. به همين دليل امروز در کشورمان 
70درصد فوتي ها مربوط به افراد بالاي 60سال و در پایتخت این رقم 
60درصد است. این آمار نشان دهنده پوشش خوب واکسيناسيون 

عليه کرونا و ارائه خدمات قابل قبول بهداشتي و درماني در سطح 
کشور و البته تهران است.« او با بيان اینكه، باید حضور افراد بالاي 
60سال در جامعه کاهش یابد، گفت: »براي سنجش وضعيت تهران 
باید ارائه خدمات درماني قبل از انتقال فرد به بيمارستان بررسي شود 
و همين شاخص در زمان بستري را بهبود بخشيم. بيماران مبتلا به 
کرونا گاه در شرایطي به بيمارســتان منتقل مي شوند که بيش از 
50درصد درگير بيماري شده اند.« به گفته او، از ميان تمام استان ها، 

تهران نسبت به جمعيت، رتبه اول واکسيناسيون را دارد.

كارت واكسن اجباري مي شود
معاون درمان ســتاد کروناي 
استان تهران از اجباري شدن 
داشــتن کارت واکسن براي 
افراد خبر داد و گفت: »براساس 
آنچه در حال تصویب اســت 
موضوع قرنطينه هوشــمند 
به زودي اجرایــي   و به تدریج 
داشــتن کارت واکسن براي 
افراد اجباري مي شــود.« نادر 
توکلي، با اشــاره به اینكه آمار 
کرونایي بيمارستان هاي تهران 

بحراني نيست، به ایسنا گفت: »براساس آخرین آمار موجود روزانه حدود 350بستري 
داریم که حدود 25درصــد در بخش هاي ویژه و مابقي در بخش هاي عادي بســتري 
مي شوند و آمار ما روبه کاهش بوده است. کل بيماران کرونایي بستري در استان تهران 
اکنون 25۸0نفر است و فوتي ها نيز بين 25 تا 35نفر در روز است؛ همچنين کل موارد 
بســتري در بخش هاي مراقبت ویژه حدود ۸00نفر است.« براساس اعلام او، همچنان 
بيشــترین موارد ابتلا بين گروه هاي سني 40 تا 60سال اســت و رعایت پروتكل هاي 
بهداشتي در تهران بين 40 تا 50درصد است. براساس اعلام او، تا آخر آبان واکسيناسيونِ 

کامل )دوز یك و 2( در تهران به بيش از 70درصد مي رسد.

90درصد جمعيت بايد واكسينه شوند
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همشهري آشنا

فهيمه طباطبايي
خبرنگار

حذف حافظه شهر
 مجيد قيصري، نويسنده درباره روابط اجتماعي وابسته به 

شهر مي گويد

مجيد قيصري به تازگي مجموعه داستان »ساحل تهران« را 
در انتشارات افق منتشر كرده است. او با همين نام كنجكاوي 
خيلي ها را برانگيخته. اينكه ساحل تهران كجاست؟ ما درباره 
مرغ هاي دريايي كه روي مســيل باختر پرواز مي كنند، چه 
مي دانيم؟ اين را نويســنده مي گويد. او معتقد است: حضور 
همين چند پرنده حال آدم  را خوش مي كند؛ پرنده هايی كه 
به تهران پناهنده شده اند. قيصري مي گويد كه همه كمبودها 
و نقص هاي شهر تهران را با كمك تخيل خود پرُ مي كند. با او 
درباره شهر، معاشرت ها و پيشنهادهايش براي اجتماعي بودن 

صحبت كرده ايم.

شهري كه دوست داريد كجاست؟
اينكه كجا و چگونه دوســت داريم زندگي كنيم به نظرم خارج از 
اختيار ماست. مگر آنكه قانونگذارها بتوانند قوانيني وضع كنند كه 
تا اندازه اي مقابل شتاب ويرانگري كه خود آغاز كرده ايم را بگيرند. 

اما شما نارمك را دوست داريد. 
 محله  ما هم دور از اين وضعيت نيســت. با اين حال ويژگي مهم 
نارمك ميدان هاي آن است. اين محله 100ميدان دارد و به فضاي 
سبز آن توجه شده. نزديك به يك دهه است كه شهرداري اطراف 
اين ميدان ها وسايل ورزشي تعبيه كرده. اطراف اين ميدان ها قدم 
مي زنيم و حتي قرارهايي با يكديگر تعيين مي كنيم. راهپيمايي در 
ميدان و پاتوق شدن ميدان هاي محلي براي همه گروه هاي سني 

بسيار به محله هويت داده است.

محله شما چه شكلي است؟ 
پاييزي اســت، با نم باراني كه شــهر را تازه كرده و درختچه هاي 
زالزالك چشم نواز. همين معاشرت هاي روزانه رفاقت و دوستي ها 
را بيشتر مي كند. اين محله من را ياد كتاب »صد ميدان« خواجه 
عبدالله انصاري مي اندازد. هميشه دوست داشتم در اين فضا كتابي 

با الهام از اين كتاب و محله نارمك بنويسم.

چرا نويســنده هاي ايراني نوشته هايشان كمتر 
بازنماي فضاهاي شهري و محلي بوده  است؟

هر انسان ســه مكان مهم دارد؛ خانه، محل كار و شهر و مكان هاي 
عمومي. در غرب مكان پراهميت براي افراد محل كار و بعد شهر و 
مكان هاي عمومي است. همانگونه كه ديده مي شود همه مهماني 
و قرارها در مكان هاي بيرون و شهري اســت. خانه در غرب محل 
استراحت است، نه سرمايه و معاشرت. اين در فرهنگ مردم غرب 
و به تبع آن در ادبيات آنها بروز مي كند. در ايران در ابتدا محل كار 
و بعد خانه اهميــت دارد. خانه محل خــواب، زندگي و مهماني و 
معاشرت است و نقشي بيش از يك مكان را ايفا مي كند. در غرب، 
شهر و محله مكان گذر نيست، محل زندگي است و فرد در آن زندگي 
مي كند و هويت مي گيرد و به همان اندازه به آن هويت مي بخشد. 
كافه به كافه و كوچه به كوچه آن خاطره انگيز است. بنابراين نويسنده 
نمي تواند يك مكان دوم به لحــاظ اهميت را براي مردم مكان اول 

كند. بلكه نوشته بازنماي آن چيزي است كه زيست مي كنيم.

روابط شما با مردم چگونه است؟
من ايــن محله را دوســت دارم چــون در طول هفتــه بارها در 
ميدان هاي آن قرار مي گذارم. شــب ها در آن قدم مي زنم و محله 

جزيي از خاطرات و وجود من است.

ما كوچه به كوچه منهتن را مي شناسيم. در شهرهاي 
آمريكا قدم زده ايم و حتي در كتاب ها در آن موقعيت ها زندگي 

كرده ايم. شهرهاي ما در داستان ها كجاست؟
در آثار همينگوي كافه هايي وجود دارد كه حالا نيز مي شود به آن 
مكان ها رفت و پشت آن ميزها نشست. مثلا »دايي  جان ناپلئون« 
ترسيم يك محله و روابط افراد اســت. هرچند بيشترين اتفاق ها 
در خانه ها رخ مي دهد. يا داســتان »يك شهر« احمد محمود كه 
داستان در خانه هاست. در »مدار صفر درجه« آرايشگاه در محله 
قدرت پيدا مي كند. در اين محل مردم رفت و آمد مي كنند و چاي 
مي نوشند. اين منطقه را پيدا كردم. شهرداري بايد روي اين مكان ها 
كار كند. سريال هاي »آرايشگاه زيبا« و »آژانس دوستي« در محله 

روي همين بعد تأكيد دارند. 
هر محلي كه جايي براي نشســتن و حرف زدن باشــد، مي تواند 
خاطره ساز شود. ما از هرآنچه برايمان خاطره ساز بوده، بي اهميت 
گذر نمي كنيم. اما شهر بي خاطره فقط براي گذر و فراموش كردن 
است. اگر مكان برايمان خاطره ساز شود و بتوان آن خاطرات را براي 
ديگران نيز تجديد كرد و شريك گرفت امكان ندارد نسبت به تعدي 

و تخريب آن بي تفاوت باشيم.

چه مشكلاتي در شهر شما را آزار مي دهد؟
در فرهنگ هاي ديگر نمــاي خانه ها در كوچه هــا متعلق به فرد 
نيست، چون اين نما جزو ناخودآگاه جمعي آدم ها شده و شهرداري 
اجازه تخريب نما را به افراد نمي دهد. زيــرا نما متعلق به جمع و 
همه آدم هاست. زيرا از اينجا آدم هايي رد شــده و خاطره دارند. 
اين مكان ها نبايد تغيير كنــد. ولي ما به راحتي تخريب مي كنيم، 
از بين مي بريم  و در نتيجه حافظه تاريخي ما به راحتي چيزهايي 
كه مي تواند تبديل به تاريخ و هويت شود  از بين مي برد. سليقه اي 
شده است و اگر شهرداري مي توانست اين خاطرات را حفظ كند، به 
دوست داشتن شهر كمك كرده است. مثلا مدتي پيش به فرزندانم 
توضيح مي دادم كه ســينما آزادي اين شــكلي نبود. يا پشت آن 
سينماي شهر قصه وجود داشت و... . همين اتفاق حالا براي سينما 
عصر جديد رخ مي دهد. اين خاطرات از حافظه شهر پاك مي شود 
و به ذهن مردم لطمه مي زند و اجازه نمي دهد مردم شهر خود را 

دوست داشته باشند.

مائده اميني
روزنامه نگار

كوچه هاي بن بســت و تنــگ در محله هاي اتابك، 
هاشــم آباد، شــيرازي و خاوران مثــل پازلي كه 
هزاران تكه نامرتب و ناهمخوان دارد، بي شــمارند؛ 
كوچه هايي كه در دل خودشان خانه هاي خموده و 
خسته جا داده اند؛ سازه هاي لرزاني كه سال هاست 
ايســتاده مرده اند اما بايد بازهم كاشــانه و سرپناه 

كساني باشند.
 زندگي در اين خانه ها براي ساكنانشــان عذاب آور 
اســت هركس كه آمده گره و زخمي عميق بر دل 
آنجا زده. »مشكلات خانه هاي اينجا به يكي دو تا و 
ده تا ختم نمي شود، هر كوچه بن بست و خانه هاي 
موجود در آن داستاني دارند. به عدد آدم هايي كه در 
اين خانه ها زندگي مي كنند، مشــكلاتي هست كه 

چاره اش مرگ اين خانه هاست.«
 نقل قول ها از عاليه خانم اســت، ساكن هفتادساله 
خانه اي 45متري در بن بست سليمي پور در ابتداي 
خيابان اتابك كه بارها تلاش كرده خانه فرســوده 
و نالانش را بكوبد و از نو بســازد اما نتوانسته؛ يعني 
كسي كمكش نكرده. »ما ســاكنان دو خانه در اين 
كوچه بن بست در همه اين ســال ها كه شهرداري 
بافت هاي فرسوده را نوسازي مي كرد، به شهرداري 
ناحيه و منطقه رفتيم اما هربار بــه بهانه اي ما را از 
اولويت خارج كردند. اين اواخر هم كه راضي شدند 
تســهيلات بدهند و خودشــان خانه ها را نوسازي 
كنند، از ما هزينه بالايي خواســتند كه نداشــتيم 

بدهيم.«

پاتوق موادفروشان و معتادان
صاحبان خانه هاي فرسوده در اين كوچه هاي تنگ 
و بن بســت نه راه پس دارند و نه راه پيش. نه كسي 
خانه شــان را مي خرد و نه كسي اجاره مي كند. اين 

است كه خودشان بايد سال هاي سال در اين خانه ها 
بسوزند و بسازند. 

مثل حســين خانعلي كه 45سال اســت با خانه  
60متري اش دست به گريبان اســت و حالا از اين 
نبرد هرروزه به تنگ آمده و شمشــيرش را زمين 
گذاشته و خانه را به حال خود رها كرده است؛ »اينكه 
ماشين در كوچه نمي آيد و آمبولانس رد نمي شود 
و جاي پارك ماشــين ندارد فرع داســتان است. يا 
فكركردن به اينكه بناي خانه در حال تخريب است 
و اگر زلزله بيايد بي چون و چرا اول ما مي ميريم هم 
ديگر برايمان عادي شده، ولي اينكه چندسال است 
كوچه هاي تنگ و تاريك ما ميزبان موادفروشــان، 
معتادان و كارتن خواب هاي محله شــده را كجاي 
دلمان بگذاريم؟ علني و بدون هيچ ترسي مي آيند 
و وقتي معترضشان مي شويم چاقو و قمه مي كشند. 
امنيت مان اگر از 10، 5 بود الان زير صفر اســت.« 

راســت مي گويد؛ درســت در كوچه روبه رويي، در 
دل روشن روز، معتادي بساطش را پهن كرده و در 
آرامش دودهاي غليظ را به هوا مي فرستد. »بارها به 
كلانتري منطقه زنگ زديم، مي گويند ماشين گشت 
مي فرستيم و جمع شان مي كنيم، اما باز برمي گردند. 
اين شده كه هر بار زن و بچه مان قصد بيرون رفتن از 
خانه را مي كنند بايد تا سر كوچه دنبال شان بيايم كه 
يك وقت اسير معتاد و موادفروشي نشوند يا وقتي 
مهمان مي آيد بايد كارتن خوابــي را از جايش بلند 

كنيم تا بتواند رد شود.«

مال بد و صاحب بدبختش
دزدي، داستان مشــترك اغلب اين  خانه هاست. 
مثلا خانه 40متري شــاهين نقــي زاده را چهار 
بار دزد خالي كــرده و رفته بدون اينكه كســي 
بفهمد، چون تنها ســاكن كوچه بن بستي است 
كــه دو طرف آن را تــا بالا ديوار هاي پشــت دو 
خانه پوشــانده اند؛ »چيزي نداريــم، اما همين  
فرش و تلويزيون و اتو و لباس را كه مي برند براي 
ما گرفتاري اســت. خانه هم شــده گاو پيشاني 
ســفيد كه هيچ حريم امني نــدارد. تا مي بينند 

كه مسافرتيم، مي ريزند و دار و ندارمان را خالي 
مي كنند و مي روند.«  خانــه اش گاز ندارد؛ مثل 
چندين خانه ديگــر در اين محله هــا كه امكان 
گازكشي براي آنها هيچ گاه وجود نداشته است. به 
همين خاطر مجبورند كه با كپسول و بخاري برقي 

و... روزگار را سپري كنند. 
»هيچ وقت نشــد كه اينجا را گازكشــي كنند. 
مي گويند كه فضا و ابعاد كوچه استاندارد نيست 
و نمي شود لوله هاي چنداينچي را از زير خانه ها 
رد كرد. اين شــده كه بايد در دل تهران كه همه 
خانه ها به گاز شــهري وصل هســتند، ما هرروز 
دنبال پركردن كپســول باشــيم و نجومي پول 
قبض برق بدهيم.« مثل بقيه ســاكنان در همه 
اين سال ها نه توانســته خانه اش را بفروشد و نه 
اجاره بدهد؛»به خاطر اين وضعيت كســي خانه 
را نمي خــرد، براي اجاره هم فقــط افراد بزهكار 
و خلافكار مي آيند كه دردسر ســاز اســت. مثلا 
يك ســال كه خانه را اجــاره دادم، بعد از مدتي 
پليس آمد سراغم چون شده بود پاتوق معتادان 
كه بيايند و راحت مواد بكشــند. اينجاســت كه 
مي گويند مال بد بيخ ريــش صاحبش و من هم 
كه صاحبي هستم هشتادوپنج ساله، عمرم پاي 
اين خانه و دردســرهايش رفتــه. بي پولي ما را 
 اينجا پاگيــر كرد. بعد از من هــر چه مي خواهد

 بشود.«

روايت اعداد از سفره و سلامتی خانواد ه ها 
كرونا هم اگر نمي آمد، سرانه مصرف مواد غذايي در ايران هميشه در مقايسه با استانداردهاي 
جهاني دچار مشكل بود. بارها و بارها نسبت به رژيم غذايي دهك هاي كم درآمدي جامعه، 
هشدار داده شده اما همچنان در بر همان پاشنه مي چرخد. امنيت غذايي در ايران مخدوش 
است. براي مثال متوسط سرانه مصرف لبنيات در دنيا حدود 120كيلوگرم است كه تفاوت 30تا 40كيلوگرمي با سرانه مصرف در كشور 
ما دارد يا عبداللهي مديركل دفتر بهبود تغذيه جامعه وزارت بهداشت درباره استان هاي ناامن غذايي گفته است استان هاي ناامن 
غذايي شامل سيستان و بلوچستان، كهگيلويه و بويراحمد، خوزستان، هرمزگان، ايلام، كرمان، خراسان جنوبي و بوشهر هستند كه 
نياز به بررسي و رسيدگي فوري دارند. به دليل افزايش بي رويه قيمت موادغذايي، نظارت جدي براي كنترل قيمت مواد غذايي بسيار 
مهم است؛ زيرا بررسي ها نشان مي دهد مصرف برخي اقلام غذايي مانند گوشت و مرغ، لبنيات و حتي ميوه ها به دنبال افزايش قيمت 

تا حدود 40 درصد كاهش يافته است و بايد با قيمتي مناسب منابع پروتئيني در اختيار مردم باشد.
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در سال 13٩٩، سرانه مصرف فست فود 
افراد 1٥ساله و بيشتر به طور متوسط 

1.34بار در ماه برآورد شده است
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افراد 1٥ ساله و بيشتر در ماه به طور 

متوسط 1.7وعده بوده است
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شیر

سرانه مصرف شير افراد 1٥ ساله و 
بيشتركشور در هفته در سال13٩٩، به طور 

متوسط 2.٩8 ليوان برآورد شده است
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لیوان

نوشابه

 همچنين سرانه مصرف نوشابه افراد 
1٥ساله و بيشتركشور در هفته به طور 

متوسط 2 ليوان برآورد شده است.
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 سرانه ورزش ايراني ها
 در روزگار كرونا ٥1درصد 

كمتر شده است
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جامعه اهل قليان، به طور 
روزانه قليان مي كشند
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سرانه ورزش هر فرد
 1٥ساله و بيشتر
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افراد 1٥ ساله 
سيگار مي كشند

 89/6
درصد

افراد سيگاري، هر روز 
سيگار مي كشند

به عبارت ديگر، 5.2درصد 
افراد 1۵ ساله و بيشتر، روزانه سيگار می كشند
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افراد 1٥ ساله و بيشتر 
هرروز قليان مي كشند
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منب

در سال 9۶ 
سرانه زمان انجام ورزش ايرانيان 
روزانه ۲۷ دقيقه بود

 كه احتمالا همه گيری كرونا 
و البته مشكلات معيشتی
 منجر به كاهش51 درصدی
 اين عدد شده است

سيگار يا ورزش؟ 

زندگيدربنبست
ساكنان خانه هاي فرسوده در كوچه هاي بن بست از مشقت هاي 

حضور در اين فضا مي گويند
قيد حمام كردن در خانه را زده اند؛ مي روند حمام نمره. چاره اي 
ندارند. حمام كردن در خانه مساوي است با اينكه يك نفر پشت 
در بايستد، تشت هاي آب را بگيرد، از زيرزمين بالا بياورد، ببرد 
تا سر كوچه بن بست و در جوي بريزد؛ يك بار هم نه چندين بار. »چاه حمام نزديك 10سال است كه پر 
شده، انبارش را هر چه خالي مي كنيم به يك سال نكشيده دوباره پر مي شود. سه بار هم كه كارشناس و 
مأمور شركت فاضلاب براي وصل كردن به فاضلاب شهري آمد، بعد از بررسي كردن همه جوانب گفت كه 
اصلا و ابدا نمي شود برايش كاري كرد. خطر ريزش چاه قطعي است و چاه كه بريزد، هم خانه و جان شما 
در خطر است و هم خانه و جان همسايه. چاره فقط تخريب اين خانه فرسوده است تا بتوان چاه خانه را 

درنهايت به فاضلاب شهري وصل كرد. اما كو پول و سازنده اي كه ناجي ما باشد؟«

بازسازيباتوجهبهروحيهمحلي
علي ايرانلو، مردم شناس و پژوهشــگر اجتماعي، پنج سال است كه روي سبك 
زندگي در هشت محله منطقه 1٥تهران كه بيشترين بافت هاي فرسوده را دارند، 
تحقيق كرده است. او حالا با مشكلات و سختي هاي زندگي ساكنان و كسبه اين 
محله ها آشناست و به زودي مي خواهد آن را در قالب پايان نامه دكتري اش ارائه دهد. 
او بزرگ ترين مشكل ساكنان اين محله ها را منزوي شدن در خانه هاي فرسوده و در 
حال تخريب دانست و گفت: »تنها راه حل همان است كه شهرداري طي سال هاي 
گذشته درپيش گرفته؛ يعني تخريب و نوســازي بافت هاي فرسوده. اما اين كار 
بايد روي اصول باشد؛ يعني تمام ظرفيت ها و نيازهاي اين محله ها توأم با هم ديده 
شود. كالبد فضاي شهري تأثيرات متفاوتي روي كنش ساكنان برجاي مي گذارد. 
ناپايداري فيزيكي توسعه يافته شهري ازجمله دلايل توليد انواع آسيب هاست 
كه در شــهر به ظهور مي رسد. نكته اساسي در بررســي كالبد فيزيكي شهري 
توسعه نيافته، نتايج روانشناختي و اجتماعي است كه ممكن است در فرهنگ و 

رفتار ساكنان حاصل شود. بازسازي شهري بدون توجه به زيرساخت هاي اجتماعي، 
پيوندها و امكانات موجود اجتماعي، نظام ارزش ها، گرايش ها، نيازها و نيز آرمان 
ساكنان امكان پـذير نيست. رسيدگي به ساختار اجتماعي مناطق و محله هاي 
مختلف و ايجاد فرهنگ و انگيزه هاي مشاركت محيطي، به غيراز رويكرد اجتماعي 

در ملاحظات مناطق شهري مهم تلقي مي شود.«
اين مردم شناس و پژوهشگر توضيح داد: » هويت اجتماعي يك مكان شناخته شده 
شهري تركيب پيچيده اي از عناصرگوناگون فيزيكي، اقتصادي، ارزش ها، تجربيات 
روزمره، خاطرات، تاريخ و قضاياي سياسي و نهادي است. هويت فيزيكي به مناظر 
طبيعي و ويژگي هاي اقليمي و آب وهوايي آن اشــاره دارد. هرقدر يك محله يا 
منطقه شهري از صفات طبيعي مطلوب تري برخوردار باشد، زندگي در آن محله 
با رضايت بيشتري همراه است و ساكنان احســاس تعلق بيشتري نسبت به آن 

خواهند داشت.«
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در هفته بيشــترين سرانه 
مصرف شير افراد 1٥ ساله 
و بيشتر را بين استان هاي 

كشور دارا بوده است

با ســرانه مصرف نوشابه در 
هفته، بيشترين سرانه را بين 
استان هاي كشور دارا بوده 

است

در ماه بيشــترين ســرانه 
مصرف ماهي افراد 1٥ساله 
و بيشتر را بين استان هاي 

كشور دارا بوده است
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بومی سازی پروژه هاي آبي در مازندران
مديرعامل شركت آب  منطقه اي مازندران معتقد است 

شبكه هاي توزيع آب پايين دست سدها بايد با مشاركت مردم 
اجرا شود

ســدها عمومــا بــا هــدف 
ذخيره سازي و تنظيم آب و اختصاص آن براي مصارف مختلف ساخته 
مي شوند و طبيعتا درصورت اجرا نشدن سازه ها و زيرساخت هاي توزيع 
و انتقال آب، عملا كاركردشان محدود مي شود. به همين دليل سازه هاي 
پايين دست سد و شــبكه توزيع متصل به آن، از اهميت بسيار زيادي 
برخوردارند و درصورت مشاركت نكردن جامعه ذي نفع براي اجراي اين 
طرح ها، بهره برداري از آن سال ها طول مي كشد. اما با وجود اين اهميت 
بالا، دقيقا همين بخش از پروژه هاي سدسازي در كشور ما و به ويژه در 
استان هاي شمالي ازجمله مازندران با مشــكل مواجه است. نگاهي به 
تأخير چندساله در بهره برداري از شبكه توزيع و انتقال آب سد البرز در 
مازندران نشان مي دهد در اين زمينه با مشكلات جدي مواجه هستيم كه 
ناشي از كمبود اعتبار اجراي ادامه پروژه است. اين روند در حالي مشاهده 
مي شود كه جوامع ساكن در مناطق پايين دست سدها پس از ساخت و 
آب گيري سد بايد اثرگذاري پروژه اجرا شده از شبكه هاي توزيع و انتقال 
آب، چه در بخش كشاورزي و چه در زمينه آب آشاميدني را مشاهده و 
لمس كنند. دليل بروز اين وضعيت نيز كمبود اعتبار است؛ مسئله اي كه 
گريبان بيشتر پروژه هاي عمراني را مي گيرد و اجازه به سرانجام رسيدن  

به  موقع آنها را نمي دهد.

ضرورت مشاركت جامعه ذي نفع
نگاهي به مدل هاي اجراي شــبكه هاي توزيع آب كشاورزي در ساخت 
سازه هاي آبي كشــورهاي توسعه يافته نشــان مي دهد مردم به عنوان 
ذي نفعان اصلي اين پروژه ها، مهم ترين نقش را در به سرانجام رسيدن شان 
ايفا مي كنند اما در كشور ما همچنان نگاه رايج، اجراي كامل پروژه با اعتبار 
دولتي است؛ انتظاري كه موجب شده بسياري از اين پروژه ها در زمان 
مقرر به سرانجام نرسد و در نهايت ســود بردن جامعه ذي نفع از پروژه 

سال ها به تأخير بيفتد.
مديرعامل شركت آب منطقه اي 
مازنــدران معتقد اســت مدل 
اجراي پروژه هاي پايين دستي 
ســدها براي توزيع و انتقال آب 
در كشــور بايد براساس روش 
مشاركتي كه در همه كشورهاي 
توسعه يافته دنيا اجرا مي شود، 

باشد.
يخكشــي  محمدابراهيــم 
مي افزايــد: پروژه هــا معمولا 
بــه 2دســته »انتفاعــي« و 
»غيرانتفاعي« تقسيم مي شوند 
كه سدها در دســته طرح هاي 
انتفاعي قــرار مي گيرند؛ يعني 
برخلاف جاده ها كه غيرانتفاعي 

هستند و همه جامعه از ساخت آن سود مي برند، از ساخت يك سد جامعه 
مشخص و محدودي كه در پايين دست و گستره زيرپوشش آن سكونت 
دارند، سود مي برند. به همين دليل در دنيا مرسوم است كه براي تكميل 

شبكه توزيع آب يك سد، همان جامعه ذي نفع مشاركت مي كنند.  

فرهنگسازي براي مشاركت مالي
اين مسئول با اشاره به اهداف سدســازي مانند كنترل سيلاب، تأمين 
آب آشاميدني، كشاورزي و صنعتي و بهبود شرايط محيط زيستي اظهار 
مي كند: قانون در همه جاي دنيا مي گويد كه دولت بايد در بخش هاي 
حاكميتي مانند كنترل سيلاب يا تأمين آب آشاميدني و محيط زيست 
هزينه كند اما در بخش كشــاورزي و صنعت، ذي نفعان بايد در اجراي 
شبكه توزيع مشاركت داشته باشند. يخكشي عنوان مي كند: به همين 
دليل معمولا پيش از اجراي پروژه هاي اين چنيني، با مردم به روش هاي 
مختلف تعامل مي شود تا مشاركت داشته باشند. ذي نفعان سهم خود 
از اجراي پروژه را مي پردازند و همراه با اعتبــار دولتي، پروژه در مدتي 
مشخص و كوتاه به سرانجام مي رسد. مديرعامل شركت آب منطقه اي 
مازندران مي افزايد: شايد در دوره اي به دليل مساعد بودن شرايط مالي 
كشور اين امكان وجود داشــت كه حق مشاركت مالي ذي نفعان مانند 
جامعه كشاورزي پس از اجراي پروژه و در اقساط متعدد پرداخت شود اما 
در شرايط كنوني اقتصادي بايد همان روش مبتني بر منطق اقتصادي 
كه مشاركت مستقيم در اجراســت را به كار بگيريم، درغيراين صورت 
پروژه هاي ما زمان بر خواهد شد و جامعه ديرتر مي تواند از آنها منتفع شود.

عدالت بودجه اي
نگاه يك سويه جامعه به اجراي كامل پروژه هاي اين چنيني با اعتبار دولتي 
در واقع توازن توزيع بودجه  را به هم مي ريــزد و از توزيع عادلانه اعتبار 
جلوگيري مي كند. يخكشي با تأييد اين ديدگاه مي گويد: فرض كنيم 
براي يك پروژه آبي در نقطه اي كه شرايطش را دارد، دولت سرمايه گذاري 
كند تا آب موردنياز كشاورزان منطقه پايين دست سد تأمين شود. از آنجا 
كه اين مقدار هزينه فقط براي بهره  مندي مردم يك منطقه انجام مي شود 
و درجاي ديگر امكان چنين سرمايه گذاري بزرگي وجود ندارد، به همين 
دليل نيز تأكيد مي شود كه جامعه ذي نفع بايد در اجراي پروژه مشاركت 
داشته باشد و سهم خود را بپردازد تا هم توازن توزيع اعتبار رعايت شود 
و هم پروژه ها با توجه به محدوديت هاي مالي زودتر به بهره برداري برسد.  

افزايش سرعت اجراي پروژه ها
مديرعامل شــركت آب منطقه اي مازنــدران با تأكيد بــر اينكه مدل 
سرمايه گذاري در حوزه آب بايد تغيير كند، مي گويد: البته پذيرش اين 
موضوع در جامعه تابع شرايط اجتماعي و اقتصادي هم هست اما بايد براي 
فرهنگسازي در اين زمينه گام هاي مؤثرتري برداشته شود؛ يعني جامعه 
ذي نفع متقاعد شود درصورت مشاركت مالي در اجراي پروژه پايين دست 
ســد، زودتر مي تواند از خدمات آن بهره مند شود و پروژه به جاي اينكه 
20سال طول بكشد، 5ساله اجرا می شــود و آنان از عوايدش بهره مند 
مي شوند. يخكشي اظهار مي كند: براي شبكه هاي توزيع سد هراز بايد 
از همين حالا رايزني با مردم و فرهنگسازي در اين زمينه را آغاز كنيم. 
تاكنون بارها با مردم در اين زمينه صحبت كرده ايم و اتفاقا وقتي موضوع 
به طوركامل شرح داده شد، پذيرفتند كه اين روش منطقي تر است. در اين 
مسير به كمك رسانه ها براي فرهنگسازي و جلب اعتماد جامعه نياز داريم 
تا حتما طي سال هاي آينده در مازندران اين پروژه اجرايي شود. وي اضافه 
مي كند: اخيرا مطالعاتي براي درنظرگرفتن مدل هاي ســرمايه گذاري 
مشاركتي در اجراي پروژه هاي اين چنيني از سوي مشاوران شركت آب 
 منطقه اي آغاز شده تا پس از رسيدن به يك الگوي مناسب براساس آنچه 
قانون اجازه مي دهد، برنامه ريزي براي تأمين اعتبار شبكه آبياري، زهكش 

و توزيع آب سد هراز در مناطق پايين دست انجام شود.

 كشت نيم بند پاييزه
در خوزستان

طبق اعلام جهاد كشاورزی خوزستان، بيش از  يك ميليارد 
متر مكعب آب مورد نياز برای كشت پاييزه در تابستان برای 

توليد برق رهاسازی شده است

مشكلات چاقوفروشان
يكي از چاقوفروشــان زنجاني با بيان اينكه چاقــوي زنجان قبل 
از همه گيــري ويروس كرونا با مشــكلات زيــادي درگير بود به 
همشهري مي گويد: شــيوع كرونا تير خلاص را به بازار چاقو زد و 
نفس چاقوسازي به شماره افتاد. نعمت حسين زاده به حضور كم 
گردشگران در 2سال اخير اشــاره مي كند و مي افزايد: بسياري از 
اصناف در دوران كرونا به فروش اينترنتي روي آوردند تا حداقل تا 
حدودي ضرر و زيان را جبران كنند اما طبق قانون، اداره پست چاقو 
را به عنوان مرسوله قبول نمي كند و چاقوفروشان نمي توانند از بستر 
فروش اينترنتي استفاده كنند. به گفته وي، هم اكنون ارسال چاقو 
فقط از طريق باربري و برخي شــركت ها مقدور است و اين هزينه 

بيشتري را تحميل مي كند.

چاقو؛ روي دست چاقوسازان
يك چاقوساز زنجاني نيز با بيان اينكه با گراني مواداوليه و مشكلات 
ديگر چاقوي توليد شــده زنجان روي دســت بازار مانده است به 
همشهري مي گويد: حتي صادرات چاقو هم اما و اگرهاي زيادي دارد 
و چاقو سهم چنداني در صادرات ندارد. عليرضا حيدري به وضعيت 
نامناسب صنعت چاقوسازي در شهر چاقوي كشور اشاره مي كند 
و مي افزايــد: درحالي كه در زنجان بهترين كيفيت چاقو ســاخته 
مي شود به دليل مشكلات ناشي از كرونا و قوانين ممنوعيت فروش 
مجازي، اجناس توليد شده در قفسه هاي فروشگاه هاي زنجان خاك 
مي خورد اما چاقوهاي بي كيفيت چين در بازار كشور با نام چاقوي 
زنجان عرضه مي شــود كه اصالت برند چاقوي زنجان را زير سؤال 
برده اســت. وي با بيان اينكه چاقوسازي جزو مشاغل سخت است 
اما در بيمه جزو مشاغل سخت و زيان آور محسوب نمي شود، ادامه 
مي دهد: اگر مسئولان با بررسي جوانب، اين شغل را در زمره مشاغل 

سخت بياورند حمايت مناسبي از صنعتگران اين حوزه است.

ركود كارگاه هاي چاقوسازي
مديركل صنايع دســتي اداره كل ميراث فرهنگي، گردشــگري و 
صنايع دستي زنجان مي گويد: تنوع توليد صنايع دستي فلزي در 
زنجان موجب شده است اين استان به عنوان پايتخت صنايع دستي 
فلزي كشور  مطرح شود. امير ارجمند با اشاره به چاقو به عنوان برند 
پرآوازه زنجان مي افزايد: هر چند چاقوي زنجان ســرآمد است اما 
مشــكلات موجود در صادرات اين توليد بومي موجب شده شاهد 
جولان چاقوي چيني به نام چاقوي زنجان در بازار باشيم. وي درباره 
مشــكلات صادرات چاقو تصريح مي كند: در ســال هاي گذشته 
صادرات چاقو و صنايع زيرمجموعه آن ممانعت قانوني نداشت ولي 
نيازمند دريافت مجوزها و انجام تشــريفاتي از سوي وزارت دفاع 
بود اما از شهريور امســال با تصويب قانوني از سوي هيأت دولت، 
نياز به دريافت هرگونه مجوز براي صادرات چاقو برداشــته شده 
است و اميدواريم اين تصميم هيأت دولت گشايشي در بازار چاقو 
ايجاد كند. وي با بيان اينكه در زنجان حدود 1500نفر در صنعت 
چاقوسازي فعاليت مي كنند، مي افزايد: سالانه 35ميليون چاقو در 
زنجان توليد مي شود كه ركود 2سال اخير بازار ضربه سنگيني به 
كارگاه هاي چاقوسازي وارد كرده است. ارجمند با بيان اينكه فقط 
چاقوهاي زينتــي به مقصد اردن، عمان و عراق صادر مي شــوند، 
عنوان مي كند: با وجود توليد انبوه و باكيفيت، چاقو فقط 3درصد 
در صادرات استان سهم دارد و آمار دقيقي از ميزان صادرات وجود 

ندارد. وي با بيان اينكه چاقو، ســلاح ســرد نامتعارف محسوب 
مي شــود و فقط انواع كارد ميوه خوري متعارف به حساب مي آيد، 
ادامه مي دهد: طبق قانون پست ارســال هر چاقويي كه لبه آن از 
8سانتي متر بيشتر باشد با پست امكان پذير نيست كه انتظار داريم 

براي رفع محدوديت ها در قانون بازنگري شود.

مشكلات بيمه چاقوسازان
اين مسئول درباره بيمه صنعتگران بخــــــش صنايع دستي هم 
عنوان مي كند: اداره كل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 
براي بيمه با سهميه دولتي، صنعتگران را به تامين اجتماعي معرفي 
مي كند و 20درصد حق بيمه از طرف دولت تامين مي شود. ارجمند 
درباره بيمه مشاغل سخت چاقوسازان نيز توضيح مي دهد: قانون 
تامين اجتماعي شرط براي قرارگيري جزو مشاغل سخت و زيان آور 
را داشتن كارفرما عنوان كرده است اما بيشتر متقاضيان بيمه در 
صنعت چاقوســازي به صورت انفرادي فعاليت مي كنند  و مشكل 
كارفرما دارند. پيشنهاد شده است اين صنعتگران شركت تعاوني 

تشكيل دهند تا بتوانند مشكل خود را در اين حوزه حل كنند.

     
از برنامه هاي عملي كه براي رونق توليد چاقو از سوي كارشناسان 
مطرح مي شود، ايجاد خوشــه صنعتي چاقو در شهرك صنعتي 
زنجان اســت كه اين طرح نيازمند مطالعه بيشــتر و اقدام عملي 
از سوي مسئولان است تا مشــكلات برندينگ و ماركتينگ از راه 

فعاليت خوشه اي حل شود

اشكان جهان آراي 
خبرنگار

قانون در همــه جاي دنيا 
مي گويد كه دولت بايد در 
بخش هاي حاكميتي مانند 
كنترل سيلاب يا تأمين آب 
آشاميدني و محيط زيست 
هزينه كند امــا در بخش 
كشــاورزي و صنعــت، 
ذي نفعان بايــد در اجراي 
شــبكه توزيع مشاركت 

داشته باشند

در سال هاي گذشته صادرات چاقو و صنايع زيرمجموعه 
آن نيازمند دريافت مجوزها و انجام تشــريفاتي از سوي 
وزارت دفاع بود اما از شــهريور امسال با تصويب قانوني 
از سوي هيأت دولت، نياز به دريافت هرگونه مجوز براي 

صادرات چاقو برداشته شده است 

براساس مصوبه ستاد خشكسالي خوزستان ، 
امسال به دليل كمبود آب، كشت پاييزي در 
4حوضه آبي كارون، مارون، دز و كرخه محدود 
شده است؛ محدوديتي كه عادل ســواري، مدير امور بهره برداري كرخه جنوبي سازمان 
آب و برق خوزستان آن را نتيجه خشكسالي، كاهش آورد آب و كشت بي حساب و كتاب 
شلتوك دست كم در حوضه كرخه اعلام مي كند اما خدارحم اميري، رئيس جهادكشاورزي 
خوزستان از رهاسازي گسترده آب در هر 4حوضه آبي استان براي توليد برق در تابستان 

پرده برمي دارد.

سيده زهرا عباسي
خبرنگار

اگر شلتوك كشت نمي شد
كرخه به عنوان يكي از 4حوضه آبي گزارش

خوزستان از سرشــاخه هاي شمال 
اســتان مانند لرســتان، ايلام و كرمانشاه تغذيه 
مي شود كه در جايي به نام سد كرخه در بالادست 
انديمشك وارد درياچه ســد مخزني انديمشك 
مي شوند؛ كرخه در مســير خود ابتدا به حميديه 
و بعد سوســنگرد مي رســد كه در سوسنگرد به 
2انشعاب اصلي تقسيم مي شــود، قسمتي به نام 
نيســان به ســمت هويزه و بعــد مخزن2تالاب 
هورالعظيم  و بخشي به نام هوفل به سمت بستان 

و بعد مخزن شماره يك هورالعظيم مي رود.
مدير امور بهره برداري كرخه جنوبي سازمان آب 
و برق خوزستان با اشاره به اينكه اين حوضه آبي 
امسال با خشكسالي بي ســابقه در 50سال اخير 
مواجه شد به همشــهري مي  گويد: بعد از سيل 
سال98 شرايط آبي كرخه خيلي خوب بود اما به 
جاي تصميم هاي محتاطانه، مســئولان تصميم 
گرفتند كشت شــلتوك را آزاد كنند درحالي كه 
عمده كشــت شــلتوك به صورت غرقابي انجام 

مي شود و مصرف بالايي دارد.
عادل ســواري با بيان اينكه طي 2سال گذشته 
20هزار هكتار شــلتوك فقط در حوضه كرخه و 
حدود 90هزار هكتار در كل اســتان كشت شده 
است، مي افزايد: همين شلتوك كاري موجب شد 
منابع آبي ما صرف آبياري اين محصول شود و از 
سوي ديگر با وجود خشكسالي، همه برنامه ريزي 

ما براي كشــت هاي بعدي به ويژه كشت پاييزه با 
چالش مواجه شد.

وي با اشــاره به هشدارهاي ســازمان آب و برق 
خوزستان از دي سال گذشــته توضيح مي دهد: 
با توجه به اين هشــدارها از بهمن و اســفند به 
مديريت مخزن ســد كرخه پرداختيم تا بتوانيم 
كشاورزي را در تابســتان و پاييز كه محصولات 
اســتراتژيك كشــت مي شــود، مديريت كنيم. 
همچنين ارديبهشــت با توجه بــه گزارش هاي 
آب و برق استانداري قرار شــد كشت پرمصرف 
شلتوك ممنوع شود اما كشــت انجام و منجر به 
تنش هاي آبي تابســتان در پايين دســت كرخه 

شــد و همه برنامه ريزي ما را براي تامين حقابه 
محيط زيست هورالعظيم و تامين آب آشاميدني 

احشام بر هم زد.
سواري با بيان اينكه رهاسازي از سد براي كنترل 
تنش هاي اجتماعي ناشــي از كم آبي در تابستان 
امســال افزايش يافت، تصريح مي كند: اگر مردم 
از كشــت شــلتوك صرف نظر مي كردند شــايد 

برنامه ريزي براي كشت پاييزه برهم نمي خورد.

كم آبي يا توليد برق؟!
اين صحبت ها در شــرايطي مطرح مي شــود كه 
خدارحــم اميــري زاده، رئيس جهادكشــاورزي 

خوزستان معتقد است گرچه شلتوك كاري بي تأثير 
نبوده اما رهاســازي بي حســاب و كتاب آب براي 
توليد برق در تابســتان از 4حوضه آبي دليل اصلي 

اين اتفاق است.
 اميري زاده با بيان اينكــه جز 4حوضه آبي كارون، 
مــارون، كرخــه و دز در هيــچ حوضــه ديگري 
محدوديت كشت پاييزي وجود ندارد و كشاورزان 
مي توانند به هــر ميزان اراضي خود را زيركشــت 
پاييزي ببرند به همشهري مي گويد: به دليل كمبود 
آب و تنش آبي كه امسال به وجود آمده است، هم 
در كشت تابستان و هم در كشــت پاييز به اندازه 
سال هاي قبل كشت نداشتيم، اما شلتوك كاري و 

تنش آبي همه ماجرا نيست.
او با بيان اينكه تابســتان در تير و مرداد و دقيقا بعد 
از پايان كشت تابستان آب براي مدت 2ماه در تمام 
حوضه ها با حداكثــر توان براي توليــد برق خارج 
شــد، تصريح مي كند: ما براي كشت پاييزه بيش از 
يك ميليارد و خرده اي مترمكعب آب كم داريم و اين 
دقيقا همان ميزان آبي است كه در تير و مرداد امسال 
براي توليد برق و بدون هيچ مصرفي رهاسازي شد. 

رئيس جهادكشاورزي خوزستان اين رقم را بيش از 
دوبرابر رهاسازي معمول آب براي توليد برق مي داند 
و مي افزايد: اين رهاســازي دقيقــا در زماني اتفاق 
افتاد كه خوزستان به دليل كم آبي درگير تنش هاي 
اجتماعي بود اما آب رها شده جز توليد برق به هيچ 
مصرف ديگري نرسيد. حجم رهاسازي به اندازه اي 
بود كه سد خاكي مارده در خرمشهر كه در زمستان 

خشك بود در تابستان با آب تخريب شود.

جبران خسارت 
رئيس جهادكشاورزي خوزســتان با بيان اينكه آورد 
رودخانه ها و ذخاير آب پشت سدهاي مهم خوزستان 
به كمترين ميزان خود در 50سال اخير رسيده است، 
مي گويد: برنامه مصوب كشت پاييزي كه قبلا در سطح 
يك ميليون و30هزار هكتار تعريف شــده بود محقق 
نخواهد شد. اميري زاده مي افزايد: پيشنهادهايي براي 
جبران معيشت كشــاورزان به هيأت دولت داديم كه 
در حال پيگيري است و همچنين اميدواريم با كشت 

وسيع گندم بخشي از خسارت ها جبران شود.
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بازار كند چاقوي زنجان
كرونا، گراني مواداوليه، قوانين پست و صادرات، دست و پاي چاقوي زنجان 

را بسته است تا كارگاه هاي چاقوسازي يكي پس از ديگري تعطيل شود
زنجان به چاقوهاي خوش دست اش مشهور است. هنر و صنعت چاقوسازي در اين 
استان قدمت ديرينه دارد و زنجان توانسته است در كنار چاقوسازي با مليله سازي 
و ظروف مسي رتبه اول كشور را در صنايع دستي فلزي كشور به دست بياورد. با همه 
آوازه بلند چاقوي زنجان، اما حال چاقوسازان اين روزها چندان تعريفي ندارد. كرونا، گراني مواداوليه، قوانين پست و صادرات، 
دست و پاي چاقوي زنجان را بسته است تا كارگاه هاي چاقوســازي يكي پس از ديگري تعطيل شود. كارشناسان معتقدند 
صنايع دستي كم هزينه ترين بستر در توسعه اشتغال و اقتصاد جوامع محسوب مي شود و اين روند براي توسعه و پويايي نيازمند 

تعامل و همكاري دستگاه هاي مرتبط هستند كه اين تعامل در صنعت چاقو كمتر احساس مي شود.

پوپك قاسمي
خبرنگار

خسارت هاي خشكسالي به كشاورزان
پيش از اين اعلام شده بود كه سازمان آب و برق خوزستان با تامين 11.7ميليارد مترمكعب آب براي كل 
كشت هاي پاييزه و زمستانه و بخش عمده اي از كشــت هاي بهاره ازجمله چغندرقند، ذرت علوفه اي و 
صيفي جات زير پلاستيكي در سال هاي گذشته نقش عمده اي در رونق كشاورزي و توليد و اشتغال زايي 
براي كشاورزان و روستاييان داشته است، اما امســال و با توجه به اينكه در فروردين و ارديبهشت شاهد 
كاهش 70درصدي آوردهاي آبي بوده ايم در كشت تابستانه با محدوديت و ممنوعيت روبه رو شديم ؛ اتفاقي 
كه كشاورزان اميدوار بودند به كشت پاييزه نرسد، اما اعلام جهادكشاورزي نشان مي دهد در كشت پاييزه 
هم كشاورزان با محدوديت هاي زيادي روبه رو هستند. محدوديت در كشت تابستان و پاييز در حالي براي 
كشاورزان خوزستاني رقم خورده است كه براساس گزارش پرتال سازمان جهادكشاورزي خوزستان، فقط تا 
تير امسال، ۳۲0هزار هكتار از كشت هاي خوزستان دچار خسارت ناشي از خشكسالي شدند كه ۳00هزار تن 
افت توليد معادل 1۶00ميليارد ريال را به دنبال داشته. در ۲0هزار هكتار از اراضي استان نيز كشت تابستانه اي 

صورت نگرفت كه ۹00هزار تن افت محصول با ارزش ۹0هزار ميليارد ريال را در پي داشت.

ث
مك

كشــت چغندرقند از 21هــزار هكتار 
مصوب به 8500هكتار كاهش يافته و اغلب 
اين سطح كشت از 4حوضه آبی خارج است

21000 هکتار 

آورد رودخانه هــا و ذخاير آب پشــت 
سدهای مهم خوزســتان به كمترين ميزان 

خود در 50سال اخير رسيده است

کمترین  در 50 سال

در زنجان در صنعت چاقوسازی  فعاليت می كنند

1500 نفر

چاقو در زنجان توليد می شود

35 میلیون

طبــق قانــون ارســال پســتی چاقــو بــا لبــه بيشــتر از 
8سانتی متر امكان پذير نيست

پست ممنوع
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 تشخيص زودهنگام
 سرطان پوست با هوش مصنوعي
محققان با استفاده از هوش مصنوعي و قابليت يادگيري عميق، 
برنامه اي طراحي كرده اند كه مي تواند به اندازه دقت متخصصان 

پوست، ضايعات رنگدانه اي مشكوك پوست را تشخيص بدهد

پتانســيل هــوش مصنوعي به 
پيشــرفت هايي در مراقبت هاي 
بهداشتي منجر شده است. برخي از مطالعات نشان مي دهد كه 
فناوري تشخيص تصويري مبتني بر الگوريتم هاي يادگيري 
ماشين مي تواند ســرطان هاي پوســت را به همان اندازه 
متخصصان انساني طبقه بندي كند. به گزارش نيوز  ام اي تي، 
يكي از شايع ترين سرطان ها ملانوماســت كه نوعي تومور 
بدخيم پوستي است كه مسئول بيش از 70درصد سرطان هاي 
پوست منجر به مرگ در جهان است. ســال ها پزشكان به 
معاينات چشمي خود براي تشخيص ضايعات رنگي مشكوك 
كه مي توانســت نشانه اي از سرطان پوســت باشد، اعتماد 
مي كردند. تشــخيص زودهنگام و در مراحل اوليه ضايعات 
رنگدانه اي مشكوك مي تواند به پيش بيني ملانوما و كم شدن 

هزينه درمان منجر شود.

چالش تشخيص زودهنگام بيماري
اما چالش اين اســت كه پيدا كردن زودهنگام و اولويت بندي اين 
مشكل پوستي به دليل حجم بالاي ضايعات رنگدانه اي مشكوك 
كه اغلب براي بيوپســي بالقوه نياز به ارزيابي دارد، كار ســختي 
است. براي اين چالش، محققان MIT ، با همكاري چند مؤسسه 
ديگر يك خط لوله هوش مصنوعي جديد را ابداع كرده اند كه از 
شبكه هاي عصبي كانولوشنال عميق )DCNN( استفاده مي كند 
و از آنها براي تجزيه و تحليل ضايعات رنگدانه مشكوك از طريق 
استفاده از عكاسي ميدان وسيع رايج در اكثر گوشي هاي هوشمند 

و دوربين هاي شخصي سود مي برد.
DCNN ها شــبكه هاي عصبي اي هســتند كــه مي تواند براي 
طبقه بندي تصاوير و سپس خوشــه بندي آنها )مانند زمان انجام 
جست وجوي عكس( استفاده شوند. اين الگوريتم هاي يادگيري 
ماشــين به زيرمجموعه يادگيري عميق تعلــق دارند. به گفته 
لوئيس سونكسن، فوق دكتري و متخصص دستگاه هاي پزشكي 
كه هم اكنون به عنوان نخستين سازنده سرمايه گذاري MIT  در 
زمينه هوش مصنوعي و مراقبت هاي بهداشتي فعاليت مي كند، 
گفت: اين برنامه با استفاده از دوربين ها براي گرفتن عكس هاي 
ميدان وســيع از نواحي بزرگ بدن بيمــاران و از DCNN براي 
شناسايي سريع و مؤثر ملانوما و غربالگري در مراحل اوليه ملانوم 

استفاده مي كند.
سونكســن با محققان MIT تحقيقــي را آغاز كــرد. او اخيرا در 
مقاله اي با عنوان »اســتفاده از يادگيري عميق براي تشــخيص 
ضايعات مشكوك رنگدانه پوست از تصاوير ميدان وسيع در سطح 
Science Transla�  متخصص پوســت« كه در مجله علمــي

tional Medicine منتشر شده، توضيح داده است كه تشخيص 
زودهنگام ضايعات رنگي مشكوك مي تواند به نجات جان بيمار 
بينجامد با اين حال، ظرفيت فعلي سيســتم پزشكي براي ارائه 

غربالگري هاي پوستي جامع در مقياس هنوز وجود ندارد.
ايــن مقاله پيشــرفت يك سيســتم تجزيه و تحليــل ضايعات 
رنگدانه هاي مشكوك را با اســتفاده از DCNN براي شناسايي 
ســريع تر و كارآمدتر ضايعات پوســتي كه نياز به بررسي بيشتر 
دارند و غربالگري هايي كــه مي تواند در طول بازديدهاي معمول 
مراقبت هاي اوليه يا حتي توسط خود بيماران انجام شود، توصيف 
مي كند. اين سيســتم همچنين از DCNN ها براي بهينه سازي  
شناســايي و طبقه بندي اين ضايعات در تصاوير ميدان وســيع 

استفاده كرده است.

عملكرد سيستم
با اســتفاده از هوش مصنوعي، محققان سيســتم را با 20هزار و 
388عكس ميدان وســيع از 133بيمار در بيمارستان جورجيو 
مادريد و همچنين عكس هــاي عمومي در دســترس آموزش 
دادند. اين عكس ها با دوربين ها معمولي مختلف كه در دسترس 
كاربران بود، گرفته شــده بود. متخصصان پوستي كه با محققان 
كار مي كردند ضايعات موجود در عكس ها را براي مقايسه به طور 
چشمي، دسته بندي كردند و دريافتند اين سيستم با اجتناب از 
نياز به تصويربرداري ضايعات دست وپاگير و وقت گير، به بيش از 
90.3درصد حساسيت در تشخيص ضايعات رنگدانه اي مشكوك 
از ضايعات غيرمشكوك، پوست و زمينه هاي پيچيده دست يافته 

است.
علاوه بر اين، اين مقاله روش جديدي را براي استخراج برجستگي 
ضايعات داخلي بيمار براســاس ويژگي هاي DCNN از ضايعات 
شناسايي شــده ارائه مي كند. سونكســن گفت: تحقيقات نشان 
مي دهد كه سيســتم هايي كه از بينايي رايانه اي و شــبكه هاي 
عصبي عميق اســتفاده مي كنند با بررسي علائم رايج، مي توانند 
در تشخيص، به اندازه دقت متخصصان پوســت، عمل كنند. ما 
اميدواريم كه تحقيقات ما تمايل به ارائه غربالگري هاي پوســتي 
كارآمدتر در مراكــز مراقبت هاي اوليه را احيــا كند تا ارجاعات 

كافي انجام شود.
طبق گفته محققان انجام دادن اين كار به ارزيابي هاي سريع و 
دقيق از ضايعات رنگدانه اي مشكوك منجر مي شود و مي تواند 
به درمان زودهنگام ملانوما بينجامد تا جان ميليون ها انساني 
كه به اين بيماري مهلك مبتلا مي شوند در مراحل اوليه نجات 

پيدا كند. 
گري كه به عنوان نويسنده ارشــد اين مقاله است، توضيح داده 
است چطور اين پروژه مهم توسعه مي يابد: اين كار به عنوان يك 
پروژه جديد توســعه يافته توســط چند نفر از همكاران )5نفر از 
نويسندگان مشترك( در برنامه MIT Catalys t به عنوان برنامه اي 
طراحي شده براي هسته بندي پروژه هايي كه نيازهاي باليني فوري 

را برطرف مي كنند، ايجاد شده است.

ابتكار يك شركت آلماني
شركت »انپتر« )Enapter( برنامه هايي براي توليد ارزان هيدروژن 
سبز دارد. آنها تاكنون الكتروليزهاي غشايي تبادل يوني ساخت خود 
را به 33كشور جهان صادر كرده اند كه در بيش از 100پروژه مورد 
استفاده قرار گرفته است. به گزارش وب سايت يورونيوز، اين فناوري، 
برق تجديدپذير را به هيدروژن سبز تبديل مي كند. الكتروليزهاي 
ساخت شركت انپتر كه AEM ناميده شده اند، سريع تر و ارزان تر از 
تصور اوليه كارشناسان ساخته شده اند و مي توانند سوخت پاك براي 
وســايل نقليه گوناگون ازجمله خودروها و هواپيماها توليد كرده و 
همچنين سوخت پاك مورد نياز صنعت برق و سيستم هاي گرمايشي 

منازل را تامين كنند. شــركت انپتر همچنين ژنراتورهايي بر پايه 
سوخت هيدروژن سبز توليد كرده كه جايزه زيست محيطي ارث شات 
)Earthshot( در انگلستان را برده است. اين شركت همچنين اعلام 
كرده كه دســتگاه الكتروليز آنها با استفاده از حدود 2400سي سي 
آب، هيدروژن سبز كافي براي تامين انرژي يك خانه كه 2نفر در آن 

زندگي مي كنند را براي چند روز تامين خواهد كرد.

برنامه هاي ژاپن
براي خنثي سازي و انتشار صفر كربن، دولت ژاپن قصد دارد كشور 
را به يك »جامعه هيدروژني« تبديل كند. تقاضاي انرژي در ژاپن، 

دولت را ملزم به واردات بيش از 36ميليون تن هيدروژن مايع كرده 
است. پيش بيني مي شود كه واردات تجاري كشور تا سال2030، 
يعني زماني كه انتظار مي رود اســتفاده از اين سوخت آغاز شود، 
100برابر كمتر از اين مقدار باشد كه اين موضوع يك چالش جدي 
در راه به كارگيري هيدروژن سبز محسوب مي شود. ژاپن نقشه راه 
اوليه اي را منتشر كرده است كه در آن از هيدروژن و سوخت هاي 
مرتبط براي تامين 10درصد انرژي توليد برق و همچنين بخش 
قابل توجهي از انرژي براي مصارف ديگر مانند كشتيراني و توليد 
فولاد تا سال2050استفاده خواهد شــد. اين كشور يك بزرگراه 
هيدروژني متشكل از 135ايستگاه ســوخت هيدروژني يارانه اي 

ايجاد كرده اســت و قصد دارد تا پايان دهه جــاري ميلادي هزار 
ايستگاه ديگر را نيز بسازد.

برنامه هاي كره جنوبي
در  ماه اكتبر ســال2020، دولت كره جنوبي برنامه خود را براي 
معرفي اســتانداردهاي انرژي هيدروژن سبز اعلام كرد كه در آن 
بر اســتفاده از هيدروژن پاك تأكيد شــده بود. علاوه بر اين، در 
مارس2021، ســومين كميته اقتصاد هيــدروژن براي تصويب 
طرحي براي معرفي يك سيستم گواهي هيدروژن سبز براساس 

مشوق ها و تعهدات براي اين سوخت پاك برگزار شد.

كمبود جهاني چيپ بيش از يك ســال 
اســت كه تأثير زيادي بــر كل صنعت 
فناوري داشته است اما موج اخبار مرتبط 
با سخت افزارهاي بازي طي هفته گذشته نشان مي دهد كه اوضاع به اين زودي ها 
بهبود نخواهد يافت. اين در حالي است كه فقط كنسول هاي نسل آينده سوني 
و مايكروسافت اين كمبود را احساس نخواهند كرد و شركت هاي بازي سازي 

بزرگ و كوچك هم تا سال آينده با اين كاستي دست و پنجه نرم مي كنند.
احتمالاً نينتندو نخستين شركتي بود كه پيش بيني فروش »نينتندو سوييچ« 
خود را »به دليل تأثيرات كمبود جهاني نيمه رســاناها« براي سال جاري مالي، 
1/5ميليون كاهش داد. شانتارو فوروكاوا، رئيس نينتندو گفت كه از ابتداي سال 
مالي كه از آوريل شروع مي شود، »بهبود عمده اي در اين وضعيت« حاصل نشده 
است. به گفته كوشيوتا، مدير ارشد بخش توسعه فناوري نينتندو، اين شركت در 
حال »ارزيابي اجزاي جايگزين و بررســي طرح هاي ما« است اما فعلا مشخص 
نيست كه آنچه در حال بررسي است ممكن است باعث افزايش توليد شود يا نه. 
بنابراين اگر الان يكي از كنترلرهاي N64سازگار با سوييچ را نداريد تا سال آينده 
 Steam Deck هم شانسي براي خريد آن نداريد. عرضه كامپيوتر بازي دستي
شركت والو هم به مدت 2 ماه به تعويق افتاد. اين شركت در پستي اعلام كرد: »ما 
همه تلاش خود را براي حل مسئله زنجيره تامين جهاني انجام داده ايم، اما به دليل 

كمبود مواد، قطعات  به خط توليد ما نمي رسند تا بتوانيم به موقع آنها را عرضه 
كنيم.« بنابراين، حتي افرادي كه تاريخ تحويل سفارش آنها دسامبر 2021بوده 
است، كمي بيشتر بايد صبر كنند. براساس گزارش بلومبرگ، انتظار مي رود كه 
سوني هم تعداد كمتري PS5توليد كند. بلومبرگ مي گويد، اين شركت در ابتدا 
پيش بيني كرده بود كه مي تواند در ســال مالي جاري)كه در ماه مارس به پايان 
مي رسد(، 16ميليون كنسول عرضه كند، اما اكنون قصد دارد »حدود 15ميليون 
دستگاه« توليد كند. شــركاي ســوني به بلومبرگ گفتند كه رسيدن به هدف 
فروش 22/6ميليون PS5 در سال مالي آينده دشوار خواهد بود. همچنين توليد 
Playdate دستي شركت پانيك از اواخر سال 2021به اوايل سال 2022موكول 
شده است. به گفته اين شركت، درحالي كه اين تأخير در مورد دستگاه هاي اوليه 
به دليل معيوب بودن باتري ها بود، اما مسئله تامين قطعات براي Playdate هاي 
بعدي چالش ماست. به عنوان مثال، سي پي يوي فعلي Playdate تا 2سال در 
دسترس نخواهد بود. به همين علت اين شــركت مجبور به طراحي مجدد برد 

اصلي با يك CPU ساده تر براي Playdates در اواخر سال 2022شده است.

استفاده از مدل هاي قديمي
مديران شــركت هاي توليدي مي گويند كــه توليدكنندگاني كــه با كمبود 
چيپ هاي نيمه رسانا دست و پنجه نرم مي كنند، راه حل هايي براي اين مسئله 
پيدا خواهند كرد. آنها شــايد محصولات را بازطراحي  كننــد يا بر مدل هاي 
قديمي تر و با فناوري ضعيف تر تمركز  كنند. شركت Boss Products براي 
توليدات خود نتوانســته به اندازه كافي چيپ هاي مورد نيــاز را تامين كند. 
بنابراين كاركنان آن شــروع به جســت وجوي راه هايي براي استفاده كمتر از 
آنها كردند. برخي به خاطر دارند كه جوي استيك ها)كه بدون چيپ كامپيوتر 
كار مي كردند( پيش از اين مورد استفاده قرار مي گرفتند و اين كار تا زماني كه 
ابزارهاي الكترونيكي مقرون به صرفه و رايج شدند، ادامه داشت. يكي از مديران 
اين شركت مي گويد كه »بياييد به طراحي قديمي بازگرديم. طراحي قديمي 
هنوز كار مي كند. اين كار به مدت 30سال به همين شكل انجام مي شد و قابل 

اعتماد و خوب بود. هرچند ساخت و مونتاژ آن كمي دشوار به نظر مي آمد.«

نخســتين ارتقا يا آپديت بيت كوين در 4 سال اخير 
به تازگی آغاز شده است؛ اين لحظه ای نادر از اجماع 
بين ذی نفعــان محبوب تريــن ارز ديجيتال جهان 
محسوب می شود كه بسيار هم مهم است. به گزارش 
وب سايت سی ان بی ســی، به روزرســانی تپ روت 
)Taproot( به معنای حفظ حريم خصوصی و كارايی 
تراكنش هاست و مهم تر از همه، پتانسيل قراردادهای 
هوشــمند را كه می توان برای حذف واســطه ها از 
تراكنش ها اســتفاده كرد، امكان پذير می كند. پس 
از به روزرسانی سگويت )Segwit( بيت كوين، نياز 
به آپديتی بود كه بتواند نقطه ضعف های سگويت را 
پوشــش دهد. هدف آپديت تپ روت، تغيير كاركرد 
بيت كوين به نحوی است كه امنيت، حريم خصوصی و 
مقياس پذيری آن افزايش يابد. آلايس كيلين، موسس 
و شريك مدير شركت سرمايه گذاری استيل مارك 
متمركز بر بيت كوين، می گويد:»تپ روت مهم است، 
زيرا فرصت های گسترده ای را برای كارآفرينانی كه 
علاقه مند به گسترش ابزارهای بيت كوين هستند، 
باز می كنــد«. برخلاف ارتقای پيشــين بيت كوين 
در سال2017 كه به دليل شــكاف ايدئولوژيكی و 
بحث برانگيز باعث شد تا طرفداران اين رمزارز از هم 
جدا شوند و كارشناسان از آن به عنوان »آخرين جنگ 
داخلی« ياد كنند، تپ روت تقريباً از حمايت جهانی 
برخوردار است. اين موضوع تا حدی به اين دليل كه 
اين تغييرات شامل بهبودهای نسبتاً افزايشی در كد 

خواهد بود، اهميت دارد.

پيشرفت امضاهای ديجيتال
بخــش بزرگی از تغييــر در بيت كويــن مربوط به 
امضاهای ديجيتال بوده كه مانند اثر انگشتی است 
كه يك فرد در هر تراكنش از خود بر جای می گذارد. 
در حال حاضــر، اين ارز ديجيتــال از چيزی به نام 
»الگوريتم امضای ديجيتال منحنی بيضی شكل« 
استفاده می كند كه امضايی را از كليد خصوصی كه 
كيف پول بيت كوين را كنترل می كند، ايجاد كرده و 
تضمين می كند كه بيت كوين فقط می تواند توسط 
مالك قانونی خرج شود. به گفته آلخاندرو دلاتوره، 
اســتخراج كننده بيت كوين، تپ روت چيزی به نام 

امضاهای Schnorr را اضافه می كند كه بدين ترتيب 
تراكنش های چند امضايی، غيرقابل خواندن می شود.
اين به معنای ترجمه و تفسير آدرس بيت كوين شما 
در بلاك چين عمومی نخواهد بود اما تراكنش های 
ســاده را از تراكنش هايی كه پيچيده تر هستند و از 
چندين امضا تشكيل شــده اند غيرقابل تشخيص 
می كند. در عمل، اين به معنای حفظ حريم خصوصی 
بيشتر است، زيرا كليدهای شما به اندازه زيادی در 
زنجيره قرار نمی گيرند. براندون آرواناگی، مهندس 
اســتخراج بيت كوين كه اكنون شــركت »مئو«  
)Meow( را اداره می كند، می گويد:»می توانيد كمی 
بهتر خودتان را پنهان كنيد كه اين در مجموع خوب 
است«. اين امضاهای پيچيده همچنين يك تغيير 
بازی برای قراردادهای هوشمند هستند؛ قراردادهايی 
كه خوداجرايی هستند و بر روی بلاك چين زندگی 
می كننــد. قراردادهــای هوشــمند از نظر تئوری 
می توانند برای هر نوع معامله، از پرداخت اجاره هر 
ماه گرفته تا ثبت نام وسيله نقليه شما، مورد استفاده 
قرار بگيرند. تپ روت قراردادهای هوشمند را از نظر 
فضايی كه در بلاك چين اشغال می كنند، ارزان تر و 
كوچك تر می كند. كيلين می گويد كه اين عملكرد 
و كارايی بهبود يافته »پتانسيل شگفت انگيزی« را 
ارائه می كند. در حال حاضر، قراردادهای هوشمند را 
می توان هم  روی لايه پروتكل اصلی بيت كوين و هم 
در شبكه لايتنينگ يك پلتفرم پرداخت ساخته شده 
روی بيت كوين، ايجاد كرد كه تراكنش های فوری را 
امكان پذير می كند. قراردادهای هوشمند اجراشده 
در شبكه لايتنينگ معمولا منجر به تراكنش های 
ســريع تر و كم هزينه تــر می شــود. همانطور كه 
برنامه نويسان بيشــتری قراردادهای هوشمندی را 
روی بلاك چين بيت كوين می ســازند، بيت كوين 
می تواند نقش بيشتری در دنيای DeFi يا امور مالی 
غيرمتمركز پيدا كند؛ اصطلاحی كه برای توصيف 
برنامه های مالی طراحی شده برای حذف واسطه ها 
استفاده می شود. با اين حال گفته شده كه تاخير چند 
ماهه برای ارائه اين ارتقا به دليل داشتن زمان كافی 
برای آزمايش و همچنين كاهش احتمال بروز مشكل 

در طول ارتقا بوده است.

پیشبینیصعودبیتکوینباآپدیتتپروت

هيدروژنسبزچگونهتوليدمیشود؟

نسلانرژیپاك
هيدروژن و باد به عنوان انرژي هاي تجديدپذير 

پاك مورد استفاده قرار مي گيرند

افزودنآب
اين انرژي با آب وارد 
الكتروليزها مي شود

توليدهيدروژنسبز
الكتروليزها مولكول هاي آب را 
تجزيه كرده و هيدروژن و اكسيژن 
درست مي كنند

ذخيرهسازی
گاز هيدروژن فشرده و ذخيره مي شود

استفاده
زماني كه اين ذخيره سازي انجام شد، گاز 
مي تواند به هر جايي از دنيا ارسال شده و 

در صنايع مختلف به كار گرفته شود

   ادامه كمبود تا 2022
ســازنده چيپ هاي آلماني اينفينئون انتظار دارد كمبود جهاني 
نيمه هادي ها تا سال 2022باقي بماند. به همين خاطر و به دليل افزايش 
تقاضا براي تراشه هاي مورد استفاده در همه وسايل، از خودرو گرفته 
تا لوازم خانگي، درآمد سه ماهه چهارم خود را با 10درصد افزايش 
پيش بيني كرد كه باعث افزايش 2درصدي سهام اين شركت شد. 
اينفينئون كه حدود 40درصد از فروش خــود را از بخش خودرو 
به دست مي آورد، درآمد 3ميليارد يورويي را براي سه ماهه اول سال 
آينده پيش بيني كرد كه از 2/97ميليارد يوروي پيش بيني شــده 
درنظرسنجي مؤسسه Vara Research فراتر مي رود. راينهارد 
پلوس، مدير اجرايي اين شركت گفته است كه تقاضا به مراتب بيشتر 
از عرضه است. او ادامه مي دهد:»مسلماً در نهايت ميزان عرضه با 
ميزان تقاضا برابري خواهد كرد، اما مــا نمي توانيم اين اتفاق را در 

مقياس وسيع تر در سال 2022 شاهد باشيم.«

حركت دنيا به سمت
 هيدروژن سبز

در دوراني كه گازهاي گلخانه اي در حال گرم كردن 
زمين  و نابودي آن هستند، دانشمندان مي گويند

 با هيدروژن سبز مي شود  جهان را نجات داد 

كارشناســان بر اين باور هســتند كه مي توان با 
هيدروژن سبز، جهان را از شر سوخت هاي فسيلي 
رهانيد. شركت ها و دولت ها، هيدروژن سبز را كه از 
آب با استفاده از الكتروليزكننده هاي انرژي هاي تجديدپذير به دست مي آيد، به عنوان 
راهي براي كاهش انتشــار كربن معرفي كرده اند، اما اكنون هزينه ساخت هيدروژن 
سبز حدود 4برابر بيشــتر از هزينه ساخت »هيدروژن خاكســتري« با استفاده از 
الكتروليزهايي است كه با گاز طبيعي يا ساير سوخت هاي فسيلي كار مي كنند. در خلال 
كنفرانس اقليمي در گلاسكو، طرح هاي بسياري براي كاهش انتشار گازهاي گلخانه اي 
مورد بررسي قرار گرفته است. با اين حال، به نظر مي رسد كه هيدروژن سبز هم مي تواند 
يك گزينه ايده آل در اين مسير باشد. بيشتر هيدروژن موجود در كره زمين در آب است. 
»هيدروژن سبز« درواقع روشي براي استخراج بدون انتشار آن است. اين استخراج 
به انرژي تجديدپذير متكي است كه براي برق رساني به الكتروليز ها مورد استفاده قرار 

مي گيرد. الكتروليز فرايند شيميايي مورد نياز براي جداسازي اتم هاي هيدروژن و 
اكسيژن موجود در آب است. استخراج هيدروژن با اين روش به دليل راندمان پايين 
و البته هزينه بسيار بالا چندان مورد توجه نبوده است، اما به نظر مي رسد كه با توسعه 
فناوري و به كار گرفتن روش هاي مدرن و همچنين ساخت الكتروليزهاي جديد، شاهد 
كاهش هزينه براي توليد هيدروژن سبز باشيم. جولي شاتل ورث، مديرعامل صنايع 
آينده فورتسكيو مي گويد: »اكنون زمان ايجاد صنعت هيدروژن سبز است و صنايع 
آينده فورتسكيو قصد دارد تا ســال 2030ميلادي 15ميليون تن هيدروژن سبز به 
جهان عرضه كند.« هيدروژن سبز را مي توان در پيل هاي سوختي كه انرژي مورد نياز 
براي حركت وسايل نقليه را تامين مي كنند، استفاده كرد. همچنين مي توان آن را با 
گاز طبيعي مخلوط كرد تا سوخت پاك تري براي مصارف صنعتي بسازد يا در ساخت 
سوخت هاي مصنوعي براي كشتي ها استفاده كرد. هيدروژن سبز بخش مهمي از آينده 

انرژي پايدار و يكي از بزرگ ترين فرصت هاي تجاري زمان ماست.

به سوی آينده

زهرا خلجي 
خبرنگار

ادامهبحرانجهانیچيپ

ساسان شادمان منفرد 
خبرنگار

عماد الدين قاسمی پناه 
خبرنگار
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بدرود رفيق
همشهري، ناشر اختصاصي خاطرات انيو مورريكونه، آهنگساز شهير در ايران 

الساندرو د روزا در كتاب» در پي آن نغمه؛ زندگي من، موسيقي من« در گفت و گويي پر از جزئيات با 
مورريكونه در پي كشف رابطه هنري عميقي است كه مورريكونه با فيلمسازاني كه با آنها همكاري 
كرده. همكاري لئونه و مورريكونه را مي توان به عنوان نمونه اي از همكاري ممتاز يك فيلمساز و آهنگساز دانست. در اين بخش گفت وگوي د روزا و 
مورريكونه، به آخرين فيلمي كه اين دو باهم همكاري كرده اند پرداخته مي شود؛ فيلمي كه بخش عمده اي از تأثير خود را مديون موسيقي است. با اتمام 

خاطرات مورريكونه درباره فيلم »روزي روزگاري در آمريكا« و مرگ سرجولئونه فصل دوم اين كتاب به پايان مي رسد.

مهدي فتوحي و حامد صرافي زاده 
مترجم

هر هفته خاطرات انیو مورریکونه، آهنگساز بزرگ قرن  بیستم را 
به طور اختصاصی در این صفحه بخوانید.

حاشيه

آنها كه جاودانه شدند 
عواملي اصلي آخرين فيلم سرجو لئونه 

»روزي روزگاري در آمريكا« 
برخلاف اغلب فيلم هاي سرجو 
لئونه كه در ژانر وسترن اسپاگتي ساخته شده اند، فيلمي در ژانر 
جنايي است. بعد از نخستين نمايش جهاني آن در جشنواره كن 
1984 تماشاگران 15دقيقه تشويقش كردند. رابرت دنيرو، جيمز 
وود، اليزابت مك گاورن و جو پشــي از بازيگران اصلي اين فيلم 
بودند و تيمي از استادان بزرگ علاوه بر انيو مورريكونه مانند تونينو 
دلي كولي فيلمبردار و نينو براگالي تدوينگر نقش مهمي در ساخته 
شدن فيلم روزي روزگاري در آمريكا داشته اند. انريكو مديولي، 
سرجو لئونه، لئوناردو بنونوتي، پيرو دي برناردي، فرانكو آركالي و 
فرانكو فريني در نگارش فيلمنامه اين فيلم نقش داشته اند. روزي 
روزگاري در آمريكا، به انتخاب مجله سايت اندساوند، در بين ۲5۰ 

فيلم برتر تاريخ سينما قرار دارد. 
   سرجو لئونه - 55ساله  )كارگردان(

ســرجو لئونه كه به عنوان ابداع گر فيلم هاي 
وسترن اسپاگتي يا وســترن ايتاليايي نيز 
شناخته شده است. او نام خود را با در ابتدا با 
 ســاخت ســه گانه »يــك مشــت دلار«، 
»چند دلار بيشتر« و »خوب بد زشت« مطرح 
كرد. او سپس با ســه گانه »روزي روزگاري در غرب«، »سرت را بدزد 
احمق« و روزي روزگاري در آمريكا به اوج شــهرت رسيد. او در زمان 
ساخت روزي روزگاري در آمريكا)1984(، 55ساله بود. كلينت ايستوود 
بخش مهمي از شــهرتش را مديون بازي در فيلم هاي سه گانه »دلار« 
است. مائسترو انيو مورريكونه نيز ساخت موسيقي مهم ترين فيلم هاي 
سرجو لئونه و به طور ويژه فيلم روزي روزگاري در آمريكا را عهده دار بوده 
است. مورريكونه كه زماني با لئونه همكلاســي بوده نقش ويژه اي در 

جاوادنه شدن آثار سرجو لئونه داشته است. 
   رابرت دنيرو - 41ساله  )بازيگر نقش اول(

رابرت دنيرو در زمان ساخت فيلم روزي روزگاري 
در آمريكا )1984( به كارگرداني سرجو لئونه، 
41ساله بود و در آن زمان بازيگري مشهور بود 
كه به خاطر ايفاي نقش جيك لاموتا در فيلم 
»گاو خشــمگين« )1980(، بــه كارگرداني 
مارتين اسكورسيزي جايزه اسكار بهترين بازيگر مرد را از آن خود كرده بود. 
او همچنين به دليل بازي در فيلم »پدر خوانده 2« ساخته فرانسيس فورد 
كاپولا، جايزه اسكار بهترين بازيگر نقش مكمل مرد در سال 1974را 
به خود اختصاص داده بود. دنيرو در فيلم روزي روزگاري در آمريكا، در 
نقش ديويد نودلز آرونسون، يك گنگستر يهودي اهل نيويورك بازي 

كرده بود. 
   جيمز وود - 37ساله )بازيگر نقش دوم(

جيمز وود از بازيگران سرشناس فيلم، تئاتر و 
تلويزيون است. او ازجمله بازيگران مشهور و 
پركار سينماي آمريكاست. او در طول دوره 
فعاليت هنري خود در 130فيلم و ســريال 
تلويزيوني بازي كرده اســت. بــازي او در 
ميني سريال »هولوكاست« )1978( در نقش مقابل مريل استريپ توجه 
همگان را به  خود جلب كرد. او در فيلم جنايي نئو نوآر »زمين پياز« نيز 
در نقش گريگوري پاول قاتل بازي كرد كه بسيار مورد توجه منتقدان 
قرار گرفت. جيمز وود سرانجام در 37سالگي در فيلم روزي روزگاري در 
آمريكا در نقش مكس برگوويكز همراه با رابــرت دنيرو، اليزابت مك 
گاورن، جو پشــي و دني ايلو، بازي كرد. او ايفاي نقش در فيلم روزي 
روزگاري در آمريكا را همواره به عنوان يكي از بهترين بازي هاي خود ياد 

كرده است. 
   اليزابت مك گاورن- ۲3ساله )بازيگر نقش سوم(

اليزابت مك گاورن در زمــان بازي در فيلم 
روزي روزگاري در آمريكا 23 ساله بوده است. 
او پيش از اين و در 20سالگي به خاطر بازي در 
فيلم »رگتايم« )1981( به كارگرداني ميلوش 
كانديداي دريافت جايزه اســكار در رشته 
بهترين بازيگر مكمل زن، شده بود. او در فيلم روزي روزگاري در آمريكا 
در نقش دبورا گلي معشوق شخصيتي كه نقش اش را رابرت دنيرو بازي 

مي كرد، ظاهر شده بود. 
   جو پشي- 41ساله )بازيگر نقش چهارم(

جو پشي در زمان ساخت فيلم  روزي روزگاري 
در آمريكا، 41ساله بود. جو پشي فعاليت خود 
را در عرصه هنري با خوانندگي آغاز كرد. پشي 
تا امروز نيز فعاليت خود را در زمينه موسيقي 
همچنان مي دهد. او ازجمله بازيگران مطرح 
آمريكايي و بازيگراني است كه اغلب در فيلم هاي گنگستري و مافيايي 
مارتين اسكورسيزي نظير »گاو خشمگين« )1980( و »رفقاي خوب« 
)1990( نقش آفريني كرده است. پس از بازي در چند فيلم نه چندان با 
اهميت، جو پشي در ســال 1984 در فيلم روزي روزگاري در آمريكا 
دوباره با رابرت دنيرو هم بازي شــد. او در اين فيلــم در نقش فرانكي 

مونالدي، ظاهر شده بود. 
   تونينو دلي كولي - 61ساله )فيلمبردار(

تونينو دلي كولــي فيلمبــردار فيلم روزي 
روزگاري در آمريكا بود. او در زمان ساخت اين 
فيلم 61ساله و فيلمبرداري بسيار مشهور و 
مطــرح بــود. او فيلمبرداري يك ســري از 
مهم ترين فيلم هاي ســرجو لئونه ازجمله 
خوب، بد، زشت، روزي روزگاري در غرب و روزي روزگاري در آمريكا، را 
عهده دار بوده است. او فيلمبردار يك سري از فيلم هاي پير پائولو پازوليني 
ازجمله »آكاتونه«، »ماما روما«، »انجيل به روايت متي«، »دكامرون« و 
»حكايت هــاي كنتربــري« نيز بوده اســت. او همچنيــن عهده دار 
فيلمبرداري فيلم مشهور »نام گل سرخ« به كارگرداني ژان ژاك آنو و 

بازيگري  شان كانري بوده است. 
   نينو براگالي- 59ساله )تدوينگر(

نينو براگالــي در زمان تدويــن فيلم روزي 
روزگاري در آمريكا، 59ســاله بوده و در اوج 
شهرت قرار داشــته. او ازجمله تدوينگران 
بسيار پركار اســت كه از سال هاي 1944تا  
1996 تدوين 200فيلم را عهده دار بوده است. 
او در طول عمر فعاليت هنري خود با كارگردانان ايتاليايي مشهوري نظير 
فدريكو فليني، پير پائولو پازوليني، سرجو لئونه، داميانو دامياني و برناردو 
برتولوچي همكاري كرده است. او همچنين در تدوين فيلم هاي تيتو 

براس و مارگارت فون تروتا نقش داشته است. 

آرش نهاوندي
خبرنگار

روزي روزگاري در آمريكا
لئونه در ســال 1984 با »روزي 
روزگاري در آمريكا« به كارگرداني بازگشت.

 »روزي روزگاري در آمريكا« به نظرم شاهكار 
سرجو است و نمي دانم اگر لئونه بخت يارش 
بود با ساخت فيلم هايي ديگر به كجا مي توانست 
برسد. او ساليان سال درباره قصه فيلمش با من 
حرف زده بود و من هم چندين تم را در مواقع 
مناسب براي قصه او در ذهن پرورانده بودم. با 
وجود اينكه چندين فيلمنامه نويس جايگزين 
يكديگر شــدند، همه چيز در ذهنش از پيش 
واضح و مشخص بود. او اين بار با وسواس و دقت 
دوچنداني به فيلمش مي نگريست و هيچ چيز 
را به شانس وانگذاشته بود. او مي دانست فيلم 
با صداي تلفن مشــكوكي شــروع مي شود و 
مي خواســت در جزءجزء آن حاضر باشد. اين 
بار هم موسيقي را ســر صحنه پخش كرد، با 
اين حال براي شــكل گيري لحظات اساسي 
سينك ]صدا و تصوير[ به انتظار مي نشست و 
وقت صرف مي كرد. اين لحظات در روند قصه 
نامحسوس اما تعيين كننده بودند و بخش هايي 
از آن را درنظر مخاطب برجسته مي كردند. در 
اين باره مثلاً مي توان به سكانس آمدن »نودلز« 
)رابرت دنيرو( به كافه »مو خپله« )لاري رپ( و 
ملاقات دوباره با دوستانش اشاره كرد. در آن جا 
حركت دوربين دقيقاً از لحظه پلك زدن دنيرو 

شروع مي شود. 
در اين فيلم به شكل بي سابقه اي 
ملودي هاي گسترش يافته و حجيم، مخاطب 
را در سراســر قصه طولاني و پرجزئيات 
هدايت مي كنند. اين ملودي ها در صحنه ها 
پاورچين پاورچين از خاطره اي برگرفته از 
»جايي ديگر« مي آيند و آرام روي صحنه ها 
قرار مي گيرند؛ »جايي ديگر« كه شايد در 

گذشته ما يا خاطره جمعي ما نهفته است.
 ما در پي گســترش و پرورش فضا و زمان در 
همراهي و هماهنگي و پيروي از تمامي اجزاي 
ساختاري فيلم بوديم كه اين مسئله خودش را 
در فلاش بك ها و فلاش فورواردها نشان مي داد. 
نمايش فيلم در آمريكا به دليل طولاني بودن از 
طرف تماشاگران عادي با انتقاد روبه رو شد و 
تهيه كنندگان تصميم گرفتند تا فيلم را از نو 
به صورت خطي تدوين كنند. اين تصميم جدا 
از بي اثر كردن آن پرش هاي زماني، به ويراني 

فيلم و قطع شاهرگ حياتي آن مي انجاميد.
تم اصلي از كجا آمد؟ مشهور 
است كه تم دبورا را از پيش در كشوي ميز 

كار استوديوي تان آماده داشتيد.
تم اصلي را من پيش تر در آمريكا نوشته بودم؛ 
وقتي اوايل دهه80 براي ســاخت موسيقي 
فيلم »عشق بي پايان« )1981( فرانكو زفيرلي 
به آن جــا رفتم كه البته دســت آخر خودم از 
ساخت موسيقي اش كناره گرفتم. در چنين 
مواقعي من تم ها را دور مي ريزم. چون به نظرم 
دادن موسيقي اي كه من براي يك فيلم ديگر 
نوشته ام به كارگرداني ديگر  نادرست مي آيد. 
ولي برخي از بهترين هايــش را پيش خودم 
نگه مي داشــتم. علاوه براين، از زمان ساخت 
»يك مشــت دلار« من و سرجو دست به يك 
بازيگوشي مي زديم و او را به شنيدن تم هايي 
وا مي داشتم كه كارگردان هاي ديگر نپذيرفته 
بودند. اين بار او قطعه »دبورا« را كه بدون هيچ 
بحثي بهترين بود برگزيد. منصفانه بگويم، آن 
موسيقي تنها يك تكه هم نبود چون اين خود 
من بودم كه از فيلم زفرلي كنار كشيدم؛ قضيه 

از اين قرار بود.
حقيقت اين است كه موسيقي 
بدفرجام آن فيلــم، به صورت بي نقصي 
مناسب اين قصه بوده است. چنين ملودي 
حجيم بسط داده شده اي بيانگر حسي 
از يك عشق ابدي و شايد امكان ناپذير 
است كه احتمالاً مناسب فيلم زفرلي هم 
بوده اما بيشتر از آن به كار قصه نودلز و 
دبورا و گروهي از دوستان كه زندگي شان 
در خاطرات يك آمريكاي فراموش شده 
ازدست رفته مي آيد. شما در اين خصوص 

چقدر با من هم نظريد؟
نه چندان. فقط يادم اســت از اين ايده خوشم 
آمد كــه يك نــت فاصله پنجــم در حركت 
پايين رونده كند تا به نــت - از نظر ملوديك- 
غلط برســد كه درجه چهــارم گام مي ماژور 
است. نخســتين بار بود كه چنين قطعه اي را 
مي نوشتم، تا آن زمان چنين كاري نكرده بودم. 
اين باعث ناهمخواني صوتي )ديسونانس( بين 
نت سي موجود در ملودي و نت لاي بم در آكورد 
لاماژور مي شد. ما در مدرســه به چنين نتي 
مي گفتيم نت عوض شده يا غلط؛ چون با آكورد 
بسترساز بي ربط بود. در ذهن من اين تصميم 
راهگشــا با ناممكن بودن شكل گيري عشقي 

سوء تفاهم خاصي پيش آمد؟
مثل هميشه... سكانســي كه تم اصلي با آواز 
»آماپولا« )Amapola(، كه جنيفر كانلي با 
آن مي رقصد، پيوند مي خورد براي دو نفرمان 
به ماجرايي بي پايان بدل شــد. بــاز قضيه با 
قطعه انتخابي لئونه شروع شد كه تصاويرش 
را منبطق بر آن تدوين كــرده بود و بعد از من 
خواست با اركســتر اجرايش كنم تا با تصاوير 
هماهنگ باشــد. او اما متوجه خواســته اش 
نبود. من كل ســكانس را بررســي و لحظات 
هماهنگي صدا و تصويــر را در حد دهم ثانيه 
تنظيم كــردم. بعد از سه ســاعت و نيم موفق 
شــدم خواســته او را انجام دهم اما موسيقي 
روي تصاويــر نمي نشســت نتيجه همچون 
آن قطعه پيشــنهادي اصلي بي كورنومتر او 
بي نقص نبود. كار كه به اين جا رسيد به او گفتم 
»سرجو! من ديگه  اين كارو نمي كنم، همون 
قطعه اصلي رو اســتفاده كن. همين و بس!« 
او هم همين كار را كرد و نتيجه معركه شــد. 
بعضي وقت ها فيلمســازان از تفاوت بين آن 
موسيقي كه به صورت طبيعي جوش وخروش و 
جريان مي يابد با آنچه قرار است به زوركرونومتر 
مجاب كننده به نظر برسد، تصوري ندارند. در 
اين مورد، زمان اجراي قطعه با اركستر، با وجود 

كه بچه ها نخستين جرم هاي شان را مرتكب 
مي شــوند؛ جرم هايي كه گام به گام جدي تر 
مي شوند و ما به تدريج و بي آنكه قضاوت شان 
بكنيم درگير زندگي و دنياي آنها مي شــويم. 
اين بخش ها ما را به فهم و درك منشا و چرايي 
رفتارها و كردارها سوق مي دهند. از همان لحظه 
آغازين اين لحظات گويي همچون ريســمان 

محكمي درون فيلم اند.
به واقع، مخاطب به اين ترتيب 
با كمي شفقت از اخلاقيات رايج منفك 
شده و در كنار بچه ها ايستاده و همراه و 
همدل ايشان مي شود و نتيجه يك آزادي 

رهايي بخش است.
من خيلي تحت تأثير صحنه  شيريني خوردن 
كاكــي، خردســال ترين بچــه آن جمع كه 
نمي تواند هنگام انتظار براي ملاقات با دوست 
بد كاره اش بر هوس خــوردن غلبه كند، قرار 
گرفتم. آنها بچه هايي بودند كه خيلي زود بزرگ 
شدند. كاكي خودش قهرمان نقطه عطفي در 
فيلم اســت كه در آن با گلوله گانگستر جوان 
يك گروه تبهكار ديگر كشته مي شود. سكانس 
كشته شــدن او را لئونه به صورت اسلوموشن 
طراحي كرده بود. من ملودي دلخراش صداي 
فلوت پن و ريتم تكراري ) Ostinato( با حضور 
موردنت )اشاره سريع به يك نت و برگشت به 
نت اصلي( را به كار گرفتم تا به صورت تمثيلي به 
خاطره تماشاگر نقب بزنيم؛ چيزي شبيه آنچه 
دارد در ذهن نودلز رخ مي دهد. اين لحظه اي 
كليدي براي او بود؛ نقطه عطفي در قصه؛ نقطه 
سرنوشت ســازي كه پايان جواني را برجسته 
مي كرد. نودلز بلافاصله در نماي بعدي مرتكب 

قتل شده و براي بيست  سال زنداني مي شود.
]مورريكونه در پاســخش شــخصيت ها را با 
يكديگر اشــتباه كرده اســت. شخصيتي كه 
براي دختر شيريني مي خرد »پتسي« )برايان 
بلوم( اســت نه »كاكي« )آدريان كوران(. در 
ضمن پتسي و كاكي هچكدام خردسال ترين 
فرد آن دسته نبودند و آنكه در فصل موردنظر 
مورريكونه به دســت »باگزي« )جيمز روسو( 
كشته مي شــود »دومنيك« )نوآ معززي( نام 

دارد.[

»پروژه حصر لنينگراد« 
و مرگ لئونه

لئونه و شما اصلاً فرصت كرديد 
تا درباره »حصر لنينگراد« حرف بزنيد؟

لئونه سال ها داشــت درباره اش حرف مي زد؛ 
پروژه اي كه سرمايه گذاري فراواني را مي طلبيد 
و او هم اين قضيه را تقريبــاً نهايي كرده بود. 
باوجود اينكه هنوز بحث موسيقي متن را نكرده 
بوديم، لئونه به من گفت كه فيلم با اركستري 
بزرگ در حال اجراي يكي از ســمفوني هاي 
شوســتاكوويچ شروع مي شــود. اين اركستر 
را، همچون نمادي از مقاومــت، بارها و بارها، 
و هر دفعه كوچك شــده با نوازندگاني زخمي 
و كشته شــده با صندلي هاي خالي، در طول 
فيلم مي بينيم. عجيب بود كه هيچ تمي براي 
فيلم ننوشته بودم اما هميشه حس مي كردم 
لئونه مي دانســت كه اين پروژه به ســرانجام 
نخواهد رسيد. دولت شــوروي اجازه استفاده 
از تانك هاي شــان )البته نه آن صد  عددي كه 
مدنظرش بود( را به او داده بــود و لئونه براي 
سفر هوايي به شــوروي و لوكيشن يابي بليت 
خريده بود اما فرصتش را پيــدا نكرد. قلب او 
در 30 آوريل 1989 ديگــر نتپيد. وزنش آن 
اواخر خيلي زيادشده بود. او با وجود آگاهي از 
نيازش به پيوند قلب زير بار آن نرفته بود چون 
فكر مي كرد كارش به نشســتن روي صندلي 
چرخ دار می كشد. به خاطر همين، او خويش 
را محكوم به مرگي قطعي مي كرد. تا پيش از 
روزي كه به خانه  اش رفتم از حال وخيم او خبر 
نداشتم؛ او بي جان روي تخت دراز كشيده بود 
و خواهر زاده اش، لــوكا، همه چيز را براي من 
توضيح داد. بامداد آن روز شــوم و سرشــار از 
اندوه را به ياد مي آورم. روزهاي بعد شايد حتي 
حزن انگيز تر بودند. بعد مراسم تدفين او بود. 
به هنگام مرگ لئونه كاملا بهت زده بودم. اين 
مسئله هنوز به قدري با من مانده كه از مراسم 
تدفين او تصويري محو و آشفته به ياد دارم. آن 
روز آدم هاي زيادي حضور داشتند و چند قطعه 
از موســيقي هاي مرا نيز نواختند. وقتي براي 
سخنراني به جايگاه رفتم به اين جمله بسنده 
كردم: »پس از آن همه وقت و توجهي كه براي 
لحظه لحظه صــداي فيلم هاي او گذاشــتم، 
امروز تنها سكوتي سنگين و ژرف باقي مانده 
است.« من پريشان حال و آشفته بودم؛ دوست 
و كارگردان بزرگي از ميان ما رفته بود.؛ كسي 
كه هنوز چنان كه بايد و شايد قدرش دانسته 

نشده بود.

قسمت 

پانزدهم

سازنده و غني بين دو عاشق قصه متناسب بود. 
در كل مفهوم گشايش كه من خط ملودي را از 
آن ايجاد كردم وامدار درك لئونه از زمان بود 
و روش او در مديريــت نماها. ملودي حركات 
دوربين را پيش بيني مي كرد و به نحوي همگام 
و متناسب با سبك لئونه بود كه با آن تطبيق 

مي يافت.
آيا آن تم بــا »آداجتو«ي مالر 
)سمفوني شــماره 5( مرتبط است؟ در 
نهايت، آن هم با ايده عشقي بي پايان گره 

خورده است...
بله من عاشق اين قطعه هســتم اما دوباره در 
اين جا هم، بيشتر قصد من تكريم و تجليل از 
آن قطعه بود.در فيلمي مثل »روزي روزگاري 
در آمريكا« بايد به اجــزاي نمادين و بنيادي 
شكل دهنده اين تم ها توجه كنيد؛ اينكه دبورا 
عشق رمانتيك ناشدني و محنت زا را نمايندگي 
مي كنــد. در كنار موســيقي، تمامي اجزاي 
صحنه نيز به همان ميــزان در خلق محيط 
)آمبيانس( پرطنيــن و خوش آهنگي نقش 
دارند كه با توصيفــات و توضيحات فيلمنامه 
و درونمايه تاريخــي آن، صحنه آرايي، مكان، 
رنگ، فيلمبرداري، طراحي لباس ها و خلاصه 
هر چيــزي كه شــخصيت را احاطــه كرده 
هم راستا و هماهنگ است. تك تك اجزا بايد 
در شكل گيري و ساخت موسيقي متن حضور 
داشته باشند. آنچه پيش تر با عنوان »تغيير« 
نت ياد كردم مثالي از اين مســئله است. من 
اما جداي از آن، اين بار به نوعي اجراي خارج 
از كــوك ]Stonazione: كلمه ابداعي خود 
مورريكونه[ روي  آوردم كه مختص موسيقي 

آمريكايي است.
]برخی از سنت های موســيقی آفريقايی در 
گام های ربع پرده اجرا می شــدند و می شوند. 
وقتــی ايــن موســيقی وارد امريكا شــد، 
موزيسين های جز و بلوز )كه از اين سنت بهره 
واضح جدی بردند( به اين ويژگی شخصيت 
صوتی در هر دو بعد هارمونی و ملودی اشاره 
كردند. در هارمونی در آكوردهای نيم پرده ای 
خوشــه ای )كه معمولا در فاصله سوم آكورد 
بود( و در ملودی به صورت ملودی كروماتيك 
كه موجب می شد جريان موسيقی خاك آلود 
شــود به طوری كه اثری  آزارنده داشت، انگار 
كه خطا يا غلط باشد. نت هايی غلط كه روی 
فضل فروشی بورژوازی پا می گذاشتند. به نظر 
می رسد اصطلاح استونازيون اختراع موريكونه 

و به معنای لغوی »نا آهنگين«/ناكوك باشد[
مي شود با يك مثال اين واژه 
اجراي ناكوك/ناآهنگيــن را توضيح 

دهيد؟
شــما اين را در قطعه »فقر« كــه براي روزي 
روزگاري آمريكا ساخته ام، به خوبي در همراهي 
كلارينت و پيانو مي شنويد. تجميع موسيقي در 
اين جا شما را ياد موسيقي جز دهه 20 آمريكا 
مي اندازد كه من  ساز بانجو را هم به همين نيت 

به آن اضافه كردم.
بــا لئونه بحث و جــدل و يا 

اينكه به نتيجه درســت خيلي نزديك شده 
بودم، همچنان درنظرم ايده آل و واقعي نبود. 
خوشبختانه او پيشنهاد مرا قبول كرد اما دوباره 
با من بحث كرد كه از تو مي خواهم تم اصلي را 
هم وارد قطعه »آماپولا« بكني. به نظر من محو 
شدن صداها مي بايست به گونه اي مي بودند كه 
انــگاري از درون يك رؤيا مي آمدند. به همين 
دليل، من آن قطعه را با سازهاي زهي خيلي 
آرام و نرم نوشــته بودم كه روي اين تم معلق 
مي ماند اما باز نظر ســرجو منفي بود. او مدام 
به من مي گفت: »ايــن كارو نكن، اين رو نذار، 
اين يه چيز واقعيه نه رويايي.« من نسخه دوم 
را با تغييري كليدي كمي خشــك تر نوشتم 
تا حضور تاريخي قطعه آماپولا را به ســبك 
آن دوره در بياورم. بعد از همــه اينها، دبورا با 
موسيقي ا ي مي رقصيد كه صدايش از گرامافون 
شنيده مي شد، اما بايد اعتراف كنم از اينكه با 
او راه آمدم و سر پيشنهاد اولم نماندم، افسوس 
مي خورم. من قصد داشتم تا با رهاسازي آن تم 
زيبا از طريق راه وروشي شخصي، اثر را بيش از 
پيش از آن خود كنم. ولــي مجبور به اين كار 

شدم اما در كل حق با او بود.
]آماپولا قطعه   مشهوري اســت اثر آهنگساز 
اســپانيايي- آمريكايي »خــوزه ماريا لاكال 
گارسيا« كه در ســال1920 ساخته و پخش 

شد.[
چه كســي قطعه »ديروز« را 

پيشنهاد داد؟
مثل مورد »آماپــولا«، آن هــم از فيلمنامه 
مي آمد. من فقط آن را با ســازبندي جديدي 
از نو نوشتم. اين جا هم برايم روايت موسيقايي 
)Questions( مســئله اي الزامي بود. بعد از 
يكي از فلاش فوروارد ها، نودلــز را با ظاهري 
پيرتر مي بينيم: مهم بود كه تماشاگر را از اين 
گسســت و پرش زماني در آن سكانس آگاه 
كنيم و مقطع زماني آن را سال 1965 كه ترانه 
پرفروش بيتلز پخش شــد، به صورت دقيقي 

برجسته كنيم.
چه زماني دوباره براي رهبري 
اركستر به اســتوديوي ضبط موسيقي 

برگشتيد؟
سال 1974 آخرين زماني بود كه آلدونيكولاي 
رهبري را به عهده داشت. همانطوري كه گفتم، 
چند سال پيش تر لئونه از من خواست تا رهبر 
اكستري بياورم كه بتواند همواره كنارمان باشد 
و به راحتي در جلسات ضبط نظرات مان را با او 
درميان بگذاريم. به طرز كنجكاوي برانگيزي، 
يك روز لئونه به من گفت: »انيو! فكر مي كنم 
اركســتر موقع نواختن موســيقي خودت با 
رهبري تو نتيجه بهتري مي ده«. همين شد كه 

دوباره رهبري كردم.
هيچ بخشــي از فيلم شما را 

تحت تأثيرقرار نداد؟
بله، مواجهه پاياني »نودلــز و مكس/دنيرو و 
وود« يكي از آنهاســت. من روز فيلمبرداري 
ســر صحنه بودم. از ديگر بخش ها بايد به 
سكانس هاي بخش ابتدايي اشاره كنم 
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سيزده به در
سيزدهمين بازي تيم ملي تحت هدايت اسكوچيچ امشب در حالي برگزار مي شود كه جهانبخش محروم است 

و سرمربي هم از روي سكوها تيم 13  امتيازي ايران را مقابل سوريه هدايت مي كند

آقاي تاج، آقاي انصاري فرد 
حرفي نداريد؟

  رونالدو و زلاتان باز هم در پلي آف  تكليف لاله ها روشن نيست  سكوت زشت
امشب آخرين سهميه  مستقيم جام جهاني بين اروپايي ها توزيع مي شود.  مسي هم 

براي قطعي كردن صعود آرژانتين به ميدان خواهد رفت
2 ابرستاره قرن21 ممكن است دوباره براي سهميه جام جهاني با هم بجنگند

اين اتفاق سال 2013 هم در تقابل پرتغال و سوئد افتاده بود

امين ميرزازاده، فرنگي كار سنگين وزن ايران مي گويد با وجود مصدوميت از   مسئولان فقط  بـراي عكس گرفتن مي آيند
20هر دو پا توانسته قهرمان اميدهاي جهان شود

19
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كشف 4حقيقت
به جا مانده از شرايط اين روزهاي تيم ملي

بهروز رسايلي| تيم ملــي فوتبال كشورمان دور رفت مرحله 
انتخابي جام جهاني را با يك پيروزي دشوار و خاطره انگيز برابر 
لبنان به پايان برد و از امروز دور برگشت را با بازي مقابل سوريه 
آغاز خواهد كرد. اين تيم ماه ها و هفته هاي دشواري را پشت سر 
گذاشت و مخصوصا در روزهاي اخير با فوجي از حواشي دست به 
گريبان بود. با اين حال، از دل اين همه اضطراب و التهاب، چند 

حقيقت كشف شد كه مرورشان خالي از لطف نيست.

  روي هر زميني مي شود برد
حالا كه به خير گذشته، راحت مي شــود در موردش حرف زد، اما 
واقعا يكي از هولناك ترين اتفاقات اين ســال هاي فوتبال ايران اين 
بود كه ميزباني از مسابقات باقيمانده مرحله قبل را به بحرين دادند. 
ما در مســابقه رفت در منامه به اين تيم باخته بوديم و حالا همين 
شهر در بازي برگشت هم ميزبان شــده بود. اين براي ايران كه نياز 
حياتي به پيروزي داشــت، بدترين خبر ممكن بــود. آن روزها اما 
دراگان اسكوچيچ، سرمربي تيم ملي يك جمله كليدي گفت: »آنها 
مي توانند زمين بازي را تغيير بدهند، امــا از اصل تقابل با ايران راه 
فرار ندارند. هر جاي دنيا با اين تيم بازي كنيم مي بريم.« از قضا بازي 
كرديم و برديم. اين تئوري در مســابقات بعدي هم ادامه يافت. ما 
مشكلات زيادي داشته ايم؛ ازجمله اينكه برابر كره جنوبي نتوانستيم 

از حضور تماشاگران سود ببريم. زمين افتضاح شهر صيدا هم معضل 
بعدي بود، اما عزم جزم و روحيه شكســت ناپذيري تيم ملي باز هم 
خودش را نشان داد و 3 امتياز شيرين از لبنان گرفتيم. ما در حالي 
در آستانه صعود به مرحله نهايي جام جهاني هستيم كه از 9مسابقه 
قبلي در مراحل انتخابي فقط 2ميزباني داشته ايم، حتي يك هوادار 
هم نتوانسته تيم ملي را تشويق كند و يك اردو يا بازي تداركاتي هم 

براي اين تيم ترتيب داده نشده است.

 يك نفر، همه تيم نيست
قطعا مهدي طارمي فوق العاده فوتباليســت خوبي است و چه بسا 
هم اكنون بهترين بازيكن ايران و آسيا به شمار بيايد، اما در عين حال 
در ديدار با لبنان ثابت شد او »همه« تيم ملي نيست. آنقدر جوگير 
نشــده ايم كه تصور كنيم پيروزي در همين يــك ديدار به معناي 
بي اهميت بودن نقش طارمي است، اما به هر حال ساير بازيكنان در 
صيدا نشان دادند در غياب مهدي هم حرف هايي براي گفتن دارند. 
فراموش نكنيم كره جنوبي روي چمن مخملي و مســطح سئول با 
هزار مكافات لبنان را يك بر صفر شكست داده بود و بردن اين تيم 
نمي  توانست آنقدرها هم كار راحتي باشد. مصاف با سوريه اما چالشي 
ديگر براي تيم ملي بدون طارمي است و شايد تصوير روشن تري در 

اين زمينه به مخاطب بدهد.

  كودتايي وجود ندارد
بعد از غائله مهدي طارمي، يك نگراني جدي ديگر هم به وجود آمده 
بود مبني بر اينكه شايد گروهي از بازيكنان به هواخواهي از او كمي 
كار را شل بگيرند و تلاش و جديت لازم را برابر لبنان نداشته باشند. 
زماني كه از تيم حريف عقب افتاديم و بازي به ســرعت به ســوت 
پايان نزديك مي شد، اين شــايعه در فضاي مجازي جان بيشتري 
هم گرفت. با اين همه، نهايتا ديديم كه تلاش همه جانبه بازيكنان 
تيم ملي و نااميدن نشــدن آنها تا آخرين ثانيه كار خودش را كرد و 
تيم ملي بعد از 17ســال موفق به ثبت كام بك در يك بازي رسمي 
شــد. آنچه به وضوح در زمين ديديم، تعهد و تلاش تمام بازيكنان 
و وفاداري آنها به تيم و پرچم كشورشــان بود. ايــن بچه ها آنقدر 
حرفه اي هستند كه بدانند منافع تيم در بالاترين اولويت قرار دارد. 
 در اين سطح هيچ كس خودش را به خاطر يك بازيكن ديگر خراب 

نمي كند.

  اسكوچيچ يك روي ديگر هم دارد
گذشــته از تمام اينها اما التهابــات و حساســيت عجيب دقايق 
آخر بازي با لبنان نشــان داد دراگان اســكوچيچ يك روي ديگر 
هــم دارد و لزوما همــان آدم صورت يخي و بي احســاس معمول 
نيســت. او بعد از گل مســاوي ايران، رو به نيمكت لبنان شــادي 
كرد تا شــايد از نمايش فريبكارانه ميزبان انتقاد كرده باشد. رفتار 
اســكوچيچ موافقان و مخالفاني پيدا كرد و حتي او بابت اين اتفاق 
كارت قرمز هم گرفت، اما به هر حال معلوم شــد مربي كروات هم 
 زير فشــار هيجان و اســترس مي تواند آن روي خودش را نشــان

 بدهد.

سيـزده به در
 سيزدهمين بازي تيم ملي تحت هدايت اسكوچيچ امشب در حالي برگزار مي شود كه جهانبخش محروم است

 و سرمربي هم از روي سكوها تيم 13امتيازي ايران را مقابل سوريه هدايت مي كند

تيم ملي فوتبال ايران در ششمين بازي از مرحله 
مقدماتــي جام جهاني2022در گروهA آســيا، 
عصر امروز به مصاف ســوريه مي رود. دور رفت 
اين مســابقات 5روز قبل به پايان رسيد و ايران 
با كسب 13امتياز از 5مسابقه در صدر گروهش 
قرار گرفت. امروز دور برگشت اين مسابقات آغاز 
مي شــود و تيم ملي ايران كه در نخستين بازي 
دور رفت سوريه را شكست داده بود امشب هم در 
نخستين بازي دور برگشت به ميهماني اين تيم 
مي رود. اين ميهماني البتــه به دليل محروميت 
سوريه از بازي هاي خانگي در شهر امان پايتخت 

اردن انجام مي شود.

  سوريه، بدون خربين و عثمان
سوريه قعرنشــين گروهA آســيا در مقدماتي 
جام جهاني است. در گروهي كه ايران 13امتياز 
از 15امتياز ممكن را به دســت آورده، سوري ها 
فقط 2امتياز دشت كرده اند كه حاصل 2تساوي 
با عراق و امارات است. 2 نتيجه مشابه يك-يك 
مقابل اين دو حريف كه دومي همين 5روز قبل 
به دست آمد، ســوريه را صاحب 2امتياز كرده و 
اين تيم با 3شكســت مقابل ايران، كره جنوبي و 
لبنان در قعر جدول گروهA قرار گرفته اســت. 
براي تيمي كه در دوره قبلي سوم گروهش شد 
و تا بازي پلي آف هم پيش رفت، نتايج اين دوره 
اصلا قابل قبول و راضي كننده نيست. سوريه در 

مرحله قبلي هــم نتايج قابل قبولــي گرفته بود 
و با 7برد از 8بازي بالاتر از چيــن قرار گرفت و 
به عنوان تيم اول به اين مرحله رسيد. اما ضعف 
دفاعــي و مصدوميت هاي متوالي ســتاره هاي 
اصلي، سوريه را در آخرين مرحله از روياهايش 
دور و دورتر كرد. نزار محروس، سرمربي سوريه 
كه به دليل اين نتايــج ضعيف در خطر بركناري 
اســت امروز هم تعداد زيادي از شــاگردانش را 
در اختيار نــدارد. عمر خربين و ايــاز عثمان 2 
بازيكن مهم سوريه هستند كه در بازي با عراق 
دچار مصدوميت شــدند و نمي توانند سوريه را 
در بازي با ايران همراهــي كنند. محمد حلاق و 
سعد احمد نيز از قبل مصدوم بودند. اسرا حمويه 
به دليل محروميت در اين بازي غايب خواهد بود و 
محمدعثمان هم بعد از اينكه مقابل عراق به بازي 
گرفته نشد، اردوي سوريه را به حالت قهر ترك 
كرد! مارديك مردكيــان و علاء الدالي 2 بازيكن 
عضو باشگاه الكويت نيز به دليل شرايط كرونايي 

مجوز حضور در اين اردو را پيدا نكرده اند.

   ايران، بدون كاپيتان و سرمربي
اما تيم ملي ايران هم غايباني در اين بازي دارد. 
مهدي طارمي كه به دليل اختلاف با سرمربي به 
اردوي تيم ملي دعوت نشده بود در اين بازي هم 
مانند مصاف با لبنــان غايب خواهد بود. عليرضا 
جهانبخش هم كارت زرد دومــش را در بازي با 

لبنان دريافت كرد و بازي امروز را از دست داد. در 
همان مسابقه دراگان اسكوچيچ از روي نيمكت 
اخراج شد و به اين ترتيب سرمربي تيم ملي ايران 
نيز در بازي با سوريه از نشســتن روي نيمكت 
محروم اســت. اگر احســان حاج صفي يا كريم 
انصاري فر كه در بازي هاي اخير نيمكت نشــين 
بوده اند به تركيب اصلي برنگردند، احتمالا بازوبند 
كاپيتاني تيم ملي بر بازوي وحيد اميري بســته 
خواهد شــد. اميد نورافكن بعد از محروميت از 
بازي با لبنان، اين بار مي تواند به تركيب برگردد. 
در غياب او وحيد اميري و ميلاد محمدي در بازي 
با لبنان مدافعان چپ ايران بودند. شايعاتي هم 
درباره ورود امير عابدزاده به تركيب اصلي ايران 
به گوش مي رسد و ممكن اســت بعد از نمايش 
متزلزل بيرانوند در لبنان، او بعد از مدت ها جايش 

را در دروازه ايران به رقبا بسپارد.

   صدرنشينِ صدرنشين ها
در جدول رده بندي، فاصله ايران با تيم سوم گروه

A هم اكنون 8امتياز اســت. ايران با بردن سوريه 
مي تواند 16امتيازي شود و تيم سوم هم در پايان 
بازي هاي امشب حداقل 6امتياز خواهد داشت. به 
اين ترتيب صعود تيم ملي امشب قطعي نمي شود 
و براي اين اتفاق بايد تا بهمن مــاه صبر كرد. اما 
رســاندن اختلاف به 10امتياز آن هم در فاصله 
4بازي تا پايان رقابت ها، خيال ملي پوشان را راحت 
مي كند كه تنها با يك پيروزي در 4بازي باقيمانده 
مي توانند صعودشان را به قطر مسجل كنند. ايران 
هم اكنون بهترين نتايج را در بين 12تيم حاضر در 
2 گروه كسب كرده و با تفاضل گل بهتر نسبت به 
عربستان، بالاتر از صدرنشــين گروهB قرار دارد. 
حفظ اين مقام هم مي تواند يكي از انگيزه هاي تيم 

ملي براي برتري مقابل سوريه باشد.

نكته بازي

آماربازي

فقط شما خوبيد

خيلي خوب جايي آمدي

وحيد اميري خلاص مي شود؟

تيم ملي ايران در زمين خراب لبنان، 
بعد از 6 ســال نخستين شكست 
خانگي ايــن تيم را بــه حريف 
تحميل كرده و مهم تر اينكه بعد 
از 17ســال موفق به ثبت كام بك 
شده است. بعد در چنين شرايطي مجيد 
جلالي پيله كرده به اينكه ســردار آزمون بعد از گل مســاوي 
نيمكت را دعوت به آرامش كرده اســت. اســتاد جلالي صرفا 
با اســتفاده از همين يك صحنه، نتيجه گرفته اند: »ســردار از 
اسكوچيچ حرفه اي تر است.« آفرين بر اين تيزبيني. البته فكر 
نكنيد آقا مجيد فقط با اسكوي آماتور حال نمي كند. او قبلا هم 
ســابقه مفصل و طولاني در انتقاد از كارلوس كي روش و برانكو 
ايوانكوويچ )زمان حضورش در تيم ملي( داشته است. از قرار آقا 
مجيد غيراز خودشان و شــمار ديگري از مربيان داخلي، مربي 

حرفه اي ديگري نمي شناسند. حيف واقعا!

زونيمير ســولدو، ســرمربي جديد 
تراكتور كــه با وجــود كارنامه اي 
عجيب و مبهم هدايت اين تيم را 
پذيرفته، نخســتين مصاحبه اش 
را در ايــران انجام داد. ســولدو در 
نخســتين اظهاراتش همه را دعوت 
به بردباري كــرده و گفته: »براي موفقيــت به صبر و حمايت 
هواداران مان نياز داريم.« آقا اصلا بهترين جاي دنيا آمدي. اينجا 
صبوري و شكيبايي غوغا مي كند. هواداران تراكتور به كنار، اما 
مالك و مديران اين باشگاه دقيقا همان چيزي هستند كه شما 
مي خواهي. آنها آنقدر اهل بردباري هستند كه بعد از 4 هفته 
مربي قبلي را بيرون كردند و شما را آوردند! از همين يك فكت 
ساده مي تواني بفهمي چه خبر است. مالك تراكتور ظرف 30 ماه 
13مربي عوض كرده تا به شما برسد. پس اگر از ما مي شنوي، 

هر چه در چنته داري زودتر رو كن؛ بي معطلي!

از قــرار معلوم يحيــي گل محمدي 
تصميمش را گرفته و قرار است با 
از سر گيري مســابقات ليگ برتر، 
تيمش را بــا 3 دفاع بــه ميدان 
بفرستد. سرمربي پرسپوليس كه 
اين شــيوه را يك نيمه برابر گل گهر 
سيرجان تست كرد و جواب نگرفت، نااميد نشده و در مسابقه 
تداركاتي با پديده هم از همين روش اســتفاده كرده است. در 
مورد اينكه آيا سيستم 3دفاع در پرسپوليس جواب مي دهد يا 
نه، ترديدهاي زيادي وجود دارد و كارشناسان بايد نظر بدهند. 
با اين حال حداقل حسن اجراي اين روش در پرسپوليس آن 
است كه وحيد اميري از بازي كردن در پست دفاع چپ خلاص 
مي شود. در اين سيستم اصولا دفاع چپ به آن معنا وجود ندارد 
و وحيد مي تواند در خط مياني، در پستي كه بازدهي بيشتري 

دارد به ميدان برود.

متريكا

در 5بازي مرحله رفت مقدماتي جام جهاني 

كه با 4برد و يك مســاوي براي ايران تمام 07
شد، صادق محرمي دريبل زن ترين بازيكن 
تيم ملي بود. مدافع راســت مــورد علاقه 
اسكوچيچ كه بيشترين بازي هاي ملي اش را در دوره اين سرمربي انجام 
داده در 5بازي اين مرحله 4بازي 90دقيقه اي انجام داد. او فقط در بازي 
اول مقابل سوريه به خاطر مصدوميت غايب بود كه جايش به سختي پر 
شد و اسكوچيچ در 2 نيمه آن بازي از 2 بازيكن مختلف در دفاع راست 
استفاده كرد. محرمي بعد از آن مسابقه به تركيب اصلي برگشت و طي 
360دقيقه بازي در 4مسابقه اخير 7دريبل موفق انجام داد كه ركوردي 
در ميان بازيكنان تيم ملي است. او همچنين 5پاس كليدي داده تا در اين 

آيتم نيز به همراه علي قلي زاده ركورددار باشد.

 در 5بازي اخير تيم ملي هيچ بازيكني به 

اندازه عليرضا جهانبخش چارچوب دروازه 07
حريفان را تهديد نكرده اســت. آقاي گل 
سابق ليگ هلند و گلزن فعلي تيم فاينورد در 
بازي هاي مقدماتي جام جهاني2022 به روزهاي خوبش برگشته و بخش 
زيادي از گل هاي تيم ملي را به ثمر رسانده است. 3گل از 8گل تيم ملي در 
5بازي اين مرحله را عليرضا جهانبخش زده كه حالا در غياب حاج صفي و 
انصاري فر در اغلب دقايق بازي ها كاپيتان تيم ملي هم هست. جهانبخش 
طي 5بازي دور رفت، مجموعا 427دقيقه در زمين بود و طي اين مدت 
7شوت داخل چارچوب شد كه 43درصد آنها تبديل به گل شدند. ركورد 
بيشترين شوت هم با 14شوت در اختيار مهدي طارمي است اما شوت هاي 

داخل چارچوب او و سردار كمتر از جهانبخش بوده است.

 ركورد بيشترين تكل و بازپس گيري توپ 

در بازي هاي اخير تيم ملي ايران به بازيكن 37
سختكوش و دوست داشتني اين تيم يعني 
وحيد اميــري تعلق دارد. اميــري كه به 
تشخيص اسكوچيچ در پست هاي مختلفي براي تيم ملي بازي مي كند، 
طي 5بازي دور رفت 450دقيقه كامل براي ايــران بازي كرده و هرگز 
تعويض نشده اســت. او طي اين مدت با 15تكل موفق ركورددار تكل و 
بازپس گيري توپ از حريفان بوده و البته براي ثبت اين آمار 11مرتبه هم 
مجبور به خطا شده اســت. در همين مدت زمان، ســعيد عزت اللهي 
ركورددار نبردهاي موفق در تيم ملي ايران بوده اســت. هافبك دفاعي 
تيم ملي طي اين 5بازي 370دقيقه در ميدان بوده و دقيقا هر 10دقيقه 
يك نبرد موفق داشــته اســت. او با 37نبرد موفق بين هم تيمي هايش 

ركورددار است.

A مقدماتی جام جهانی )منطقه آسیا( - گروه
امتیاز تفاضل گل گل خورده گل زده باخت مساوی برد بازي ها تیم رتبه

82613-541ايران1

52311-532کره جنوبی2

15-512245لبنان3
34-4136-5عراق4
23-3235-5امارات5

32-2358-5سوريه6

برنامه  

پنجشنبه ۲۷ آبان 1400

چهارشنبه 3آذر 1400

دوشنبه 8 آذر 1400

سهشنبه 9 آذر 1400

جمعه ۲8 آبان 1400

سهشنبه ۲5 آبان 1400

آلومینیوم - نفت مسجدسلیمان

تراکتور- پديده 

پیكان-گل گهرسیرجان

نساجی - پیكان

صنعت نفت آبادان-استقلال

سپاهان-نساجی مازندران

مس رفسنجان-هوادار

پرسپولیس-نفت  مسجدسلیمان

پديده مشهد-فجر سپاسی

آلومینیوم اراک-ذوب آهن

فولاد-تراکتور

فجرشهید سپاسی -  سپاهان

هوادار - آلومینیوم

گل گهر - استقلال

ذوب آهن -  فولاد

نفت مسجدسلیمان - مس رفسنجان

پرسپولیس - صنعت نفت

پديده - ذوب آهن

صنعت نفت - گل گهر

پیكان- فجرشهید سپاسی

مس رفسنجان - پرسپولیس

فولاد - هوادار

سپاهان - تراکتور

استقلال - نساجی

سوريه - ايران

مقدماتي جام جهاني - مرحله نهايي

ليگ برتر- هفته پنجم

ليگ برتر- هفته ششم

ليگ برتر- هفته  هفتم

15:00

18:00

15:00

15:00

15:00

15:00

16:00

16:00

16:00

18:00

16:00

17:00

17:00

18:00

18:00

19:30
پنجشنبه ۷ بهمن 1400

سهشنبه 1۲ بهمن 1400

پنجشنبه 4 فروردين 1401

سهشنبه 9 فروردين 1401

ايران - عراق

ايران - امارات

کره جنوبی - ايران

ايران - لبنان
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کارشناس

رونالدووزلاتانبازهمدرپليآف
2 ابرستاره قرن21 ممكن است دوباره براي سهميه جام جهاني با هم بجنگند

تيم ملي اســپانيا که در آخرين بــازي خانگي انتخابي 
جام جهاني مقابل ســوئد تنها به يك تساوي براي صعود 
نياز داشت، موفق شد با گل ديرهنگام موراتا ميهمانش 
را شكست دهد و مستقيم راهي جام جهاني قطر شود. با 
اين اتفاق سوئد هم به پلي آف رفت. بين تيم هاي بزرگ 
کرواســي هم در يك روز باراني توانست با گل به خودي 
ديرهنگام مدافع روســيه، برنده از زمين خارج شــود و 
جواز صعود مســتقيم به جام جهاني2022 را به دســت 
آورد. صحبت از گل هاي ديرهنگام شد، پرتغالي ها از اين 
کلمه دل خوشي ندارند. در شبي که سلسائو به يك امتياز 
براي صعود مستقيم نياز داشت و يك گل زودهنگام هم 
وارد دروازه صربســتان کرد، در دقيقه90 قافيه را باخت 
و با شكست 2 بر يك راهي پلي آف شد. پرتغال در ديدار 
رفت مقابل همين تيم در همين دقيقه توسط کريستيانو 

رونالدو به گل برتري در خانه حريف دست يافته بود اما 
داور به اشتباه آن گل را مردود اعلام کرد تا نتيجه 2-2 در 
ديدار رفت به ثبت برسد. با آن پيروزي، وضعيت گروه فرق 
مي کرد و اين ياران رونالدو بودند که حريف را به پلي آف 
مي فرستادند و خودشان براي قطر بليت رزرو مي کردند. 
اگر پرتغالي هــا نتوانند در پلي آف هم ســهميه بگيرند، 
هرگز مارکو ديكس، کمك داور هلنــدي ديدار رفت را 
نمي بخشند. آن اشتباه باعث شده بود رونالدو بازوبندش را 
به زمين بكوبد و آن موقع از رسيدن به رکورد گل هاي ملي 
علي دايي نااميد شود. البته کريستيانو رونالدو و تيمش با 
رقابت هاي پلي آف بيگانه نيستند. آنها در سال2013 هم 
در شرايط مشابهي موفق به صعود شدند؛ آن هم در برابر 
ســوئد و زلاتان جوان تر و آماده که آن زمان با رونالدو بر 
سر اينكه کدام يك بازيكن بهتري هستند کل کل داشت. 

شايد اين بار هم گذار اين دو در پلي آف به هم بخورد. البته 
همه  چيز در روز جمعه ۵آذر1۴00 که مراسم قرعه کشي 
است مشخص مي شود. مسابقات پلي آف هم در روزهاي 
2۴، 2۵، 2۸ و 29 مارس )۴، ۵، ۸ و 9 فروردين1۴01( 
برگزار خواهد شــد و بلافاصلــه در 12فروردين1۴01 
قرعه کشي جام جهاني انجام مي شود. فعلا بدون احتساب 
بازي هاي ديشب تيم هاي اســپانيا، صربستان، فرانسه، 
بلژيك، دانمارك، کرواســي و آلمان سهميه جام جهاني 
را کسب کرده اند و تيم هاي پرتغال، ســوئد، اسكاتلند، 
روسيه، مقدونيه شمالي، اتريش، جمهوري چك و ولز به 
پلي آف راه يافته اند. تيم هاي حاضر در پلي آف در 3 گروه 
۴ تيمي به صورت تك حذفي بازي خواهند داشت و تيمي 
که در هر گروه 2 بازي اش را با برد پشت سر بگذارد، جواز 

حضور در جام جهاني را کسب مي کند.

رونالدويي متفاوت
رونالدو طبق معمول چهره ويژه بازي هاي ديشب بود. 
کريستيانو از اينكه سرمربي در 10 دقيقه آخر به جاي 
حمله و بردن بازي، دفاع تمام عيار را در دســتور کار 
قرار داد، نااميد و شاکي شــد. او براي نخستين بار در 
يك  بازي از رقابت هاي انتخابي جام جهاني، موفق به 
ثبت هيچ شــوت داخل چارچوبي نشد. اين در حالي 
است که او قبلا در ورزشــگاه دالوژ در 20بازي موفق 
شــده بود 10 گل و 1۴برد براي پرتغال بــه ارمغان 
بياورد. رونالدو پس از بازي با صربســتان پيامي براي 
پرتغالي ها منتشر کرد و نوشت: »فوتبال بارها و بارها 
به ما نشان داده است که گاهي چنين پيچ وتاب هايي 
در دشوارترين مسيرها هســتند که به مطلوب ترين 
نتايج منجر مي شوند. نتيجه ديروز براي ما دشوار بود، 
اما اين شكست هم براي متوقف شدن ما کافي نيست. 
هدف حضور در جام جهاني2022 هنوز براي ما وجود 
دارد و مي دانيم که براي رسيدن به اين هدف بايد چه 
کارهايي انجام دهيم. دنبال بهانه گيري نيستيم و تيم 

ملي پرتغال راهي جام جهاني قطر خواهد شد.«
به اين نكته بايد اشــاره داشــت که پرتغــال قبل از 
کريستيانو فقط 3 بار به جام جهاني صعود کرده بود و 
با اين ستاره ۴ بار متوالي به جام جهاني رفته است. حالا 
بايد ديد اين بار هم رونالدو مي تواند در تقابل با سوئد يا 
روسيه تيمش را به جام جهاني برساند يا خير. رونالدو 
در 2 مسابقه پلي آف انتخابي جام جهاني برابر سوئد و 
زلاتان ايبراهيموويچ توانسته بود ۴ گل به ثمر برساند.

مقدونيه
تيم ملي مقدونيه شمالي که ديگر گوران پاندف، بهترين 
بازيكن تاريــخ کوتاه خود را به دليل بازنشســتگي در 
اختيار ندارد، به الماس هاي جديد خود تكيه مي کند. 
اليف الماس، بازيكن جواني اســت که تأثير زيادي در 
راهيا بي اين تيم به پلي آف جام جهاني در منطقه اروپا 
داشته است. او در ديدار رفت مرحله گروهي و زماني که 
يواخيم لوو هدايت تيم ملي آلمان را در دست داشت، 
گل پيروزي بخش تيمش را وارد دروازه آلمان ها کرد. او 
در بازي شب آخر هم در برد 3بر يك مقابل ايسلند که 

حكم فينال را براي اين دو تيم داشت، دبل کرد.

تكليف لاله ها روشن نيست
امشب آخرين سهميه  مستقيم جام جهاني بين اروپايي ها توزيع مي شود 

مسي هم براي قطعي کردن صعود آرژانتين به ميدان خواهد رفت

در بازي هاي امشب که آخرين شب مسابقات انتخابي جام جهاني 
در منطقه اروپا محسوب مي شــود، غيراز يك گروه در گروه هاي 
ديگر قرار نيست هيچ اتفاقي بيفتد. فقط هواداران تيم ملي هلند 
نگران صعود نكردن مستقيم اين تيم هستند. در گروه D، فرانسه 
يك هفته زودتر سهميه اش را قطعي کرد و اوکراين هم به پلي آف 
رفت. در گروه E، بلژيك هم همين دســتاورد را داشــت و ولز و 
جمهوري چك که هر دو به دليل کسب سهميه چكي ها در ليگ 
ملت هاي اروپا جواز راهيا بي به پلي آف را قبلا به دست آورده اند. 

جدال امشب ولز و بلژيك صدويكمين حضور گرت بيل در ترکيب 
تيم ملي ولز است و چك و استوني فقط در دومي يا سومي اين دو 
تيم تأثير دارد. کورتوا به دليل قطعي شدن صعود تيمش به اردوي 

رئال مادريد برگشته تا ريكاوري کند.
در گروه G، هر 3 تيم هلند، ترکيه و نروژ شــانس صعود دارند و 
ممكن است هلندي ها حتي سهميه پلي آف هم نگيرند. اگر هلند 
در ورزشگاه خانگي اش به نروژ ببازد و ترکيه هم موفق شود با مربي 
جديدش، اشتفان کونتز آلماني در زمين مونته نگرو به برتري برسد، 

ترکيه مستقيما راهي جام جهاني مي شود و نروژ به پلي آف مي رود. 
اگر نروژ که تفاضل يك گل کمتر از ترکيه دارد، بتواند اين تفاضل 
گل را در بازي با هلند جبران کند، آنگاه جايگاه اين تيم و ترکيه 

در صدر جدول عوض مي شود. هلند که در ميانه راه فرانك دي بوئر 
را پس از ناکامي در يورو اخــراج و لوييس فان خال را جايگزين او 
کرد، اگر بتواند از نروژ يك امتيــاز هم بگيرد، به دليل تفاصل گل 
فوق العاده اي که دارد )23+( صدرنشــين مي شــود. تفاضل گل 
ترکيه 10+ و نروژ 9+ اســت و هر دو 1۸امتيازي هستند و هلند 

20امتياز دارد.
 يك ديدار حيثيتي هم ساعت3بامداد فردا بين آرژانتين و برزيل 
برگزار مي شود، درحالي که هنوز رأي بازي نيمه کاره رفت 2 تيم در 
برزيل اعلام نشده است. آرژانتين براي قطعي کردن صعودش به 
جام جهاني به 2 امتياز ديگر نياز دارد. مسي که در بازي با اروگوئه 
1۵دقيقه به ميدان رفت، در اين بازي مي خواهد از ابتدا در ترکيب 
حضور داشته باشد و اين چيزي است که باشگاه پاري سن ژرمن از آن 
مي ترسد. او در فيفادي قبلي مقابل ونزوئلا مصدوم شد و نتوانست 

در بازگشت کمكي به تيم پاريسي در رقابت هاي ليگ کند.

اسكاتلند
تيم ملي اسكاتلند شــبيه مرده اي اســت که دوباره زنده شــده و از گور برخاسته. 
اسكاتلندي ها به پلي آف انتخابي جام جهاني راه يافته اند و اين را مديون استيو کلارك، 
اسطوره سابق و سرمربي فعلي شان هستند. کلارك در فصل 13-2012توانسته بود 
تيم کوچك وست بروم را به رده هشتم ليگ برتر و بهترين رده تاريخ اين باشگاه برساند، 
آن هم در شرايطي که نخستين تجربه سرمربيگري اش را پشت سر مي گذاشت. او 2 
فصل بعد تيم ردينگ را براي اولين بار در تاريخ اين باشگاه به نيمه نهايي جام حذفي 
انگليس رساند. او در سال2017موفق شد تيم کيلمارنوك را که قعرنشين ليگ برتر 
اسكاتلند بود، به رتبه سوم و سهميه اروپايي فصل بعدش برساند. استيو کلارك تيم 
ملي اسكاتلند را هم پس از ۵دوره غيبت به رقابت هاي يورو برد و حالا ممكن است بعد 

از ۵دوره غيبت در جام جهاني اين تيم را به جام جهاني هم ببرد.

روماني
روماني هم که ۵دوره در جام جهاني غايب بوده و از سال199۴و تيم طلايي و بازيكن 
طلايي شان، گئورگي هاجي، رنگ جام جهاني را نديده است، حسرت حضور در اين 
تورنمنت را بــه 6دوره پياپي افزايش داد. رومن ها با وجــود پيروزي 2بر صفر مقابل 
ليختن اشتاين، رتبه اي بهتر از سوم به دســت نياوردند و پايين تر از آلمان و مقدونيه 
شــمالي قرار گرفتند. اما انس ســالي، هافبك نوجوان اين تيم بــا ورود به بازي در 
دقيقه۸2يك رکورد را براي فوتبال اين کشور بر جاي گذاشت و با 1۵ سال و 26۴ روز 
به جوان ترين بازيكن تاريخ در رده ملي تبديل شد. او در کانادا به دنيا آمده و محصول 
لاماسيا، آکادمي باشگاه بارسلونا محسوب مي شود. سالي از سال2017تا 2019عضو 
لاماسيا بود و اکنون در تيم فارول کنســتانچا زيرنظر گئورگي هاجي افسانه اي بازي 
مي کند. او در ماه سپتامبر رکورد جوان ترين گلزن تاريخ ليگ روماني را نيز شكسته بود .

سكوت زشت
آقاي تاج، آقاي انصاري فرد، حرفي نداريد؟

اين روزها فوتبال كشــور در تب و تاب 2 پرونده 
بدهي كلان اســت. در رده باشــگاهي گابريل 
كالدرون را داريم كه بعد از كلي مكافات و دردسر 
چيزي حدود 800هزار دلار به حســابش واريز 
شده، اما هنوز پنجره نقل وانتقالاتي پرسپوليس 
باز نشده اســت. در رده ملي هم فوق مصيبت 
مارك ويلموتس را داريم؛ مربي فرصت طلبي كه 
يك پول مفصل از ايران گرفت، بدترين نتايج ممكن 
را كسب كرد و بعد هم به ريش مان خنديد. شما اگر 
بسياري از مطبوعات يا سايت ها و صفحات ورزشي 
را باز كنيد، در طول روز كلي بحث و مطلب و كامنت 
در مورد اين دو پرونده مي بينيد، اما خالقان اصلي 
اين دو تراژدي بزرگ مطلقا سكوت كرده اند و يك 

كلمه هم حرف نمي زنند.

  وجهه پرسپوليس را نابود كرديد
پرسپوليس در حالي زير بار بدهي هنگفت به كالدرون رفت 
و اين همه تاوان مادي و غيرمادي داد كه اين مربي آرژانتيني 
ركورد امتيازگيري در تاريخ ليگ برتر را شكسته بود. مسلما 
عقل سليم حكم مي كرد باشگاه پرسپوليس كار با اين مربي 
را ادامه بدهد، امــا مديران وقت اين تيم در ســوداي قطع 
همكاري بودند و به بدترين شكل ممكن هم اين كار را كردند؛ 
آنقدر ناشــيانه كه كالدرون به خاطر يك نيم فصل كار، موفق 
شد پول يك فصل كامل را از پرســپوليس بگيرد و در بقيه 
دوران قراردادش استراحت كند. همين امروز كه اين مطلب 
نوشته مي شــود هنوز پنجره پرسپوليس باز نشده و 2 خريد 
تاجيكستاني سرخ ها در تهران سرگردان هستند. تازه شايعه 
شده باشگاه پرسپوليس طلب مربي آرژانتيني را از صندوقي 
كه مسئوليتش پرداخت وام اشتغال زايي در مناطق محروم بوده 
قرض گرفته است. صحت و سقم اين شايعه مشخص نيست، اما 
حتي طرح همين حرف و حديث ها هم به وجهه پرسپوليس 
لطمه زده است. همه اين مصيبت ها به خاطر سبك مديريت 
محمدحسن انصاري فرد بر سر پرسپوليس نازل شد، اما امروز 

نه كسي او را بازخواست مي كند و نه خودش يك جمله در مورد 
اين شاهكارها توضيح مي دهد.

  خراش ويلموتس روي اعصاب مردم
از آن طرف هم در داستان هاي مربوط به مارك ويلموتس، 
هر خبري كه منتشر مي شود، مثل يك خراش است كه 
روي روح و روان و اعصاب مــردم مي افتد. باوركردني 
نيست كه يك كوه اسكناس به سرمربي شياد بلژيكي 
پرداخت كرديم كه او بدتريــن نتايج ممكن را بگيرد. 
حالا هم طرف با يك پنجم آن دســتمزد، هدايت يك 
تيم باشگاهي در مراكش را پذيرفته است. از اين طرف 
هروه رنار كه پيش از انتخاب ويلموتس گزينه اصلي 
فدراسيون بود و توســط امثال تاج و ساكت پس زده 
شد، با تيم ملي عربستان بهترين نتايج ممكن را گرفته 
است. در اين ماجرا هر طرف را كه نگاه مي كنيم زجر 
مي كشيم، اما گويا جناب تاج تصميمي براي شكستن 
سكوت خود و ارائه كمي توضيح در مورد اين قرارداد 

سفت و محكم با آن مربي نجيب)!( ندارند.
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 بدترين اتفاق
تماس سرمربي با طارمي بود

وحيد طالب لو با وجود اشتباه بيرانوند در مصاف 
با لبنان، او را بهترين گزينه براي دروازه تيم 

ملي مي داند

اميرحسين اعظمي | تيم ملي فوتبال ايران در حالي مقابل سوريه 
قرار خواهد گرفت که موقعيت خوبــي براي صعود به جام جهاني 
دارد. دراگان اســكوچيچ هم با تيم ملي ايران نتايج خوبي گرفته 
اما هنوز منتقدان خاص خودش را در فوتبــال ايران دارد. وحيد 
طالب لو دروازه بان ســابق استقلال که خودش ســابقه ملي هم 
داشته، به عنوان کارشــناس در خصوص مسائل مختلف تيم ملي 

صحبت هاي جالبي را بيان مي کند.

  گرفتن 3 امتياز مهم بود
همه  چيز در تيم ملي خوب پيش مي رود. ما در آخرين بازي لبنان را 
شكست داديم؛ هرچند که بازي کيفيت فني خوبي نداشت و شايد 
وزش باد و زمين چمن نامساعد در اين موضوع تأثيرگذار بود. با اين 

حال 3امتياز مهم گرفتيم و اميدوارم سوريه را هم شكست دهيم.

  كارنامه دراگان قوي نبود
اينكه برخي معتقدنــد ايران روي نيمكت يــك مربي بزرگ تر و 
نامدارتر مي خواهد دلايــل خاص خــودش را دارد. در تيم ملي 
يك مربي مثل کارلوس کي روش ۸سال فعاليت کرد ولي بعد از اين 
مربي )جدا از دوره کوتاه مدت ويلموتس( فردي روي نيمكت تيم 
ملي نشست که در ليگ دسته اول ايران مربيگري کرده و در ليگ 
برتر هم نفت آبادان را هدايت کرده بود. اين کارنامه براي نشستن 
روي نيمكت تيم ملي قوي نبود ولي خوشبختانه نتايج خوبي رقم 
خورد. از طرفي مربيان تيم ملي هم در اين روند تأثيرگذار هستند 
که مي توان از وحيد هاشميان نام برد که کارش را به خوبي بلد است 
و مربيگري را پله پله طي کرد تا به اينجا رســيد. کريم باقري هم 
به عنوان بزرگ تر نقش مهمي دارد. البته فراموش نكنيم که دراگان 
در مقطعي هدايت تيــم ملي را بر عهده گرفت که خوشــبختانه 
بازيكنان زيادي از ما در اروپا هستند و از لحاظ فني، روحي و فكري 

در شرايطي حرفه اي قرار دارند.

  بازيكنان، اسكوچيچ را قبول كردند
برخي معتقدند اسكوچيچ در مجموع مربي خوش شانسي است. شانس 
هم براي کساني است که تلاش مي کنند. يك نكته مهم بعد از انتخاب 
اسكوچيچ اين بود که بازي ها عقب افتاد و اين موضوع خيلي به سود 
تيم ملي و سرمربي اش شد. به هر حال بعد از انتخاب اسكوچيچ حرف و 
حديث ها زياد بود ولي تعويق بازي ها جو را خواباند و حواشي هم تمام 

شد و بچه ها هم سرمربي را قبول کردند و تيم ملي به آرامش رسيد.

  فشار روي سرمربي
من مي خواهيم به يك نكته اشاره کنم. مهم ترين نكته بعد از گل 
اول ايران برابر لبنان فقط يك صحنه بود. اينكه سرمربي نتوانست 
خودش را کنترل کند ولي ســردار آزمون تــوپ را بدون هيجان 
برداشــت و يك پيغام به ســرمربي داد که ما مي خواهيم بازي را 
ببريم. به هر حال دراگان در آن لحظه تحت فشار بود که بازيكني 
مثل مهدي طارمي را خط زده و تيمش هم در آستانه شكست قرار 
دارد و بايد در اين مورد پاسخگو باشــد. اگر هم مي باختيم همه 
مي خواستند در مورد خط خوردن طارمي از اسكوچيچ سوال کنند.

  تماس با طارمي اشتباه بود
در مورد خط زدن مهدي طارمي، اگر من بودم طور ديگري رفتار 
مي کردم. من معتقدم بايد به بازيكن شخصيت داد، مسئوليت داد 
و او را بزرگ کرد تا تيم بزرگ شــود. من حتي زماني هم که بازي 
مي کردم منافع تيمي برايم مهم بود. اگــر طارمي موقع تعويض 
حرکتي انجام مي داد يا برخلاف منافع تيم ملي اقدام مي کرد آن 
وقت قضيه فرق داشت. اگر از دستور سرمربي سرپيچي مي کرد، 
کار اسكوچيچ درست بود؛ ولي يك صحبتي سرمربي تيم ملي انجام 
داد و طارمي هم نظرش را گفت. من فكر مي کنم نبايد اين موضوع 
بزرگ مي شد. اشــتباه بدتر اين بود که مربيان تيم ملي با طارمي 
تماس گرفتند و اين بدترين اتفاق بود. بهتر بود همبازيان طارمي 
و کاپيتان هاي تيم ملي با مهدي صحبت مي کردند تا مشــكلات 
حل شــود. مثلا اگر طارمي جواب جهانبخش را نمي داد اتفاقي 
رخ نمي داد ولي جواب ندادن به سرمربي جالب نيست. فوتبال ما 
خودش کم و کاستي زياد دارد و ما نبايد کاري کنيم که خودمان 
محروم شويم و با دست خودمان يك چيزهايي را از دست بدهيم.

  اشتباه بيرانوند
خوشبختانه اشتباه بيرانوند مقابل لبنان در روزي رقم خورد که 
بازي را برديم و البته تصور بيرانوند هم اين بود که با وزش باد توپ 
به اوت مي رود. من در جام جهاني2006 شرايطي مثل عابدزاده 
و ساير دروازه بانان حال حاضر تيم ملي داشتم و اگر در بازي آخر 
با آنگولا بازي مي کردم شايد خيلي چيزها در مورد آينده ام تغيير 
مي کرد. آن زمان حتي به مسعود شجاعي و آرش برهاني هم بازي 
دادند، در حالي که من هم شرايط خيلي خوبي داشتم. با اين حال 
برانكو تصميم نهايي را گرفت و نظر سرمربي مهم است. ما گلرهاي 
خوبي در تيم ملي داريم، در استقلال هم رشيد مظاهري و حسيني 
گلرهاي توانمندي هستند و برخي دروازه بان هاي ديگر هم شرايط 
خوبي دارند، ولي بيرانوند تجربه بالايي دارد و بهترين گزينه براي 

شماره يك تيم ملي است.
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محسن محمودصفري|   امين ميرزازاده، فرنگي كار 
دسته فوق سنگين ايران كه از شهرستان گتوند 
استان خوزستان به دوبنده تيم ملي رسيده، در 
مسابقات اميدهاي جهان از سكوي اول بالا رفت 
تا حالا با 2 كشتي گير آماده در اين وزن اميدوار به 
مدال المپيك باشيم. ميرزازاده در المپيك توكيو 
هم نماينده ايران بود و به عنوان پنجمي رسيد. او 
در آستانه اعزام به مسابقات جهاني نروژ به دليل 
مثبت شدن تست كرونا، جايش را به يوسفي داد و 
يك ماه بعد به جاي همين كشتي گير راهي بلگراد 
شد. قهرمان جوانان جهان در مسابقات اميدهاي 
جهان با وجود مصدوميــت يكي پس از ديگري 
حريفانــش را از پيش رو برداشــت و تك طلاي 
ايران در رشــته فرنگي را كسب كرد. ميرزازاده 
در گفت وگو با همشهري ضمن گلايه از مسئولان، 

درباره برنامه هاي آينده اش صحبت كرده است.

 مســابقات جهاني نروژ را با بدشانسي 
از دست دادي و از بين 10ملي پوش فقط تست تو 

مثبت شد. چه اتفاقي افتاد؟
با وجود اينكه 2 دوز واكسن زدم و قبلا هم كرونا 
گرفته بودم، دوباره تستم مثبت شد و جهاني را از 
دست دادم. بدشانسي آوردم چون موقعيت خوبي 

بود كه بتوانم در جهاني بزرگسالان مدال بگيرم.

 با وجود مصدوميت بــه مدال طلاي 
اميدها رسيدي. از تهران مصدوميت داشتي؟

بله. داشتيم آخرين تمرين ها را در خانه كشتي 
انجام مي داديم و 97كيلو ها داشــتند در كنار ما 
تمرين مي كردند كه روي پاي من افتادند. همان 
جا مچ پاي راستم آســيب ديد. براي همين تمام 
فشار را روي پاي چپم گذاشتم تا راهي مسابقات 
شديم. در صربستان در كشتي با حريف روس هم 
مچ پاي چپم آسيب ديد و ديگر نمي توانستم راه 
بروم. شــرايط طوري بود كه مربيان زير بغلم را 
مي گرفتند تا بتوانم راه بروم. شرايط سختي بود 

ولي پايان خوبي داشت.

 شنيديم بدون گرم كردن روي تشك 
حاضر مي شدي؟

اصلا امكان راه رفتن نداشتم، چه برسد به اينكه 
بدوم و گرم كنم. با ماساژ و كرم زدن آماده كشتي 
مي شــدم. مربيان خيلي برايم زحمت كشيدند. 
طي 2روز مسابقه براي راه رفتن كمكم مي كردند 
چون اصلا شرايط خوبي نداشتم و آنقدر پايم ورم 

داشت كه نمي توانســتم جوراب بپوشم. آقاي 
طالب وند شب تا صبح روي پايم يخ مي گذاشت تا 

ورم بخوابد و بتوانم كفش بپوشم.

 حالا مصدوميت پايت برطرف شــده 
است؟

هنوز درگير هستم ولي اينكه بگويم دكترها دقيقا 
چه نظري دارند و چه اتفاقــي در آينده خواهد 

افتاد، هنوز مشخص نيست.

 انگار جايي گفته بودي سطح تو بالاتر 
از اميدها ست؟

منظورم اصلا اين نبود كه سطح رقابت هاي اميدها 
پايين است. اتفاقا كشــتي گيران خيلي خوبي 
به صربســتان آمده بودند ولي مسيري كه طي 
كردم و حضور در اردوي تيم ملي بزرگســالان و 
المپيك باعث شــده دنبال هدف ديگري باشم 
و براي آن تــلاش كنم. وگرنه كشــتي گيران 
 خيلي خوبــي در مســابقات اميدهــا حاضر

 بودند.

 در المپيك با لوپز كوبايي دارنده 4مدال 
طلاي المپيك و رضا كايالپ ترك كشتي گرفتي 
كه هر دو سال هاست روي ســكوهاي جهاني و 
المپيك هستند. درباره قرعه ات در آن مسابقات 

نظري نداري؟
قرعه است ديگر، حالا براي من هم اينطور شد. 
تلاش مي كنــم كه در آينده جبــران كنم. لوپز 
و كايالپ 2كشــتي گير درجه اول دنيا هستند 
كه سال هاست در ســنگين وزن حضور دارند و 
هميشه صاحب مدال مي شوند. ولي من برايشان 
برنامه دارم و قطعا تمام ســعي ام را مي كنم كه 
مبارزه بهتري نسبت به قبل در مقابل آنها داشته 
باشم. اينطور نيست كه شكست ناپذير باشند. 
در مسابقات بعدي اگر افتخار ملي پوش شدن 
 داشــتم، قطعا باتجربه تر با آنها مبارزه خواهم

 كرد.

 خيلي از قهرمانان از نگاه مسئولان به 
مدال آوران گلايه دارند. شــرايط براي تو چطور 

بود؟
نه زماني كه از المپيك آمدم، نه زماني كه با طلاي 
اميدها برگشــتم، هيچ پاداش يا كمكي دريافت 
نكردم. مسئولان مي آيند، آنها را مي بينيم، يك 

عكسي با هم مي گيريم و مي روند!

  تو در اميدها طلا گرفتي 
و يوسفي در بزرگسالان جهان 

به طلا رســيد. حالا با وجود 
2كشــتي گير عنوان دار در 
اين وزن، به نظر مي رســد 
كار راحتي براي رســيدن 
 بــه دوبنــده تيــم ملي

 نداري.
من كار خــودم را مي كنم. 
تمام تلاشــم را مي كنم تا به 

هدفم برسم و هر جا كادر فني 
صلاح بداند، كشتي مي گيرم. 

اميدوارم از دل اين رقابت، پرچم 
ايران در مســابقات جهاني و 

المپيك بــه اهتزاز 
درآيد.

از كيانوش و سهراب حرف نزنيم؟
محمدحسين برخواه، سرمربي تيم ملي وزنه برداري 

 مي گويد رستمي و مرادي خودشان نخواستند
 در تيم ملي باشند 

آخرين اردوي تيم ملي وزنه برداري ايران قبل از مســابقات جهاني 
تاشكند از ديروز آغاز شــده اما باز هم خبري از كيانوش رستمي و 
ســهراب مرادي در اردو نيســت. درحالي كه بعضي ها منتظرند در 
3هفته اي كه تا شروع مسابقات فرصت هســت، مشكل كيانوش و 
سهراب با فدراســيون حل شــود و آنها به تيم ملي اضافه شوند اما 
محمدحســين برخواه، ســرمربي تيم ملي با اطمينان مي گويد كه 
آنها ديگر جايي در تيم ملي ندارند. برخواه به همشــهري مي گويد: 
»مسابقات نزديك است و در اين مقطع صلاح در اين است كه تمركز 
روي جواناني باشــد كه در اردو حضور دارند. بهتر اســت به مسائل 

حاشيه اي نپردازيم و از كيانوش و سهراب حرف نزنيم.«
رســتمي و مرادي مدعي اند كه به خاطر ضعف مديريت فدراسيون، 
بازي هاي المپيك توكيو را از دست دادند. رستمي كه چند سال است 
به تنهايي و دور از اردوي تيم ملي تمرين مي كند. مرادي هم بعد از 
اينكه مطمئن شد نمي تواند به المپيك برود، حسابش را از تيم ملي 
و فدراســيون جدا كرد. با اين حال نزديكان آنها مي  گويند سهراب و 
كيانوش تمرينات شان را جدي انجام مي دهند. حتي گفته مي شود 
ركوردهاي آنها در حد مدال جهاني است. در اين شرايط فدراسيون 
مي تواند آنها را ناديده بگيرد؟ برخواه تأكيد مي كند كه فدراســيون 
همه تلاشــش را براي حضور آنها در تيم ملي انجام داده است: »ما 
شهريور آنها را به اردوي تيم ملي دعوت كرديم، خودشان نخواستند 
به اردو بيايند. آنها سرمايه هاي وزنه برداري هستند و برايشان خيلي 
هزينه شده است. فدراسيون بي خيالشان نشد و هر اقدامي كه لازم 
بود، انجام داد. به هر حال آنها بنا به دلايلي كه داشتند، نخواستند به 

اردوي تيم ملي بيايند.«
اردوهاي تيم ملي كه در چند ماه گذشــته برگزار شده است، چند 
غايب ديگر هم دارد كه سرشــناس ترين آنها علي داوودي اســت. 
داوودي، وزنه بردار دســته فوق ســنگين بعد از اينكه در بازي هاي 
المپيك توكيو مدال نقره گرفت، اعلام كرد كه مي خواهد استراحت 
كند و به مسابقات جهاني نمي رود. البته دليل ديگري هم براي غيبت 
داوودي مطرح است؛ دلخوري اش از فدراسيون به خاطر پاداش مدال 
المپيك. مسئله اين است كه چرا كادر فني نتوانست داوودي را براي 
حضور در تيم ملي قانع كند؟ هر ورزشكاري هر وقت دلش بخواهد 
مي تواند در تيم ملي نباشــد؟ برخواه مي گويد: »چند ساعتي با او 
صحبت كرديم. وقتي علاقه ندارد نمي توانيم مجبورش كنيم كه در 
تيم باشد. داوودي فعلا استراحت مي كند و براي بازي هاي آسيايي 

آماده مي شود.«
اما حافظ قشقايي چرا در تيم ملي نيست؟ شايعه شده كه او به خاطر 
مشكلات شخصي كه با خود برخواه دارد، به اردوهاي تيم ملي دعوت 
نشده است. دوستان قشقايي مي گويند ركوردهاي قشقايي در حد 
مدال جهاني است اما برخواه حرف ديگري مي زند: »آنها اين حرف 
را مي زنند اما بايد در عمل ديد چــه كار مي كنند. در بهترين حالت 
ركوردهاي قشقايي در حد نفر يازدهم ،دوازدهم جهاني است. من با 
هيچ كس مشكل ندارم. در تيم ملي سرباز هستم و تلاش مي كنم تا 
تيم ملي كشورم سربلند شود. قشقايي در مسابقات آسيايي انتظارات 

را برآورده نكرد و به همين دليل به تيم ملي دعوت نشد.«
تيم ملي وزنه بــرداري با نفرات جوان و بدون نامي ها به مســابقات 
جهاني مي رود. در اين شرايط اميدي به مدال آوري هست؟ برخواه 
تأكيد مي كند كه مسابقات ســختي در پيش است: »در بازي هاي 
المپيك به خاطر محدوديت هايي كه وجود داشــت، همه قهرمانان 
شركت نكرده بودند اما در مسابقات جهاني حاضر مي شوند. ما كار 
ســختي داريم.« با اين حال او اميدوار است كه شاگردانش در چند 

وزن به مدال برسند:  »بدون شانس نيستيم.«
ميرمصطفي جوادي، حســين ســلطاني، مرتضي بيگلري، محمد 
زارعي، رضا دهدار، رسول معتمدي، ســيدايوب موسوي، عليرضا 
يوسفي، عليرضا سليماني، امير حقوقي، امير عزيزي و آيت شريفي 
12نفري هستند كه به اردوي آخر دعوت شده اند. مسابقات جهاني 

از 16آذرماه آغاز مي شود.
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افقي:
 1- مراسمي كه به ياد شخصي 
برگــزار مي شــود- خــداي 
مصريان قديم- مظهر زيبايي 

طبيعت
2- اگرچه- حادثه ناگهاني- 

بسيار لازم
3- معرفت- فاقد عقيده ثابت- 

هر كار زشت و غيراخلاقي
4- واحدي براي اندازه گيري 
زاويه- مــاده روان با شــكل 

متغير- از ظروف آشپزخانه
5- عــادت- غســل كودكان 

مسيحي- راستين
6- جــاري- نمايشــنامه اي 
مذهبي به قلــم علي موذني- 

زشت
7- محفوظ- بعضي- از زواياي 

دايره
8- كربوهيــدرات- مهندس 

معمار- فرياد مهيب
9- لندهــور و بدقواره- قطعه 
موسيقي براي ســه نوازنده- 

شاداب
10- حــرف همراهي عرب- 
تحفه ها- گاهي زير نيم كاسه 

است!
11- نام هــا - بخش خارجي 

چيزي- گل سرخ
12- بزن بهادر- سخن چين- 

بدون تغيير

13- از اعمــال حج- صاحب 
لغتنامه- لبه تيز شمشير

14- كم عقل- مسابقه پاياني- 
مادربزرگ

15- مخفف اينــك- خياط 
قديم- رهبر گروه
  

عمودي:
1- زادگاه نيمــا- جلوتريــن 
منطقه درگيري با دشمن- از 

واحد هاي پول قديم ايران
2- دستبند زينتي- بنيانگذار 
نخستين مدرســه نقاشي در 

ايران
3- سرگيجه- امتلاي معده- 

راست و درست
4- كدبانو- به پارچه مي زنند تا 

براق شود- چوب خوشبو
5- خواهش و درخواســت- 

قديمي تر- مخفف ديگر
6- راهي كه به آخر نمي رسد- 

كرسي واعظ- چهره نما
7- مربوط به هندســه- اهل 

رشت- پنهان
8- مادر سينماي ايران لقب 

اين بانوي بازيگر است
9- هديه دادن- فيلمي ساخته 
استيون اســپيلبرگ- قطعه 

آوازي ترانه گونه و پراحساس
10- متصــــل- فـاختــه- 

صدمترمربع

11- پيام آسماني- بها- ورزشگاهي 
در انگلستان

12- ساز استاد حســن كسايي- از 
ماشين آلات كشاورزي- آسان كردن
13- كرانه ها- بزغاله شيرمست- دام

14- رمان مشــهور اســكات فيتز 
جرالد، نويســنده آمريكايي- هادي 

الكتريسيته
15- از ملزومــات خوشنويســي- 
جداكردن مواد سمي و زائد از خون- 

15جوي طبيعي

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4072
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

351947268
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298563741
465871932
789236415
123495876
842619357
917358624
536724189

متوسط
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      7 9 5
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 2      1  
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2 7 8       
5   9 8     147528396

698731425
532964178
351289764
284657913
976413852
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815396247

ساده

متوسط

782549631
146823795
935671824
459138276
827496513
361752948
694215387
278364159
513987462

سخت

3   9 4     
  4   2 5   
 9       1
 6  8      
 8   3   1  
     5  7  
8       5  
  7 3   6   
    2 4   9

ساده

 4  5  8  9  
6    3    5
  2 9  4 1   
3  1    7  4
 8      1  
9  6    8  2
  9 8  2 5   
7    4    9
 1  3  6  4  

طابرانثتسااجه
يتخانشموبوتنيش
روكفناتسروگت
ژورتبابييرمان
افناركسسومنف
كيسالكسرتنابر
لهليتهياملوات
وجمانيديشيارا
يلينسانشنكمنن
ياهدوهيزويسرگ
دلباهولوفاوي
اتفتساغالاعرز

وسوتنووييمنا
يروناهزيليرتسا

دمننزبهكييرتك

امين ميرزازاده، فرنگي كار سنگين وزن ايران مي گويد با وجود مصدوميت از هر دو پا توانسته قهرمان اميدهاي جهان شود

 مسئولان فقـط
 براي عكس گرفتن مي آيند
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پسر 4ماهه اي كه 4ماه پيش ربوده شده بود با كمك فضاي مجازي و پليس پيدا شد

  بالا بردن يارانه كمكي به مردم نمي كند
بالا بردن ميزان يارانه نه تنها كمكي به مــردم نمي كند، بلكه موجب 
بالارفتن نقدينگي و ايجاد تورم مي شود. بهتر است دولت اين يارانه را 
به گروه ها و كسب وكارهاي توليدي اختصاص دهد تا هم توليد رونق 

بگيرد و هم تورم كنترل شود.
داوودپور از تهران

  سگ هاي ولگرد از احمدآباد دماوند جمع آوري شوند
سگ هاي ولگرد زيادي در سطح شهر دماوند خصوصا منطقه احمدآباد 
پرسه مي زنند و موجب ترس و ناامني براي اهالي شده اند. با توجه به 
شروع فصل سرما و گرســنگي و بي پناهي اين حيوانات از مسئولين 
خواهش مي كنيم اقدام به جمع آوري و رسيدگي به اين حيوانات كنند 

تا هم مردم در آسايش وهم سگ ها پناهگاه و خوراك داشته باشند.
 كبودوند از دماوند

  مسافربرها از جلوي ايستگاه متروي نيروي هوايي جمع شوند
توقف مسافربرهاي شخصي مقابل ايســتگاه متروی نيروي هوايي، 
موجب ترافيك ســنگين و كندي عبور و مرور شــده اســت و هيچ 
برخوردي هم با آنها نمي شود و چه بسا برخي از آنها دقايق طولاني در 

حال مسافرگيري هستند و عامل ايجاد ترافيك شده اند.
صلاح راد از تهران

   ناامني شبانه در خيابان شهرستاني 
 خيابان شهرســتاني واقع در ميدان امام حســين)ع( از 10شب به 
بعد محل تجمع معتادان و افراد بي خانمان اســت كه همين موضوع 
رفت وآمد را خصوصا براي خانم ها دشــوار كرده اســت. از شهرداري 

منطقه درخواست مي كنيم به اين وضعيت رسيدگي كند. 
گودرزي از تهران

  طرح هاي عمراني در شهريار به خواب رفته اند 
با گذشــت چند ماه از آغاز به كار دولت و شــوراي شهر، شهريار هيچ 
تغييري نكرده و اصلا خبري از فعاليت هاي جهادي و عمراني در اين 
شهرستان نيست. طرح هاي عمراني شهريار به خواب رفته اند يا كلا 
تعطيل شده اند. از مســئولان تقاضا داريم با تعيين تكليف مسئولان 

شهري هرچه سريع تر به داد اين شهرستان پرجمعيت برسند.
هاشم اقدامي از شهريار 

  به كارگيري اتباع خارجي بدون مجوز متوقف شود 
به رغم وجود قوانين در مورد منع به كارگيري اتباع بدون مجوز در بازار 
و توليد و پيمانكاري ها تعداد زيادي از اتباع خارجي در اين مشــاغل 
مشغول به كارند كه اين روند قطعا بر افزايش بيكاري بين شهروندان 
ايراني تأثيرگذار اســت. از مســئولان تقاضا داريم به كارگيري اتباع 
خارجي بدون مجوز را متوقف كرده و با متخلفان برخورد جدي كنند.

رحيمي از تهران 

  هيچ نظارتي بر كار لوله كش ها نيست
سال هاست لوله كش ها بدون مجوز كار مي كنند و به خانه هاي مردم 
مي روند. در اين شــرايط خاص به جهت افزايش جرم و جنايت و نيز 
كيفيت ارائه خدمــات فني ضرورت ايجاب مي كنــد كه لوله كش ها 
آموزش ببينند و به كلاس فني بروند و پروانه كسب بگيرند. همچنين 

نهادي بر كاركرد آنها نظارت كند.
محمدرضا از رشت

  حقوق بازنشستگان به گرد تورم هم نمي رسد
اگر امســال افزايش حقوق 50درصدي هم به بازنشســتگان تامين 
اجتماعي اعمال شود بازهم مشكلات و تورم و گراني از آن جلوتر است. 
در واقع همسان سازي  حقوق به هيچ كار بازنشستگان نيامده و ما دائما 

شرمنده خانواده هستيم.
محمودي از كرج

 زلزله هاي دوگانه فين بندرعباس
و مديريت بحران

در زلزله هــاي 23آبان 98شــمال بندرعباس  ادامه از 
گزارش هاي اوليه رخداد در كشــور بــا ابهام و صفحه اول

اشكالات چندي همراه بود. ابتدا اعلام شد زلزله در بندرلافت در جزيره 
قشم رخ داده است و بزرگاي زلزله اول نيز 6.4ريشتر و بزرگاي زلزله 
دوم نيز در نيم ســاعت اول نامعلوم و ژرفاي ايــن دو زلزله نيز ابتدا 
18كيلومتر اعلام شد. اين نكته ها در ساعت اوليه رخداد موجب شد 
مديران اورژانس و هلال احمر به تمركز نيروهاي خود در جزيره قشم و 
محلي بين لافت و درگهان بپردازند كه منجر به اتلاف زمان طلايي بعد 
از رخداد زلزله شد. اعلام ژرفاي 18كيلومتر هم موجب شد تا بعضي 
مديران محلي آن را نشانه عميق بودن نسبي زمين لرزه و بدون آسيب 
زياد بودن آن بگيرند. البته بعد از يك ساعت محل كانون زمين لرزه را 
به شــمال بندرعباس اصلاح كردنــد و ژرفای هر دو رخــداد را نيز 
15كيلومتر اعلام كردند. اين در حالي است كه از حدود 6دقيقه بعد از 
ريشتر بود و محل آن در نزديكي  رخداد زمين لرزه اول، بزرگاي آنكه 6 
فين بندرعباس كاملا مشــخص بود و نيازي به بررسي هاي گسترده 
بعدي نداشت. مراكز بين المللي زلزله شناسي نيز همين مشخصات را 
در كمتر از 10دقيقه براي هر دو زلزله اعلام كردند و در خروجي هاي 
اطلاع رساني خود براي كاربران خود در سراسر جهان ازجمله ايران قرار 
و 6.3( قابل مقايسه با زلزله  دادند. به هر حال اين زلزله ها از نظر بزرگا )6 
بم )5دي ماه 82با بزرگاي 6.5و ژرفاي 8كيلومتر( بود. به ويژه آنكه اين 
رخدادها به ترتيب در ژرفاي 10و 12كيلومتري )نزديك به ژرفاي زلزله 
بم( نيز رخ دادند. مشكل در زلزله بم )پر تلفات ترين زلزله قرن اخير 
ايران( آن بود كه كانون زلزله بم درست در شهر بم بود كه در شب زلزله 

جمعيتي بيش از 90هزار نفر در آن ساكن بودند.
بيشتر تلفات و خرابي هاي زلزله بم نيز در پهنه اي به اندازه  10كيلومتر 
فاصله از كانون زلزله بم رخ داد. ولي در زلزله هاي 23آبان 1400فين، 
اين پهنه خوشبختانه خالي از سكنه بود. اينجاست كه مديريت بحران 
در زلزله فين 1400بــا واقع گرايي بايد با تحليل درســت داده ها به 
ساماندهي و هماهنگي بين نهادهاي مسئول )مانند اورژانس و هلال 
احمر و...( بپردازد. بعضي مسئولان در اين مورد تلفات و خسارت هاي 
محدود زلزله هاي فين را به كيفيت مديريت خود و البته پيشرفت ها 
و موفقيت در اعمال مقررات و ضوابط مربوط كردند كه برقراري اين 
ارتباط دقيق و منصفانه نيست و چه بسا موجب پوشاندن نقاط ضعف و 
چشم پوشي از آسيب پذيري هاي همچنان موجود در جامعه ايران در 

برابر خطر و ريسك زلزله شود.

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان...........................

ارسال پيام كوتاه خوانندگان......................................
02123023337
02123023916

با مردم

@bamardom_hamshahri   ................................ تلگرام با مردم

كوتاه از حادثه

   معماي جسدي
 درترمينال جنوب 

پيدا شدن جســدي در ترمينال جنوب، تيم 
جنايي را با يك معماي پيچيده روبه رو كرده 

است.
به گزارش همشــهري، چند روز قبل گزارش 
مــرگ مرموز مــردي به قاضــي محمدتقي 
شــعباني، بازپرس جنايي تهران اعلام شد و 
او دســتور تحقيقات در اين باره را صادر كرد. 
متوفي مردي بود 50ســاله كه مقابل يكي از 
تعاوني ها در ترمينال جنــوب ناگهان از حال 

رفته و روی زمين افتاده بود. 
شاهدان به اورژانس زنگ زدند اما معلوم شد كه 
قلب مرد ميانسال از تپش ايستاده و جانش را از 
دست داده است. در بازرسي از متوفي هيچ گونه 
مدارك شناســايي از او كشف نشد و پزشكان 
نتوانســتند علت اصلي مرگ او را تشخيص 
بدهند. از آنجايي كه ماجراي مرگ مردناشناس 
مرموز به نظر مي رســيد، قاضي دستور انتقال 
جسد به پزشــكي قانوني را صادر كرد تا علت 
اصلي مرگ مشخص شود. از سوي ديگر تيمي 
از مأموران اداره دهم پليس آگاهي تهران مأمور 
شدند تا با انجام تحقيقات ابتدا هويت قرباني را 
به دست آورند و بعد با بازبيني تصاوير دوربين 
مداربسته جزئيات بيشتري از اين حادثه مرموز 

كشف كنند.

   قتل دختر، هنگام
 روشن كردن سيگار 

مردي كه قصد داشت سيگارش را روشن كند با 
شليك گلوله جان دختر 14ساله اش را گرفت.

اين حادثه بيستم آبان ماه در شهرستان بختگان 
استان فارس، اتفاق افتاد. آن روز گزارش يك 
قتل مســلحانه در كوه هاي اطراف روستاي 
دهمورد به پليس اعلام شــد و مأموران براي 
بررسي راهي محل حادثه شــدند. آنطور كه 
مشخص بود دختري 14 ســاله براثر اصابت 
گلوله سلاح شكاري به قتل رسيده بود و عامل 
اين شليك مرگبار كســي جز پدر اين دختر 

نوجوان نبود.
به گفته سرهنگ احمد رحماني، رئيس پليس 
شهرستان بختگان متهم در كمتر از 24 ساعت 
شناسايي و دستگير شد. وي تصريح كرد:در 
مخفيگاه متهم يك قبضه ســلاح شــكاري 
غيرمجاز كشف و ضبط شد. متهم كه مردي 
50 ســاله اســت، اقرار كرد هنگام پياده روي 
كوهستاني همراه با دخترش، زماني كه قصد 
داشت سيگارش را روشن كند سهواً فرزند خود 

را هدف گلوله قرار داده و كشته است.
رئيس پليس شهرستان بختگان افزود: متهم به 
قتل براي انجام تحقيقات بيشتر تحويل مراجع 

قضايي و سپس روانه زندان شد.

  كويرنوردان گمشده
 پيدا شدند 

به دنبال گرفتار شــدن 30نفر از اعضاي يك 
گروه كويرنوردي در كوير بيارجمند و ناپديد 
شدن 4نفر از آنها در دل كوير، امدادگران موفق 
شدند پس از ساعت ها جســت وجو همه اين 

افراد را از مرگ حتمي نجات دهند.
به گزارش همشهري، جمعه گذشته يك تيم 
30نفره كويرنوردي با خودرو هاي آفرود وارد 
كوير بيارجمند در استان سمنان شدند. هدف 
آنها كويرنوردي چند روزه در اين منطقه بود 
اما يك روز بعد خودرو هاي آفرود در گل و لاي 
مسير متوقف شد و كويرنوردان هر چه تلاش 
كردند موفق به بيرون كشــيدن آنها از ميان 

گل و لاي نشدند.
از همان زمان بود كه با درخواست كمك آنها، 
تيم هاي امدادي راهي عمليات نجات شدند. با 
توجه به صعب العبور بودن مسير، بالگرد پليس 
در اين منطقه به پرواز درآمد و توانست محل 
توقف كويرنوردان را پيدا كند، ولي چون انتقال 
همه اعضاي گروه ممكن نبود، 2نفر از آنها كه 
به علت سرما دچار مشــكلات جسماني شده 
بودند با بالگرد به زمان آباد بيارجمند و از آنجا 
به شاهرود منتقل شدند. به ساير اعضاي گروه، 
جيره خشــك غذايي )نان و كنسرو(، چادر و 
پتو داده شد تا شــب را در همان مكان بيتوته 
كنند و صبــح روز بعد عمليات امدادرســاني 

ادامه پيدا كند. 
زماني كه امدادگران در حال امدادرساني به 
كويرنوردان گرفتار بودند، معلوم شد كه 4نفر 
از آنها با هدف پيدا كردن كمك از گروه جدا 
شده اما مســير را گم كرده و در كوير گرفتار 

شده اند.
ابوطالب جلالي، فرماندار شاهرود به مهر گفت: 
جست وجو براي پيدا كردن 2فرد گمشده ادامه 
يافت تا اينكه صبح ديروز با كمك محلي ها و 
ساير دستگاه ها و نهادها 2نفر از آنها در نزديكي 
روســتاي تلخاب و گرماب پيدا شدند. با اين 
حال هنوز از 2نفــر ديگر خبري نبــود اما با 
توجه به اينكه 2فرد پيدا شــده مسير حركت 
دوستانشــان را به امدادگران اعــلام كردند، 
جست وجوها ادامه يافت و در نهايت اين 2نفر 
نيز پيدا شــدند. حال همه اعضاي اين گروه 

مساعد اعلام شده است.

12سال قبل يك كارگر ساختماني 
هنگام كار از طبقه پنجم به پايين داخلي

سقوط كرد و جانش را از دست داد. 
2پســركوچك او به خاطر مرگ پدر، از صاحب 
پروژه ساختماني كينه به دل گرفتند تا اينكه با 
گذشت ســال ها، وقتي بزرگ تر شدند نقشه اي 

هولناك براي انتقام جويي كشيدند.
به گزارش همشــهري، 21مهر امسال مردي به 
اداره آگاهي تهران رفت تا گزارش ناپديد شدن 
برادر 82ســاله اش را به مأموران اعلام كند. وي 
گفت: برادرم كارگاه توليدي درو پنجره سازي  دارد 
و علاوه بر اين سال هاست كه در كار ساخت وساز 
هم فعاليت مي كند. او آخرين بار هجدهم مهرماه 
خانه اش را براي رفتن به محل كارش ترك كرد و 
ديگر بازنگشت. ما همه جا را به دنبال او گشتيم اما 
ردي از وي به دست نياورديم و گمان مي كنيم كه 

بلايي برسرش آمده باشد.

ردي پاي يك زن
از لحظه اي كه گزارش ناپديد شدن مرد سالخورده 
به پليس اعلام شد، گروهي از مأموران اداره چهارم 
پليس آگاهي تهران با دستور قاضي محمدرضا 
صاحب جمعي، بازپرس شــعبه ششم دادسراي 
جنايي مأمور يافتن ردي از وي شــدند. آنها در 
نخســتين گام به بررســي تصاوير دوربين هاي 
مداربســته اطراف محل كار پيرمرد پرداختند. 
آنطور كه تصاوير نشان مي داد مرد گمشده به نام 
محمد آخرين بار سوار بر ماشين سمندش شده 
و به ســمت جاجرود حركت كرده بود. در ادامه 
معلوم شد ساعتي بعد خودروي محمد از جاجرود 
به تهران برگشته اما محمد داخل ماشين نبود. 
پشــت فرمان خودرو زني جوان بود كه خانواده 
محمد وقتي تصوير وي را ديدند، گفتند كه او را 
نمي شناسند. در ادامه بررسي ها، خودروي مرد 
گمشده، بدون سرنشين در اطراف تهران كشف 
شد و همه اين اطلاعات نشان مي داد كه احتمالا 

او قرباني يك ماجراي جنايي شده است.

سرنخ مهم
چند روزي گذشت و هنوز به درستي معلوم نبود 
چه بلايي بر سر محمد آمده است تا اينكه سرنخ 
مهمي به دست آمد. تحقيقات نشان مي داد كه 
زن جواني، به يك صرافــي در مركز تهران رفته 

و با كارت عابربانك مرد گمشده مبلغ 50ميليون 
تومان سكه خريده است.

همين كافي بود تا زن جوان شناسايي و دستگير 
شــود. او در بازجويي ها گفت: من خبر ندارم كه 
كارت متعلق به چه كسي اســت و با درخواست 
پسرخاله هايم به صرافي رفتم تا براي آنها سكه 
بخرم. وي ادامه داد: پسرخاله هايم كه 2برادر به 
نام هاي پارســا و پرهام هستند كه به من گفتند 
از فردي پول طلب داشته اند و خودشان فرصت 
خريد ندارد. آنها كارت عابربانك به همراه كارت 
شناسايي مردي را به من دادند و درخواست كردند 
تا به صرافي بروم و برايشان سكه بخرم. من هم از 
همه جا بي خبر قبول كردم و اصلا مرد گمشــده 
را نمي شناســم. گفته هاي اين زن كافي بود تا 
دستور بازداشت 2برادر 23و 25ساله صادر شود. 
آنها اما در بازجويي ها گفتند كه از سرنوشت مرد 
گمشده بي خبرند و چون از وي طلبكار بودند، او 
خودش كارت عابر بانكش را به آنها داده تا با آن 
سكه بخرند. اين اظهارات اما نتوانست مأموران را 
قانع كند و در اين شرايط دستور بازداشت هر دو 

برادر صادر شد.

كشف جسد سوخته
درحالي كه هنــوز معلوم نبود چه بلايي بر ســر 
مرد گمشده آمده اســت، مأموران پليس جسد 
نيمه سوخته مردي را در حوالي شهرستان دماوند 
كشف كردند. مشــخصات به جا مانده از جسد با 
مشخصات مرد گمشده مطابقت داشت. در اين 
شرايط خانواده محمد در پزشكي قانوني حاضر 
شــدند و وقتي جســد را ديدند تأييد كردند كه 
او كسي جز مرد گمشده نيســت. به اين ترتيب 
سرنوشت مرد گمشده معلوم شد اما هنوز مشخص 

نبود كه چه كسي وي را به قتل رسانده است.

كينه قديمي 
تنها مظنونان اين پرونده همان 2برادري بودند 

كه كارت عابربانك مقتول را در اختيار داشتند.
تحقيقــات از آنها ادامه داشــت تــا اينكه برادر 
كوچك تر اســرار جنايت را فاش كرد و گفت كه 
سال ها قبل پدرش در يك حادثه جان باخته و او 
و برادرش در همه اين سال ها مقتول)محمد(  را 
مسئول مرگ پدرشان مي دانستند. براي همين 
از وي كينه به دل داشتند و در نهايت مدتي قبل 

او را ربوده، كارت عابربانكش را به همراه مداركش 
از وي گرفته و با انتقال وي به بيابان هاي اطراف 

دماوند، او را به آتش كشيده اند.

متهمان پس از بيان جزئيات جنايت با قرار قانوني 
بازداشت شــدند و در اختيار مأموران اداره دهم 

پليس آگاهي تهران قرار گرفتند.

   كينه 12ساله
پرهام برادر كوچكتر، مي گويد كه خودش به تنهايي مرتكب قتل شده اما هرگز قصد گرفتن جان مقتول را نداشته 
است. او مدعي است وقتي پدرش جان باخت، 11سال بيشتر نداشت و از همان زمان از مقتول)محمد( به خاطر مرگ 

پدرش كينه به دل داشت تا اينكه تصميم به انتقام جويي گرفت.

درباره ماجراي مرگ پدرت توضيح بده چرا تصور مي كردي مقتول مقصر مرگ پدرت است؟
پدرم كارگر ساختماني بود و مقتول نيز در كار ساخت وساز ساختمان فعاليت مي كرد. در آن زمان او صاحبكار پدرم بود. هرچند من 
و برادرم خيلي بچه بوديم اما آن حادثه ضربه بزرگي به ما زد. ماجرا به اسفند سال88 برمي گردد. آن زمان پدرم كارگر ساختماني 
بود و مقتول هم مدير پروژه. در يك اتفاق دردناك پدرم هنگام كار از طبقه پنجم ساختمان در حال ساخت به پايين سقوط كرد و 
جانش را از دست داد. شكايتي مطرح نكرديم چون من و برادرم خيلي كوچك بوديم. اما خوب يادم است كه مي گفتند علت حادثه 
به خاطر ايمن نبودن كار و ساختمان بوده و پيمانكار)محمد( بايد آنجا را ايمن مي  كرده اما اين كار را نكرده است. همين مسئله 
باعث شد از او كينه به دل بگيرم. آنطور كه من شنيدم بعد از اين حادثه هيچ پولي هم به خانواده ام پرداخت نشد و ما از بچگي بدون 

پدر و با سختي و مشقت فراوان بزرگ شديم.
اين اما دليلي نمي شود كه نقشه قتل بكشيد؟

نه. ما قصد قتل نداشتيم. حالا هم به شدت ناراحتيم كه محمد فوت شده است. قصد ما اين بود كه محمد را گروگان و از او پول 
بگيريم. چون در همه اين سال ها با فقر بزرگ شديم. درحالي كه مقتول هر روز پولدار تر از روز قبل شده بود.

پس چه شد كه ماجرا به قتل منجر شد؟
من و برادرم نقشه كشيديم تا محمد را به خانه مان بكشانيم و از او اخاذي كنيم. براي اجراي اين نقشه پيش دختر خاله ام رفتم 
و او مرا گريم كرد تا شبيه زن شوم. بعد به همراه برادرم به كارگاه مقتول رفتيم و نقش زن و شوهر را بازي كرديم. مدعي شديم 
كه مي خواهيم در و پنجره خانه مان را تعويض كنيم و به اين بهانه او را به خانه مان كشــانديم. هرچند او ابتدا قبول نمي كرد و 
مي خواست كارگرش را بفرستد اما آنقدر اصرار كرديم و دستمزد خوب به او پيشنهاد داديم تا اينكه راضي شد همراه ما بيايد. او 
با ماشين خودش آمد و ما هم با ماشين خودمان. خانه مان حوالي جاجرود است. وقتي وارد خانه شد، او را در اتاقي زنداني كرديم 
و با تهديد از او خواستيم كارت هاي عابربانكش را به ما بدهد. كارتش را داد و گفت بيشتر از 50ميليون تومان در حسابش نيست. 
كارت را گرفتيم و به دختر خاله ام داديم تا براي ما سكه بخرد. اما اين مبلغ كمي بود در ازاي رنج 12ساله ما. دوباره خواستيم از 
محمد اخاذي كنيم اما او گفت كه تمام اموالش را بين بچه هايش تقسيم كرده و پولي ندارد. ما 3روز او را در اتاق زنداني كرده بوديم 
تا به هدفمان برسيم. اما روز سوم او حالش بد شد، به نظر مي رسيد كه سكته كرده است و من پيكر نيمه جان او را به تنهايي سوار 
ماشين خودم كردم و به سمت دماوند رفتم. در بين راه حالش بهتر شد و مي خواستم با يك ظرف بنزين او را تهديد كنم و از او باج 
بگيرم. اما او حاضر نبود پول بيشتري به من بدهد. مي گفت از زندگي خسته شده و آماده مرگ است. مدعي بود كه اموالش را در 
بين بچه هايش تقسيم كرده و كار نيمه تمامي در اين دنيا ندارد. بعد هم بنزين را از من گرفت و روي خودش ريخت. او مي گفت كه 

در مرگ پدرم تقصيري نداشته است و من هم عصباني شدم و فندك را كشيدم. او آتش گرفت و من از ترسم آنجا را ترك كردم.
پس مقتول شما را شناخته بود؟

بله. حتي فهميد كه من گريم زنانه كرده ام تا او را فريب بدهم. ماشينش را هم درحالي كه لباس زنانه داشتم چند ساعت بعد از 
گروگانگيري در اطراف جاجرود رها كردم. اما هدف ما رسيدن به پول بود نه جنايت. مي خواستيم سختي  هايي كه سال ها متحمل 

شده بوديم را با گرفتن پول جبران كنيم اما او جان باخت و ما به شدت از مرگ او و بي پدر شدن فرزندانش متاثريم.

12 سال انتظار برای انتقام هولناک

با گذشت بيش از 4ماه از ربوده شدن پسربچه 4ماهه اهوازي 
در داخل خودروي پدرش، درخواست كمك مادر او در فضاي پيگيري

مجازي، ورود يكي از ســلبريتي ها به اين ماجرا و تحقيقات 
پليس آگاهي اهواز دست به دست هم داد تا پســر ربوده شده پس از ماه ها 

دوري بار ديگر در آغوش گرم مادرش آرام بگيرد.
به گزارش همشهري، شامگاه 16 تيرماه امســال بود كه مهرسام كوچولو 
زماني كه داخل خودروي پدرش بود توسط ســارقي لاغراندام كه ماسك 
به صورت داشت، ربوده شد. خاله مهرسام كه حالا از پيدا شدن خواهرزاده اش 
خوشحال است، به همشهري مي گويد: حدود ساعت 11شب قرار بود خواهرم 
به همراه همسرش و مهرسام به خانه مادرم بروند. شوهرخواهرم مهرسام را 
بغل كرد و گفت كه مي روند داخل ماشين و منتظر مي مانند تا خواهرم هم 
برسد. آنها رفتند و خواهرم سرگرم جمع كردن ساك بچه و وسايل ديگر شد. 
لحظاتي بعد، شوهر خواهرم درحالي كه مهرسام داخل ماشين بود به خانه 
برگشت تا به خواهرم كه ديسك كمر داشت كمك كند و وسايل را بياورد، اما 
همان موقع بود كه فردي سوار ماشين شد و ماشين را به همراه خواهرزاده 

4ماهه ام دزديد.

شروع تحقيقات 
پدر مهرسام وقتي به كوچه رسيد كه سارق پشت فرمان ماشين نشسته و 
حركت كرده بود. او هر چه كرد نتوانست به ماشين برسد. همان شب ماجرا 
به پليس گزارش شد و تيمي از مأموران، راهي محل حادثه شدند و به بررسي 
دوربين هاي مداربسته پرداختند، اما تنها سرنخي كه به دست آمد تصويري 
از مردي لاغراندام بود كه ماسك به صورت داشت و ماشين را به همراه پسر 
4ماهه با خود برد. صبح روز بعد خودروي ربوده شــده كه در جاده آبادان-

شيرين شهر رها شده بود، پيدا شد، اما مهرسام داخل آن نبود و سارق او را به 
همراه كيف مداركي كه داخل ماشين بود، ربوده بود.

روزهاي سخت
ربوده شدن مهرسام، ضربه وحشتناكي به خانواده اش بخصوص مادرش وارد 
كرد. كارآگاهان پليس در جريان بررسي هاي گسترده متوجه شده بودند 
كه آدم ربايان از آشنايان اين خانواده هستند و حتي 2مظنون را نيز دستگير 
كردند، اما آنها مدعي بودند كه نمي دانند مهرسام كجاست و چه كسي او را 
ربوده است. روزها به سختي براي مادر مهرسام سپري مي شد و او هر لحظه 
انتظار مي كشيد كه بار ديگر پسرش را در آغوش بگيرد، اما ماه ها گذشت و 

اين اتفاق رخ نداد.

درخواست كمك در فضاي مجازي 
درحالي كه جست وجوي كارآگاهان براي پيدا كردن پسر ربوده شده ادامه 
داشت، مادر او نيز بيكار ننشســت و تصميم گرفت با انتشار عكس پسرش 
در فضاي مجازي، از مردم براي پيدا كردن او كمك بگيرد. خاله مهرســام 
مي گويد: خواهرم از يك هفته قبل دســت به دامان فضاي مجازي شــد. 
تا پيش از آن، ما عكس هايي از مهرسام را منتشــر كرده و حتي براي پيدا 
كردنش مژدگانــي تعيين كرده بوديم، اما تماس هايي كه گرفته مي شــد 
اكثرا بي ربط بــود و كمكي به ما نكــرد. تا اينكه خواهرم با انتشــار عكس 

پسرش در فضاي مجازي 
از پــدر و مادرهــا براي 
بازنشر اين عكس كمك 
خواست. طولي نكشيد 
كه خيلي ها كه با خواهرم 
همــدردي مي كردند، به 

بازنشر عكس هاي مهرسام 
پرداختنــد. تا اينكــه يكي 

از ســلبريتي های ورزشی به نام 
ســپهر حيدري نيز عكس او را در پيج 

خود منتشــر كرد. چند روز بعد، مردي از طريق يك اكانت جعلي براي 
خواهرم پيام و عكسي از پسربچه اي فرستاد و پرسيد كه آيا اين پسربچه 
مهرسام است؟ او خود مهرسام بود و تنها تفاوتش اين بود كه موهايش 

كوتاه شده بود. خواهرم ماجرا را به وكيلش اطلاع داد و پس از آن تماس با 
مرد ناشناس برقرار شد. كمي بعد اين مرد خودش را معرفي كرد و گفت كه 
مهرسام نزد زوجي است كه در تهران زندگي مي كنند. او مي گفت كه اين 
زوج كاملا محترم هستند و احتمالا از اينكه مهرسام ربوده شده، خبر ندارند.

پايان ماه ها دوري
خبر پيدا شدن ردي از مهرسام و سلامتي او اميدي تازه در دل مادرش دواند. 
ماجرا به پليس اطلاع داده شد و با همكاري كارآگاهان اداره آگاهي اهواز، 
تحقيقات براي شناسايي خانواده اي كه پسربچه نزد آنها بود، آغاز شد. محل 
زندگي اين خانواده شناسايي شد، اما چند روز پيش، وقتي مأموران راهي 
پايتخت شدند معلوم شد كه اين زوج به همراه مهرسام راهي اهواز شده اند.

خاله مهرسام مي گويد: مأموران پليس در نهايت توانستند آدم ربايان و زوجي 
را كه در اين مدت مهرسام را در اختيار داشتند شناسايي و دستگير كنند. 
وقتي با ما تماس گرفتند و گفتند كه مهرســام در اداره آگاهي اهواز است، 
به همراه خواهرم به سرعت راهي آنجا شديم. ربايندگان اصلي مهرسام از 
آشنايانمان بودند كه با ديدن آنها درحالي كه دستبند به دست داشتند شوكه 
شديم. حتي متهم اصلي در اين مدت با ما همدردي مي كرد و پا به پاي ما 

به دنبال مهرسام مي گشت.
او درباره انگيزه اين آدم ربايي نيز مي گويــد: در اداره آگاهي فهميديم كه 
رباينده اصلي مهرسام كه نمي دانيم انگيزه اش حسادت بوده يا انتقام گرفتن 
از خواهرم، آن شب پس از ربودن مهرسام، او را به مرد ديگري تحويل مي دهد. 
او هم چند روز بعد پسربچه را به فرد ديگري تحويل داده و در نهايت مهرسام 
را به كرج مي برند و به زني در آنجا تحويل مي دهند. البته اين زن مي گويد كه 

از ماجراي ربوده شدن 
خواهرزاده ام خبر نداشــته 
و فردي كه بچه را بــه او داده گفته كه 

پدر و مادر بچه، او را نمي خواهند و قصد 
فروش وي را دارند.

وي ادامه مي  دهد: زن كرجي يك هفته از مهرسام نگهداري مي كند و بعد 
او را به خواهر و شوهرخواهرش مي سپارد. اين زوج، همان هايي بودند كه 
در همه اين مدت از خواهرزاده ام نگهــداري مي كردند. آنها اصالتا اهوازي 
هستند و بچه دار نمي شدند و مدتي قبل نيز به تهران كوچ كرده و در آنجا 
زندگي مي كردند. اين زوج كه وضع مالي خوبي دارند، مي گويند كه وقتي 
خواهرشان مهرسام را به آنها داده و گفته كه پدر و مادر بچه او را نمي خواهند 
و قصد فروشش را داشته اند، تصميم گرفته اند كه از او نگهداري كنند. آنها در 
اين مدت از خواهرزاده ام مثل پسر خودشان نگهداري مي كردند و به  گفته 
خودشان، چند روز قبل متوجه مي شوند كه مهرسام ربوده شده و مادرش 
در به در به دنبال او مي گردد. براي همين به همراه مهرسام به اهواز برگشته 
و او را تحويل همان فردي مي  دهند كه وي را ربوده بود و اين در حالي بوده 
كه پليس سايه  به سايه در تعقيب آنها بوده و در نهايت توانست فرد آدم ربا را 
دستگير و مهرسام را پس از ماه ها دوري به خواهرم تحويل دهد. حالا خواهرم 
از اينكه بار ديگر پسرش را در آغوش گرفته سر از پا نمي شناسد و متهمان 
نيز در بازداشت هستند و تحقيقات براي مشخص شدن انگيزه آنها از ربودن 

مهرسام ادامه دارد.

2برادر  سال ها پس از مرگ پدرشان صاحب كار او را به قتل رساندند

فضاي مجازي، مهرسام كوچولو  را 
به مادرش رساند

   مهرسام در آغوش 
  وكيل خانواده 
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يادداشت 

خبر

گذر از دوران سخت 

  با اكران فيلم هاي تازه كه تعدادشان هم قابل توجه است، سينماي 
ايران مي كوشد پس از خوابي زمســتاني و ركودي طولاني دوباره كمر 
راست كند و به دوران قبل از كوويد-۱۹ بازگردد. به زماني كه هم توليد 
رونق داشت و هم چراغ اكران روشن بود. از اسفند ۹۸ كه كرونا آمد، عملا 
چيزي به نام سينماي ايران وجود خارجي نداشت. البته كه فيلم هايي 
ساخته شد و اكران عمومي هم چه به صورت آنلاين و چه در قالب مرسوم 
به صورت نصفه و نيمه جريان داشت. در بدترين اكران تاريخ سينماي 
ايران، به نظر مي رسيد سينمارفتن به عادتي فراموش شده ميان ايرانيان 
تبديل شده است. ملتي كه در ايام كرونا از هر فرصتي براي سفر و ديد 
و بازديد و دورهمي هاي دوســتانه و خريد بهره مي گرفت، به ســينما 
كه مي رسيد نگران سلامتي اش مي شد  . نتيجه اينكه ميدان تجريش 
در روزهاي آخر هفته جا براي ســوزن انداختن نداشت ولي آن طرف 
خيابان سينماي نوسازي شده آستارا به ساختماني متروكه مي مانست؛ 
سينمايي كه در اين مدت بارها تعطيل شد؛ كاركنانش بيكار شدند و زيان 
انباشته صاحبان سالن ها را به خاك سياه نشاند. ترديد و صبر براي تغيير 
شرايط، صاحبان فيلم ها را منتظر نگه داشت و صف فيلم هاي آماده اكران 
طولاني تر شد. آنها كه ريسك كردند و به ميدان آمدند، اغلب شكست 
خوردند و پخش كه شكست خورد توليد هم غيرطبيعي تر شد. فيلم هايي 
كه معلوم نبود به چه اميد و چشم اندازي، جز صرف بودجه سرمايه گذار، 
توليد مي شدند، همچنان جلوي دوربين رفتند و البته خيلي ها هم زمين 
بازي را عوض كردند و ســراغ سريال سازي  براي شبكه نمايش خانگي 
رفتند كه اين خودش داستاني ديگر است. مي شود گفت در يك سال 
و نيم پاياني دولت قبلي، سينماي ايران در ركود كامل به سر مي برد. نه 
جشنواره فجر رونقي داشت و نه اكران درست و درماني در كار بود. چشم 
همه به حمايت دولت بود كه وضعيت معيشت فعالان سينمايي كمي 
رونق پيدا كند و ضرر صاحبان فيلم هايي كه در اكران سوختند قدري 
جبران شود كه نشد . سينماي يارانه بگير در گيرودار هنر كارت و بسته 

معيشتي ماند و در نهايت هم سرش بي كلاه ماند.
  اين سينمايي است كه محمد خزاعي و همكارانش تحويل گرفته اند. 
سينماي گرفتار، ورشكسته و دچار انواع و اقسام اختلافات داخلي در همه 
ابعادش. از توليد كنندگاني كه ظاهراً براي بازار داخلي فيلم مي سازند 
)كدام بازار؟( تا سازندگان فيلم هاي جشنواره اي كه در همين ماجراي 
معرفي نماينده سينماي ايران به اسكار، ديديم ميانشان چقدر مدعي 
وجود دارد و حتي جايگاه انكارناپذير اصغر فرهادي در محافل جهاني 
هم نتوانست تأثير چنداني بر ماجرا بگذارد. ظاهراً بخشي از حاشيه هاي 

متاخر »قهرمان« فرهادي هم از همين بستر شكل گرفته است.
  كوشش براي بازگرداندن سينما به روزهاي قبل از كرونا، در شرايطي 
كه همه  چيز ممكن است با آغاز پيك ششم دود شود و به هوا برود صرفا 
با تصميمات مديريتي به نتيجه نخواهد رسيد. ضمن اينكه معمولا در 
اكران هاي شــلوغ فقط چند فيلم محدود امكان موفقيت در گيشه را 
مي يابند. گيشه اي كه در يك سال و نيم اخير فقط با يكي دو فيلم كمي 

نفس كشيده و فاصله بعيد و دوردستي با روزهاي رونقش دارد.
  در فصل تغيير مديران، معمولاً  ماه عســلي به وجود مي آيد كه در آن 
همه  چيز به آينده درخشاني كه در راه اســت موكول مي شود. سينماي 
ايران اما چنان گرفتار معضلات و مشــكلات پيچيده و چندلايه شده كه 
ديگر چنين فرصتي براي مديران تازه وجود ندارد. بايد در كوتاه ترين زمان 
ممكن مناسب ترين تصميمات را گرفت. در گام اول به نظر مي رسد سينماي 
يارانه بگير ايران نيازمند كمك مالي است. بحران اقتصادي سينما را قطعا 
نمي شود يك شبه حل كرد ولي براي گذر از اين دوران سخت، ظاهراً چاره اي 
جز تزريق نقدينگي، به عنوان مسكني كه دردها را تخفيف دهد وجود ندارد.

9نفر براي شوراي پروانه نمايش 
اعضاي جديد شــوراي پروانه نمايــش معرفي شــدند. به گزارش 
همشهري، محمدمهدي اســماعيلي وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي 
۹عضو شــوراي پروانه نمايش آثار ســينمايي را منصوب كرد. بنا به 
پيشنهاد محمد خزاعي رئيس سازمان سينمايي، با حكم وزير فرهنگ 
و ارشاد اسلامي؛ حجت الاسلام والمسلمين محمد قمي رئيس سازمان 
تبليغات اسلامي، محمدحسين نيرومند مشاور هنري و سينمايي وزير 
فرهنگ و ارشاد اسلامي، بيژن نوباوه نايب رئيس كميسيون فرهنگي 
مجلس شوراي اسلامي، پژمان لشگري پور تهيه كننده سينما و نماينده 
شوراي پروانه ساخت، پرويز شــيخ طادي كارگردان سينما، سعيد 
مستغاثي منتقد، نويسنده و نماينده شوراي پروانه ساخت، رضا شاكري 
از مديران سازمان صداوسيما، جواد رمضان نژاد رئيس مركز سيما فيلم 
و سهيلا صادقي استاد علوم اجتماعي دانشگاه تهران به عنوان اعضاي 

جديد شوراي پروانه نمايش آثار سينمايي منصوب شدند.

كمك به سينماداران فعال
با تصميم وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي، قرار شده تا سينماداراني كه فعاليت 
مســتمر و مداومی دارند، مورد حمايت قرار گيرند. به گزارش همشهري، 
محمد خزاعي، رئيس ســازمان ســينمايي با بيان اين مطلب كه در پي 
درخواست سينماداران و بررسي آســيب هاي ناشي از كرونا در جلسه اي 
كه با وزير ارشاد داشــتيم، توضيح داد: »در اين جلسه درخصوص بررسي 
مشكلات حوزه سينماداري بعد از رايزنی هايی، موافقت شد تا به سينماهايي 
كه فعاليت مستمر و مداوم دارند، كمك شود.« به گفته وي، برخي سينماها 
به دليل درآمد پايين و ناتواني از تامين هزينه ها و... با مشــكلاتي مواجه 

هستند كه اين كمك اندك براي آنها پيش بيني شده است.

سعيد مروتي
روزنامه نگار

با اينكه مدتي اســت اغلب دوركاري ها به پايان رسيده و حتي 
برخي دانش آموزان نيز به صورت پاره وقت به مدارس بازگشته اند 
و دانشگاه ها نيز از چندي ديگر پذيراي دانشجويان خواهند بود، 
اما هنوز وقتي براي خريد بليت فيلمي به ســامانه هاي آنلاين 
بليت فروشــي مراجعه مي كنيد، مي بينيد كه بليت صندلي ها 
به صورت يك در ميان به فروش مي رســند و در واقع هر سالن 
سينما مي تواند تنها 50درصد ظرفيتش بليت بفروشد. درحالي كه 
اين روزها رعايت پروتكل هاي بهداشتي به قوت ماه هاي گذشته 
نيســت و متأســفانه بي احتياطي ها در برخورد با كرونا افزايش 
داشته، خوشــبختانه ســينماها از معدود اماكني هستند كه 

محدوديت هاي ســينمايي با قدرت تمام در موردشــان اعمال 
مي شود. اما طبيعي است وقتي بسياري از مشاغل الزامي به رعايت 
محدوديت ها ندارند و كرونا را به فراموشي سپرده اند، سينماداران 
هم حق خود مي دانند كه بتوانند براي ظرفيت كامل سالن بليت 
بفروشند و جبران مافات روزهاي گذشته را كنند. براي اطلاع از 
نظرات سينماداران، ســراغ مديران 2 پرديس سينمايي بزرگ 
پايتخت و دبير و سخنگوي انجمن سينماداران رفتيم تا ببينيم در 
روزهايي كه استقبال از سينماها افزايش يافته، چه نظري درباره 

محدوديت فروش 50درصد ظرفيت سالن دارند.

حل مشكل بليت فروشي 
محمدرضا صابري، دبير و ســخنگوي انجمن ســينماداران، 
در گفت وگو با همشــهري با تأييد دغدغه مديران ســينماها 

درباره بليت فروشــي نصف ظرفيت سالن 
گفت: »ما هم به اين موضوع انتقاد داريم 
و مي  خواهيم كه اين مســئله حل شــود. 
خوشبختانه نامه نگاري ها در اين باره انجام 
شده و ظرف يكي، دو روز آينده اين مشكل 

حل خواهد شــد. من با آقاي حبيب ايل بيگي، معاون نظارت و 
ارزشيابي سازمان سينمايي، صحبت كرده ام. ايشان هم گفت 
كه يكي از مهم ترين كارهايش اين است كه اين مسئله را حل 
كند. اميدواريم در روزهاي آينده با اكران »گشــت ارشاد 3« 
ســينماها با ۸0تا ۱00درصد ظرفيتشان بتوانند بليت فروشي 
كنند.« با اينكه اين خبر براي ســينماداران خوشحال كننده 
است، نبايد فراموش كرد كه سلامت مردم بر هر چيزي ارحج 

است و سلامتي مردم نبايد تحت هيچ شرايطي قرباني شود.

»زماني براي مردن نيست« 
708ميليون دلار 

با پرفروش ترين فيلم هاي سينماي جهان 
پس از كرونا آشنا شويد 

»زمانــي بــراي مــردن نيســت« بــا فروش 
55۸.2ميليون دلاري در گيشــه سينماهاي 
سراسر دنيا، )بدون احتساب گيشه سينماهاي 
آمريكاي شــمالي( تبديل به پرفروش ترين فيلم هاليوودي در عرصه بين المللي در 
دوران پسا كرونا شــد. به گزارش هاليوود ريپورتر، فيلم »سريع و خشن ۹« پيش تر 
با 54۹ميليون دلار فروش در عرصه بين الملل )بدون احتساب آمريكاي شمالي( در 
جايگاه اول قرار داشت. تأخير چند باره در اكران فيلم »زماني براي مردن نيست« نيز اين 

فيلم را به حاشيه نراند و در عرصه بين المللي استقبال كم سابقه اي از آن شد.
در ركوردي ديگر فيلم »زماني براي مردن نيست« بدون احتساب تورم سال هاي اخير، 
به ترتيب مجموع فروش »اسكاي فال« )يكي از سري فيلم هاي ديگر جيمز باند با بازي 
دنيل كريگ( را در ۱۸بازار و مجموع فروش فيلم »اســپكتر« در 22بازار را پشت سر 
گذاشت. »زماني براي مردن نيست« همچنين تبديل به پردرآمد ترين فيلم كمپاني 

يونيورسال در بريتانيا، ايرلند، هلند و سوئيس شد.
»زماني براي مردن نيســت« در 2روز تعصيلات اين هفته در استراليا نيز اكران شد. 
اين فيلم توانست در اين 2 روز در گيشه اســتراليا ۸.2ميليون دلار فروش كند و به 

پرفروش ترين فيلم اين كشور در دوران پساپاندمي تبديل شود.
در آمريكاي شمالي نيز فيلم جيمز باند مرز ۱50ميليون دلار را رد كرد و مجموع فروش 

آن در سطح جهان به 70۸.6ميليون دلار رسيد.
فيلم »سريع و خشن« با احتســاب بازار آمريكاي شــمالي همچنان با فروش جهاني 
72۱ميليون دلار در صدر فهرست فيلم هاي پرفروش هاليوودي در گيشه جهاني قرار دارد.

اما با درنظر گرفتن فهرست پرفروش ترين فيلم هاي هاليوودي و غيرهاليوودي دنيا 
در دوران پساكرونا، فيلم »زماني براي مردن نيست« چهارمين فيلم پرفروش دنيا در 

دوران پس از پاندمي محسوب مي شود.
به نقل از سايت اينسايدر، ما در اينجا به 6فيلم پرفروش دنيا اعم از هاليوودي و غيرهاليوودي 

پرداخته ايم. در اين فهرست فيلم هاي چيني صدر جدول را از آن خود كرده اند.

سينماها به زودي ۸0 تا ۱00درصد ظرفيتشان بليت مي فروشند

اکران با ترس و لرز

چرا سينماها بايد نصف ظرفيتشان 
بليت بفروشند؟

اســتقبال مردم از سينما خيلي خوب 
است و مجموعه تماشــاگري كه دارد 
به ديدن فيلم ها مي آيد، فارغ از اينكه 

مي خواهد چه فيلمي ببيند، خيلي خوب است. در واقع مردم 
استقبال از سينما را شروع كرده اند. ســينما تفريح ارزاني 
است و مردم هم از اين وضعيت خســته شده اند و اصلا فكر 
مي كنم دليل اصلي اســتقبال مردم از سينما همين باشد 
كه مردم مي خواهند از خانه بيرون بيايند و حالا اينكه بروند 
فيلم »قهرمان« آقاي فرهادي را ببينند يا فيلم ديگري را در 
مرحله بعد قرار دارد. با اكران چند فيلم جديدي كه قرار است 
در روزهاي آتي به نمايش درآيند، استقبال مردم از سينما 
بهتر هم مي شــود. اما در اين ميان مسئله اي وجود دارد كه 
نمي دانيم چرا فقط گريبان ســينماها را گرفته است و آن، 
موضوع فروش بليت به اندازه نصف ظرفيت ســالن اســت. 
درحالي كه رستوران ها از صددرصد ظرفيتشان بهره مي برند 
يا هواپيماها به اندازه ظرفيت كاملشان بليت مي فروشند، فقط 
سينماها هستند كه بايد نصف ظرفيتشان بليت فروشي كنند. 
سقف رستوران ها و هواپيماها كوتاه است، اما سقف سينماها 
معمولا حداقل ۸متر است و همه تماشاگران هم ماسك دارند. 
با اين حال ما متوجه نمي شويم كه چرا بايد چنين تبعيضي 
وجود داشته باشد؟ ظرفيت بليت فروشي اتوبوس ها و قطارها 
۸0درصد و هواپيماها ۱00درصد اعلام شده و مترو هم كه 
بيش از ۱00درصد مســافر دارد، اما در اين بين ســينماها 
بايد فقط 50درصد ظرفيتشان بليت بفروشند. ما از سازمان 
سينمايي و شوراي صنفي و ساير نهادها خواسته ايم كه اين 
مشكل را برطرف كنند، اما گويا كساني كه بايد اين موضوع را 
حل كنند به اندازه كساني كه با هواپيمايي ها سروكار دارند، 

قدرت ندارند و اين مسئله هنوز حل نشده است. ياور يگانه
روزنامه نگار

علي سرتيپي
مدير پرديس سينما كورش

قهرمان
كارگردان: اصغر فرهادي

فروش به تومان: 6.211.684.850
تعداد سالن ها: 342

تعداد تماشاگران: 258.877

درخت گردو
كارگردان: محمدحسين مهدويان

فروش به تومان: 3.261.367.950
تعداد سالن ها: 301

تعداد تماشاگران: 147.327

ديناميت
كارگردان: سيدمسعود اطيابي

فروش به تومان: 22.128.412.890
تعداد سالن ها: 405

تعداد تماشاگران: 1.016.726

منصور
كارگردان: سياووش سرمدي

فروش به تومان: 360.102.200
تعداد سالن ها: 162

تعداد تماشاگران: 14.719

پوست
كارگردان: بهرام و بهمن ارك

فروش به تومان: 649.562.400
تعداد سالن ها: 196

تعداد تماشاگران: 29.852

چشم سينما به ستاد ملي مقابله كرونا

پرديس ســينما آزادي به 50درصد 
مخاطبانِ قبل از كرونايش رســيده 
و 50درصــد ديگــر هــم به دليــل 

محدوديت ها به سينما نمي آيند. براي ما سؤال است وقتي 
بيشتر مردم واكسينه شده اند و بخشي از مردم تجربه يك بار 
ابتلا به كرونا را دارند و تهران هم در وضعيت زرد است، چرا 
سينماها بايد نصف ظرفيتشان بليت بفروشند. من خودم 
عضو شوراي صنفي نمايش هســتم و اين موضوع در شورا 
مطرح  شــده، اما نهادي كه بايد درباره اين موضوع تصميم 
بگيرد، ســتاد ملي مقابله با كروناســت و شــوراي صنفي 
نمايش نمي تواند در اين مورد رأسا تصميمي بگيرد. شوراي 
صنفي نمايش  شــأن صنفي دارد، نه حاكميتي. متأسفانه 
مديريت بد و نادرست كرونا ضربه زيادي به زيرساخت هاي 
فرهنگي زده و در جاهايي كه نبايد محدوديت اعمال شود، 

محدوديت هايي به اجرا درآمدند.

سجاد نوروزي
مدير پرديس سينما آزادي

آرش نهاوندي
مترجم

زمانی برای مردن نيست
فروش جهاني: 

708.6ميليون دلار
»زماني براي مردن نيســت« به طــور جداگانه در باكس 
آفيس آمريكاي شمالي بيش از ۱50ميليون دلار فروش 
كرده است. اين فيلم آخرين فيلمي است كه در آن دنيل 
كريگ در نقش جيمز باند نقش آفرينــي مي كند. دنيل 
كريگ در اين فيلم بازنشسته شــده، اما ناگزير مي شود 
جهت يافتن مردي ديوانه كه به يك سلاح كشتار جمعي 
بسيار وحشتناك دســت پيدا كرده دوباره به ماموريتي 
خطرناك برود. اين فيلم توسط كمپاني هاي »يونيورسال« 

و »ام جي ام« ساخته شده است.

 سلام مامان 
فروش جهاني: 

822ميليون دلار 
)821ميليون دلار از گيشه سينماهاي چين(

زني پس از دســت دادن مادرش سفري به گذشته دارد و 
با نسخه جوان تري از مادرش ديدار مي كند. سلام مامان 

محصول تايگر پيكچرز اينترتينمت است.

كارآگاه محله چينی ها 3
فروش جهاني: 

686.3ميليون دلار 
)685ميليون دلار فروش در چين(

داستان فيلم »كارآگاه محله چيني ها« درباره 2كارآگاه 
است كه براي كشف يك قتل به توكيو مي روند. اين فيلم 

توسط كمپاني »واندا پيكچرز« ساخته شده است.

سريع و خشن 9
فروش جهاني: 

721.1ميليون دلار 
اين فيلم به طور جداگانه در گيشه سينماهاي آمريكا ۱73ميليون 
دلار فروش كرده است. جيكوب )جان سنا( برادر مشكل دار دوم 
تورتو)وين ديزل( دوباره وارد زندگي وي شده است. اين اتفاق 
حوادثي را در پي مي آورد و باعث مي شــود كه تورتو و اعضاي 
گروهش براي يافتن تروريســتي خطرناك بــه يك ماموريت 
جهاني بروند. آنها در ابتدا از هويت تروريســتي كه به دنبالش 
هستند، اطلاعي ندارند، اما پس از مدتي متوجه مي شوند كه اين 
تروريست مخوف همان جيكوب برادر دوم تورتوست. اين فيلم 

توسط كمپاني يونيورسال توليد شده است.

گودزيلا در برابر كينگ كونگ 
فروش جهاني: 

467.9ميليون دلار
اين فيلــم به طــور جداگانه در گيشــه ســينماهاي آمريكا 
۱00.5ميليون دلار فروش كرده است. در اين فيلم كه از سري 
فيلم هاي مهم جــذاب رؤيايي هيولاها ســاخته كمپاني وارنر 
بروز است 2اسطوره دنياي هيولاهاي سينمايي رودرروي هم 
قرار گرفته اند؛ گودزيلاي ترسناك و خوفناك و كينگ كونگ 
قدرتمند. اين فيلم طبق سياست جديد اكران »وارنر بروز« در 
دوران پساكرونا، به طور همزمان هم در سالن هاي سينما و هم از 

طريق پلتفرم اينترنتي اچ بي او مكس نمايش داده شد.

نبرد درياچه چانگين 
فروش جهاني: 

874.1 ميليون دلار 
)به طور كامل از گيشه سينماهاي چين(

»نبرد درياچه چانگين« دربــاره يكي از نبردهاي مهم در 
جنگ شبه جزيره كره است. اين فيلم به سرعت تبديل به 
پرفرروش ترين فيلم دنيا شد. تمام آمار فروش اين فيلم از 

گيشه داخلي چين به دست آمده است. 
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كيوسك

بحراني كــه گفته 
مي شــد، مي تواند گزارش

اقتصاد چين را در 
هم بشكند، حالا به ابزاري جديد 
براي افزايش نفــوذ اين ابرقدرت 
آســيايي در جهان تبديل شده 
است. با گذشــت 2سال از شيوع 
ويروس كرونا، اكنــون چين به 
بزرگ ترين صادر كننده واكسن 
اين ويروس تبديل شده است. به 
گزارش شبكه الجزيره، بسياري از 
كشــورهاي جهــان، مخصوصا 
كشــورهاي فقيري كــه قادر به 
خريد واكســن هاي آمريكايي يا 
واكســن اروپايي كه  ارزان تر از 
چيني بود نيســتند، چشــم به 
واكســن هاي صادراتــي پكــن 
دوخته اند؛ واكسن هايي كه علاوه 
بر مبارزه بــا كرونــا، راه را براي 
صادرات ديگر محصولات درماني 
چين به تمام نقــاط دنيا هموار 

مي كنند.
تجربه يك سال گذشــته نشان 
مي دهد بسياري از كشورهايي كه 
امكان دسترسي به واكسن هاي 
چيني را داشته اند به مرور از ديگر 
واكسن هاي اين كشور براي مقابله 
با بيماري هايي نظير آنســفاليت 
ژاپني يا التهابات ريوي استفاده 
كرده اند. صربســتان، اندونزي، 
مراكش، مصر و امــارات ازجمله 
مهم ترين كشــورهاي يادشــده 
هســتند. اين در حالي است كه 
محصولات درمانــي براي مقابله 
با اين بيماري هــا تا كنون به طور 
عمــده در انحصار شــركت هاي 
بزرگ آمريكايي مانند »فايزر« يا 

»مرك اند كو« بوده است.
پيــش از اين، برخي رســانه ها و 
پژوهشكده هاي غربي گمانه زني 
مي كردند كه واكسن هاي چيني 
به دليل كارآمدي كمتر نســبت 
به برخــي رقباي غربــي خود و 
همچنين استفاده از پلتفرم هاي 
ســنتي، با توفيق گسترده اي در 
بازارهاي جهاني روبه رو نشــوند. 
اما گذشــت زمــان نشــان داد 
اين واكسن ها در ســايه ناتواني 
شــركت هاي غربــي از تاميــن 
نيازهــاي جهاني، حكــم عاملي 
حياتي در مبارزه فراگير با كرونا 
را دارند. اين در حالي اســت كه 
ميزان كارآمدي اين واكسن ها نيز 
نسبت به پيش بيني هاي منتشر 
شده، بالاتر بوده است. الجزيره در 
اين باره گــزارش مي دهد: پكن با 

صادرات انبوه واكسن، بازي برد-
برد را براي جهــان تعريف كرده 
است؛ از يك سو كشورهاي فقيري 
كه امكان دسترســي فــوري به 
واكسن هاي غربي را نداشتند حالا 
با واكسن هاي چيني دامنه شيوع 
ويروس كرونا را محدود می كنند 
و تعداد مرگ ومير   مردمشــان را 
كاهش مي دهند. از سوي ديگر، 
پكن با افزايش چشمگير صادرات 
واكســن و دارو به نقاط مختلف 
جهان، به اهرمي جديد براي نفوذ 
در كشــورها و تقويت قدرت نرم 

خود دست پيدا مي كند.
نمونه اي از تأثير صادرات واكسن 
در افزايش نفوذ چين را مي توان 
در روابط اين كشور با صربستان 
ملاحظه كرد. الكساندرووچيچ، 
رئيس جمهور اين كشــور اخيرا 
با اشــاره به صــادرات 4ميليون 
دوز واكسن ســينوفارم چيني به 

در  صربســتان 
شــرايط سخت، 
از شــوراي شهر 
خواسته  بلگراد 
با ساخت و نصب 
تنديسي از شي 
جيــن پينــگ، 
ر  ئيس جمهــو ر
چيــن در مركز 
شــهر  ايــن 
موافقــت كنند. 
شــركت دولتي 

سينوفارم چين علاوه بر صادرات 
حجم بالاي واكسن به صربستان 
قرار اســت، فراينــد توليد دارو 
را نيــز در داخل اين كشــور با 
ساخت يك كارخانه در نزديكي 
بلگراد آغــاز كنــد. محصولات 
توليــدي اين كارخانــه محدود 
به واكســن هاي كرونا نيســت 
و صربســتان مي توانــد در گام 
بعدي به مركــزي براي صادرات 
دارو در ســطح اروپاي شــرقي 
تبديل شــود. نمونه مشابه اين 
الگو در سطح منطقه خاورميانه، 
امارات است؛ كشوري كه به رغم 
دسترســي هاي ويژه به بهترين 
واكسن هاي آمريكايي و اروپايي 
ترجيح داد در برنامه آزمايشــي 
واكسن هاي چيني شركت كند تا 
از نخستين مصرف كنندگان انبوه 
آن باشد. بر اين اساس، امارات با 
خريد گسترده ســينوفارم، يكي 
از كشورهاي پيشــتاز منطقه در 
زمينه واكسيناسيون و مبارزه با 

كرونا بود. علاوه بــر اين، امارات 
مانند صربســتان با خريد امتياز 
خط توليد سينوفارم، هم اكنون 
يكــي از مراكــز صــادرات اين 
واكســن )با نام حيات وكس( در 
سطح منطقه خاورميانه شناخته 

مي شود.
پيشــروي هاي بي ســابقه چين 
در ســطح توليــد و صــادرات 
محصولات درماني طي 2ســال 
اخير به يكــي از موضوعات مورد 
توجه سياستمداران و رسانه هاي 
آمريكايي نيز تبديل شــده است. 
تومــاس بوليكي، مديــر برنامه 
بهداشت جهاني در شوراي روابط 
خارجــي آمريــكا در مصاحبه با 
بلومبرگ مي گويد: سرعت بالاي 
چين در تاميــن نيازهاي جهاني 
واكسن، اين كشور را ظرف مدت 
كوتاهي بــه بازيگري محوري در 
صنايع بهداشــت و درمان جهان 
تبديــل كــرده 
اســت. از سوي 
شــبكه  ديگــر 
در  ســي ان ان 
گزارشــي، اين 
را  تحــولات 
نشانه اي از پايان 
سيطره يكجانبه 
ي  كت ها شــر
و  آمريكايــي 
بــر  اروپايــي 
صنايع دارويي و 
تكنولوژي هاي بهداشــتي جهان 
توصيف كرده؛ عصــري جديد با 
ورود بازيگــري قدرتمنــد به نام 
چيــن و دو قطبي هايي كه يادآور 

دوران جنگ سرد است.

چين؛ رقيب دارويي آمريكا
به موازات نقش قابل توجه چين 
در توليد و صادرات واكسن هاي 
متنوع بــراي مقابله بــا ويروس 
كرونــا، توجه افــكار عمومي به 
كارنامه اين كشور در توليد ساير 
واكســن ها نيز جلب شده است؛ 
حوزه اي كه يكــي از جدي ترين 
ميادين رقابت بين صنايع دارويي 
چيــن بــا شــركت هاي بزرگ 
آمريكايــي به حســاب مي آيد. 
شركت »والوكس بيوتكنولوژي« 
 ،)Walvax Biotechnology(
مهم ترين مركز ساخت واكسن در 
چين شناخته مي شود كه نزديك 
به 2دهه قبل در شــهر كومينگ 
)جنــوب غرب چين( تاســيس 

شــد. دولت چيــن در ابتدا اميد 
چنداني به موفقيــت اين پروژه 
نداشت و بودجه بسيار محدودي 
در اختيار اين شــركت نوپا قرار 
داد. محدوديت بودجه به گونه اي 
بود كه والوكــس در همان آغاز 
راه مجبــور شــد بــراي تامين 
حقوق كاركنــان و متخصصان 
خــود وام هايــي با بهره بســيار 
بالا دريافت كند. اما با گذشــت 
2دهه روشــن شد چشــم انداز 
بســيار مثبتي پيــش روي اين 
شركت قرار داشــته؛ شركتي كه 
هم اكنون بــا 13.5ميليارد دلار 
ارزش سهام و صادرات حجم قابل 
توجهي از واكســن هاي مختلف 
به سراســر جهــان )از مننژيت 
گرفته تا آنفلوآنــزا، فلج اطفال و 
گارداســيل(، يكي از مهم ترين 
رقباي فايزر به حســاب مي آيد. 
والوكس از ســال2018 و پس از 
اعلام رســمي هوانگ چن، مدير 
اين شــركت، رقابت با فايزر در 
عرصه توليد واكســن برونار13 
براي مقابله با بيماري هاي عفوني 
را نيز آغاز كرد. اين شركت موفق 
شــد با توليد واكسني 15درصد 
ارزان تر از نمونه آمريكايي، ظرف 
مدت محدودي 40درصد از بازار 
فايــزر را از آن خــود كند. پيش 
از اين، انتظــار مي رفت چين تا 
ســال2030 به رقيبي شناخته 
شده براي صنايع دارويي آمريكا 
در ســطح جهان تبديل شود. اما 
عملكرد پر سرعت اين كشور در 
توليد واكسن هاي كرونا معادلات 
پيشين را تغيير داده و بازارهاي 
دارويي جهان را از هم اكنون وارد 
فضاي دو قطبي كرده اســت. با 
اين حال، بســياري از رسانه ها و 
منابع غربي همچنــان در ميزان 
كارآمــدي واكســن ها و ســاير 
محصولات درماني چين تشكيك 
مي كنند؛ رويكردي كه مي توان 
آن را بخشــي از جنگ رسانه اي 
براي مقابله با توسعه سريع نفوذ 
چين در بازارهاي جهاني دانست. 
پيش از اين قدرت هاي غربي در 
قبال گستره نفوذ چين در ساير 
حوزه ها نظير تكنولوژي ارتباطات 
نيز سياست مشــابهي داشته اند؛ 
سياســتي كه از جنگ رسانه اي 
عليه محصولات چين آغاز شــد 
و تا تحريم مهم ترين شركت هاي 
ارتباطاتي اين كشور نظير هوآوي 

پيش رفت.

چين با توليد و صادرات بي سابقه واكسن هاي مختلف ازجمله واكسن كرونا، سيطره 
شركت هاي آمريكايي و اروپايي بر صنايع دارويي جهان را به چالش كشيده است

قدرت نرم چين، بر مدار كرونا

جهان نما

هند؛ معامله با روسيه، بي اعتنايي به آمريكا
دهلي نو، با وجود مخالفت هاي شديد آمريكا،  دريافت سامانه 
دفاع موشكي پيشرفته اس-400 از روسيه را آغاز كرده است

 
هند، در راستاي تقويت دفاع هوايي خود، دريافت سامانه دفاع موشكي 
اس-400 از روســيه را آغاز كرده و خود را در معــرض تحريم هاي 
احتمالي آمريكا قرار داده اســت. از مدت ها پيش ، آمريكا درباره اين 
معامله هشدار داده و احتمال مي رود واشنگتن، متحد شرقي خود را 

به خاطر خريد اين سامانه تحريم كند.
به گزارش رويترز، خبر آغاز تحويل اين ســامانه را يكي از فرماندهان 
ارشد نظامي روسيه در دوبي به رسانه ها داده است. دميتري شوگايف 
رئيس آژانس همكاري هاي نظامي روســيه در نمايشگاه هوافضاي 

دوبي گفت: »تحويل نخستين بخش هاي سامانه شروع شده است.«
از اس-400 به عنوان پيشــرفته ترين سيســتم دفاعي موشكي برد 
بلند ســطح به هواي روسيه نام برده مي شود. شــوگايف گفته است 
كه نخستين واحد اين سامانه در انتهاي سال جاري ميلادي )انتهاي 
زمستان( به هند خواهد رســيد. منابع صنايع دفاعي هندي به تايمز 
آف اينديا گفته اند كه بخش هاي اوليه اين سامانه در حال رسيدن به 
هند هستند. به گفته آنها، مقامات هندي مي خواهند اين سامانه را به 
مرزهاي غربي اعزام كنند تا با تهديدهاي احتمالي از سوي پاكستان و 
چين مقابله كند. آنها گفته اند كه تجهيزات اين سامانه، از طريق دريا 

و هوا به هند ارسال شده است.
اين سامانه، به هند در منطقه جنوب آسيا برتري ويژه اي مي دهد چون 
قادر است از فاصله اي به اندازه 400كيلومتر جنگنده ها و موشك هاي 
دشمن را رهگيري كند. هند در قراردادي به ارزش 5.5ميليارد دلار، 
5واحد از اين سامانه دفاع موشك هوايي به روسيه سفارش داده است.

به عنوان يكي از متحــدان آمريكا، اين اقدام هنــد خطر تحريم هاي 
واشنگتن را به همراه دارد. اين كار هند، شامل قانون مقابله با دشمنان 
آمريكا از طريق تحريم )كه به خاطر سرواژه هايش به نام كاتسا معروف 
است( مي شود. براســاس اين قانون، روســيه به خاطر اقدامات عليه 
اوكراين، دخالتش در انتخابات سال2016 و كمك به سوريه، در كنار 

ايران و كره شمالي به اين ليست اضافه شده است.
دهلي نو گفته است كه هم با آمريكا و هم با روسيه شراكت استراتژيك 
دارد. با اين حال واشنگتن هنوز نگفته كه آيا به هند معافيت از قانون 

كاتسا براي خريد اس-400 خواهد داد يا نه.

تحريم چقدر جدي است؟
آجاي شوكلا تحليلگر مسائل امنيتي از هند درباره احتمال تحريم هاي 
آمريكا عليه هند به الجزيره گفته اســت: »با توجه به روابط نزديك 
دفاعي واشــنگتن و دهلي نو، احتمال تحريم هند با استناد به قانون 
كاتســا بعيد اســت... علاوه بر آن، ارتش هند از تسليحات حساس 
آمريكايي مثل اف-35 كه ممكن است امنيتش به خاطر مجاورت با 
سامانه هاي اس-400 به خطر بيفتد استفاده نمي كند. به همين خاطر 
به احتمال زياد آمريكا به هند معافيت خواهد داد. كنگره آمريكا چنين 
معافيتي كه توسط رئيس جمهور آمريكا به ديگر كشورها داده مي شود 
را تصويب كرده است.« با اين حال آمريكا هنوز تصميمي در اين باره 
نگرفته و برخي مقامات گفته اند كه قانون كاتسا، هيچ استثنايي ندارد.

ســخنگوي وزارت خارجه آمريكا پيش تر در اين باره گفته است: »از 
همــه متحدانمان مي خواهيم تعامل با روســيه را كه ممكن اســت 
تحريم هاي ذيل كاتسا را فعال كند رها كنند. ما براي صدور معافيت 
در رابطه با تعامل تسليحاتي هند با روسيه تصميم نگرفته ايم. كاتسا 
استثنايي براي هيچ كشوري ندارد.« سال گذشته آمريكا با استناد به 
قانون كاتسا، تركيه، متحد خود در ناتو را به خاطر خريد موشك هاي 
اس-400 تحريم كرد. هدف اين تحريم، هسته مركزي صنايع دفاعي 

تركيه، يعني سازمان رياست صنايع دفاعي بود.
آمريكا همچنيــن تركيــه را از برنامه توليد جنگنــده چندمنظوره 
رادارگريز اف-35 كنار گذاشــت و خلبان هاي اين كشور را به تركيه 
بازگرداند. اين هواپيما كه توســط متحدان آمريــكا و نيروهاي ناتو 
استفاده مي شود، پيشرفته ترين جنگنده در زرادخانه آمريكا به شمار 

مي رود.
روسيه گفته كه به تركيه براي توليد جنگنده هاي پيشرفته پيشنهاد 
همكاري داده؛ با اين حال هنوز هيچ توافقي بين دو كشــور صورت 
نگرفته است. خبرگزاري ريا در روسيه به نقل از شوگايف در اين باره 

نوشته است: »ما همچنان در مرحله مذاكره در اين پروژه هستيم.«
دليل سختگيري آمريكا به تركيه در مسئله خريد سامانه اس-400 
اين اســت كه تركيه عضو ناتو است و تمام ســامانه هاي زيرساختي 
نظامي اين كشور غربي است. آمريكا گفته كه نمي تواند اجازه بدهد 
تسليحات پيشرفته اين كشور، در معرض يك سامانه روسيه اي قرار 
بگيرد، چون ممكن است روسيه با استفاده از اين سامانه به اطلاعات 
حساس و رده بندي شده نظامي تسليحات پيشــرفته متحدان ناتو 

دست پيدا كند.
تركيه گفته كه در خريد تسليحات دفاعي، به تنهايي تصميم خواهد 
گرفت. با اين حال بعد از ســختگيري هاي اوليه، اين كشور به دنبال 
اين است كه روابط خود را با آمريكا گرم كند تا پروژه نوسازي ناوگان 
جنگنده هاي اف-16 اين كشور به سرانجام برسد. كارشناسان نظامي 
مي گويند حالا كه تحويل جنگنده هاي  اف-35 به تركيه منتفي شده، 
اين پروژه بسيار حياتي است، چون در صورتي كه ناوگان عظيم اين 
جنگنده ها به روزرساني نشود، تركيه رقابت پذيري هوايي را در منطقه 
از دســت خواهد داد و از رقباي منطقه اي اش ازجملــه يونان، رژيم 
صهيونيستي و حتي امارات و عربستان عقب خواهد افتاد. اس-400 
مورد علاقه كشورهاي زيادي قرار دارد. گفته مي شود كه اين سامانه 
علاوه بر هند و تركيه، توسط چين، بلاروس و عربستان سعودي هم 
سفارش داده شده است. علاوه بر اينها، ايران، كره جنوبي، مصر، عراق، 

قطر و الجزاير هم ديگر مشتريان بالقوه اين سامانه هستند.

روزنامه گاردين ]انگليس[

روزنامه العربي الجديد ]قطر[

روزنامه ديلي تلگراف ]انگليس[

روزنامه يو اس اي تودي ]آمريكا[

غيبت ملكه

خيزش عليه سركوب در تونس

انفجار تروريستي در ليورپول

تورم پاشنه آشيل دولت بايدن

گاردين همچون ديگر روزنامه هاي چاپ لندن 
موضوع غيبت ملكه انگليس در مراسم يادبود 
قربانيان جنگ جهاني اول كه روز يكشنبه برگزار 
شد را در صفحه اول خود مورد توجه قرار داده 
است. پيش از اين اعلام شده بود كه ملكه اليزابت 
95ساله به دليل مشكلات سلامتي، از برخي از 
كارهاي روزانه خود كاسته است. ماه قبل نيز او 
به مدت يك شب به دليل كمردرد در بيمارستان 

بستري شده بود.

با گذشت 2 ماه از شــبه كودتاي قيس سعيد، 
رئيس جمهور تونس عليه دولت و پارلمان اين 
كشور، همچنان اعتراضات پراكنده شهروندان 
تونسي براي حفظ دستاوردهاي انقلاب سال2011 
عليه دولت زين العابدين بن علي، ازجمله قانون 

اساسي و آزادي بيان ادامه دارد. 

يك روز پس از انفجار يك تاكسي در ليورپول، 
پليس انگليس اعلام كرد كه اين انفجار يك اقدام 
تروريستي بوده است. طي اين حادثه مسافر كشته 
شده و راننده تاكسي مجروح شده است. راننده 
تاكسي پس از مشكوك شدن به مسافر، در تاكسي 
را قفل كرد و به بيرون پريد. در همين زمان بمب 
منفجر شد. بوريس جانسون، نخست وزير انگليس 

نيز كار راننده را شجاعانه توصيف كرده است.

مقام هاي دولت بايدن وعده  داده اند كه مانع رشد 
 )CPI( تورم شوند. شاخص قيمت مصرف كننده
كه معروف ترين شاخص براي اندازه گيري تورم 
است، نشــان مي دهد كه قيمت محصولات و 
خدمات مصرفي در آمريكا در  ماه اكتبر )مهر- 
آبان( 2020 تا اكتبر سال جاري 6.2درصد افزايش 
يافته اســت كه بالاترين افزايش در نزديك به 

۳1سال گذشته به حساب مي آيد.

بازگشت سيف الاسلام
سيف الاسلام قذافي، فرزند ديكتاتور سابق ليبي سرهنگ 
معمر قذافي، پس از سال ها دوري از فضاي سياسي، از آمادگي 
خود براي حضور در انتخابات رياست جمهوري و بازگشت به 
قدرت خبر داده است؛ هرچند اعلام نامزدي او چندان دور 

از ذهن نبود.
سيف الاســلام زماني چهره اصلاح طلب رژيم ديكتاتوري 
قذافي به شــمار مي رفت اما بعد ها به معــاون پدرش در 
سركوب اعتراضات ليبي تبديل شد. او در ارديبهشت سال  
جاري در گفت وگويي به نيويورك تايمز گفته بود كه مشتاق 
رياست جمهوري است. حضور دوباره او در صحنه سياسي، 
تلنگري جدي به تلاش هاي شكننده اي وارد كرده كه براي 
برگزاري انتخابات ليبي درحال انجام اســت؛ انتخاباتي كه 
حاميان بين المللي مانند ســازمان ملل  اميدوارند به گام 
بزرگ بعدي در مســير گذار ليبي از سال ها جنگ داخلي و 
هرج و مرج به سوي صلح و ثبات باشد. با اين همه مقامات 
ليبي و جناح هاي سياسي در اين كشور هنوز نتوانسته اند 
بر ســر قوانين و زمانبندي انتخابات به توافق برســند و 
همين موضوع، روند برگزاري انتخابات را بســيار شكننده 

ساخته است.
سيف الاسلام در اين انتخابات كه كمتر از 6هفته به برگزاري 
آن باقي مانده، بايد با افــرادي مانند »عبدالحميد الدبيبه« 
نخست وزير كنوني ليبي، »خليفه حفتر« فرمانده بخشي از 
نيروهاي ارتش موسوم به ارتش ملي ليبي و  »عقيله صالح« 
رئيس مجلس ليبي رقابت كند. او قصد دارد تحت پوشــش 
حزب»جبهه مردمي آزادي ليبي« در انتخابات حضور يابد. 
قذافي براي تمامــي نامزد هاي رياســت جمهوري رقيبي 
قدرتمند است، يا دســت كم چهره اي جنجالي تر نسبت به 
ديگر نامزدهاي انتخاباتي ليبي به شمار مي رود. اما تحليلگران 
به دلايلي مختلف احتمال پيشتازي او در انتخابات را ضعيف 
مي دانند. نامشــخص بودن رويكرد او نسبت به بحران هاي 
فعلي ليبي، سابقه مشاركت در سركوب معترضان و همچنين 
كناره گيري طولاني مدتش از قدرت ازجمله اين دلايل است. 
با اين حال، سيف الاسلام هنوز در ميان طرفداران دولت سابق 
ليبي و جناح هاي مطرح اين كشــور طرفداران زيادي دارد. 
پس از اعلام خبر حضور قذافي در انتخابات رياست جمهوري، 
حاميان او در شهر زادگاهش يعني »سِرت« و شهر»بني وليد« 
به خيابان ها آمدند تا شادي كنند. حزب »جبهه مردمي آزادي 
ليبي« اعلام كرده كه هدف قذافــي تمركز بر برنامه تحول 
و بازسازي ليبي اســت و او به زودي مستقيما با مردم سخن 

خواهد گفت.
تصاوير سيف الاسلام با محاسن بلند و خاكستري اش روز 
يكشنبه در دفتر كميســيون عالي انتخابات ملي ليبي در 
شهر سِبها درحالي كه عبا و دســتار قهوه اي رنگ سنتي 
ليبيايي به تن داشت و مشــغول پركردن برگه هاي اعلام 
نامزدي بود منتشر شده است. پس از سال ها، اين نخستين 
حضور سيف الاســلام در انظار عمومي است. او تقريبا يك 
دهه است كه زندگي در ســايه را در پيش گرفته و در انظار 
عمومي ديده نشده است. شــايد از معدود تصاويري كه از 
زمان دستگيري  در سال2011 تا به امروز از او منتشر شده، به 
جز تصاوير مصاحبه اخير او با روزنامه نيويورك تايمز، تصاوير 
دادگاهي در طرابلس باشد كه در ســال2014 او را به اتهام 
جنايات جنگي به مرگ محكوم كرد. سيف الاسلام به صورت 
ويدئويي از شهر »الزنتان« در اين دادگاه حضور داشت. با 
وجود حكم دادگاه، مبارزان شهر الزنتان كه سيف الاسلام 
را در مسير فرار به نيجر دســتگير كرده بودند، از تحويل 
دادن او خودداري كردند و به اين ترتيب سيف الاســلام 
هرگز اين منطقه كوهســتاني را ترك نكرد. حكم اعدام او 
در ســال2017 و پس از تصويب قانوني جديد لغو و فرزند 
قذافي از زندان آزاد شــد. با اين همه سيف الاسلام توسط 
ديوان كيفري بين المللي به اتهام جنايت جنگي همچنان 

تحت تعقيب است.
بسياري از ليبيايي ها هنوز دوران 42ساله حكومت قذافي را 
به عنوان يكي از خشن ترين حكومت هاي ديكتاتوري  جهان به 
ياد دارند. با وجود گذشت يك دهه از زمان براندازي حكومت 
معمر قذافي، هنوز بســياري از ليبيايي ها سيف الاسلام را 
تكه اي از نظام اســتبدادي پدرش مي دانند. سيف الاسلام، 
پسر دوم معمر قذافي است و 49سال دارد. او مدرك دكتري 
خود را در سال2008 از مدرسه اقتصاد لندن اخذ كرده است. 
او تسلط كاملي بر زبان انگليسي دارد. زماني دولت هاي غربي 
او را به عنوان چهره قابل قبول و غرب دوست ليبي و جانشين 
غيررسمي و محتمل سرهنگ قذافي مي شناختند. اما وقتي 
بهار عربي با حمايت نيروهاي ناتــو عليه رژيم معمر قذافي 
در ليبي آغاز شد، سيف الاسلام خانواده و وفاداري قومي را 
به روابط دوستانه اش با غربي ها ترجيح داد و در گفت وگو با 
رويترز گفت: »ما اينجا در ليبي مي جنگيم و مي ميريم.« او 
در طول اعتراضات سال2011 و تا پيش از كشته شدن پدرش 
به دست معترضان، به سخنگوي خاندان قذافي تبديل شده 
بود و بارها در ســخنراني هاي تلويزيوني هشدار داد كه در 
صورت پيروزي اعتراضات، كشور تكه تكه خواهد شد. همين 
همراهي براي سيف الاسلام علاوه بر دستگيري و محكوميت 
هزينه هاي ديگري هم داشت. براي نمونه در سال2011 او به 
سرقت ادبي بخشي از تز دكترايش متهم شد و مدرسه اقتصاد 
لندن براي لغو مدرك دكتري او تحت فشار قرار گرفت. اما در 

نهايت و پس از بررسي هاي فراوان او از اين اتهام مبرا شد.
ميراث دار حكومت فروپاشيده خاندان قذافي در شرايطي به 
صحنه سياست بازگشته كه كشورش پس از سال ها درگيري 
و جنگ داخلي، در آســتانه برگزاري انتخاباتي دمكراتيك 
است. گروه هاي درگير در ليبي در بهار سال جاري با پادرمياني 
سازمان ملل بر سر تشــكيل دولتي انتقالي كه بتواند زمينه 
برگزاري انتخابات آزاد را فراهم كند به توافق رسيدند. ليبي 
هم اكنون از ســوي اين دولت موقت اداره مي شود اما از نظر 
سياسي بسيار بي ثبات است. اگرچه سيف الاسلام از پيش از 
سقوط خاندانش تا به امروز معمولا به عنوان گزينه اي مدعي 
براي رهبري ليبي درنظر گرفته مي شــد، اما اكنون به گفته 
تحليلگران حضور او در انتخابات باعث ايجاد دودســتگي 
در ليبي شده است و ممكن اســت بر روند پرتنش برگزاري 
انتخابات تأثيري منفي داشته باشد. با اين حال، بسياري از 
كارشناسان ازجمله »ابراهيم فريهات« استاديار حل مناقشات 
در »مؤسسه دوحه«گفته است پيروزي او در اين انتخابات 
احتمالي دور از ذهن است. فريهات مي گويد: »سيف الاسلام 
خود را پيروز ميدان نمي داند. او تنها مي خواهد اين پيام را 
برساند كه به صحنه سياست بازگشته است، بخشي از بازي 
است و مي تواند با ناديده گرفتن درخواست استرداد ديوان 

كيفري، در انتخابات رياست جمهوري شركت كند.«

1/5ميليارد دوز
چیــن تا كنــون بــا 
فــروش و اهــدای بیش از 
1/5میلیارد دوز واكسن، 
بزرگ تریــن صادركننــده 
واكســن  كرونا در ســطح 

جهان بوده است.

كشورهایمصرفكننده
واكسنكرونایچينی

سینوفارم
سینوواك و سینوفارم

تمامی واكسن های چینی
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پاييز هميشه آن روی ديگر  تهران را نمايان می كند. فاطمه عباسی
همان وقتی كه خنكای نم هوا تو را به كوچه می كشاند تا 
در تهران باران خورده، خاطر دودگرفته ات را شست وشو 
دهی. در بين همه هياهو و شــلوغی اين شهر، جاهايی 
هست كه جان می دهد برای گردش پاييزی يك روزه. از 
خيابان ها و بوستان های پوشيده شده با برگ های سرخ و 
زرد بگير تا طبيعت اطراف تهران كــه می تواند رخوت 
روزهای غبار گرفته را از بين ببرد. يكی از جاهايی كه اين 
روزها می توانيد در شــهر تهران به آن سر بزنيد، همين 
پارك آب و آتش است كه بهانه  پاييزی را همچون ياقوت 
در دلش نهان كرده است. جشن انار يكی از جشن هايی 
است كه در فصل پاييز در شهرهايی از ايران كه سنتی تر 
هستند برگزار می شود.گوشه ای از اين جشن هم راه به 

پايتخت پيدا كرده و جشنواره ای شده است به نام انار در 
گذر گردشگری بوستان آب و آتش. جشنواره انار تهران 
اين روزها در حال برگزاری اســت و تا 30آبان هم ادامه 
دارد با انارهايی از پاوه و ساوه گرفته تا لرستان و كرمانشاه 
كه روی ســكوها با نظم و ترتيب نشسته اند و مخاطب 
تعريــف و تمجيدهايی هســتند كه از هرطــرف روانه 
می شود. فروشنده ها حسابی بازار را گرم می كنند و مردم 
با احتــرام آنها را داخل كيســه ها می گذارنــد تا ضربه 
نخورند. جشــنواره بخش كوچكی از محوطه كلی گذر 
است كه با نمادهای بزرگ انار تزئين شده و چند ورودی 

دارد. هوا بــه راحتی در آن 
رفت وآمد می كند و جايی 
برای نگرانی از كرونا نيست. 
برای رفع خستگی از2 سال 

خانه نشينی، تردد در گذر اين جشنواره پيشنهاد خوبی 
است. اگر هم هوای طبيعت تهران را كرده ايد، راه كن و 
ســولقان را در پيش بگيريد. درختــان آن منطقه در 
روزهای پايان آبان كمر خم كرده اند از رسيدن خرمالوها 
و می توانيد علاوه بر خريد به مردانی كه اين خرمالوها را 
می چينند، كمك  و در گوشه اين شهر آهنی حال خوب 
طبيعت گردی در آفتاب كم رمق پاييزی را تجربه كنيد. 
تهران پاييزی زيباتر از هميشــه اســت با سرخی انار و 

نارنجی خرمالوها...

پایگاهكیفوری با سرخ و نارنجی شهر پاییزی
رئیس اورژانس كشور 
گفته كه كمبود نیروی 

انسانی و امكانات ازجمله 
آمبولانس مهم ترین 

چالش ماست و از آن رنج 
می بریم. از سال۹۲ تنها 

حدود ۲۰۰پایگاه اورژانس 
ایجاد شده است.

200

3سال است هیچ 
آمبولانسی وارد ناوگان 
نشده و نیمی از ناوگان 

۵۷۰۰ آمبولانسی بیش از 
۱۰سال عمر دارند.

5700
آمبولانس 

70
درصد

۷۰درصد ماموریت های 
اورژانس تقریبا در ۱۰ تا ۱۲ 
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هنوز محل ۵۰۰ پایگاه 
در كانكس است كه این 

 كانكس، هم محل زیست 
است و هم محل كار.

خيلي كه در طول عمرتان بچه مثبتي 
بوده باشــيد و دســت از پا خطا نكرده 
باشيد و شبانه روز درس خوانده باشيد، 
باز هم اين روزها، شــرايط اســتخدام 
عجيب و غريب شده است. در بين همه 
آگهي هاي استخدام يك چيز مشترك 
 اســت؛»گواهي عدم  ســوء پيشينه«. 
يعنــي بايد خيلي ســالم زندگي كرده 
باشــيد تا بتوانيد كاري كه مي خواهيد 
را پيدا كنيد. آنچه مســلم است اينكه 
هيچ كــس جــرم و لغــزش را تأييــد 
نمي كنــد، اما آدم ها در طــول زندگي 
خود زياد اشتباه مي كنند و حال سؤال 
اين اســت؛ آيا كسي كه مرتكب جرمي 
مي شــود بايد براي هميشــه از جامعه 
طرد شــود؟ اين را فقط چنــد نفري 
كه خودشــان درد كشــيده اند و حالا 
توانســته اند با راه اندازي كســب وكار، 
تبديل به كارآفرين شــوند فهميده اند. 
عده اي كه شرط شــان براي استخدام 
افراد، برخلاف بقيه جاها، داشتن سوء 
پيشينه است! كارخانه اي در شهر مشهد 
وجــود دارد كه كارگرانــش زندانياني 
هستند كه بعد از آزادي به دنبال داشتن 
زندگي ســالم، در اين كارخانه مشغول 
به كار شــده اند. صاحــب كارخانه كه 
در محله اي فقيرنشــين زندگي كرده 
مي گويــد: كار به آدم ها عــزت نفس، 
هويت، شــخصيت و غيرت مي دهد و 
آدمي كه كار و درآمد داشــته باشــد و 
مورد احترام واقع شــود، احتمال تكرار 
اشــتباه در او به حداقل مي رسد و  اي 
كاش روزي برسد كه به جاي پرُ شدن 
زندان ها از آدم هــاي مجرم، كارگاه ها و 
توليدي ها رونق داشــته باشند و شلوغ 
باشند. راستي نكته آخر اينكه روي در 
محصولات اين كارخانه دار مشــهدي 

نوشته شده: 
»اينجــا شــرط اســتخدام، داشــتن 

سوءپيشينه است...«

استخدام به شرط 
سوء پيشينه

عدد خبر

حافظ

يك قصه بيش نيست غم عشق وين عجب

كز هر زبان كه می شنوم نامكرر است

كدام ليوان؟ كدام نيمه؟ كدام پرُ؟

نویسندگان باشگاه
سهشنبه

فكرش را بكن كه قرار باشد هميشه غذای شور 
بخوری يا هميشه غذای شــيرين بخوری و يا 
هميشه غذای تند بخوری و يا هميشه... فكرش 
را بكن كه قرار باشد هميشه در هوای بارانی زندگی كنی، يا هميشه در 
هوای گرم و يا هميشه در هوای خيلی سرد... فكرش را بكن كه قرار باشد 
هميشه توی راه باشی يا اصلا قرار باشد هميشه توی راه نباشی و اصلا 
راه نيفتی... فكرش را بكن هميشه قرار باشد كه در اوج سرعت باشی يا 
اينكه هميشه مثل حلزون و لاك پشت بروی... شدنی است مگر؟ والله 
هيچ عقل سليمی قبول نمی كند كه شدنی باشد. اصلا گيريم كه شدنی 
هم باشد، مگر زندگی با اين سبك و ســياق به آدمی می چسبد؟ والله 

اگر بچسبد.
حالا چرا اين چيزها را دارم به شما خواننده نازنين می گويم؟ عرضم اين 
است كه دور و بر همه ما، معمولا چند نفری هستند كه می خواهند ما 
هميشه شاد باشيم، هميشه لبخند بزنيم، هميشه مثبت باشيم، هميشه 
»حال دل مان« خوب باشد و... تا سر و كله شان هم پيدا می شود و ما را در 
وضعيت پكری و غصه و دپرسی می بينند، از كوله پشتی نصايح هميشه 
آماده شان شروع می كنند به درآوردن يكی، دو جين نصيحت و پند كه 

آقا زندگی ارزش ندارد و هميشه بخند و هميشه فلان و بهمان باش.
می دانی زيبايی آدمی به چيست؟ به اينكه مثل طبيعت، گاهی بهاری 
باشد، گاهی تابستان، گاهی پاييز و گاهی هم زمستان. معمولا جاهايی 
كه هميشــه يك جور هستند، زود آدم را خســته می كنند. باور كنيد 
آدم هايی كه هميشه يك جور هســتند هم آدم را خسته می كنند. مگر 
می شود آدم هميشه شاد باشد؟ مگر می شــود هميشه نيمه پر ليوان 
را ببيند؟ پس غصه و غم و دل و قلب را بــرای چه آفريده اند؟ آدمی در 
مسير زندگی، قرار باشد همه اش در جاده تهران - قم باشد كه خوابش 
می برد و تصادف؛ گاهی لازم است پيچی داشته باشی، گاهی لازم است 
ترمزی كنی، گاهی لازم است بارانی بزند، گاهی لازم است اتفاقی بيفتد 
كه به يادت بياورد كه هی فلانی! تو ســوپرمن و ربات و سنگ نيستی، 

تو انسانی؛ انسان.
اصلا بگذار رازی را با تو در ميان بگذارم؛ خداوندگار به دليل همين انسان 
بودن ماها بود كه عاشق مان شد؛ همين كه گاهی خسته می شويم و غصه 
می خوريم و فرو می ريزيم تا توان ساخته شدن داشته باشيم كه گفته اند 
ليوانی كه پر اســت، ديگر پر نمی شود. اين چنين است كه می توانيم به 
زيبايی شناسی غم، غصه و حتی افسردگی هم فكر كنيم؛ به چيزهايی كه 
گاهی لازم هستند تا از ياد نبريم ما انسانيم نه ربات، نه فرشته، نه شيطان 
و نه چيزی ديگر. اينطوری است كه می توانيم بی ريا غصه بخوريم، بی ريا 
شاد باشــيم، بی ريا بخنديم، بی ريا فرو بريزيم و... بی ريا دوباره به اصل 

خويشتن بازگرديم؛ فارغ از همه ايدئولوژی های ليوانی و غيرليوانی.

عيسی محمدی /روزنامه نگار

دانمارك زباله ها را زير قالی زد
مقامات محيط زيستی دانمارك سالانه 
150هزار دلار برای پاكسازی سواحل 
اين كشور هزينه كرده و سپس زباله ها 
را در دريا دفن كردنــد. رفتاری كه از 
نظر برخی كارشناسان محيط زيست، 
به جارو زدن های بچه هايی كه زباله ها 
را يواشــكی زير قالی می زنند شباهت 
داشــت. به گزارش وايس، برای نمونه 

پروفسور كاترين ريچاردسون، بيولوژيست و اقيانوس شناس دانشگاه كپنهاگ بر 
اين باور است كه ريختن زباله های ســاحل به دريا نه  تنها سبب آلوده كردن اين 
بخش از كره زمين می شود، بلكه حفر بستر دريا هم يكی از آسيب های جدی به 

محيط زيست به شمار می آيد.

مخدر لبنانی هم قيمت پپسی
خبرنگار ميدل ايست آی، طی گزارش 
تحقيقی، آماری منتشــر كرده كه 
نشــان می دهــد در بخش هايی از 
خاورميانه، برخــی مخدر ها از غذا و 
نوشيدنی هم ارزان تر شده اند. برای 
نمونه كمپ البداوی، واقع در يكی از 
روستاهای لبنان با 30هزار سكنه ای 
كه در آن زندگی می كنند، شــاهد 

خريد و فروش يكی از ارزان ترين مخد ر های دنيا هستند. براساس اين گزارش 
هر قرص مخدر  مشــتق از آمفتامين در بازار اين كمپ، به قيمت 7هزار پوند 
لبنان يا ال بی پی )معادل قيمت يك قوطی نوشــابه پپسی در همين منطقه( 

به فروش می رسد.

گرينويچ

ظرافت جوجه تيغي

شايد بزرگ ترين خشم ها و  سرخوردگي ها از بيكاري موریل باربري
نيســت، از نداري نيســت، از بي آينده بودن نيست: از 
احســاسِ نداشــتن فرهنگ اســت زيــرا آدم ميان 
فرهنگ هاي متفاوت، نمادهاي سازش ناپذير، چهارشقه 
شده است. چگونه مي توان وجود داشت اگر آدم نداند در 

كجا قرار گرفته است.
اگر بايد همزمان بــه فرهنگ ماهيگيــران تايلندي و 
بورژواهاي فرانسوي گردن نهادن، كدامين كس بخواهد 
اين همه بار گران بودن؟ بنابراين، آدم ماشين ها را آتش 

مي زند، مي كشد و غارت مي كند.

بوك  مارك

گچ، كف دســت هايمان مي ماليديم، مهدیا گل محمدي ما دانش آموزان دهه  شصتي  كه هر وقت 
خــودكار لاي انگشــت هايمان مي گذاشــتند و هروقــت مــداد لاي 
انگشت هايمان مي گذاشتيم كه جا باز كند، با خط كش كتك مي خورديم، 
در زمينه مخدر ها هم چيز زيادي نمي دانستيم. منبع موثق دانش ما از 
روانگردان ها،  از سريال »آينه عبرت« شبكه يك و آتقي معتاد مشهور آن 
سال ها به دست مي آمد و اگر در شعر سهراب مي خوانديم كه در گلستانه 
چه بوي »علفي« مي آمد! به استعداد شگرف شاعر رشك ورزيده به به و 

چه چه مي كرديم.
 براي شناخت دانش آموز ان كتك  نخورده امروزي، اما فقط كافي ا ست، 
همين يك مصرع از شــعر سهراب  ســپهري را برايشــان بخوانيد تا از 

پوزخندي كه گوشه لب های شان مي نشيند ملتفت تعبير نوي آنها 
از واژه »علف« در اين شعر نو بشويد.

 به مناســبت فرا رســيدن هفتــه مبارزه بــا اعتياد و 
آسيب هاي اجتماعي و با استناد به گفته هاي غيرقابل 

انكار مديركل امــور تربيتي، مشــاوره و مراقبت 
وزارت آموزش و پرورش، مبني بر رشــد گرايش 
به رفتار هاي پرخطر در دانش آموزان كشور بهتر 
است، دلايل گل كردن ماده مخدر »گل« در ميان 
اين قشر از جامعه را بررسي كنيم. موضوع بسيار 

پيچيده و مفصلي اســت، اما به قول معروف، مخلص كلام اين است كه 
دانش آموز ان امروزي با وجود آپديت بودن و دسترسي به اطلاعات به روز 
توسط اينترنت، همچنان در باور غلطي غوطه ور هستند، مبني بر اينكه 
گل، گراس يا علف اعتياد ندارد. اين باور غلط از آنجا ناشــي مي شود كه 
منابع اطلاعات آنها بيشتر درباره اعتياد و وابستگي جسمي است و كمتر 

مطلبي درباره اعتياد رواني به اين ماده مخدر مشاهده مي شود. 
حال آنكه بيشترين ضربه اي كه فرد معتاد از وابستگي خود به مواد مخدر 
متحمل مي شود، بابت وابستگي رواني است. براي پيشگيري از »گل« 
زدن دانش آموز ان در زنگ تفريح، بهتر است سيستم آموزشي كشور يا 
خانواده ها براي آنها شــرح دهند كه سوءمصرف ماده مخدر، لزوما نبايد 
جســمي باشــد تا فرد را در دور باطل اعتياد بيندازد. وزارت آموزش و 
پرورش هم با راه اندازي سامانه »نماد« تلاش مي كند 
تا دانش آمــوز ان درگير با مواد مخدر يا ســاير 
آســيب هاي اجتماعــي را از منطقه خطر 

دور كند.
 راه اندازی خط ملی»نماد« )به شماره 
1570(، كمك مي كند تا دانش آموزان، 
 مشــاوري قابل اعتمــاد در كنار خود

داشته باشند. 

 »گل« زدن دانش آموز ان در زنگ تفریح
زندگي پديا

سبزی پلويی به نام رونالدو

دانشــمندان آلمانی و ايرانی يــك ماهی تازه 
كشف شده سيبيلو را به نام علی دايی نامگذاری 
كرده اند كه بی جا كرده اند؛ چون كجای دنيا اسم 
اسطوره ها را می گذارند روی يك ماهی؟ چند وقت پيش هم اسم محمد 
صلاح را گذاشته بودند روی گونه جديدی از مورچه. باز هم صد رحمت 
به مورچه كه نان بازويش را می خورد و چند برابر وزن خودش بار می برد. 
آن كار دانشمندان باعث شده بود در كوچه و پس كوچه های مصر بچه ها 
شعر بخوانند كه »حمومك صلاح داره، بشين و پاشو خنده داره«. پشت 
ژيان های مصری هم می نويسند: »ميازار مو صلاحی كه دانه كش است.« 
حالا نمی گوييد در ايران هم همين رفتار مد شود و طرف شعر بخواند: 
»رودخونه ها رودخونه ها! دلم می خواد دايی بشــم. برم به دريا برسم، 

نعيم سعداوی بشم؟«
ماهی كه حافظه اش ضعيف است و 3ثانيه بعد يادش می رود ديشب شام 
چی خورده، چه ربطی به اســطوره فوتبال ما دارد؟ اسطوره ما كسی را 
كه 30سال قبل در حقش بدی كرده، يادش نمی رود و او را نمی بخشد. 

حافظه اش ماشاءلله عين ابركامپيوتر كار می كند.
اصلا اين چه ادای دين و احترام به اسطوره هاســت كه ياد گرفته ايد؟  
اسم آقای گل فوتبال ملی جهان را گذاشتيد روی ماهی؟ ما اسم دايی 
را می گذاريم روی ورزشــگاه هايمان. خود دايی هم اين بی احترامی را 
ببخشد، دايی من نمی بخشد. يك بار رفته بوديم آكواريوم بخريم، پدرم 
يك ماهی را نشان داد و گفت: »اين شبيه دايی اصغرته« كه حتی يادم 

می آيد تا يك هفته با پدرم حرف نمی زدم.
معلوم نيست چه مشكلی با فوتباليســت ها و ورزشكاران ما دارند. اين 
از دايــی ماهی، آن هم از غــزال تيزپا و پلنگ جويبار و عقاب آســيا و 
جمشــيدی يوزپلنگ. اگر به خود دايی زنگ می زدنــد و می گفتند به 
احترام تو می خواهيم نامت را بگذاريم روی ماهی، دايی قاطی می كرد 
و يك جفت كشيده نر و ماده می خواباند بيخ گوش شان و می گفت اسم 
ماهی شان را بگذارند تونی كروس. شما اگر می خواهيد احترام بگذاريد 
و يادی بكنيد، يك مقدار دلار بگذاريد داخل پاكت و بفرســتيد دم در 
خانه طرف؛ اين جنگولك بازی ها ديگر چيســت؟ با حلواماهی گفتن 
دهان آدم شيرين نمی شود. حداقل اسم اين ماهی را می گذاشتيد الهيار 
صيادمنش كه هر وقت ماهی های ديگر اسمش را بشنوند، پولك هايشان 
از ترس صيــاد بريزد. به جای نامگــذاری يك ماهی با اســتفاده از نام 

اسطوره ها، به مردم ماهيگيری ياد بدهيد.

محمدرضا نصيری /روزنامه نگار

اسباب و اثاث اش را كه پهن كرد، گفت: از همين  امروز دلواپس سال بعد و تمديد قرارداد هستم.مریم ساحلی
حــق دارد. حــالا از آن وقت ها كه برخی اجاره نشــينی را خوش نشــينی 
می دانستند، سال ها گذشته اســت؛ چراكه نزديك به يك سوم خانوارهای 
ايرانی مســتأجرند و بســياری از آنها اين روزها به  هيچ وجــه من الوجوه 
خوش نشين بودن اجاره نشين ها را باور ندارند. زمانی، خوبی اجاره نشينی را 
در اين می دانستند كه می شود هر چندوقت يك بار در خانه و محلی ديگر با 
چشم اندازهای نو، همسايگان جديد و فضايی تازه ساكن شد.  گذشته از اين، 
در امان بودن از هزينه استهلاك بنا و تجهيزاتش با گذشت زمان يا به دنبال 
سهل انگاری های ساكنان، از ديگر محاسن اجاره نشينی به حساب می آمد. 
حالا اما از چنين تصوراتی اثری نمانده و در فرازونشيب اقتصاد رنجور كشور، 
بی ترديد اكثريت قريب به اتفاق مستأجران با دشــواری های اجاره  نشينی 
دست به گريبان هســتند. می دانيد خانه ها كوچك باشــند يا بزرگ، باری 
عظيم از احساسات ساكنان شان را به دوش می كشــند. ما به خانه هايمان 
دل می بنديم. تا همين چند سال پيش مدت زمان اجاره نشينی در هر خانه 
به چندسال می رســيد اما اين روزها از هنگام عقد قرارداد و فروكش كردن 
تب وتاب اسباب كشی، دلهره جابه جايی دوباره و توان پرداخت اجاره بهای 
سال بعد همچون لوبيايی سحرآميز در دل سرپرستان خانوار قد می كشد؛ 
بوته ای كه شاخ وبال می گستراند تا آدم ها را نه به سرزمينی در فراسوی ابرها 
كه به سرگردانی در آگهی ها و دفاتر مشاور املاك برساند. روزنامه پيچ كردن 
ظرف و ظروف، كارتن های چيده شده روی هم، يافتن خانه مناسب، برگ های 
تقويم و اعلام زمان تخليه، مرارتی  است كه بسياری از اجاره نشين ها با آن 
دست به گريبان هستند. آنها اغلب پيش از آنكه با خانه ای انس بگيرند، تركش 
می گويند تا روانه خانه ای كوچك تر يا نزديك تر به حاشيه شهر شوند. همين 
است كه تماشای اسباب و اثاثی كه بر دوش ماشين های حمل بار می روند، 
ابرهای انــدوه را در دل آدم هــا می باراند؛  بارانی كه با خيال »شــايد اينها 
صاحب خانه شده اند« بند می آيد اما سيلاب رنجی كه در زندگی بسياری از 

اجاره نشين ها جاری است، همچنان پيش  می تازد.
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 لوبيای سحرآميز 
در سرزمين اجاره نشين ها 
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